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فناوری فضایی به دلیل ویژگی های منحصر 

به فردی که دارد همیشــه مورد توجه مردم، 

رســانه ها و حکومت هــا بــوده اســت. از آغاز 

ماهــو نخســتین  ارســال  بــا  فضــا  عصــر 

و زیرساخت ها و نیروی انسانی نبوده است.

مأموریت هــای  و  برنامه هــا  پروژه هــا، 

فضایی به دلیل پیچیدگی و هزینه های بسیار 

بالا همیشــه تحت تأثیر نحوه سیاستگذاری 

و مدیریــت حاکمیتــی بوده انــد البتــه این را 

ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات)، مهم ترین 

نهاد فضایی محســوب می شــود امــا نگاهی 

به تغییرات متعدد مدیریتی در این سازمان 

نشــان می دهد که یکــی از مهم ترین عوامل 

موفقیت ها و شکســت های گذ

در  گذشــته  ســال های  در  همچنیــن 

معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، 

وزارتخانه هــا و ســازمان های مختلف دولتی 

نهادهــای  موجــود  ظرفیت هــای  به دلیــل 

است، در پاســخ حتماً یکی از عوامل اصلی 

را بودجــه و ســرمایه ناکافــی اعــلام خواهند 

کرد.متأسفانه سرمایه های بخش خصوصی 

هــم در زمینه ها

 عباس خاراباف 
کارشناس هوافضا

گفت و گو با سخنگوی حوزه فضایی وزارت دفاع:

 پرتاب ها را 
بیشتر می کنیم

چرا موفق هستیم و چرا شکست می خوریم؟
مهم ترین عوامل موفقیت در برنامه ها و پروژه های فضایی

اما همین نیروی انسانی نیز نیاز به مراقبت، 

توسعه و آموزش دارد.

متأســفانه باید اعتراف کرد به 
و  شکســت ها  از  تجربه آمــوزی   -۷

موفقیت های گذشته و دیگران

مروری بر برنامه فضایی ایران و وضعیت فعلی آن

کجای برنامه فضایی 
قرار داریم؟

 جای پای ایران در فضا

در هفتمین مرحله طرح اقتدار انجام شد

 ایده را از دوربین مخفی های خارجی برداشتم. در پله برقی مترو، 
به سمت بالا می رفتم و افرادی را که از پله برقی کناری به سمت 

پایین می آمدند انتخاب می کردم. بعد بشقابی را که داخل آن 
خامه داشت به صورتشان می کوبیدم

 با بارش های  بی سابقه در40 سال اخیر جازموریان 
به صورت کامل  آبگیری شده است

در ویژه نامه ایران سیاسی بخوانید:
 پرتاب ها را بیشتر می کنیم

 کجای برنامه فضایی قرار داریم؟
سازندگان دوربین  مسیر آینده صنعت فضایی چیست؟

 مخفی های دلهره آور 
در ایستگاه پلیس
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هــر روز بــا شــما در اینجــا خواهیــم بــود، صــدای ســلام
شــما، حرف شــما و پیشنهاد شــما را می شــنویم و 
می خوانیــم و بازگو مــی کنیم. با ما همراه باشــید، 

بگویید و بنویسید
تلفن: 88769075 - 021

پیامک: 3000451213

سه مؤلفه رشد تراز تجاری

به نظر می رســد یکــی از مهم ترین مؤلفه های مؤثــر در افزایش تراز 
تجاری کشــور رویکرد و مطالبه رهبر معظم انقلاب در این موضوع 
اســت که با عنوان شــعار ســال نمود یافت. همچنین بخش بزرگی 
از چالش هــای ایجــاد شــده در اثر همه گیــری کرونا بویــژه در بخش 
زنجیره تأمین مرتفع شــد و همه اینهــا با رهنمودهای رهبری حس 
برانگیختگی مســئولیت و ایجاد تغییر را در مردم و مســئولان ایجاد 
کرد. در همین رابطه رهبری در سخنرانی فرمودند وزرا اقدامی برای 

تخلیه گمرک بکنند.
 برخــی وزرا بویــژه وزیر صمــت دولت قبل برای وصــول کالاهای 
گمرکی اقدام کردند اما مصوبه ستاد اقتصادی دولت قبل شرایط را 
کندتر و تسهیل روند را مخدوش و نرخ کالا را هم افزایش داد اما اکنون 
آنچه به روان سازی و سیاستگذاری ها با کمترین نیروی انسانی جهت 
بخشیده ســخنان رهبری است.از ســوی دیگر بخش بزرگی از نتیجه 
حاصل شده با توجه به دولتی بودن اقتصاد از سیاستگذاری ها منتج 
شــده اســت.  آیت الله رئیســی زمانی که در آســتان قدس مسئولیت 
داشتند و بعد تر هم در قوه قضائیه، حمایت ویژه ای از تولید داشتند 
و نتیجــه آن در همین حدود 5 ماه اخیر هویدا شــده اســت. توجه به 
بخــش بزرگی از بدنه فعال در حوزه صنعتــی و صادراتی، ارتباطات 
تجاری و دیپلماتیک با همسایگان و حذف حاشیه و به متن پرداختن 
برای تولید و صادرات مؤثر واقع شده است و چرخه تولید و صادرات 
را گســترش داده اســت. آمارهــای ســه ماهــه ســوم نشــان می دهــد 
ایــن سیاســتگذاری درکنار شــعار ملی و مطالبه بحــق رهبری تجلی 
آسیب شناسی واقعی تری از چالش ها، رفع موانع و ضرورت پشتیبانی 
از تولید است.  رسوب زدایی از گمرک، ظرفیت بخشی انبارهای کالای 
متروکه، دیپلماسی و افزایش ظرفیت تولید ملی زنجیره ای از عوامل 
است که در تحقق این مهم مؤثر واقع شده است. علاوه بر اینها گزارش 
رئیس بانک مرکزی از دسترســی به منابع خارجی و بازگشت پذیری 
و افزایــش وزنــی و حجمی طلــب ایران بیانگر قابلیت هــای واقعی، 
ملموس و قابل تحقق است. در جمع بندی نهایی نیز باید گفت این 
روند در افزایش هدف گذاری دولت برای ســال آینده که به میزان 40 

درصد رشد داشته نیز نمایان است.

لغو تحریم مقدمه توافق 

 کار گروهی
 از دستگاه های مختلف 

مأمور خواهند شد تا درباره 
مدیریت مسأله اجاره بها 

تصمیم گیری کنند

 در نحوه اجرای حذف ارز ترجیحی معیشت مردم  خط قرمز دولت است؛ به میزانی که 
قیمت  برخی کالاها افزایش بیابد از طریق کارت اعتباری این میزان را جبران می کنیم

 رئیس جمهور شب گذشته در گفت وگوی زنده تلویزیونی   تأکید کرد دولت  به طور همزمان 
در  حوزه خنثی کردن و لغو تحریم ها فعال است

 اکنون میزان 
روابط تجاری با روسیه 

3 میلیارد دلار است که 
 می تواند به راحتی به
 10 میلیارد دلار برسد

  تمرکز اصلی در افزایش 
مالیات بر جلوگیری از 

فرار مالیاتی است  و قرار 
نیست این مالیات از 
کارمندان گرفته شود  

 معاون اول رئیس جمهور
 مأمور است راهکارهای 
برون رفت از وضعیت  

 کنونی بورس را 
دنبال کند

ابراهیــم  ســید  الله  آیــت 
رئیســــــی در چــــــهارمین 
گفــت و گــوی تلویزیونــی 
ضمــن  مــردم  بــا  خــود 
تبریک روز زن و گرامیداشــت ایام الله دهه 
فجــر، در پاســخ بــه ســؤالی مبنی بــر اینکه 
برخی مخالفان و منتقدان دولت گسترش 
روابــط بــا روســیه و چیــن را ناقــض شــعار 
نــه شــرقی، نــه غربــی، جمهوری اســلامی 

می دانند، نظر شــما چیســت؟ گفت: ما در 
سیاســت بین المللی در جمهوری اسلامی 
فعالیت هــا و تلاش های بســیاری داشــته و 
داریــم، اما در همــه حوزه ها، این سیاســت 
به صورت متوازن عمل نشده است که این 
مســأله در سیاست های تجاری و اقتصادی 
هــم بــه همیــن صــورت اســت. آیــت الله 
رئیســی با بیان اینکه در سیاســت خارجی، 
بــه میزانــی کــه در مســائل سیاســی پیــش 

رفته ایــم، در مســائل تجــاری و اقتصــادی 
فعالیــت نداشــتیم و نوعــی عقب ماندگی 
داریم، اضافه کرد: آنانی که بعضاً این نکته 
را مطرح می کنند یــا اینکه برخی می گویند 
اکنون نگاه به شرق یا نگاه به روسیه و چین 
مطرح شــده، من می خواهــم بگویم آنچه 
تاکنون در سیاســت خارجی عمل شــده  به 
صــورت متــوازن نبوده، درحالی کــه ما باید 
نگاه و رویکرد متوازنی در سیاســت خارجی 

داشته باشیم. وی با تأکید براینکه ما داریم 
نوعــی تــوازن در سیاســت خارجــی برقــرار 
می کنیم، این پرســش را مطرح کرد که چرا 
بــه همســایگان توجــه نمی کنیــم و افــزود: 
مــا 15 همســایه داریــم، چرا بــه اینها توجه 
نمی کنیم؟ بعد از ســفر من به تاجیکستان 
روابط اقتصادی و تجاری ما با تاجیکســتان 

سه برابر شده ...

 »ایران« از کارنامه  واردات و صادرات کشور
  در سال جاری گزارش می دهد

رشد 10 میلیارد دلاری 
صادرات در 10 ماه 

توسط بانک مرکزی اعلام شد

 شرایط دریافت  وام 
100 میلیونی بدون ضامن

7
6

9 تازه تریــن آمــار تجــارت خارجــی کشــور در 10 ماهه ســال جاری 
حاکی از این است که هدفگذاری صورت گرفته برای دستیابی به 
صادرات غیرنفتی 45 میلیارد دلاری کاملاً در دسترس قراردارد. 
در بخش واردات نیز با رشد بالایی مواجه هستیم که دلیل اصلی 
آن تأمین کالاهای اساســی مورد نیاز کشور در شرایط ویژه امسال 
و رشــد شدید قیمتی کالاهای اساســی دربازارهای جهانی است. 
نگاهی به آمارهای ارائه شــده 10 ماهه امســال نشان می دهد که 
صادرات غیرنفتی کشور با رشد بالایی نسبت به مدت مشابه سال 

قبل به نزدیک 39 میلیارد دلار رسیده است.

بازگشت رؤیای سبز و آبی جازموریان
بستر خشکیده هامون در سیستان و بلوچستان تر شده  

و تــالاب جازموریان کرمــان هم به طــور کامل آبگیری 
شــده است. این خبر خوش پیامد بارش هایی است که 
در چند هفته اخیر اســتان های جنوبی و خشــک کشــور 
را فــرا گرفــت. هرچند این بارش ها خســارت های زیادی هــم به همراه 
داشــته امــا ســرزندگی و شــادابی را هم بــرای مردم و هم بــرای محیط 
زیســت به همراه آورده اســت.تالاب هامون جازموریــان در جغرافیای 
جنوب شــرق کشــور و در مرز استان های کرمان و سیســتان و بلوچستان 

واقع شده است که ۶9 هزار و ۶00 کیلومترمربع مساحت دارد...

دولــت

 جازموریان
 100 درصد

ول
فا

حر

روی سنگ مزار زنده یاد »پرویز دهداری« نوشته شده »معلم اخلاق«؛

اصل گمشده در فوتبال ملی

اهـــــداف  از  یکــــــــــی 

ورزش چــه در ســطح 

چــــــــه  و  حرفـــــــه ای 

آماتـــــــور آن، رعایــت 

»اخلاق« و منش های 

فوتبال باشــگاهی و ملی ما آنچنان از حد رد شــده 

و مــوارد بســیار دارد کــه در یــادآوری آن ها ممکن 

اســت چندیــن و چنــد مــورد از قلم بیفتــد، با این 

حال معلوم نیست که مدیران فوتبال کشور دیگر 
چه اتفاق

هرمز شریفیان
روزنامه نگار
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بلیت های 15 دلاری برای دیدار دوستانه کشتی آزاد در تگزاس

ایران با یزدانی، امریکا بدون تیلور

گروه ورزشــی/ در آستانه بازی ایران و عراق در 

مرحله مقدماتی جام جهانی 2022 قطر، این 

دیدار تحت الشعاع ویروس کرونا قرار گرفته و 

اخبار مختلفی درباره ابتلای بازیکنان مختلف 

2 تیم به کووید 19 به گوش می رسد.  شرایطی 

اســکوچیچ  باعــث شــده دســت دراگان  کــه 

ســرمربی تیم ملی در پوست گردو برود. پس 

از  اینکه غیبت سردار آزمون و

ظهر به اردو اضافه شــدند. این بازیکنان پس 

از تســت کرونــا مســتقیم وارد اتاق های شــان 

شدند و در قرنطینه هستند. میلاد محمدی و 

علیرضا جهانبخش هم دیگر بازیکنانی بودند 

که خود را به اردو رساندند. اما در ادامه درگیری 

بازیکنــان بــا کرونــا، دیروز تســت ســیدمجید 

حســینی نیز مثبــت شــد و او ار

ساخت مستند؛ بهانه ملاقات ژاوی، پپ و انریکه

عکس
روز

صفحه 20

حاج  صفی و حسینی هم کرونا گرفتند، صیادمنش نمی آید، طارمی گرفتار برف و کولاک ترکیه

دست اسکوچیچ در پوست گردورفیعی، آقاسی و فرجی   به اردوی تیم ملی  دعوت شدند
ش
ــر
بـــ

امیری: تا آخرین لحظه برای پایان این مسیر سخت می جنگیم

تیــم ملی کشــتی آزاد ایران بادعوت فدراســیون کشــتی امریکا روز 23 بهمن ماه بــه مصاف تیم امریکا 

مــی رود. بــا توجه به دعــوت امریکایی ها تیم ملی به امارات ســفر کــرد تا کارهای مربــوط به ویزا را 

انجام دهند. حســن یزدانی ســتاره کشــتی آزاد دیــروز  گفت: »آمادگی خوبی بــرای دیدار با امریکا 

داریــم و امیــدوارم از لحاظ روحی و روانی هم برای مســابقات آمادگی لازم را داشــته 

باشیم. البته هدف من المپیک 2024 است.«

وحید امیری ملی پوش کشــورمان درباره آخرین وضعیت تیم 

ملی به ســایت فدراسیون فوتبال گفت: »می دانیم بازی خیلی 

نیست. باید تا آخرین لحظه تلاش کنیم تا بتوانیم مسیر سختی ســختی پیــش رو داریم، هنوز کار تمام نشــده، برای

که تاکنون با موفقیت پشــت ســر گذا

تذکر کمیسیون اخلاق ورزش درباره دعوت کنعانی زادگان

اعضای مجمع در انتخابات فدراسیون فوتبال 
تصمیم اشتباهی گرفتند

محمد مهدی فروردین در گفت وگو با »ایران«: فوتبال جای رسیدن به امیال شخصی نیست

عزیــزی خادم دربــاره 140 میلیــارد تومان توضیح 

کمــک درخواســت  چطــور  مصطفــوی  نــداد، 
 

مقصــران حذف اســتقلال و پرســپولیس از آســیا 500 میلیون یورویی از دولت دارد؟

باید دســته جمعی اســتعفا بدهند و بروند تا شاید 

مرهمی بر زخم  مردم باشد

صفحه 18

صفحه 18

تیم ملی فوتبال زنان امروز  ساعت 17/30
 

در آخرین دیدار مرحله گروهی به میدان می رود

 ایران- چین تایپه 
بازی سرنوشت

رئیس جمهور  
 برنامه ای برای دیدار

با رئیس فیفا ندارد
 تأکید رئیس جمهور
  برای حمایت از 

تیم ملی فوتبال عملی شد

تکذیب ادعای عزیزی خادم 

سخنگوی دولت:  تماشای فوتبال
به قیمت جان

شب تلخ جام ملت های آفریقا
 

 با 8 کشته و 38 مجروح سپری شد

صفحه 19
صفحه 18

صفحه 18

صفحه 18

دست اسکوچیچ در پوست گردو
حاج صفی و حسینی هم کرونا گرفتند، صیادمنش نمی آید،
 

طارمی گرفتار برف و کولاک ترکیه

همین صفحه

رئیس فدراسیون فوتبال 
 

دیروز در جمع ملی پوشان مطرح کرد:

امیدوارم نتیجه 
بازی با عراق یکی 
از شیرین ترین 
اتفاق های 
زندگی تان باشد

 ایران- چین تایپه
 بازی سرنوشت فوتبال بانوان
  ایران با یزدانی امریکا بدون تیلور
 دست اسکوچیچ در پوست گردو

در صفحات ورزشی بخوانید

رضا میرکریمی:

توقعاتم از »خیلی دور خیلی نزدیک« 
تغییر کرده است

در صفحه فرهنگی بخوانید

درجریان عملیات مبارزه با مواد مخدر 
درسیستان و بلوچستان اتفاق افتاد

 شهادت افسر 
 نیروی انتظامی 

 در جریان درگیری 
با قاچاقچیان
26

گشتی در میدان ایالت و موزه مردم شناسی ارومیه

 نه چکمه قزاقی داریم 
نه جلیقه لزگی

12

21الی24

ë  خرابــی پله برقی مترو میرداماد/ خانم نــوازی: پله برقی مترو
میرداماد چند ماهی است که خراب شده علت چیست؟ لطفاً 

مسئولان مربوطه رسیدگی  کنند.
ë  تشــکر از پرســنل پایــگاه 11 آگاهــی/ یک شــهروند: از پرســنل

محتــرم پایــگاه 11 آگاهــی بخصوص ســرگرد میثــم حق وردی 
وســروان نجفیان بابت اینکه ســارق خودروی بنده را  دســتگیر 
کردنــد و پخــش ماشــین اینجانــب را ســالم تحویــل دادنــد، 

سپاسگزارم.
ë  :ســاخت ویلاهای غیرمجاز در شــمال کشــور/ آقــای حیدری

لطفــاً قوه قضائیه کاری انقلابی انجام دهد تا جلوی ســاخت و 
ساز غیرمجاز در سواحل گرفته شود.

ë  خرابــی آســفالت بزرگــراه بســیج/ آقــای ســلامی: آســفالت
بزرگراه بسیج حد فاصل بیمارستان بعثت تا پل تختی خراب 
شــده اســت لطفاً نســبت بــه بازســازی آن اقــدام لازم صورت 

پذیرد.
ë  :کــم بــودن اتوبوس های دهکــده بــه آزادی/ خانم کشــاورزی

اتوبوس های دهکده به آزادی بســیار کم و خدمات رســانی هم 
در این خصوص ضعیف است.

ë  معضــل ترافیــک پــل فردیــس/ خانــم معصومــی: معضــل
ترافیــک پل فردیس حل نشــده اســت لطفاً مســئولان محترم 

رسیدگی فرمایند.
ë  افزایــش واگن هــای متــرو تهــران/ یــک شــهروند: باتوجه به

شــرایط خاص کرونایی و شــلوغی متــرو لطفــاً واگن های قطار 
)بخصوص در خط یک( را افزایش دهید.

ë  :خرابی پله برقی پل هوایی بزرگراه بعثت/ آقای عباســی فرد
پله برقــی پل هوایی پایانه جنوب حد فاصل خیابان پرســتویی 
به پایانه جنوب مدتی اســت که خراب شــده و کسی هم نیست 
رســیدگی کند. لطفاً مسئولان مربوطه بررسی کنند تا نسبت به 

رفع آن در اسرع وقت اقدام لازم صورت پذیرد.

صفحهزندگیرابخوانید

ادامهدرصفحه2
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لغو تحریم مقدمه توافق
ë  ادامه از صفحه اول

... یــا بعد از ســفر مــن به ترکمنســتان، غیــر از امضای قــرارداد و 
برقــراری ســوآپ گازی، روابــط ما با این کشــور نیز بهتر شــده اســت، 
همچنان کــه امروز روابط ما با آذربایجان نیز دارد به ســمتی حرکت 

می کند که کمبودها و کاستی ها درحال جبران شدن است.
رئیس جمهور با بیان اینکه نسبت به روسیه نیز همین طور است، 
ادامه داد: میزان ظرفیت تجاری ما با روسیه میزانی نیست که امروز 
داریــم. اکنون میزان روابط تجاری با روســیه 3 میلیارد دلار اســت که 
می توانــد بــه 10 میلیــارد دلار تبدیــل شــود. در ایــن زمینه در روســیه 
کالاهای استراتژیکی وجود دارد که ما می توانیم از این کشور وارد کنیم، 
درعیــن حــال ما نیز محصولاتــی داریم که می توانیم در بازار روســیه 

عرضه کنیم و روسیه می تواند بازار کالاهای ما باشد.
وی بــا اشــاره به اینکــه در حوزه های نفتــی و انرژی نیــز باتوجه به 
فناوری هایی که در روسیه وجود دارد ما می توانیم دراین زمینه ها نیز 
فعال شویم، اظهار کرد: مجموع اینها همان کارها و روابط اقتصادی 
اســت که می توانیم با روســیه داشته باشــیم. همچنان که می توانیم 
در زمینه هــای حمل و نقل، ترانزیت، هــوا  فضا و حوزه های مختلف 
دیگر با روس ها کار کنیم. این ظرفیت ها می تواند وجود داشــته باشد 
و می تواند به یک ظرفیت برای تبادلات میان دو کشــور تبدیل شــود، 
چرا که ما نیز مزیت هایی داریم که می تواند مورد استفاده قرار بگیرد.

رئیس جمهور همچنین در پاســخ به ســؤال دیگــری درباره دیگر 
حواشــی مطرح شــده درباره ســفر روســیه بــا تأکید براینکــه این طور 
نیســت که محصول یک ســفر صرفاً لبخند باشــد، همچنــان که این 
سفرما نیز پر از لبخند نبود، گفت: از سفری که نتیجه اش لبخند باشد، 
اتفاقی برای مردم حاصل نمی شــود. نتیجه ما در ســفر باید توســعه 
حوزه هــای انــرژی و صنعــت و در نهایت بهبود زندگی مردم باشــد.

وی با بیان اینکه آنچه در نشســت ســه ساعته با آقای پوتین صحبت 
کردیم، از ابتدا تا انتها درباره مسائل دوجانبه بین المللی و منطقه ای 
با محوریت منافع مردم ایران بود، ادامه داد: بعد از دیدار من و آقای 
پوتین، آقای لاوروف، وزیر خارجه روسیه به آقای امیرعبداللهیان وزیر 
خارجــه ما گفت که آقای پوتین بلافاصله بــه وزرای دولت مأموریت 
داد تــا تصمیماتی که ما و رئیس جمهور ایــران گرفتیم، باید اجرایی 

شود.
رئیس جمهور افزود: من نیز به دوســتان مســئول خود در وزارت 
خارجه و دارایی مأموریت دادم به ســرعت مباحثی را که ما داشــتیم 
اجرایی کنند تا آثار آن در اقتصاد و مســائل مختلف مشــخص شــود. 
ما و روســیه اتفاق نظر داریم که ســلطه دلار بر روابط مالی و پولی ما 

باید شکسته شود.
وی با بیان اینکه ما می توانیم با ارزهای ملی کار را دنبال و تجارت 
میان دو کشــور را انجام دهیم، اظهار کرد: علاوه بر این درعرصه های 
مختلــف توافقاتــی داشــتیم و در مســائل دفاعــی و امنیتــی و نیز در 
حوزه هــای هــوا  فضا نیــز توافقاتی داشــتیم. امــروز در بوشــهر غیر از 
فــاز اول )نیروگاه هســته ای( که درحال بهره برداری اســت، طراحی و 
اجرای فازهای دو و سه را نیز با روس ها دنبال می کنیم. در کنار اینها، 
صادرات کالای استراتژیک مورد نیاز کشور است، همچنان که در این 
زمینه حــذف تعرفه درباره صادرات، قیمــت محصولات را متفاوت 
می کنــد. نگاه مثبت آنــان باعث می شــود در حوزه کالاهای اساســی 

صادرات و روابط داشته باشیم.
ë پیگیری همزمان دو راهبرد

رئیس جمهور در ادامه سخنان خود در توضیح راهبرد »سیاست 
خارجی متوازن« دولت سیزدهم، اظهار داشت: همزمان با مذاکرات 
در حوزه های دیگر نیز فعال هستیم اما همه چیز ما مذاکرات نیست؛ 
ما در 2 حوزه خنثی کردن تحریم و حوزه لغو تحریم ها فعال هستیم. 
یکی از زمینه های خنثی سازی تحریم ها، مسأله ارتباط با همسایگان 
و ارتقای روابط اقتصادی و... از جمله روسیه است. در یک کلام بنای 
ما تعامل با همه کشــورهای جهان است؛ همان طور که در انتخابات 

وعده دادیم این مسیر را دنبال خواهیم کرد.
آیــت الله رئیســی افــزود: پروژه هــای مختلفــی از جملــه کریــدور 
شــمالی-جنوبی که می تواند موجب تسهیل ارتباطات تجاری شود، 
همگی در جهت توســعه اقتصادی و تأمین منافع مردم اســت که با 

کشور روسیه مورد مذاکره و توافق قرار دادیم.
ë مذاکرات وین 

وی در واکنش به درخواســت مذاکره از سوی امریکایی ها تصریح 
کرد: درخواســت آنها مدت ها در حال مطرح شدن است و بسیاری از 
کشــورها پیام امریکایی ها را منتقل می کنند، همچنان که در ســالیان 
گذشــته نیز این درخواست ها را در مقاطع مختلف مطرح می کردند 
امــا آنچه ما اعــلام کردیم و بازهــم اعلام خواهیم کرد این اســت که 
در صورتــی که آنها بخواهند تحریم های ظالمانه را رفع کنند، امکان 

هرگونه توافقی وجود دارد.
ë هدف، کنترل تورم

رئیس جمهور در پاســخ به این ســؤال که گفته می شود در بودجه 
ســال آینــده وام ازدواج حذف شــده اســت نیز با بیان اینکــه من این 
مســأله را نشــنیدم، اظهار کرد: قطعاً وام ازدواج، متناســب با مسأله 
تورم برقرار اســت، زیرا ما باید حتماً جوانان را به امر ازدواج تشــویق 
کنیم، ضمن اینکه تشــویق به ازدواج و تشــکیل خانواده هم درقانون 
جمعیت اســت وهم برنامه دولت اســت.وی با اشــاره به اینکه البته 
توجــه بــه ازدواج و تشــویق جوانان به ازدواج  فقــط با صحبت و بیان 
حاصل نمی شــود، گفت: یکــی از کارهایی که دولــت می تواند دراین 
زمینه انجام دهد، همین وام ازدواج است. یکی از کارهای دیگری که 

دولت باید انجام دهد، مسأله تأمین مسکن است.
رئیسی با بیان اینکه بعضی ها ناباورانه مسائلی را در این رابطه مطرح 
کردند، گفت: اما ساخت 4 میلیون مسکن در سال، هم نیاز کشوراست 
هم وعده ما اســت، هم قانون اســت و هم اگر این کار انجام نشود کشور 
در این زمینه عقب می ماند. البته دراین زمینه مباحثی وجود دارد، مانند 
اینکه شاید مسکن روستایی دیرتر به نتیجه برسد یا ساخت مسکن در 
شهرها شرایط و نیازهای دیگری دارد. اما مسأله این است که ما نسبت 
به وعده خود صادق بوده و خواهیم بود. ما به آنچه وعده دادیم، عمل 
می کنیم. دولت ما می خواهد دولت صادق الوعده باشد.آیت الله رئیسی 
درباره تورم و اقدامات دولت برای مهار آن نیزگفت: بنای ما در دولت، 
کنترل تورم اســت. متأســفانه در چند سال گذشته شــاهد یک تورم کم 
نظیری بودیم که شــاید در 40 تا 50 ســال گذشــته سابقه نداشته است. 
بــا وجود این، بنای ما بر کنترل تورم اســت که در این رابطه نشــانه های 
اقتصادی و آمارهای بانک مرکزی نشان می دهد دولت در کنترل تورم 

موفق بوده است، هرچند کاهش تورم نیاز به کار دارد.
ë تمرکز اصلی بر فرار مالیاتی 

رئیــس جمهور درباره مباحثی که دربــاره برنامه های دولت برای 
اخذ و دریافت مالیات مطرح شده است، نیزگفت: در مسأله افزایش 
میزان مالیات، برخی تصور می کنند قرار اســت این مالیات از کارمند 
یا بخش اداری گرفته شود، درحالی که این طور نیست و تمرکز اصلی 
روی فرار مالیاتی و جلوگیری از آن است.وی با بیان اینکه مطابق آمار 

ســازمان های مختلف، فرار مالیاتی مبلغ سنگینی را شامل می شود، 
افزود: افرادی در کشورهســتند که درآمدهای نجومــی دارند، آن هم 
بدون پرداخت مالیات، درحالی که مالیات کارمندان قبل از پرداخت 
حقوق شان کسر و اخذ می شود.آیت الله رئیسی اضافه کرد: در گرفتن 
مالیــات باید به این مســأله نــگاه کنیم که افــرادی که برابــر مقررات 
درآمدی دارند، باید حقوق دولت را نیز پرداخت کنند تا دولت بتواند 
کارهای خود را دنبال کند. اما برای مواجهه با کسانی که حاضر نیستند 
حقــوق دولت را پرداخت کنند، کارهای مختلفی انجام شــده اســت 
کــه از جمله اینها راه اندازی ســامانه ای برای متصل کردن کمرگ ها، 
ســامانه های بانکــی، واردات، صادرات و به طــور کلی نظام تجارت و 
نظام بانکی اســت که دراین صورت، رصد فعالیت های فرار مالیاتی 

کار سختی برای دستگاه های مسئول نیست.
ë به سمت رشد اقتصادی 

رئیــس جمهــور در واکنش بــه اینکه برخــی از مردم کنتــرل تورم 
را احســاس نمی کننــد، اظهار کرد: بخشــی از مســأله کنتــرل تورم به 
سیاست های اقتصادی، مالی و پولی کشور برمی گردد، به این معنی 
که ما باید بتوانیم نقدینگی را کنترل کرده و در کشــور کســری بودجه 
نداشته باشیم، کشور رشد اقتصادی داشته باشد و نه رکود.وی با اشاره 
به اینکه مجموعه اینها می تواند تورم را کنترل کند، اضافه کرد: خیلی 
از ایــن مــوارد در بودجه 1401 پیش بینی شــده اســت. همچنان که در 
بودجه رشــد اقتصادی 8 درصد برنامه ریزی شده است تا هم جلوی 
خلق نقدینگی گرفته شــود و هم از بانک مرکزی اســتقراض نداشته 
باشیم.رئیس جمهور با بیان اینکه در چند ماه فعالیت دولت تلاش 
شده استقراض از بانک مرکزی نباشد و نیز خلق نقدینگی نیز انجام 
نشود، ادامه داد: من بنا ندارم که در گفت وگوها به این مسأله بپردازم 
که چه چیزی را تحویل گرفتیم، اما می توانم به این مسأله اشاره کنم 
که باید کارهای زیادی بشــود که دولت اقدامــات خود را دراین زمینه 

آغاز کرده است.
وی با اشــاره به اینکه بودجه 1401 براساس رشد اقتصادی تنظیم 
شــده اســت، گفت: وقتی رشــد اقتصادی داشــته باشــیم، تورم مهار 
و کســب و کارهــا در جامعــه فعال می شــود. اکنون نشــانه های رشــد 
اقتصــادی دارد پیــدا می شــود، همچنان که برخی کارهــا را نیز انجام 
نمی دهیــم و برخی اقدامات را نیز انجــام دادیم. دراین زمینه تأکید 
داریم که خلق پول نشده یا پایه پولی افزایش پیدا نکند یا اگر پایه پولی 

درحال افزایش است، بانک مرکزی باید فعال شود.
ë موظف به کنترل قیمتیم 

رئیس جمهور با بیان اینکه همه این کارها آغاز شده و دولت روی 
همه این بخش ها حســاس شــده اســت، به برگزاری جلسات منظم 
اقتصادی دولت اشاره کرد و درباره مسأله کنترل قیمت ها نیز گفت: 
مســأله کنترل قیمت ها در ســتاد تنظیم بازار پیگیری می شــود و این 
ســتاد موظف اســت قیمت ها را کنتــرل کند.وی با بیــان اینکه کنترل 
قیمت ها خواست مردم است، ادامه داد: دولت در بخش هایی مانند 
فولاد و سیمان توانسته قیمت ها را پایین بیاورد، اما در مجموع دولت 
حساس است که چه کالاهایی گران شده و اگر گران شده به چه علت 
بوده است. آیا به دلار و تأمین مواد اولیه از خارج وابسته بوده یا دلایل 
دیگری داشته است. همه اینها در دولت دنبال می شود و در مجموع، 
دولت موظف است اینها را کنترل کند و ما هم دستگاه های مختلف 

و استانداران را مسئول کردیم تا مردم از این جهت در رنج نباشند.
ë سه نکته درباره بورس 

آیت الله رئیسی در بخش دیگری از این نشست خبری، در پاسخ به 
ســؤالی پیرامون وضع بورس، گفت: یکی از بخش هایی که میراث دار 
دولت قبل شــدیم، بورس اســت که از همان ابتدا این عرصه نگرانی 
مردم بود. رئیس جمهور با بیان اینکه با تبلیغاتی که انجام شد، عده 
زیــادی از مردم وارد بورس شــده و ســهام خریدند. وی بخش عمده 
ســهامداران را خرد برشــمرد و گفــت: چیزی که به مــردم گفتم و در 
هفته اول دولت هم نسبت به آن حساس بودم، این بود که در دولت 
هم اعلام کردم به هیچ عنوان بورس نباید قلک تأمین مالی دولت 
باشــد.رئیس جمهور افزود: دوم اینکــه ما باید صندوق های تثبیت و 
توســعه را به عنوان پشتیبانی ســهامداران خرد قرار دهیم که تأمین 
این مبلغ صندوق ها انجام شــد.آیت الله رئیسی درباره نکته سوم در 
زمینه بورس نیز گفت: براســاس نگرانی هایی که از ابتدا داشتم، تیم 
اقتصادی دولت به ریاست معاون اول رئیس جمهور را مأمور کردم 
تا راهکارهای برون رفت از این وضعیت بورس را دنبال کنند، آنان نیز 
بررسی کردند که پیش از این نشست، جلسه تیم اقتصادی دولت با 
محوریت بورس برگزار شد.رئیس جمهور تصریح کرد: مردم بدانند 
دغدغه آنان دغدغه من به عنوان خدمتگزار مردم نیز هســت. ما تا 
وقتی که مردم آرامش پیدا کنند به هیچ عنوان از دغدغه مردم عبور 
نمی کنیم؛ و نه با بخشنامه و دستور، بلکه با کار اجرایی و میدانی این 
کار انجام می شــود.آیت الله رئیســی بــا تأکید بر اینکــه دغدغه مردم 
دغدغه دولت نیز هست، اعلام کرد: در زمینه بورس، تیم اقتصادی 
به نتایجی رسید که صبح فردا )امروز چهارشنبه( وزیر امور اقتصادی 
و دارایی این تصمیمات و مصوبات را به عنوان راهکارهای برون رفت 
بورس از مشــکلات، در جهت آرامش و تبدیل وضعیت آن به مردم 

اعلام خواهد کرد.
ë پیگیری جدی مصوبات بانکی

رئیــس جمهــور در توضیــح ضمانــت اجرایــی تصمیــم دولــت 
پیرامون عدم نیاز به ضامن در وام های زیر 100 میلیون تومانی، گفت: 
بانک ها تابه حال ســه عمل را باید دنبــال می کردند؛ اول نقش خود 
در  توسعه اقتصادی، دوم ارائه خدمات پولی به مردم و سوم مسأله 
اداری خود آنهاســت. متأسفانه طی ســال های گذشته توجه به نکته 
اول و دوم مورد غفلت  واقع شده است و بیشتر بر سود خود بانک ها 
تأکید شــده اســت. وی افزود: اینکه یک بانک بنگاه داری کند یا آنکه 
اموال یک کارخانه را توقیف کند، یعنی به دنبال سود خود است وگرنه  
ایــن اقــدام دربرگیرنده توســعه اقتصــادی و ارائه خدمــات به مردم 
نیســت.آیت الله رئیسی همچنین تصریح کرد: خلق نقدینگی اگر به 

سمت تولید باشد، سودمند است اما اگر در بازارهایی نظیر مسکن و... 
ســرازیر شود، سیل بنیان کن است و مشکلات جدی به دنبال خواهد 
آورد. رئیس جمهور در توضیح نشســت اخیر خــود با مدیران عامل 
بانک هــا، ابراز کرد: ما در جلســه اخیر مطــرح کردیم که بانک ها باید 
به مردم تســهیلات بدهند؛ تســهیلات یعنی با سهولت تأمین مالی 
بشــوند نــه اینکه در مضیقه قــرار بگیرند. وی افــزود: چند تصمیم با 
حضــور خود مدیــران عامل بانک هــا گرفتیم و وزیر محتــرم اقتصاد 
مأمور پیگیری این تصمیمات هســتند. بنده هم تأکید کردم که باید 

این تصمیمات حتماً اجرایی بشود.
آیت الله رئیســی دربــاره ضمانت اجرایی ایــن تصمیمات، تأکید 
کــرد: مــن قبلًا هم گفتم که هر شــرکت دولتی بــه تصمیمات دولت 
عمل نکند، حتماً با آن برخورد خواهد شد و اولین برخورد، برکناری 
مدیر آن شرکت خواهد بود. اگر قرار باشد بانکی به این تصمیم دولت 

عمل نکند ولو آنکه خصوصی باشد، با او نیز برخورد خواهیم کرد.
ë حل مشکلات بازار مسکن

رئیس جمهور در ادامه پیرامون کنترل بازار مسکن از جمله لزوم 
ارائــه تســهیلات در بخش اجاره بهــا، گفت: کارگروهــی از بخش های 
مختلــف مأمــور خواهند شــد تــا دربــاره مدیریت مســأله اجــاره بها 
تصمیم گیری شود. دولت حتماً دراین باره مساعدت خواهد داشت 
و بــه عنــوان راهکار موقت تســهیلاتی در نظــر خواهد گرفــت.وی در 
این باره افزود: صنعت مسکن ســازی یک صنعت پیشــران است که 
ســایر صنایع را فعال خواهد کرد. بنای ما آن اســت که این مشــکل را 
به صورت ریشــه ای پیگیــری کنیم و به اقدامــات موقت اکتفا نکنیم. 
اســاس کار این اســت که ما مسکن ســازی کنیم تا بتوانیم قیمت آن 
و اجــاره بهــا را کنتــرل کنیم.رئیس جمهور یادآور شــد: دربــاره اموال 
مــازاد هــم بســیاری از دســتگاه ها تــن بــه کار نمی دادنــد امــا در این 
دولت »نمی شــود«، »نشد« و عدم عمل به تصمیمات نداریم. فلذا 
مشاهده می کنیم که مسأله رسیدگی به اموال مازاد دولت نسبت به 
ســنوات گذشته، پیشرفت بیشتری داشــته و همچنین نسبت به فرار 

مالیاتی و مؤدیان جدید نیز اقدامات جدی در حال انجام است.
ë مسأله هوای پاک

آیت الله رئیسی درباره وضع هوای تهران و کلانشهرها نیز ضمن 
تأییــد نگرانی مهم مــردم در این زمینــه، تأکید کرد: ما دســتگاه ها را 
مأمور کردیم تا جلسات مستمری را در این زمینه تشکیل بدهند. البته 
دنباله دار شدن این مسأله، گاهی ناشی از نوع تصمیم و نقشی است 
که برای دســتگاه در نظر گرفته شده است که در این رابطه دستگاه ها 

باید اعلام کنند تا دراین باره تصمیم گرفته شود.
رئیس جمهور درباره مسأله نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی 
نیز با اشاره به اینکه شهرداری در این زمینه مسئولیت دارد و مردم نیز 
باید به شیوه های مختلف از جمله پرداخت عوارض به این امر کمک 
کنند، ادامه داد: در نوســازی ناوگان حمل و نقل عمومی بخشــی هم 
باید دولت کمک کند. دراین زمینه به سازمان برنامه اعلام کردم یکی 
از اولویت هــای جــدی کمک به نوســازی ناوگان حمل و نقل شــهری 

باشد که می تواند به داشتن هوای پاک کمک کند.
وی با اشــاره به اینکه آسیب شناســی این مســأله از زمان ریاســت 
بر قوه قضائیه ذهن او رامشــغول کرده بود، گفت: هوا، آب و مســکن 
مناسب از حقوق مردم است و حتماً باید دنبال شود. من به همکاران 
خــود در بخش های مختلف تأکید کرده و همچنین خواســته ام تا اگر 
دســتگاه ها چه در حوزه وظایف و چه ساختارها و مسئولیت ها نقشی 

دارند، این مسائل بیان و جبران شود. 
ë درباره انتقادها از انتصاب ها 

رئیــس جمهور درباره حواشــی و بعضــاً انتقادهای مطرح شــده 
نسبت به انتصابات در دولت نیز با تأکید بر اینکه دولت اساساً از نقد 
اســتقبال می کند، اظهار کرد: حتماً انتقاد برای دولت سازنده است و 
دولت هم از آنها استقبال می کند، اما گاهی احساس می شود برخی 

اظهار نظرها با واقعیت همخوانی ندارد.
آیت الله رئیســی با اشــاره به اینکه گاهی نقاط قوت دولت طوری 
منعکس می شود که گویی نقاط ضعف هستند، یکی از همین نقاط 
قــوت را که ضعف نمایانده می شــود را مســأله انتصابات دانســت و 
تأکیــد کــرد: بنــای دولت بر شایسته ســالاری اســت، هرچنــد اعضای 
دولت در گذشــته با هم ارتباط و آشــنایی داشته اند، اما این ارتباطات 
مبتنی بر حزب یا دسته های سیاسی های نبوده است و چه بسا برخی 
در دولت با یکدیگر آشــنا شده اند.وی اظهار کرد: در واکنش به برخی 
اظهــار نظرها که بحث انتصابات فامیلی را مطرح می کردند، از آنان 
خواستم 5 نفر را نام ببرید که پیگیری کنیم )این انتصابات کجا بوده 
اســت(.رئیس جمهــور با بیان اینکه باید به تجربه 30 ســال گذشــته 
ریاســت جمهوری نگاه شــود که در گذشــته چطور بوده است، گفت: 
یافتن این مســأله کار ســختی نیست. اما در پاسخ به ســؤال من که از 
برخی منتقدان خواســتم اسامی انتصابات فامیلی را بگویند، گفتند 
رســانه ها مطــرح کردند و ما هم مطرح کردیــم، درحالی که این رویه 
مطلوبی نیست.آیت الله رئیسی با بیان اینکه در این دولت، این طور 
نبوده است که یک مسئول بخواهد فامیل خود را مشغول به کار کند، 
تأکید کرد: در این زمینه در دولت حساسیت بوده و اساساً حساسیت 
بر این بوده است که انتصابات براساس شایستگی باشد، هرچند اگر 
جایی تذکر داده شود، وزیر و استاندار باید پیگیری کنند. رئیس جمهور 
بــا بیان اینکه در زمینه انتصابات حساســیت ها را می دانم، خواســتار 

اطلاع رسانی مناسب دولت در این زمینه شد. 
ë ارتباط دولت سیزدهم با مردم

آیــت الله رئیســی، نقطــه قــوت دیگــر دولــت را ارتباط بــا مردم 
دانســت و بــا بیان اینکــه آقایان بایــد ارتباط با مــردم را تجربه کنند 
تــا دریابند ایــن ارتباط تا چــه اندازه لــذت دارد، ادامــه داد: وقتی از 
کرملین به کرمان رفتم، اساساً به این دلیل بود که از ارتباط با مردم 

لذت می برم.
وی بــا بیان اینکه مدیران ما باید با مــردم در ا رتباط بوده و حرف 
آنان را بشــنوند، تأکید کرد: ما هم به مســائل کلان می رســیم، هم به 

مســائل جزئــی. 6 روز هفته در ســطح ملی کار کنیم و یــک روز هم با 
مردم در استان ها ارتباط پیدا کنیم، 6 روز در سطح ملی، یک روز هم 
ارتباط با مردم در سطح استان ها. کما اینکه در سفر به کرمان، دیدیم 
که مردم ســیلزده مشــکل دارند و مردم بزرگوار نیــز با مناعت طبع، 
مشکلات را مطرح می کنند.رئیسی با بیان اینکه برخی این نقطه قوت 
دولت را اینطور مطرح می کنند که چرا به اســتان ها می رویم، اضافه 

کرد: نقطه قوت دیگر دولت هماهنگی تیم اقتصادی است.
وی بــا بیــان اینکــه شــاید در بعضــی اطلاع رســانی ها نســبت به 
تصمیمــات اقتصادی هماهنگی نبوده یا این اطلاع رســانی بهنگام 
نبــوده اســت، افزود: بعضی هــا از ایــن ناهماهنگی در اطلاع رســانی 
نتیجه گرفتند که تیم  اقتصادی دولت هماهنگ نیســت، درصورتی 

که تیم اقتصادی باهم هماهنگ است و دارند کار می کنند.
رئیسی گفت: این هماهنگی به این معنی نیست که اساساً دو نظر 
مخالف نباشد، اما وقتی تصمیمی گرفته شد، همه دولت یک آهنگ 
دارد و بــا همیــن آهنــگ مســائل را دنبــال می کنند.آیت الله رئیســی 
همچنین با طرح این مسأله که گاهی گفته می شود چرا انتصابات به 
کندی پیش می رود، گفت: در دولت تأکید کردم انتصابات حتماً باید 
با سرعت انجام شود و در این زمینه گفتم هرکس شایسته است باید 
به کار گرفته شود، اما هرکس که بانی وضع موجود است، باید برکنار 
شــود.وی با اشــاره به اینکه اکنون افرادی در دولت هســتند که از قبل 
بوده انــد و دارند کار می کنند، اظهار کــرد: نگاه ما در انتصابات حزبی 
و جناحی نیست، بلکه بر مبنای شایسته سالاری است.رئیس جمهور 
با بیان اینکه من از انتقاد استقبال می کنم، اما برخی اظهار نظرها از 
نقدها فاصله دارند، گفت: تأکید می کنم که حتماً حتماً به شــرایطی 
کــه دولــت کار خــود را آغاز کرده اســت، توجــه کنید، وقتی از بخشــی 
نــام می برید، ببینیــد که ما چگونه وارد میدان شــدیم. البته بیان این 
مســائل )که چه چیزی را تحویل گرفتیم( گفتمان من نیســت، چون 
این مسائل مردم را ناامید می کند، درحالی که ما آمدیم تا امید ایجاد 

کنیم و کار کنیم.
ë مدیریت تبعات حذف ارز ترجیحی

رئیس جمهور در توضیح روند اجرای لایحه بودجه 1401 از جمله 
در زمینه مهم حذف ارز ترجیحی و تبعات اقتصادی آن، تشریح کرد: 
در بودجه ســال 1400 هشــت میلیارد دلار ارز ترجیحی در نظر گرفته 

شده بود که دولت قبل همه آن را تخصیص داده بود.
رئیســی افــزود: ما همواره تأکیــد کردیم که به دنبال ایجاد شــوک 
نیســتیم اما ارز ترجیحی مشکلات جدی برای اقتصاد کشور از جمله 
رانــت  و فســاد ایجــاد کــرده اســت و طــی ســال های اخیر بایــد مورد 

بازنگری قرار می گرفت اما در نهایت دولت آن را انجام نداد.
آیت الله رئیســی درخصوص روش عادلانه حذف ارز ترجیحی از 
سوی دولت، تصریح کرد: ما سه نکته را مدنظر قرار دادیم؛ اول آنکه 
در روش حذف، اجماع نسبی بین دولت و مجلس باید اتفاق بیفتد. 
دوم، در ایــن زمینــه حتماً اقناع افــکار عمومی و نخبگان به واســطه 
اطلاع رســانی درســت صورت بگیرد و ســوم نیز آنکه ارز ترجیحی که 
در کالاها حذف می شود، منفعت آن برای مردم جبران بشود.رئیس 
جمهور در توضیح این روش و راهکار جایگزین منفعت و تخصیص 
یارانــه ارز ترجیحی به مردم، خاطرنشــان کــرد: روش اینگونه خواهد 
بــود که این یارانه به جــای اختصاص به واردکننده، به مصرف کننده 
نهایی داده بشود؛ یعنی به میزانی که کالاها افزایش قیمت بیابند، از 
طریق کارت اعتباری  این میزان را جبران کنیم و به صورت مستقیم 
به مردم بدهیم.رئیسی افزود: درباره نان و دارو فعلًا برنامه ای نداریم 
و در سایر کالاها نیز  در حال مذاکره با مجلس هستیم. تقاضای ما این 
اســت که صاحبنظران نظر بدهند چرا که این یک مسأله ملی است. 
نمی گوییم هیچکس مخالف نیســت اما هدف این اســت که اجماع 

روی آن حاصل شود.
آیت الله رئیســی با بیان اینکه اصلاحات اقتصادی ضرورت امروز 
کشور است و باید نتیجه اقدامات و تصمیمات، ایجاد و ارتقای ثبات 
در بازار شــود تأکید کرد: در نهایت خط قرمز دولت در تصمیم گیری 

برای نحوه اجرای حذف ارز ترجیحی، معیشت مردم است.
ë  نظام عادلانه پرداخت برای همه 

رئیــس جمهور در ادامه ســخنان خود پیرامون مســأله مطالبات 
اقشــار مختلــف حقوق بگیــر دولــت بــرای بهبــود وضــع معیشــتی 
خود، گفت: ســال های اخیر به دلیل شــرایط تورمــی، حقوق، مزایا و 
مســتمری کفایت نمی کند و بسیاری از اقشار دچار مشکلات شدند، 
مــردم نیــز بــه درســتی مطالباتــی دارنــد و ایــن مطالبات بحــق نیز 
هســت.وی افــزود: در ماه های اخیر نیز دولت گذشــته اقداماتی کرد 
تا متناسب ســازی حقوق برخی اقشار در دستور کار قرار بگیرد اما دو 
ســؤال وجود دارد؛ اولًا، بودجه این لوایح از کجا در نظر گرفته شــد؟ و 
دومــاً آنکه چرا این اقدام در ماه های آخر دولت ســابق انجام شــد؟ 
مگر مشــکلات این اقشار به ماه های آخر دولت برمی گشت؟رئیسی 
پیرامون نحوه پیگیری این مشکلات از سوی دولت، خاطرنشان کرد: 
یک راه این است که یک قشر در جامعه مشکلش حل بشود و اقشار 
دیگر بگویند که پس مشکلات ما چه خواهد شد؟ اما راه حل درست 
این مشکل آن است که مطابق عدالت برای همه اقشار رفتار بشود؛ 
چرا که ما مأمور به حل مشکلات همه  جمهور هستیم.رئیس جمهور 
در توضیح این مسأله، تصریح کرد: ما سازمان اداری و استخدامی را 
مکلف کردیم تا یک نظام هماهنگ عادلانه پرداخت برای کارکنان 
دولــت تنظیم کنند تا همه  اقشــاری کــه از دولت حقوق و دســتمزد 
دریافت می کنند، به صورت منظم و عادلانه به مسائل شان رسیدگی 
شود.رئیسی افزود: مردم می دانند که ما این دولت را اینگونه تحویل 
گرفتیم و همه   اقشــار نســبت به مســائل و مشــکلات معیشتی خود 
درست می گویند اما خواهش ما آن است که بدانند رفع این مشکل 
از اولویت های دولت است و کار در میانه راه است و ان شاءالله با تأیید 

مجلس، نظام عادلانه پرداخت را به وجود خواهیم آورد.
ë مصوبات جدید درباره کرونا؟ 

در زمان شروع دولت 700 خانواده داغدار موضوع کرونا می شدند 
و امــروز به لطف خدا و مشــارکت مــردم، هم ابتلا و هــم موارد فوت 
بســیار کاهش پیدا کرد. شــکر ایــن موفقیت بزرگ که مــردم و دولت 
بــه دســت آوردنــد، در صیانت از آن اســت. مــا با رعایــت پروتکل ها 
فعالیت هــا را مجدداً راه اندازی کردیــم و اگر خدای ناکرده پروتکل ها 
کمتر مراعات شــود، ممکن اســت مجدداً محدودیت هایی از ســوی 

دولت اعمال شود.
ë امید واقعی داریم

رئیســی در پایان ســخنان خود خطاب به مردم ضمــن قدردانی 
از زحمــات تیــم ملــی بانوان فوتبــال کشــور و آرزوی  موفقیــت برای 
تیم ملی مردان در مســابقه پیش رو ، گفت: بســیار امیدوار هستم که 
گشــایش ها پیش روی ماست؛ این حرف ها نه برای ایجاد امید است، 
بلکــه واقعیتی اســت که فراروی ما قــرار دارد. بنابرایــن با دعای خیر 
مردم و با قوت و قدرت موانع را کنار خواهیم زد. چرا که همانند شهید 
بزرگوار حاج قاسم سلیمانی هیچ مانعی را به  رسمیت نمی شناسیم 

و ان شاءالله مشکلات مردم رفع خواهد شد.

رئیس جمهور شب گذشته در گفت و گوی زنده تلویزیونی تأکید کرد دولت به طور همزمان  در حوزه خنثی کردن و لغو تحریم ها فعال است
به ریاست معاون اول رئیس جمهور

جلسه بررسی اجرای طرح های اولویت دار 
استان تهران برگزار شد

جلســه هماهنگی و بررســی اجــرای طرح هــای اولویت دار اســتان تهران 
روز گذشــته به ریاســت محمــد مخبر معاون اول رئیــس جمهور در نهاد 
ریاســت جمهــوری برگزار شــد. به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاســت 
جمهــوری، در ایــن جلســه کــه معــاون اجرایــی رئیــس جمهــور، وزرای 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، جهاد کشــاورزی، ورزش و جوانان، 
آمــوزش و پــرورش، دادگســتری، میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، معاون رئیس  جمهور در 
امور زنان و خانواده، اســتاندار و شــهردار تهران و مســئولان دســتگاه های 
مربوطه حضور داشتند، توافقات دستگاه های اجرایی و بانک های عامل 
بــرای اجــرای طرح هــای اولویــت دار ایــن اســتان در حوزه هــای مختلف 

بررسی و تصویب شد.
همچنین در این جلســه بر ضرورت اجرایی و عملیاتی شــدن هر چه 
ســریع تر طرح هــای مرتبط با حــوزه گردشــگری، نیــرو، ورزش و جوانان، 
خانــواده و زنــان، صنعتــی، کشــاورزی، آموزشــی، بهداشــتی، عمرانــی و 
زیرســاختی اســتان تهران به منظور اشــتغالزایی و توســعه و آبادانی این 

استان تأکید شد.

رژیم صهیونیستی تهدیدکننده امنیت منطقه است
رئیس ســتاد کل نیرو های مسلح کشورمان در دیدار وزیر دفاع جمهوری 
آذربایجان، تأکید کرد: حضور رژیم صهیونیستی در منطقه، عامل ایجاد 

تفرقه و تهدیدکننده امنیت و ثبات کشور های منطقه است.
به گزارش خبرگزاری صدا و ســیما، ســردار سرلشــکر پاســدار »محمد 
باقری« روز گذشــته در دیدار ســپهبد »ذاکر حســن اف« با ابراز امیدواری 
نســبت بــه اینکــه ســفر او بــه ایــران فرصــت مناســبی بــرای توســعه و 
تحکیــم روابــط میان دو کشــور بخصــوص در موضوعات دفاعــی، فنی و 
نظامی باشــد، به سیاســت جمهوری اســلامی ایران مبنی بر مخالفت با 
هرگونه اشــغالگری اشــاره کرد و گفت: آزادسازی ســرزمین های اشغالی 
آذربایجان که بعد از مدت ســه دهه اتفاق افتاد، موجب خرســندی رهبر 
معظم انقلاب اســلامی و مردم عزیز ایران شد.سرلشــکر باقری با تأکید 
بر لزوم احترام گذاشــتن به تمامیت ارضی تمامی کشــور ها خاطرنشــان 
کــرد: مــا همان مقــدار که نســبت به کشــور خودمــان حساســیت داریم، 
نســبت به تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان هم حساس هستیم. وی 
سپس بر لزوم رایزنی های بیشتر بین دو کشور به منظور جلوگیری از بروز 
ســوء تفاهمات تأکید و بیان کرد: سیاســت اصولی ما حل و فصل مســائل 
منطقه توسط کشور های منطقه، بدون دخالت بیگانگان است. سرلشکر 
باقــری همچنین گفت: با ســفر وزیر دفاع جمهــوری آذربایجان به ایران 
به طــور حتــم روابط نظامی دو کشــور توســعه چشــمگیری خواهد یافت 
که موجب امنیت هر دو کشــور می شود. ســپهبد »ذاکر حسن اف« نیز در 
ایــن دیــدار توضیح مفصلی درباره عملیات آزادســازی اراضی اشــغالی 
جمهــوری آذربایجان در جنگ ۴۴ روزه ســال گذشــته، ارائه کــرد. وی در 
جمع خبرنــگاران گفت: در این دیدار پیام رئیس جمهور کشــورمان را به 
رئیس ســتاد کل نیرو های مســلح رســاندیم و اعلام کردیم که در توسعه 

روابط دو جانبه، بسیار مصمم هستیم.

در پی بارش سنگین برف رقم خورد

سفر وزیر کشور به کردستان
وزیر کشــوربرای ارزیابی روند امدادرسانی ها در بارش سنگین برف راهی 
کردســتان شــد. به گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی دولت، وحیــدی با بیان 
اینکــه به دنبال ارزیابی دقیق از روند امدادرســانی ها بــه هموطنان عزیز 
اســتان کردســتان در بارش ســنگین برف هســتیم، گفت: تلاش داریم با 
بررســی ابعــاد مختلف مســأله، اقدامــات کنترلی لازم را بــرای مدیریت 

شرایط در ایام پیش رو داشته باشیم.

رئیس اسبق بسیج صدا و سیما درگذشت
محمــود عاطفی، رئیس اســبق بســیج و مدیرکل اســبق روابــط عمومی 
ســازمان صــدا و ســیما، روز گذشــته در بیمارســتان بــر اثــر ســکته قلبــی 
درگذشــت. بــه گزارش میــزان، ســردار عاطفی جانبــاز  و برادر شــهیدان 
عباس و اکبر عاطفی بود که در ســال 1366 به درجه جانبازی نائل شــده 
بود. وی متولد شهرســتان رشــت بــود و در کارنامه کاری خود مســئولیت 
عقیدتــی ســپاه گیــلان، ریاســت بســیج صــدا و ســیما و مدیرکلــی روابط 
عمومــی این ســازمان و ریاســت ســازمان ســینمایی و هنرهای نمایشــی 
دفــاع مقدس بنیاد حفظ آثار و نشــر ارزش های دفاع مقدس را برعهده 
داشــت. پیمــان جبلی رئیس صــدا و ســیما در پیامی، »درگذشــت برادر 
بســیجی و مدیــر رســانه ای ارزنــده و متعهــد« را تســلیت گفــت و تأکیــد 
کرد: »ایشــان در کســوت یک مدیر بسیجی خســتگی ناپذیر همواره منشأ 
خیــر و آثــار بــه یاد ماندنی بــود. به یاد داریــم که پس از ســقوط دیکتاتور 
بغداد، دوربین حاج محمود عاطفی بود که تصویری درخشــان از بارگاه 
آســمانی ارباب عالمین، حضرت ســید الشــهدا)ع( وحــرم حضرت قمر 
بنی هاشــم)س( را به تصویر کشــید و آن عکس در قالب پوســتر، در قاب 

چشمان و بر حریم قلب مان ماندگار شد.«
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واشنگتن در دوراهی »تصمیم گیری«
پیگیری قضایی عاملان انتشار کلیپ موهن

دهمرده:ازرئیسجمهورحمایتمیکنم
خبــر اول اینکه،نماینــده مردم زابــل در مجلس با بیــان اینکه از 
عاملان انتشار کلیپ موهن علیه بنده و دولت به قوه قضائیه شکایت 
می کنم، گفت: از شخص رئیس جمهور حمایت می کنم. حبیب الله 
دهمــرده در گفت وگــو با ایرنا درخصوص کلیپ منتشــر شــده از وی 
گفت: اخیراً در مصلای نماز جمعه سیســتان بنده سخنرانی داشتم 
کــه کلیــپ تقطیــع شــده ای از آن را در فضای مجازی منتشــر کردند 
افــراد زیــادی در آن ســخنرانی حضور داشــتند و آن را ضبط کردند و 
کاملًا مشــخص اســت که بنــده چــه صحبت هایی کــردم. وی افزود: 
بــا بریدن ســخنان مــن و کنار هم قــرار دادن آنان به گونــه ای وانمود 
شــده اســت که من ریاســت جمهوری را مورد اهانت قرار داده ام در 
حالــی کــه هرگز علیه رئیس جمهوری چنین ســخنانی نــه گفته و نه 
خواهــم گفــت. دهمــرده تأکید کــرد: برخــی افــراد فرصت طلب که 
منافع شــان از اظهــارات صریح و حق طلبانه بنــده به خطر می افتد، 
ایــن کلیپ تصویری را منتشــر کردند.  وی ادامــه داد: این افراد بارها 
در ســخنرانی های بنده در جلســات متعدد حضور یافته و مراسم را 
برهم زدند اما هیچ وقت علیه آنها شکایتی مطرح نکردم. دهمرده 
افزود: برای اولین بار از منتشرکنندگان این کلیپ شکایت خواهم کرد 
و عامــلان این اقــدام را پیگیری قضایی می کنم.  نماینده مردم زابل 
در مجلس با تأکید بر اینکه از شخص رئیس جمهور حمایت می کنم 
گفت: از نظر بنده آیت الله رئیسی در خط مقام معظم رهبری است 
و در راستای تحقق فرمایشات ایشان تلاش می کند لذا بنده از رئیس  

جمهور حمایت می کنم.

یکشهیدگمنامپساز۳۳سالانتظار،شناساییشد
خبــر دیگر اینکــه، پیکر مطهر شــهید عباســعلی نــوروزی پس از 
گذشــت ۳۳ ســال از تدفیــن در قطعــه 50 بهشــت زهــرا )س( بــه 
عنوان شــهید گمنام، شناســایی شــد. شهید عباســعلی نوروزی دوم 
اردیبهشــت ماه ســال ۱۳۴۵ در شــهرک مدرس از توابع شهرســتان 
بوئین زهــرا بــه دنیــا آمد و دو ســال پــس از ازدواج در ســال ۱۳۶۵ به 
عنوان ســرباز ارتش در جبهه حضور یافت و در نهایت بیست و یکم 
تیر ۱۳۶۷ در عین خوش توسط نیروهای بعثی به شهادت رسید. به 
گــزارش ایرنا، مدیرکل بنیاد شــهید و امور ایثارگران اســتان قزوین با 
اشــاره به نحوه شناســایی پیکر این شهید والامقام افزود: پیکر مطهر 
شهید نوروزی ۱0 سال پیش در جریان تفحص پیکرهای مطهر شهدا 
توســط کمیته جســت وجوی مفقودین به وطن بازگشت و از آنجا که 
همراه شــهید مدارک شناســایی نبوده، این پیکر مطهــر در تهران به 
عنوان شــهید گمنام تشــییع و به خاک سپرده شد. وی افزود: اثری از 
 DNA پیکر شــهید نوروزی به دســت نیامد که پس از انجام آزمایش
مشــخص شد پیکر مطهرش ســال ۱۳۹0 به عنوان شــهید گمنام در 
قطعه ۵0 بهشت  زهرای تهران تدفین و به خاک سپرده شده است.

اقراراندیشکدهصهیونیستی
بهناتوانی»تلآویو«برایمقابلهباایران

رژیــم  داخلــی  امنیــت  مطالعــات  مرکــز  اینکــه،  آخــر  دســت  
صهیونیستی در جدیدترین گزارش خود خبر داد که تل آویو از مقابله 
تک  به  تک با ایران ناتوان اســت. به گزارش فارس به نقل از گزارش 
روزنامــه »العربــی الجدیــد«، مرکز مطالعــات امنیــت داخلی رژیم 
صهیونیستی در گزارش سالانه خود همچون سال های گذشته تأکید 
کــرد که ایــران کمــاکان بزرگ ترین چالــش خارجی بــرای تل آویو به 
شــمار می رود و این رژیم با توجه به پیشــرفت های برنامه هســته ای 

ایران، به تنهایی و عملًا قادر به مقابله با این کشور نیست.
در ادامــه گــزارش مذکــور آمــده اســت کــه تل آویــو بــه تقویــت 
همکاری هــا، هماهنگی ها و روابط ویژه خود با امریکا نیاز دارد؛ خواه 
کشورهای امضاکننده توافق هسته ای با ایران به توافق برسند یا خیر.
مرکــز مطالعــات امنیــت داخلی رژیــم صهیونیســتی همچنین 
هشــدار داد که ایران به فعالیت های منطقه ای خود از جمله تهدید 
فراگیــر تل آویو همچنان ادامــه می دهد. این مرکــز در این خصوص 
عنوان کرد که این تهدید از راه توســعه برنامه  موشــک های نقطه زن 
جنبش حزب الله لبنان و دیگر گروه های مستقر در سوریه و همچنین 
هزاران موشک، راکت و پهپادی که قادر به نفوذ به فلسطین اشغالی 

هستند، شکل می گیرد.

»ایران« آخرین روند مذاکرات وین را بررسی می کند

گــروه سیاســی/ عقربه ســاعت مذاکــرات وین به 
کدام ســو می چرخد؟ این ســؤالی است که پاسخ 
بــه آن نیــازی بــه درنــگ نــدارد. چه آنکــه جای 
تردیدی باقی نمانده اســت که درست به سمت 
و ســویی به حرکــت در خواهد آمد که واشــنگتن 
تصمیــم بزرگ خــود را بگیرد. این ســؤال پس از 
آن مطرح می شود که دولت امریکا در کمتر از دو 
سال از دستیابی ایران و قدرت های ۱+5 به توافق 
هســته ای، تصمیــم بــه خــروج یکجانبــه از ایــن 
توافــق گرفت و با این اقدام ســبب ســاز تحولاتی 
شــد که حالا مجبور اســت بار دیگر تصمیم گیری 
و جبــران مافــات کنــد. موضع گیری هــای اخیــر 
مقام هــای عالــی رتبــه کشــورمان مبنی بــر لزوم 
تصمیم گیــری سیاســی امریــکا در چنین فضایی 
امیرعبداللهیــان،  حســین  می شــود.  معنــادار 
امــور خارجــه در جدیدتریــن توضیحــات  وزیــر 
خــود پیرامــون رایزنی هــای برجــام اعــلام کرده 
اســت مذاکرات بــه نقطه ای نزدیک می شــود که 
واشــنگتن باید با تصمیم گیری خود وضعیت را 
تعییــن تکلیف کند. از ســوی دیگــر علی بهادری 
جهرمــی، ســخنگوی دولت هم با این ســخن که 
»تــا تحریم لغو نشــود، توافق نمی شــود« نشــان 
داده کــه اینــک همــه نگاه ها برای رســیدن به هر 
تفاهمــی منــوط بــه تصمیــم امریکا جهــت رفع 
تحریم هایی اســت که تاکنون به طور یکجانبه به 
کشــورمان تحمیل کرده اســت. مضــاف بر اینکه 
امریکا باید همچنین برای این پرســش، پاسخی 
شــفاف داشته باشــد که چه تضمینی وجود دارد 
کــه عهدشــکنی خســارت بــارش دیگربــار تکــرار 

نمی شود؟
ë عواقب یک خروج

خردادمــاه ۱۳۹۷ کــه تنهــا دو ماه بــه دومین 
ســالروز دســتیابی بــه برجــام زمــان باقــی بــود، 
جمهــور  رئیــس  ترامــپ«،  »دونالــد  تصمیــم 
پیشــین امریــکا بــرای خــروج یکجانبــه از توافــق 
هســته ای و نیز بازگردانــدن همه تحریم هایی که 
بــه موجــب این توافــق رفع شــده بود، بــه بمبی 
خبــری تبدیل شــد کــه قابل انتظــار بــود. پس از 

متوجــه  تحلیل هــا  و  پیش بینی هــا  آن،  انتشــار 
تأثیــر ایــن تصمیم بر رونــد اجرای برجام شــود. 
بازگشــت همه تحریم هــای هســته ای و تصویب 
زنجیــره وار تحریم های جدید بــه بهانه های غیر 
برجامی با هدف فشــار بر ایــران در روزهای پس 
از عهدشــکنی امریــکا در حالــی صــورت گرفــت 
که طی بیش از ســه ســال گذشــته، حتی شــرکای 
اروپایی برجام ضمن فراموشی اهداف نخستین 
شــکل گیری توافــق هســته ای تلاشــی نیــز بــرای 
ایفــای تعهــدات برجامــی خــود نداشــتند. چــه 
اروپایی هــا در شــرایطی کــه امریکا می کوشــید با 
توســعه تحریم ها دورنمای مبــادلات اقتصادی 
ایــران را پیچیده تــر کنــد، هرگز نخواســتند اقدام 

قابل ملاحظه ای را از خود نشان دهند.
قابل انتظار بود که ایران در مواجهه با توافقی 
کــه بــه مبــادلات مالی و فــروش نفــت آن کمک 
نمی کــرد و همچنــان آن را زیــر بــار تحریم هــای 
ناعادلانــه قرار می داد، دســت به اقــدام متقابل 
بزنــد. چنانکــه پیــدا بود سیاســت وقت کشــی به 
امیــد تغییــر شــرایط کــه بــه مــدت یــک ســال از 
ســوی دولت حسن روحانی دنبال شد، نتیجه ای 
به دنبــال نداشــت تــا در نهایــت تصویــب قانون 
اقــدام راهبردی بــرای لغو تحریم ها که از ســوی 
مجلــس به ســرانجام رســید و بــه قانــون تبدیل 
شــد، بــازی را تغییــر دهــد. روی کار آمدن دولت 
سیزدهم در ایران که عزم خود را برای اجرای تام 
و تمام این قانون جزم کرد در کنار راهبرد اصلی 
خــود یعنــی بی اثر کــردن تحریم هــا و همچنین، 
قــرار گرفتــن در موقعیتــی که ایران می توانســت 
همچنــان نفت خود را بفروشــد، اهــرم مؤثری را 
به وجــود آورد تــا این بار واشــنگتن چــاره ای جز 

بازگشت به توافق هسته ای نداشته باشد.
ë تعیین تکلیف زودهنگام

همــه اینهــا در حالــی بــود کــه دولــت ســید 
و  چندماهــه  تأملــی  از  بعــد  رئیســی  ابراهیــم 
طراحی یک ســازوکار دقیق و هوشمندانه، هیأت 
دیپلماتیــک خــود را بــا آرایشــی جدیــد بــه وین 
فرســتاد و گفت و گوهــا را بــا تأکید بــر اصلی ترین 

خواســته خــود یعنــی رفع مؤثــر تحریم هــا کلید 
زد. ســؤال اصلــی ایــن بــود که آیــا امریــکا آماده 
برجامــی  تحریم هــای  همــه  رفــع  بــرای  اســت 
ســؤالی  بــردارد؟  جــدی  گامــی  فرابرجامــی  و 
سرراســت کــه اگــر مقامات کاخ ســفید در پاســخ 
بــه آن امــا و اگــر می آوردنــد، پیش بینــی افقــی 
روشــن بــرای مذاکرات دشــوار می نمــود. این در 
حالی بود کــه ترکیب تیــم مذاکره کننده و اضافه 
شــدن متخصصــان و کارشناســانی چیره دســت 
و همچنیــن بهره گیــری از یــک بســته ابتــکاری و 
قابــل اجــرا بــرای تفاهمــات احتمالــی از ســوی 
هیــأت ایرانــی نشــان از آن داشــت که بــر خلاف 
گمانه زنی هــا ایران یک رویکرد حقوقی و متوازن 
را در پیش گرفته که بســختی می توان بهانه لازم 

را برای خلاص شدن از آن پیدا کرد.
آنچــه تا اینجــای کار نمایان شــده اینکه ایران 
بــه پشــتوانه رونــد رو بــه پیشــرفت فعالیت های 
هســته ای اش و حضــور قدرتمندانه در مذاکرات 

کــه واقعیــت ناتوانــی طیــف غربــی مذاکــرات را 
برملا کرده اســت، برای تفاهمی کــه همه منافع 
برجامی اش را محقق کند، مصمم تر از هر وقت 

دیگری است.
»بایــدن«  دولــت  اســت؛  معلــوم  تکلیــف 
بایــد بــرای رفــع همــه تحریم هــای برجامــی و 
تحریم هایــی کــه بــه بهانــه غیــر هســته ای علیه 
ایران تصویب شده، تصمیم گیری کند. گره زدن 
رفع تحریم هــای غیر برجامی بــه مذاکره درباره 
موضوعــات فرابرجامــی هــم رویکــردی بــود که 
امریــکا در خــلال مذاکرات اخیر بــرای تحقق آن 
ناکام ماند و نتوانســت برای پیگیری آن استدلال 
قابــل قبولــی بیاورد. تجربه ســه ســال گذشــته از 
رهــاورد کارشــکنی امریکا این واقعیــت را پدیدار 
کرده که اینک آنچــه می تواند گفت و گوهای وین 
را در زودهنگام تعیین تکلیف کند، لغو تحریم ها 
و شفاف سازی اثراتی است که ابعاد پیدا و پنهان 
تحریم ها بر مناسبات مالی و تجاری مؤسسات و 

نهادهای ایرانی در خارج از کشور داشته است.
ë نقطه صفر

طبیعــی اســت کــه تنهــا در صورتــی می توان 
همــه چیــز را بــه نقطــه صفــر برجــام بازگرداند 
کــه اینبــار امریکا خشــت اول را درســت بگذارد و 
تصمیمی بگیرد که از پیامدهای طبیعی آن رفع 
مؤثر همــه تحریم ها و به تبــع آن فروش آزادانه 
نفــت و فرآورده هــای نفتــی، دسترســی و نقــل و 
انتقــال آزادانــه درآمدهــای ارزی و نفتی، عادی 
شــدن روابــط اقتصــادی و کارگزاری بانکــی، آزاد 
شــدن و نقــل و انتقــال بی قیــد و شــرط پول های 
بلوکه شــده ایران و امکان سرمایه گذاری خارجی 

و تجارت آزادانه با همه کشورها باشد.
امــا ایــن کمتریــن کاری اســت کــه واشــنگتن 
باید برای پدید آمدن همگرایی و بازگشــت همه 
کشورهای طرف توافق هسته ای به سمت درست 
ماجرا از خود نشــان دهد. شــاید از این روست که 
ایــن موضع واهی»رابرت مالی«، نماینده امریکا 
در امور ایران که اخیراً مدعی شــده »بعید اســت 
کــه ایالات متحده برای نجــات برجام به توافقی 
بــا تهــران دســت یابد، مگــر اینکــه تهــران چهار 
شــهروند امریکایی را آزاد کند«، بیش از هر وقت 
دیگــری بی معنــا تلقــی شــود. توضیح شــتابزده 
»نــد پرایــس«، ســخنگوی وزارت خارجــه امریکا 
کــه اعلام کــرده »موضع »مالــی« به عنوان پیش 
شــرط امریکا مطرح نیست«، نشــان می دهد که 
این کشــور دیگر خود دریافته طرفی که باید برای 

این مذاکرات شرط تعیین کند، امریکا نیست.
در مجموع رونــدی که تهران تاکنون در پیش 
گرفتــه و تجربیاتــی کــه در عبــور موفقیت آمیز از 
سیاســت فشــار واشــنگتن از ســر گذرانده نشــان 
می دهد چنانچه ایالات متحده نتواند از فرصت 
پیــش آمــده به عنــوان مبنایــی بــرای بازگشــت 
بــه برجــام و حفــظ یــک توافــق صلــح پایــدار و 
جامع اســتفاده کنــد، باید خیلی زود به حســرت 
فرصت های از دســت رفته بنشــیند. کافی اســت 
یک بار دیگر همه اتفاقات ســه سال گذشته را به 

دقت نظاره کند.

گروه سیاســی/ پس از گذشــت یک روز از جوابیه حسین 
فریــدون بــه گــزارش شــماره یکشــنبه روزنامه ایــران از 
دادگاه رســیدگی به پرونده شرکت قطعه سازی کروز که 
به انعکاس کیفرخواســتی که از سوی نماینده دادستان 
قرائت شد اختصاص داشت، سخنگوی قوه قضائیه در 
نشســت خبری خــود همانی را گفت که ایــن روزنامه به 
آن پرداخته بود: »حســین فریدون برادر رئیس جمهور 
سابق، نامش در کیفرخواست پرونده به عنوان دریافت 

کننده رشوه آمده است.«
حســین فریدون دیــروز در واکنش به انتشــار گزارش 
بازنشر سخنان نماینده دادستان در اولین دادگاه رسیدگی 
به پرونده شرکت قطعه سازی کروز در تکذیبیه ای نوشته 
بــود: »اینجانب هیچ گونه آشــنایی و ارتباطی با شــرکت 
نمی شناســم.  را  ایشــان  و  نداشــته  کــروز  قطعه ســازی 
بنابرایــن ادعــای دریافــت مبلغــی توســط اینجانــب از 
مدیران شــرکت مذکور بابــت انتخابات مجلــس، کاملًا 
بی اســاس و بدیــن وســیله تکذیــب می شــود.« ایــن در 
حالــی اســت که نماینده دادســتان در جلســه روز شــنبه 
دادگاه علناً نام فریدون را ذکر کرده و گفته بود: »حســب 
گــزارش معاونــت حقوقی ســازمان اطلاعات ســپاه حد 
فاصــل تاریــخ ۹۴/۹/۱0 تــا ۹۴/۱0/۱۷ مجموعــاً مبلغ ۱۶ 
میلیــارد و ۲00 میلیــون ریال طی ۳۸ تراکنــش بانکی از 
حســاب محمد علی پور فطرتی -متهــم ردیف دوم- به 
حســاب آقای مســعود احمــدی زاده در بانــک صادرات 
از مرتبطان حســین فریدون واریز شــده اســت. استفاده 
حســین فریــدون از حســاب های مســعود احمــدی زاده 
جهت دریافت رشــوه و حق حســاب از رسول دانیال زاده 
-یکی از مفســدان اقتصادی- تأیید شده است و موجب 
محکومیت مســعود احمدی زاده به اتهام فراهم کردن 
بزه ارتشــا از طریق در اختیار قرار دادن حســاب بانکی به 
حســین فریدون به ۱۵ ســال حبس تعزیری شده است. 
او گفت که پرونده وجوه دریافتی حســین فریدون -برادر 
رئیس جمهور ســابق- و مســعود احمدی زاده از شرکت 

کروز در شعبه بازپرسی در حال رسیدگی است.«
ë !از فریدون انکار، از مستندات اصرار

دیــروز ذبیــح الله خداییــان ســخنگوی قــوه قضائیه، 
همان حرف های نماینده دادستان را تکرار کرد و هرچند 
از متهم نبودن فریدون در این پرونده گفت اما رسیدگی 
جداگانه به اتهامات او را رد نکرد. خداییان گفت: حسین 
فریــدون در اجــرای حکم قطعی که قبلًا صادر شــده در 
زنــدان اســت و در جریــان رســیدگی بــه پرونده شــرکت 
کــروز نماینده دادســتان ضمن قرائت کیفرخواســت به 
مواردی اشــاره کرده که به ایشــان رشــوه پرداخت شــده 
اســت. با پیگیری ها در این خصــوص پرونده ای مفتوح 
اســت و منتهی به صدور جلب دادرسی و کیفرخواست 
نشــده اســت و اگر دلیــل کافی بــرای توجه اتهام باشــد 
نســبت بــه احضار آن اقدام می شــود و این طور نیســت 
که در کیفرخواست این شرکت به عنوان متهم اسم این 
فرد قید شــده باشــد بلکه بــا مدارک در پرونــده طبیعتاً 

به صورت جدا از کروز رسیدگی می شود.
ë نجفی و هاشمی هر دو در زندان

به گزارش ایســنا، خداییان در پاسخ به سؤالی درباره 
آخریــن وضعیــت پرونــده محمدعلی نجفی شــهردار 
پیشــین تهــران و مهدی هاشــمی و شــایعه آزادی آنان 
گفت: آقایان نجفی و هاشمی محکومیت قطعی دارند 
و در اجرای همان حکم قطعی در زندان بســر می برند. 
براســاس قانون اگر تقاضای مرخصی داشــته باشند به 
آنها داده می شــود اما این دو مشــمول آزادی مشروط یا 

تعلیق مجازات قرار نگرفته اند.
ë زنگنه احضار نشده است

ســخنگوی دســتگاه قضا در پاســخ به ســؤالی درباره 
کیفرخواســت پرونــده کرســنت، زمــان برگــزاری دادگاه 
بخش دوم این پرونده و عدم حضور زنگنه، وزیر ســابق 
نفــت در دادگاه با وجود احضــار او، گفت: دادگاه جهت 
تکمیــل پرونــده اســتعلاماتی را از برخــی مراجع انجام 
داده کــه هنوز پاســخ آن وصول نشــده و وقت رســیدگی 

هم مشــخص نشده است. وی در مورد زنگنه هم گفت: 
متهم تاکنون احضار نشده است.

ë سرانجام شناسایی دارایی نامشروع مسئولان
خداییان در پاســخ به سؤالی مبنی براینکه یک سال 
از ابلاغ دســتورالعمل اجرایی رئیــس وقت قوه قضائیه 
در رابطه با شناسایی و باز پس گیری اموال و دارایی های 
نامشــروع مســئولان می گــذرد، در ایــن یــک ســال چــه 
اقداماتــی برای اجــرای این دســتورالعمل انجام شــده 
اســت؟ گفت: در ســال ۹۹ قــوه قضائیه نســبت به تهیه 
دســتورالعملی مرتبــط بــا قانــون اقداماتی انجــام داد 
و قــرار شــد ســامانه ای را طراحی کنــد تا افــراد مختلف 
بتواننــد گزارش های خــود را به این ســامانه اعلام کنند. 
ســامانه طراحی شــد و در اختیار دادســتانی قرار گرفت. 
دادستانی کل اعلام کردند برخی گزارش ها واصل شده 
اما گزارشــی کــه بتواند مبنــای علت تشــکیل پرونده ای 
باشــد، واصــل نشــده و تاکنون پرونــده ای در ایــن رابطه 

تشکیل نشده است. 
ë برخورد مستمر با فساد

ســخنگوی قــوه قضائیــه دربــاره مبــارزه بــا مفاســد 
اقتصادی هم گفت: این موضوع همیشــه در دستور کار 
قــوه قضائیه بــوده و در این دوره هم بــا جدیت پیگیری 
می شود. پرونده های متعددی در مجتمع ویژه رسیدگی 
بــه جرایــم اقتصادی و اســتان ها بررســی و تعــدادی به 
صدور حکم منتهی شــده اســت. اخیراً هم پرونده های 
مهمی داریم که رســیدگی به آن به صورت علنی برگزار 
شــد و اخبار آن هم به اســتحضار مردم رســید. از جمله 
می توانیم به پرونده متهمان شــرکت کروز که در آن ۱۸ 
نفر بــه اتهام اخــلال در نظام اقتصــادی تحت تعقیب 
هســتند، پرونده متهمان شــهرداری لواسان با 5۱ متهم 
و نیز پرونده مربوط به شــهرداری شــهریار که ۳6 نفر در 
آن تحت تعقیب هستند اشاره کنیم. وی در پایان تأکید 
کــرد: بحث برخورد با مفاســد اقتصادی بحث مقطعی 

نیست و به صورت مستمر در دستور کار هستند.

توضیحات سخنگوی قوه قضائیه در مورد برگزاری مهم ترین دادگاه اقتصادی

پروندهجدیدبرایحسینفریدونتشکیلمیشود؟

همزمــان با خبــر جدایی معــاون نماینده ویژه 
امریــکا در امــور ایــران از مذاکــرات ویــن، وال 
استریت ژورنال با اشاره به بروز اختلافات بیشتر 
در تیم امریکایی، از کناره گیری دو فرد دیگر نیز 
خبر داد. به گزارش مهر، روزنامه امریکایی وال 
اســتریت ژورنال در گزارشــی نوشــت که برخی 
از اعضــای تیــم امریــکا در مذاکــرات وین پس 
از اصرار بــه رویکرد ســختگیرانه تر در مذاکرات 
درباره برنامه هســته ای ایــران، این تیم را ترک 

کرده یا کنار کشیده اند.
کــه  می نویســد  ادامــه  در  مذکــور  روزنامــه 
مقامــات امریکایــی تأییــد کردنــد کــه »ریچارد 
نفیــو« معــاون »رابــرت مالــی« فرســتاده ویژه 
واشــنگتن در امور ایــران، تیم یاد شــده را ترک 
کــرده اســت. نفیو کــه از وی بــه عنــوان طراح و 
معمــار اصلــی تحریم هــای اقتصــادی و فشــار 

حداکثری بر ایران یاد می شود، از اتخاذ مواضع 
ســخت تر در مذاکرات فعلی حمایت کرده بود 
و آن طور که گفته می شود، بنا بر برخی اختلاف 
نظرها از اوایل دســامبر سال گذشته میلادی در 

مذاکرات وین شرکت نکرده است.
این در حالی اســت که پس از اینکه نفیو تیم 
امریــکا را ترک کرده اســت، منابع مطلع گفتند 
کــه دو تــن دیگر از اعضــای تیم یاد شــده نیز از 
مذاکــرات وین کنار کشــیده اند به ایــن دلیل که 
آنهــا نیز خواســتار اتخاذ موضع ســخت تری در 

قبال ایران در این مذاکرات شده بودند.
وال اســتریت ژورنــال در ادامــه و بــا اشــاره 
بــه مــوارد اختلافی بیــن افــراد تیــم امریکایی، 
بــه نقــل از منابــع آگاه در این زمینه می نویســد 
کــه از جملــه موضوعاتــی کــه موجبــات افتراق 
و جدایــی تیــم امریکایــی شــده، ایــن اســت که 

چگونــه بایــد تحریم هــای فعلــی را اجــرا کرد و 
اینکــه چنانچه ایــران روند مذاکــرات را طولانی 
کنــد و همزمــان برنامــه هســته ای را نیــز پیش 
ببــرد، آیــا بایــد از مذاکــرات خارج شــد و به آن 
پایان داد یــا نه. بروز اختلافات و افتراق در تیم 
امریکایــی زمانی صورت می گیــرد که همزمان 
اروپایــی  تروئیــکای  و  متحــده  ایــالات  خــود 
بــا توســل بــه بهانه هــای مختلــف و از جملــه 
مهم تریــن دســتاویز آنهــا یعنــی ضیــق وقت، 
هشــدار می دهند که تنها چند هفته تا پایان این 

مذاکرات باقی نمانده است.
یــادآور  ایــن نکتــه را  وال اســتریت ژورنــال 
گفت وگــوی  و  مذاکــره  از  ایــران  کــه  می شــود 
مســتقیم با امریکا در مذاکــرات وین خودداری 
کــرده اســت امــا وزیــر امــور خارجــه ایــران روز 
دوشــنبه اعــلام کــرد کــه در صــورت پیشــرفت 

بررســی  را  کار  ایــن  انجــام  تهــران  مذاکــرات، 
خواهد کرد. وزارت خارجه امریکا نیز در همین 
رابطــه اعــلام کــرد که آمــاده دیدار مســتقیم با 
مقامــات ایرانــی بــرای گفت و گو دربــاره توافق 

هسته ای و سایر موضوعات است.
روزنامــه امریکایــی یــاد شــده در ادامــه و به 
نقــل از منابــع مذکــور می نویســد کــه تنش ها و 

اختلافــات در تیــم ایــالات متحــده از تابســتان 
سال گذشته میلادی بر سر طیفی از موضوعاتی 
کــه در بالاتریــن ســطوح دولــت »جــو بایــدن« 
رئیس جمهور امریکا در موردشــان بحث و گاه 

تصمیم گیری شده، افزایش یافته است.
عــده ای معتقدند بــروز اختلافات و تنش ها 
در تیــم امریکایــی نشــان از چندگانگــی نــگاه و 
رویکردهــای موجــود در بالاتریــن ســاختارهای 
حکومتــی در ایالات متحده دارد و نشــانگر این 
حقیقــت اســت کــه دولت هــای امریکا فــارغ از 
اینکــه چــه کســی رئیــس جمهور باشــد، بســیار 
غیرقابــل اتــکا و اعتمادنــد و امــا عــده ای دیگر 
ایــن اختلافات را جنــگ زرگری خــودآگاه برای 
تصویرســازی دوگانه از تیم مذاکرات می دانند 
کــه با تکیــه بــر نقشــه پلیس خــوب - پلیس بد 

درپی امتیازگیری از طرف مقابل است.

وال استریت ژورنال از اختلافات در تیم مذاکره کننده امریکا گزارش داد

جنگزرگری؟

رابرت مالی، فرستاده ویژه واشنگتن در امور ایران و مسئول تیم مذاکره کننده امریکایی در وین

ریچارد نفیو، عضو مستعفی تیم مذاکرات امریکا
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لیبراسیون )فرانسه(
اســتقرار بیش از 100 هزار نظامی روسی  
پشت مرزهای اوکراین، در اوج ناباوری 
مقامات این کشور، خطر جنگ را لحظه 
بــه لحظه جدی تــر نشــان می دهد. این 
در حالــی اســت که  رهبــران غربی هنوز 
موفق بــه ایجاد اتحادی منســجم برای 
حــل این بحــران نشــده اند و همین امر 
تنش هــای مــرزی اوکرایــن را به مراتب 

خطرناک تر می کند.

حریت دیلی نیوز)ترکیه(
شــکارچیان  و  دامپــروران  کشــاورزان، 
اسپانیایی در اعتراض به سیاست های 
محیط زیســتی و اقتصادی دولت این 
کشور، در مادرید تظاهرات کردند. این 
تظاهرات توسط درگاهی به نمایندگی 
500 ســازمان روســتایی ســازماندهی 
در  مادریــد،  بــر  عــاوه  و  بــود  شــده 
بســیاری از شهرها و روستاهای اسپانیا 

نیز برگزار شد.

جاکارتا پست )اندونزی(
رئیــس جمهــوری  ویــدودو«،  »جوکــوی 
خروجــی  از  تأســف  ابــراز  بــا  اندونــزی 
نخســتین دیدار رهبر خونتــای میانمار با 
»هان سن«، نخســت وزیر کامبوج  اعام 
کرد، موضع نظامیان حاکم بر این کشور 
نشــان می دهــد آنها حاضر بــه پایبندی 
بــه راهکارهای »آ س آن« برای برقراری 
صلح پایدار در این کشــور نیستند و قصد 

تغییر سیاست هایشان را ندارند.

5 ساعت رأی گیری پشت درهای بسته پارلمان ایتالیا بی نتیجه ماند

بن بست در انتخاب رئیس جمهور ایتالیا
 گــروه جهــان/ پارلمــان ایتالیــا در نخســتین دور رأی گیــری بــرای انتخــاب 

رئیس جمهور این کشور با آمار بالای آرای سفید به بن بست خورد.
بــه گــزارش »ســی ان بی ســی« نیوز، بــا بی نتیجــه مانــدن ایــن رأی گیری 
5 ساعته پشت درهای بســته، دور دوم دیروز به صورت محرمانه برگزار شد. 
گرچه بسیاری از کارشناسان بعید می دانند که این رأی گیری تا دور چهارم که 
روز پنجشنبه برگزار می شود، ثمری داشته باشد. »وولفانگو پیکولی«، رئیس 
مرکز مشاوره »تنئو« معتقد است: »بن بست سیاسی جدید پس از دور سوم 
می تواند وخامت یابد.« گرچه نقش رئیس جمهور در ایتالیا تشریفاتی است 
امــا در عیــن حال نقــش مهــم و تأثیرگــذاری در تعیین وضعیت سیاســی و 
اقتصادی آینده این کشــور دارد. با این حال در صورت عدم کسب اکثریت از 
ســوی یکی از احزاب در انتخابات پارلمانی، این پست می تواند اهمیت پیدا 
کنــد. با توجه به اینکه رئیس جمهور 80 ســاله ایتالیا به رغم محبوبیت زیاد، 
حاضــر به فعالیت برای یک دوره دیگر نیســت اما انتخــاب »ماریو دراگی«، 
نخســت وزیر این کشــور به ســمت ریاســت جمهوری می تواند پیامد سیاسی 
زیادی داشــته باشــد و احزاب حاضر در دولت وحدت ملی ایتالیا باید بر ســر 
جانشــین او در مقام نخســت وزیری به توافق برســند. این در حالی اســت که 
کارشناســان احتمال ســقوط دولت وحدت ملی پس از انتخاب »دراگی« در 
جایگاه ریاست جمهوری را محتمل می دانند؛ موضوعی که می تواند منجر به 
برگزاری انتخابات زودهنگام پارلمانی شــود. به نوشته »یورونیوز«، براساس 
قوانین ایتالیا، رئیس جمهور منتخب باید در ســه دور اول دســت کم دوسوم 
آرا را به دست آورد و از دور چهارم رأی گیری امکان انتخاب رئیس جمهور با 
اکثریت مطلق آرا وجود دارد. این در شــرایطی اســت که رکورد این رأی گیری 
در ایتالیا 23 دور ثبت شــده اســت. منابع آگاه مدعی شــده اند در آستانه دور 
اول انتخابــات ریاســت جمهوری در پارلمــان ایتالیا، اکثر احزاب سیاســی در 
مجامع برگزینندگان ریاســت جمهوری خواســتار ثبت رأی سفید شدند. این 
آمــار بالا ســبب شــد »پائولــو مادالنا«، 88 ســاله قاضی ســابق دیــوان قانون 

اساسی ایتالیا پس از کسب آرای سفید با 36 رأی در جایگاه دوم قرار گیرد.

نگاه مثبت نروژ به نشست با طالبان
معــاون وزیــر خارجه نروژ در حالی که نشســت دیپلماتیک بــا هیأت طالبان 
را آغــاز یــک روند بی پایان عنوان کــرد، از ارائه درخواســت های قابل اجرا به 
نماینــدگان حکومــت فعلــی افغانســتان خبر داد. بــه گزارش ایســنا به نقل 
از آسوشــیتدپرس، هیــأت طالبــان بــه ریاســت امیرخــان متقــی سرپرســت 
وزارت خارجه افغانســتان در حالی دیروز نشســت سه روزه اسلو با محوریت 
کمک های بشردوســتانه به این کشــور را به پایان رســاند که »متقی« در پایان 
دور نخســت، مذاکرات را ســازنده توصیف کرد و ســفر به نروژ را دســتاوردی 

برای مشارکت طالبان در صحنه بین المللی دانست. 

بازداشتگاه مخوف سیا در لیست فروش لیتوانی
دولــت لیتوانی اعــام کرد بزودی طویلــه ای را که ســازمان اطاعات مرکزی 
امریکا پیش تر برای شکنجه مظنونان ربوده شده تروریستی اجاره کرده بود، 
بــه فروش می رســاند. به گزارش ایســنا به نقل از اســپوتنیک، ایــن طویله که 
ســازمان سیا نام آن را »پروژه شماره 2« یا »بازداشتگاه بنفش« گذاشته بود، 
با دیوارهای فولادی مجهز به 10 اتاق عایق صدا و بدون پنجره بود که عوامل 

سیا برای بازجویی مخفیانه از مظنونان از آن استفاده می کردند.

یورو در سراشیبی بحران اوکراین
بنفشــه غلامی/ همزمان با اعام خبــر آماده باش 
8 هزار و 500 نظامی امریکایی برای رویارویی های 
احتمالــی بــا روســیه در اوکرایــن، ارزش یــورو بــه 
پایین تریــن ســطح آن مقابــل دلار رســید. این در 
حالی اســت کــه ســران اتحادیــه اروپا در نشســتی 
مجازی با اعام نگرانی های خود از شــدت گرفتن 
تنش هــا بین واشــنگتن و مســکو به بهانــه حضور 
نیروهــای روســیه در نزدیکــی مرزهــای اوکرایــن، 

خواهان رفع این تنش ها با دیپلماسی شدند.
بــه گــزارش خبرگــزاری »رویتــرز«، ارزش یورو 
ســاعت 8 صبح دیروز به وقــت گرینویچ به 1.130 
دلار رســید کــه پایین تریــن ســطح آن از یــک مــاه 
گذشــته به این ســو اســت. ایــن در حالی اســت که 
ارزش دلار مقابــل یــوان چیــن کاهش نشــان داد. 
در حــال حاضــر یــوان دارای بالاتریــن ارزش خود 
مقابل دلار از ســال 2018 به این سو است. به گفته 
تحلیلگران »آی ان جی«، اندیشــکده ویژه مسائل 
اقتصادی علت اصلی بحران بروز کرده برای یورو، 
قــرار گرفتــن اقتصادهای اروپایی در مســیر تندباد 
بحران سیاســی اخیر در شــرق اوکراین اســت و اگر 
این بحران به نحوی برطرف شــود، امید به بهبود 

وضعیت یورو می رود.
ë آماده باش نظامیان امریکا

اشــاره تحلیلگــران »آی ان جــی«، بــه بحــران 
اوکراین است که هر روز بیش از روز قبل داغ می شود. 
به گزارش ســایت شــبکه خبــری »ســی ان ان«، در 
جدیدتریــن مرحلــه تنش ها بین روســیه و امریکا، 
»جان کربی«، ســخنگوی پنتاگون خبــر داد 8 هزار 

و 500 نظامــی خــود را بــه حالــت آماده بــاش در 
آورده تــا اگر کوچکترین نیازی به حضــور آنها بود، 
بتواند بســرعت آنان را به مناطق مورد نیاز منتقل 
کنــد. با ایــن حال او اشــاره ای به اینکــه این مناطق 
کجا هســتند، نکرد. عاوه بر این امریکا برای اولین 
بــار بعــد از جنــگ ســرد، نــاو هواپیمابر هــری اس 
ترومن را دیگر بار به نیروهای ناتو ملحق کرد تا در 
تمریناتی که قرار است ناتو هفته آینده در آب های 
مدیترانه داشته باشد، حضور یابد. به گفته ناظران 
ایــن اقدامات، بزرگترین گام های نظامی امریکا در 
ارتباط با تنش های شرق اروپا است. امریکا پیش از 
این اقدام به ارسال دو محموله تسلیحاتی 90 و 80 
تنی به اوکراین کرده بود. در همین حال گزارش ها 
حاکــی از آن اســت، که »جو بایدن« عصر دوشــنبه 
دیداری مجازی با رهبران اروپا برگزار کرده که مدت 
زمان آن 80 دقیقه اعام شده است. رئیس جمهور 
امریــکا بــه خبرنــگاران گفته اســت: »دیدار بســیار 
خوبــی داشــتم و نظرهایمــان مشــابه بــود.« کاخ 
ســفید نیز خبر داده در این دیدار مجازی »بایدن« 
و رهبــران اروپایــی دربــاره هزینه هــای اقتصــادی 
رویارویی احتمالی با روســیه و امنیــت اروپا مذاکره 
کرده اند. در این نشست مجازی رهبران کشورهای 
امریکا، آلمان، ایتالیا، لهستان، انگلیس، کمیسیون 
اروپــا و همچنین دبیرکل ناتو حضور داشــته اند. در 
پایان این دیدار »ینس استولتنبرگ«، دبیرکل ناتو 
در توئیتی اعام کــرد: »دیدار خوبی بود و موافقت 
کردیم هر حرکت تهاجمی روســیه مقابل اوکراین 

باید هزینه های خود را داشته باشد.«

ë تغییر آرایش نیروها در اروپا
»اســتولتنبرگ« در حالــی روســیه را تهدیــد به 
هزینه کرده است که سایت شبکه خبری »الجزیره« 
گزارش کرده ، ناتو نیروهای خود در شرق اروپا را به 
حالت آماده باش در آورده و عاوه بر آن جنگنده ها 
و ناوهایی را به نزدیکی مرزهای روسیه گسیل کرده 
است تا همان طور که »اســتولتنبرگ« اشاره کرده، 
بتواننــد »فشــارهای مــورد نیــاز« را بر روســیه وارد 
آورنــد. این در حالی اســت که شــمار نظامیان ناتو 
در اســتونی، لیتوانی، لتونی و لهستان به 4 هزار نفر 
می رســد که بــا تانک ها و ســامانه دفاع موشــکی و 
همچنین واحدهای جاسوسی و نظارتی پشتیبانی 

می شــوند. تاکنــون از کشــورهای عضو ناتــو امریکا، 
انگلیــس، دانمارک، فرانســه، اســپانیا و هلند خبر 
داده انــد در صــورت بروز هر گونه تنــش نظامی به 
اوکراین نیرو اعزام خواهند کرد. این در حالی است 
که در اوکراین نیز که تا همین چند روز پیش فضای 
نســبتاً آرامی حاکــم بود و مردم ســعی می کردند، 
زندگــی روزمــره خود را ســپری کننــد، نگرانی ها رو 
بــه افزایــش اســت. این نگرانــی به طور خــاص در 
شــرق اوکراین بیشــتر مشاهده می شــود؛ جایی که 
بــه گــزارش »الجزیــره« مــردان زیــادی با تشــکیل 
واحد های شــبه نظامی ساح به دســت گرفته و در 

حال آموزش تیراندازی به جوانان هستند.

■ هیــل: نتیجــه نظرســنجی جدیــد آماده باش 8500 نظامی امریکایی و گسیل ادوات جنگی ناتو به شرق اروپا رقم زد
مشترک دانشــگاه هاروارد و مؤسسه 
»هریس« در امریکا نشــان می  دهد، 
محبوبیــت دونالد ترامــپ در حزب 
بــا  او  و  دارد  ادامــه  جمهوری خــواه 
فهرســت  صــدر  در  آرا  درصــد   57
نامزدهای احتمالی انتخابات 202۴ 

در حزب خود است.

■ معاریــو: بنی گانتــس، وزیر جنگ 
رژیــم صهیونیســتی در توئیت هایی 
بــه  شهرک نشــین ها  حمــات 
و  باختــری  کرانــه  در  فلســطینی ها 
فعــالان احــزاب چــپ را تروریســتی 

خواند.

گشــت زنی  ■ یدیعــوت آحارونــوت: 
جنگنده هــای  دوشــنبه  مشــترک 
و ســوریه در حریــم هوایــی  روســیه 
بلندی هــای  در  بویــژه  و  ســوریه 
اشــغالی جــولان صهیونیســت ها را 

به شدت نگران کرده است.

■ اینســایدر: گــزارش جدیــد »حزب 
کمونیســت چیــن« نشــان می دهــد 
سال گذشــته ۶72 هزار مقام رسمی 
چینــی بــه خاطــر »نقــض قوانیــن و 

مقررات حزب« مجازات شده اند.

■ اســپوتنیک: همزمــان با رســیدن 
تــورم امریکا به عددی بی ســابقه در 
۴0 سال گذشته، جو بایدن در جریان 
یک نشســت خبری پیرامون کاهش 
قیمت هــا به پیتــر دوســی، خبرنگار 
شــبکه خبری فاکس نیوز توهین کرد 

و او را »احمق حرامزاده « خواند.
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رهبر جریان صدر عراق از حکم دادگاه عالی فدرال این 
کشور و قانونی خواندن جلسه نخست پارلمان استقبال 
و تأکیــد کــرد رســماً از هــادی العامری، قیــس خزعلی، 
فالــح الفیــاض خواســته مالکــی در دولــت آتــی حضور 

نداشته باشد.
به گزارش ایســنا، به نقل از شفق نیوز، مقتدی صدر، 
رهبــر جریــان صــدر عــراق در واکنــش به حکــم دادگاه 

عالی فدرال درباره جلســه نخســت پارلمــان در توئیتی 
مدعی شد: »بار دیگر دستگاه قضایی عراق پاک بودن و 
اســتقالش را ثابت کرد و نشان داد که تسلیم فشارهای 
سیاســی نمی شــود.« وی ادامه داد: »ما در حال تشکیل 
یــک دولت اکثریــت ملی هســتیم و درهای مــا هنوز به 
روی کســانی که همچنان به آنها حســن نیت داریم، باز 
اســت.« وی بــا این حال در یک ســخنرانی تلویزیونی بر 

مخالفت صریح خود با مشارکت نوری مالکی در دولت 
اکثریــت ملــی تأکید کــرد و گفــت: »از هــادی العامری، 
قیس خزعلی، فالح الفیاض خواستم در دولت اکثریت 
به شرط عدم مشارکت مالکی حضور پیدا کنند؛ اما آنها 
رد کردند.« مقتدی صدر همچنین مدعی شــد: »دولت 
اکثریــت ملــی بعــد از درخواســت های سیاســی بــود و 

دولت های قبلی ملت را راضی نکردند.«

مخالفت آشکار مقتدی صدر با حضور مالکی در دولت
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یارگیری از 4 درصدی ها
چرا برخی از رسانه ها علیه قانون مالیات بر عایدی سرمایه مطالب غیرعلمی و سیاسی تولید می کنند؟
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رشد 10 میلیارد دلاری صادرات در 10 ماه 
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صفحه 6

صفحه 7

صفحه 7 

برنامه ای برای حذف رانت
دولــت قصــد دارد تدابیــری اتخــاذ کند تــا میزان 
گنــدم  خریــد  بــرای  ترجیحــی  ارز  بــا  کــه  اعتبــاری 
یارانــه  و  هدفمنــد  به صــورت  می دهــد  اختصــاص 
مســتقیم بــه دســت مصــرف کننــده نهایی برســد و 
یارانه آرد و گندم واقعی شود. سال گذشته دولت50 
هزار میلیارد تومان بابت هزینه یارانه گندم تحویلی 
بــه کارخانجــات پرداخــت کرده اســت. اگر سیســتم 
یارانــه ای هدفمنــد شــود منابع حاصــل از آزادســازی ارز ترجیحــی گندم بین 
مــردم به صــورت بهینه توزیع می شــود. ایــن توزیع به صــورت کارت اعتباری، 
پرداخــت مســتقیم یــا به صورت یــک نوع خدمــات خواهد بود تــا از هدررفت 
منابــع دولــت بابــت پرداخــت ارز ترجیحــی جلوگیری شــود. در بودجــه 1401 
حذف ارز ترجیحی پیش بینی شــده اســت و مجلس و دولــت این برنامه را در 

جهت رفاه مردم پیش می برند. 
مجلــس و دولــت در حــال تصمیم گیــری بــرای چگونگــی اجــرای بهینه و 
کارآمــد اقتصادی برنامه حذف ارز ترجیحی هســتند. بحث این اســت که این 
موضوع بســیار مهم اســت و کارشناســانی در دولت و مجلس در حال رایزنی 
هستند تا بهترین تصمیم گرفته شود، البته دولت به تنهایی در مورد موضوع 
مهمــی مانند حذف ارز ترجیحــی تصمیم گیری نمی کند. اگر دولت و مجلس 
بــه ایــن نتیجه قطعی برســند کــه مزایــای حــذف ارز ترجیحــی از معایب آن 
بیشتراســت قطعــاً اجــرا می شــود.ما از اینکه گنــدم چند نرخی اســت متضرر 
می شــویم. آرد و گندم چند نرخی موجب ایجاد بســتر فســاد و رانت می شود. 
پیشنهاد ما این است اگر ارز ترجیحی گندم حذف نمی شود قیمت آرد و گندم 
تک نرخی شــوند تا شــائبه تخلف در بخش آرد و نان کم شــود. پیشــنهاد این 
اســت یک نوع گندم یارانه نوع یک باشــد. آرد آزاد نیز باید قیمت آزاد داشته 
باشد و نانوایی های آزاد پز، آرد را به قیمت تمام شده دریافت کنند، اما دولت 

عملًا آرد یارانه ای به نانوایی های آزادپز تحویل می دهد. 
معتقدیــم آرد یارانه ای نــوع 2 و 3 باید حذف و آرد به بخش صنف و صنعت 
و نانوایی های آزاد پز به قیمت تمام شــده عرضه شــود.  از 2سال گذشته چون 
تولید داخل نتوانســت نیازهای کشــور به این کالای اســتراتژیک را پاسخ دهد، 

دولت گندم وارد کرد. 
ë 6 ادامه در صفحه

تصمیمات یک شبه دولت قبل صادرات 
را از پا انداخت

صفحه 8

عبور نفتی از شرایط تحریمی 

»ایران« از کارنامه  واردات و صادرات کشور  در سال جاری گزارش می دهد

افزایش قابل توجه صادرات نفت، رشد اقتصادی ایران را مثبت کرد

عباس ارشدی
مدیر کل غله و خدمات 
بازرگانی استان تهران

رئیس خانه صنعت و معدن ایران :



 گــروه اقتصــادی/ تازه تریــن آمــار تجــارت خارجی 
کشــور در 10 ماهــه ســال جــاری حاکی از این اســت 
کــه هدفگــذاری صــورت گرفته بــرای دســتیابی به 
صــادرات غیرنفتــی 45 میلیــارد دلاری کامــاً در 
دســترس قــراردارد. در بخــش واردات نیــز با رشــد 
بالایــی مواجه هســتیم کــه دلیل اصلــی آن تأمین 
کالاهــای اساســی مــورد نیاز کشــور در شــرایط ویژه 
امســال و رشــد شــدید قیمتــی کالاهــای اساســی 
دربازارهای جهانی اســت. نگاهی به آمارهای ارائه 
شــده 10 ماهه امســال نشــان می دهد کــه صادرات 
غیرنفتی کشور با رشد بالایی نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل به نزدیک 39 میلیارد دلار رسیده است. 
ایــن درحالی اســت که هنوز ســه ماه تا اتمام ســال 
جــاری باقــی مانده اســت و انتظــار این اســت که تا 
پایان ســال، رکــورد صادرات غیرنفتــی 45 میلیارد 
دلاری و دســتیابی بــه مجمــوع تجــارت خارجــی 

نزدیک به 100 میلیارد دلاری محقق شود.
ë موجودی کالای اساسی از 5 میلیون تن فراتر رفت

درهمیــن زمینه روز گذشــته رئیــس کل گمرک 
ایــران در جمع خبرنگاران، گفــت: ارزش صادرات 
غیر نفتی ایران در ســال جاری با رشد 37 درصدی 
بــه رقــم 3۸ میلیــارد و 703 میلیــون دلار رســید. 
علیرضــا مقدســی بــا اشــاره بــه عملکــرد 10 ماهه 
تجــارت خارجی اظهار داشــت: در ایــن مدت ۲3۴ 
هــزار اظهارنامــه وارداتــی بــه وزن 33 میلیــون تن 
بوده که 17 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل 
افزایــش وزنــی دارد. ارزش ایــن حجــم واردات ۴1 
میلیارد و ۴73 میلیون دلار با 3۴ درصد رشد وجود 
داشت. وی در مورد صادرات گفت: ۵۴0 اظهارنامه 
صادراتی وجود داشــته کــه وزن آن 100 میلیون تن 
بــوده و 7 درصــد رشــد دارد، ارزش ایــن کالاها 3۸ 
میلیــاردو 703 میلیــون دلار بــا رشــد 37 درصدی 

بوده است.
مقدسی عمده کشورهای مقصد صادرات کشور 
را عراق، چین، ترکیه، امارات، افغانستان اعام کرد 
و گفت: عمده کشــورهایی که از آنها واردات داریم، 
امــارات، چیــن، ترکیه، آلمان، ســوئیس اســت. در 
بخــش کشــفیات قاچاق کالا طــی 10 ماهه امســال 

معــادل ۲03۲ پرونــده بــه ارزش ۲۸ هــزار میلیارد 
ریال داشتیم. درحالی حجم تجارت خارجی در 10 
ماهه امســال به بیش از ۸0 میلیــارد دلار، صادرات 
بــه بیــش از 3۸.7 میلیــارد دلار و واردات بــه 41.4 
میلیارد دلار رســیده است که مقایســه این اعداد با 
مدت مشابه سال گذشته حاکی از اختاف فاحشی 
اســت. برهمین اســاس،  تجارت خارجــی ایران در 
10 ماهــه 1399 به وزن 1۲۲ میلیــون تن و ارزش۵۸ 
بــوده اســت. ســهم  میلیــارد و 700 میلیــون دلار 
صــادرات از این میزان 9۴ میلیون و ۵۴1 هزار تن به 
ارزش ۲۸ میلیارد و ۶3 میلیون دلار و سهم واردات 
۲۸ میلیــون و ۲۴9 هزار تن بــه ارزش 30 میلیارد و 
۶39 میلیــون دلار بــوده اســت. صــادرات کالاهای 
غیرنفتی در این مدت در سال گذشته از لحاظ وزن 
و ارزش به ترتیب با 17.7 و ۲0 درصد کاهش نسبت 

به مدت مشابه سال قبل روبه رو شده بود.
ë وضعیت مطلوب ذخایر کالاهای اساسی 

رئیــس کل گمــرک در مــورد واردات کالاهــای 
اساســی تا تاریخ 1 بهمــن 1۴00 اظهار داشــت: از 7 
قلم کالای اساسی که ارز ترجیحی دریافت می کنند 
تا این تاریخ ۲1 میلیون تن کالا به ارزش 1۲ میلیارد 
دلار به کشــور وارد شــده که شــامل برنج، لاســتیک 
خودرو سبک و سنگین نیز می شــود. وی ادامه داد: 
همچنین ۲۵ قلم کالای اساسی که بخشی از آن ارز 
نیمایــی دریافت می کنند ۲۵ میلیــون تن به ارزش 
1۵ میلیارد دلار بوده که نسبت به مدت مشابه سال 
قبل 3۶ درصد به لحاظ وزنی و ۵۶ درصد به لحاظ 
ارزش وارد کشور شد. معاون وزیر اقتصاد ادامه داد: 
در حال حاضر موجودی کالاهای اساسی شامل ۲۵ 

قلم کالا بالغ بر ۵ میلیون تن است.
ë  اظهار نظــر رئیس گمــرک درباره پرونــده کره های

وارداتی
رئیس کل گمرک درباره پرونده کره های وارداتی 
هم گفت: این پرونده در ابتدا به دفاتر ستادی ارجاع 
شــده و هم اکنون در محل صدور رأی در کمیسیون 
بدوی رســیدگی به اختافات گمرکی قرار دارد. این 
کمیسیون همچون مراجع قضایی در خصوص این 
پرونــده رأی خواهــد داد. چنانچه بعد از صدور رأی 

اعتراضــی در این خصــوص وجود داشــت، پرونده 
به کمیســیون تجدید نظر ارســال خواهد شــد. این 
کمیسیون متشکل از دستگاه های مختلفی است که 
تصمیم گیری در مورد پرونده انجام می شود. حتی 
در مرحلــه بالاتر امکان اعتراض بــه دیوان عدالت 
اداری وجــود دارد. ســؤالی کــه مطــرح اســت توجه 
ویژه به این پرونده است. باید توجه داشت که هیچ 
فشــاری در این خصوص وجود ندارد و رسیدگی به 

آن به صورت گروهی انجام می شود.
وی افــزود: گمرک نمی تواند هیــچ زمانی برای 
اعــام رأی درخصــوص پرونــده اعام کنــد چراکه 
فراینــد پرونده ماننــد بســیاری از پرونده های دیگر 
توسط تعدادی خبره در کمیسیون در حال رسیدگی 
اســت. فرایند رسیدگی به پرونده هایی از این دست 
طولانی اســت. چــرا کــه در چندین مرحلــه امکان 

رسیدگی به اعتراض صاحب کالا وجود دارد.
ë واکنش گمرک به پرونده شرکت کروز

وی دربــاره اعام نماینــده دادســتان در دادگاه 
پرونده شــرکت کروز مبنی بر دریافت رشــوه حدود 
۲00 نفــر از کارکنان گمرک پاســخ داد: درخصوص 
ایــن پرونــده که مربوط به ســنوات گذشــته اســت، 
بررسی های قضایی در حال رسیدگی است و اکنون 
در مرحلــه تفهیم اتهام قرار دارد که در این مرحله 
نمی تــوان به طــور قطعی در این زمینــه اظهارنظر 

کرد و باید تا زمان اعام رأی قطعی صبر کرد.
ë آخرین وضعیت دستگاه های ایکس ری در گمرک

مقدســی بــا بیــان اینکــه قیمــت هــر دســتگاه 
ایکــس ری 100 تــا 1۲0میلیارد تومان اســت، گفت: 
اکنون در 17 مبادی مهم کشــور 1۸ دســتگاه ایکس 
ری کامیونی مســتقر شده است و این دستگاه ها هر 
یک دقیقه یک کامیون یا کانتینر را اسکن می کنند. 
از ســوی دیگــر برای تهیــه 1۸ دســتگاه دیگــر نیز از 
ظرفیت منابع مالی بخش خصوصی استفاده شده 
است. توجه داشته باشید این ایکس ری ها ساخت 
ایران اســت که بیــن 9 تا 1۸ ماه دیگــر از این ایکس 

ری ها استفاده می شود.
ë مجوزهای ترخیص باید ۷ روزه صادر شود

وی درباره علل رسوب کالاها در گمرک گفت: 

به عنوان مثال یا ثبت ســفارش دریافت نشده و 
کالا وارد مبادی و بنادر شده یا مدت زمان اعتبار 
ثبت سفارش سپری شده که هر دو فرایند زمانبر 
است. همچنین مشکل دیگر درباره دپوی کالاها 
تأمیــن و تخصیص ارز اســت. تا زمانی که اســناد 
فروش بــه خریدار ارائه نشــود، امــکان ترخیص 
فراهم نیســت. بر اساس مصوبه ستاد اقتصادی 
دولــت باید طی هفــت روز مجوزهــای ترخیص 

صادر شود تا فرایند ترخیص کالا زمانبر نباشد.
ë  آخرین وضعیت اتصال ســامانه های گمرک به

سامانه جامع تجارت
رئیــس کل گمرک دربــاره آخریــن وضعیت 
اتصــال ســامانه های گمــرک بــه ســامانه جامع 
تجــارت اظهــار کــرد: در این بــاره شــش تکلیف 
احصــا کرده ایم تا براســاس آنها بــه صورت 100 
درصــدی اطاعــات گمــرک بــه ســامانه جامــع 
تجــارت متصــل شــود و تا نیمــه اول ســال آینده 

این اطاعات به ســامانه جامــع  تجارت متصل 
خواهد شد.

ë ماجرای ترخیص نشدن ۲۳ تن مرغ آلوده از ترکیه
مقدســی دربــاره ورود ۲3 تــن مــرغ از ترکیــه و 
ترخیص نشدن آنها اعام کرد: ۲3 تن مرغ معادل 
دامپزشــکی  تأییــد  مــورد  ســردخانه  در  روز    ۲00
نگهداری شــد و قرار بوده تا دامپزشــکی مجوز آنها 
را صــادر کنــد که صــدور این مجــوز طولانی شــد تا 
درنهایت گمرک متوجه شــد که این تعداد مرغ در 

سردخانه موردنظر وجود ندارد.
وی افــزود: پــس از این بررســی ها، دامپزشــکی 
اعــام کرد که ۲3 تن مرغ وارداتی نمی توانند مورد 
استفاده قرار بگیرند و در نهایت این تعداد مرغ در 
تهران و شــهرهای دیگــر پیدا و جمع آوری شــد. در 
این زمینه، گمرک گزارش جرم کرده اســت. رئیس 
کل گمــرک ارزش ۲3 تن مــرغ وارداتــی از ترکیه را 

معادل 1۴ میلیارد و ۵۵۵ میلیون ریال اعام کرد.
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رشد 10 میلیارد دلاری صادرات در 10 ماه خ

»ایران« از کارنامه  واردات و صادرات کشور  در سال جاری گزارش می دهد

در حالیکه در 10 ماهه پارسال میزان صادرات غیرنفتی کشور حدود ۲8 میلیارد دلار بود، ده ماهه 
امسال این عدد به بیش ۳8 میلیارد دلار رسید 
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(میلیارد دلار)حجم صادرات غیرنفتی  برنامه ای برای حذف رانت
گندم هــای وارداتــی نیز کیفیت خوبی دارد.این گنــدم  با قیمت یارانه ای 
بــه کارخانجــات آرد فروخته می شــود. آردی که بــه نانوایی ها تخصیص 
می دهیم به طور متوســط هر کیلو ۸۲0 تومان اســت و بــا توجه به درصد 
ســبوس گیری آرد ممکــن اســت قیمــت، اندکی بالاتــر یا پایین تر باشــد. 
آرد یارانــه ای نــوع یــک هــر کیلــو ۸۲0 و آرد آزادپز یــا یارانه ای نــوع ۲ هر 
کیلــو 1100 تــا 1۲00 تومــان بــه نانوایــی داده و توزیــع آن در ســامانه ثبت 
می شــود.  میــزان گنــدم تحویلی بــه کارخانجات آرد، براســاس ســهمیه 
مصوب، در سامانه ثبت می شــود و براساس گندم تحویلی، کارخانجات 
آرد تولیــد می کنند. آرد متناســب بــا نوع پخت واحدهــای خبازی متنوع 
اســت و درصد ســبوس گیری آرد برای هــر نوع نان، متفاوت اســت. مثاً 
نان ســنگک بیشترین درصد ســبوس و نان های سفید کمترین سبوس را 
دارد. کارخانجــات متناســب با ســهمیه مصوب نانوایی هــا، آرد را به آنها 
عرضه می کنند.  ما دو نوع واحد خبازی یارانه ای و آزادپز داریم.در تهران 
10هزار واحد صنفی خبازی داریم که از این تعداد 6700 نانوایی یارانه ای 
نــوع یــک و ۲700 نانوایی یارانه ای نوع ۲ اســت، یعنی حــدود 75درصد 
نانوایی ها یارانه ای نوع یک و مابقی یارانه ای نوع ۲ اســت. قیمت تعیین 
شده در تمام واحدهای صنفی خبازی اباغ شده است و نانوایی ها ملزم 
بــه رعایت قیمت هســتند. اگر نــان بالاتر از قیمت مصوب فروخته شــود 
و قیمت هــا رعایت نشــود تخلف صنفی محســوب می شــود و  بازرســان 
نظارتــی باید بر واحدها و قیمت ها نظارت کنند.  ناظران مردمی هم اگر 
تخلف می بینند حتماً گزارش کنند. مصرف ماهانه گندم در استان تهران 
حدود 103 هزار تن اســت. ســرانه مصرف آرد بســیار پایین آمده اســت. 
ســرانه مصــرف آرد هر فرد در شــهر تهــران در ماه نزدیک بــه 4.5 کیلو و 
در اســتان 5.5کیلو اســت. این در حالی اســت که پیش تر مصرف ســرانه 
بسیار بیشتر از این عدد بود، اما توانستیم مصرف را کنترل کنیم و میزان 
صرفه جویی را بالا ببریم. معتقدیم اگر ارز ترجیحی گندم حذف و یارانه 
حاصل از آن عادلانه بین اقشار جامعه توزیع شود و از طرفی کیفیت نان 

مطلوب تر از گذشته باشد، شرایط مصرف نان بهتر خواهد شد.

تحویل اراضی احداث ۵۹ هزار واحد مسکونی 
طرح نهضت ملی به بنیاد مسکن

معــاون مســکن شــهری بنیاد مســکن انقــاب اســامی با اعــام اینکه 
تاکنون اراضی احداث ۵9 هزار واحد طرح نهضت ملی مسکن به بنیاد 
تحویل شــده اســت از انجــام عملیات اجرایــی بیش از ۲1۲ هــزار واحد 

مسکونی شهری و روستایی این طرح خبر داد. 
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »حمیدرضا سهرابی« معاون مسکن 
شــهری بنیــاد مســکن انقاب اســامی در خصــوص عملکــرد بنیاد در 
اجرای طرح نهضت ملی مســکن در شــهرهای تحت  مســئولیت گفت: 
در بخش شــهری تاکنون معادل ۵9 هزار زمین به بنیاد مســکن انقاب 

اسامی برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن تحویل شده است. 
ســهرابی ادامه داد: در مجموع در بخش شــهری ۵۴ هزار و ۵۵9 واحد 
شــروع شــده و در بخش روســتایی نیز بــرای متقاضیانی کــه خود زمین 
 دارنــد یــا بنیــاد اراضی را تأمیــن می کنــد 1۵7 هزار و ۶۵۲ واحد شــروع 

شده است.



ـار
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اخ یارگیری از 4 درصدی ها
چرا برخی از رسانه ها علیه قانون مالیات بر عایدی سرمایه مطالب غیرعلمی و سیاسی تولید می کنند؟

مالیات بر عایدی سرمایه خاصیت بازتوزیعی دارد به نحوی که از ثروتمندان غیرمولد گرفته می شود

شرایط دریافت وام ۱۰۰ میلیون تومانی بدون ضامن
شــرایط دریافت تســهیلات زیر ۱۰۰ میلیون تومان با اعتبارســنجی تشــریح 
شــد. مصطفــی قمری وفــا، مدیر روابط عمومــی بانک مرکــزی در صفحه 
شــخصی خود در فضای مجازی دریافت تســهیلات زیر ۱۰۰ میلیون تومان 

با اعتبارسنجی را تشریح کرد.
بر این اســاس طبق این متن، شــرایط دریافت وام تا ۱۰۰ میلیون تومان 

بدون ضامن طبق بخشنامه وزارت اقتصاد به شرح زیر است:
- دریافت وام تا ۵۰ میلیون تومان فقط با نامه کسر از حقوق.

- دریافــت وام تــا ۱۰۰میلیــون تومان یک نامه کســر از حقــوق همراه با 
چک یا سفته.

 براســاس اعــلام بانــک مرکــزی، جامعــه هــدف پرداخــت تســهیلات 
خــرد بــدون ضامــن در مرحلــه اول طبق بخشــنامه وزارت اقتصاد شــامل 
شــاغلان و بازنشســتگان نهادهای عمومی غیر دولتی، شــرکت های معتبر 
بخــش خصوصی که حقوقشــان در بانک های زیرمجموعــه وزارت اقتصاد 
 پرداخت می شود و شــاغلان، بازنشستگان و مستمری بگیران دستگاه های 

دولتی است.

کاهش ۵۰ تا ۷۰ درصدی قیمت برخی کالاها در 
پی اجرای طرح درج قیمت تولیدکننده

قائــم مقام وزیــر صنعت، معدن و تجارت در امور بازرگانی از کاهش ۵۰ تا 
۷۰ درصــدی قیمت برخی کالاها از جمله آب معدنی و برخی لوازم یدکی 

خودرو با اجرای طرح درج قیمت تولیدکننده در هفته های اخیر خبر داد.
»محمدصــادق مفتــح« در جمــع خبرنــگاران افــزود: بــا اجــرای طرح 
درج قیمــت تولید کننــده، مــردم امــکان یافتند تا خــود به ناظــران قیمت 
تبدیــل شــوند. وی بیان داشــت: در این طــرح اختلاف قیمــت تولید کننده 
و مصرف کننــده بــرای کالاهــای ســریع گــردش ۲۰ درصــد و بــرای کالاهای 
ســرمایه ای و کنــد گــردش مثــل لــوازم خانگی حداکثــر ۳۰ درصــد در نظر 
گرفته شــده اســت. مفتــح ادامــه داد: این ارقام، متــر و معیــاری در اختیار 
مصرف کننــدگان قرار می دهد تا اگر اختلاف قیمــت در کالاهای پرمصرف 
بــود،  از ۳۰ درصــد  بیــش  از ۲۰ درصــد و در کالاهــای ســرمایه ای  بیــش 
بدانند گرانفروشــی در حال اتفاق افتادن اســت و بر این اســاس تشــخیص 

گرانفروشی برای مصرف کنندگان نهایی بسیار آسان شده است.
وی اضافــه کــرد: در همیــن مدت کوتــاه از اجــرای طــرح، بازخوردهای 
خوبــی از بــازار دریافت شــده و رقابــت در لایه های توزیع و فروش بشــدت 
افزایــش یافته اســت. این مقام مســئول تصریح کرد: مجــازات گرانفروش 
نخریدن کالا اســت کــه بزرگترین ضمانت اجرایی این طرح اســت و با این 
تفاسیر دیگر مثل سابق نیازی به سیستم های نظارتی سنتی مثل تعزیرات 
و کشــف جــرم نیــز نخواهد بود و به عدالــت خواهد انجامیــد. وی گفت: در 
گذشــته تولیدکننــدگان یــک محصــول نهایــی، قیمــت مصرف کننــده را بر 
مبنــای دورترین فاصله و بیشــترین هزینه قرار می دادنــد و به همین دلیل 
سیســتم درج قیمــت مصرف کننــده در ذات خــود یــک بی عدالتــی و عدم 
رقابت را به دنبال داشــت، اما اکنون و با اجرای طرح فعلی، کالا عادلانه تر، 
با شــرایط و قیمت بهتر در اختیار مصرف کنندگان قرار می گیرد و رقابت ها 
در حلقه هــای توزیــع و فــروش افزایش خواهد داشــت. مفتح خاطرنشــان 
کــرد: امــروز در کالاهایی همچــون فیلتر هــوا و فیلتر روغــن خودروها تا ۷۰ 
درصد کاهش قیمت در برخی برندها را شــاهد هســتیم که نشــان می دهد 
در گذشــته یــک ظلــم و اجحــاف سیســتماتیک اتفــاق می افتــاد. وی بیان 
داشت: در خصوص کالاهای دیرگردش و سرمایه ای از جمله لوازم خانگی 
نیز مقرر شــده کارخانجات فقط قیمت در کارخانه را روی محصولات درج 
کنند و قیمت هایی که قرار است به مصرف کننده نهایی برسد با هماهنگی 

سازمان حمایت در محل فروش روی آن کالا درج خواهد شد. 

مجوزی برای افزایش قیمت لوازم خانگی به 
کارخانجات داده نشد

قائم مقام وزیر در امور بازرگانی همچنین منکر هرگونه افزایش قیمت 
لــوازم خانگــی در حدود ۱۰ روز گذشــته از ســوی کارخانجات شــد و تصریح 
کــرد: چنین مجوزی به کارخانجات داده نشــده اســت و اگر افزایش قیمت 

غیرمنطقی در کف بازار اتفاق افتاده باشد با آن برخورد خواهد شد.

مشاور معاون هماهنگی و محیط کسب و کار وزارت صمت:

تدوین ۹ پروژه تحولی برای صنعت حمل و  نقل
 مشــاور معــاون هماهنگــی و محیــط کســب و کار وزارت صمــت گفت: 
بســته ای درخصــوص حمایــت از تولید داخــل و بهبود فضای کســب و کار 
در موضوعــات تأمیــن اجتماعــی، گمــرک، نظــام بانکی و… تهیه شــده و 
رئیس جمهور برای اجرایی شدن این موارد دستور داده است. سیدروح الله 
غضنفری با بیان اینکه ۱۱سبد پروژه در رویکرد جدید وزارت صمت تعریف 
شــده اســت، اظهار داشــت: یکی از پروژه های اولویت دار در این خصوص، 
ســبد پــروژه صنایــع حمــل  و نقل اســت و بــرای آن ۹ پروژه تحولــی تدوین 
شــده و ۲ موضــوع اصلاح ســاختار زنجیــره تأمین خودرو و اصلاح ســاختار 
بازارهای زنجیره تأمین است. وی با تأکید بر راهبرد حمایتی وزارت صمت 
از تشکل ها و انجمن ها، تقویت و استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی 
را یــک ضرورت برای پیشــبرد اهداف و برنامه های دولت دانســت و اظهار 
داشــت: پیشــبرد و اجرای برنامه ها و پروژه ها بدون اســتفاده از تشــکل ها و 
انجمن ها میســر نیســت و رویکــرد وزارتخانــه در این خصوص اســتفاده از 
نظرات انجمن ها در همه برنامه ها و سیاستگذاری ها است./وزارت صمت

صندوق تثبیت بازار سرمایه عهده دار بازار سرمایه 
در روزهای بحرانی

رئیــس هیأت عامــل صندوق تثبیــت بازار ســرمایه با بیــان اینکه صندوق 
تثبیــت هرچنــد بازارگــردان نیســت، اما مدیریت ریســک بــازار در روزهای 
بحرانــی را برعهــده دارد، گفــت: هدایت منابــع این صندوق در بــازار باید 
اثربخــش باشــد و در زمــان بحــران ســهم را به نقطــه تعــادل نزدیک کند. 
بــه گزارش ســازمان بــورس و اوراق بهادار، »مهدی صبایی« بــا بیان اینکه 
تصمیــم جدید هیأت مدیره فرابورس درخصــوص نحوه اجرای تبصره ۳ 
ماده ۱۵ دســتورالعمل فعالیت بازارگردانی باعث افزایش نقدشوندگی در 
بازار می شود، افزود: وظیفه صندوق تثبیت، ورود به بازار در مواقع بحرانی 
اســت که بــا هدف کنتــرل و کاهش ریســک انجام می شــود و نقدشــوندگی 
مهم ترین محور برای حمایت از بازار در مواقع بحرانی است. وی تصمیم 
فرابــورس را در خصــوص چهاربرابــر شــدن دامنــه نوســان بــا درخواســت 
بازارگردان برای نمادهایی که پنج روز صف باشــند در جهت نقدشــوندگی 
بــازار اقــدام بســیار خوبی دانســت و گفــت: چنیــن تصمیم هایی بــه ایجاد 
تعــادل پایــدار در بــازار ســرمایه کمــک می کنــد و باعــث می شــود قــدرت 
صندوق تثبیت برای اجرای وظایف حمایتی بیشــتر شــود. صبایی هرگونه 
تصمیمــی را کــه منجر به افزایش نقدشــوندگی شــود قابل تقدیر دانســت 
و افزود: برداشــته شــدن حجم مبنا در بازار پایه مشــروط به تشــکیل صف 
فروش مســتمر، تصمیم دیگری از هیأت مدیره فرابورس بود که توانســت 
بخشــی از صف هــای فروش بازار پایــه را جمع آوری و نمادهــا را به تعادل 
نزدیــک کنــد. رئیس هیأت عامل صنــدوق تثبیت بازار ســرمایه با تأکید بر 
اینکــه همچنــان عــدم تعــادل در بســیاری از نمادهای بــازار باعث کاهش 
اثربخشــی اقدامات این صندوق می شود، گفت: مصوبه اخیر هیأت مدیره 
فرابورس در راستای افزایش نقدشوندگی سهام، تعمیق بازار و تسریع قرار 

گرفتن قیمت سهم در محدوده تعادلی می شود.

طبق آمارهای اعلام شده 4 درصد جمعیت کشور قشر مرفه هستند
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تأییــد  بــا  مجلــس  پژوهش هــای  مرکــز 
ســخنان رئیس جمهــور دربــاره افزایــش 
صــادرات نفــت، پیش بینــی کــرد کــه بــا 
توجه به رشــد قابل توجه صادرات نفت 
خام، رشــد اقتصادی کشــور تا پایان سال 

۱۴۰۰ به ۲.۸درصد برسد.
مرکز پژوهش های مجلس در گزارش 
تحلیــل بخــش حقیقــی اقتصــاد ایــران، 
عملکرد ۶ماهه اول امسال و برآورد رشد 

اقتصادی سال ۱۴۰۰ را اعلام کرد.
پژوهش هــای  مرکــز  گــزارش  در 
مجلــس آمــده اســت: در حالی که رشــد 
اقتصادی کشــور از ســال ۱۳۹۷ در دامنه 
منفــی قرار گرفتــه بود، با شــیوع ویروس 
کرونــا در ماه هــای پایانــی ســال ۱۳۹۸، 
اقتصــاد کشــور متحمــل شــوک جدیدی 
عملکــرد  کــرد  بیــان  می تــوان  و  شــد 
اقتصــادی ســال ۱۳۹۹ بیــش از هــر چیز 
متأثر از این شوک بوده  است. همه گیری 
ویــروس کرونــا بخــش خدمات را بســیار 
بیشــتر از ســایر بخش ها تحت تأثیر قرار 
داد و همچنیــن آثار رفاهی آن نیز بســیار 
قابــل توجه بود. با این حال تحقق رشــد 
۷ درصدی گروه خدمات در سه ماهه اول 
ســال ۱۴۰۰ بــر اســاس آمارهای منتشــره 
از ســوی بانــک مرکزی و در شــرایطی که 
ارزش  افــزوده این گروه در ســه ماهه اول 
سال ۱۳۹۹ با کاهش ۲.۵ درصدی مواجه 
شــده بود، حاکی از بازیابــی این بخش از 
اقتصــاد از تبعــات منفی شــیوع ویروس 

کروناست.
همچنین بر اســاس آخرین شواهد از 
عملکرد اقتصاد ایران در ۶ماهه اول سال 
۱۴۰۰ و روندهــای قابــل تحلیــل تــا پایان 
سال پیش بینی می شود بخش کشاورزی 
تحت تأثیر کاهش بارندگی با رشد منفی 
و بخــش نفت خام و گاز طبیعی با توجه 

به رشــد قابل توجه صــادرات نفت خام 
با رشــد مثبت مواجه شــوند. دلیل رشــد 
مثبــت بخش نفــت درنتیجه رشــد قابل 
توجــه صــادرات نفــت خــام و میعانات 
گازی، از یک ســو گســترش واکسیناسیون 
جهانی بــرای مقابله با ویــروس کرونا )و 
افزایــش تقاضای جهانی نفت خام( و از 
ســوی دیگر ثمردهــی تلاش ها در جهت 
خنثی ســازی تحریم های صــادرات نفت 
بوده است. در نتیجه می توان گفت روند 
صــادرات نفــت صعــودی بــوده و بــرای 
ســال ۱۴۰۰ انتظار رشــد ۱۹.۵ درصدی در 
بخش نفــت و گاز وجود خواهد داشــت. 
بر اساس این گزارش، با وجود رشد قابل 
توجه بخش صنعت در فصل بهار ۱۴۰۰، 
در نتیجــه قطعی برق صنایــع فولادی و 
ســیمانی در تابستان، پیش بینی می شود 
رشــد ایــن بخــش مثبــت، ولــی کمتــر از 
ســال قبــل باشــد. در بخــش ســاختمان 
بــا توجه بــه افزایــش تعــداد پروانه های 
ســاختمانی صــادره در نیمــه دوم ســال 
۱۳۹۹ و افزایــش بودجــه عمرانی دولت 
در ۶ ماهــه اول ســال، رشــد مثبــت قابل 
انتظــار خواهــد بــود و در نهایــت بخــش 
خدمات با  توجه به بازیابی پس از شیوع 
ویــروس کرونــا بــا رشــد مثبــت مواجــه 
انجــام  محاســبات  طبــق  بــود.  خواهــد 
شــده، برآورد می شود در سال ۱۴۰۰ رشد 
اقتصادی ایران حدود ۲.۸ درصد و رشــد 
بدون نفت ۱.۶ درصد باشــد. رشد بخش 
کشــاورزی منفی ۳.۱ درصد، رشــد بخش 
نفــت  خــام و گاز طبیعــی ۱۹.۵درصــد ، 
رشــد بخــش صنعــت ۱.۱ درصــد، رشــد 
بخش ساختمان ۴.۱ درصد و رشد بخش 

خدمات ۲.۵ درصد برآورد می شود.
شایان ذکر است صندوق بین المللی 
آخریــن  در  جهانــی  بانــک  و  پــول 

گزارش های خود رشد اقتصادی ایران را 
در ســال ۲۰۲۱ به ترتیب ۲.۵ و ۲.۴ درصد 
پیش بینــی نموده انــد. ارزیابــی عملکرد 
اقتصاد ایران در سه ماهه اول سال جاری 
نشــان می دهد که بخش حقیقی اقتصاد 
ایــران پــس از بازیابی بخــش خدمات از 
تبعات منفی شــیوع کرونا و رشــد مثبت 
بخــش نفــت درنتیجه رشــد قابــل توجه 
صــادرات نفــت خــام و میعانــات گازی، 
رشــد مثبتــی را تجربــه کــرده  اســت. بــا 
توجه به اهمیت داشــتن چشم اندازی از 
عملکــرد بخــش حقیقی در ســال ۱۴۰۰، 
ســعی شــده به طــور مختصــر رشــد هــر 

بخش مورد تحلیل قرار گیرد.
کشاورزی �

 این بخش همواره تحت تأثیر میزان 
بارش و خشکســالی قرار داشــته  اســت و 
پیش بینی می شود رشد بخش کشاورزی 
در ســال ۱۴۰۰ حــدود منفــی ۳.۱ درصــد 
باشــد. علاوه بر این شــیوع کرونا و برخی 
از تکانه  هــای دیگــر نیــز بر کاهــش تولید 
در بخــش کشــاورزی مؤثــر بوده انــد ولی 
تأثیــر آنهــا کمتــر از کاهــش بارندگی هــا 

پاییــن  انگیــزه  طرفــی  از  اســت.  بــوده 
کاشــت گندم به دلیل پایین بودن قیمت 
تضمینی، سبب شده تولید این محصول 
اســتراتژیک کاهش یابــد و همچنین بالا 
رفتــن هزینه های نهاده هــا باعث کاهش 
شــده  زراعــی  محصــولات  ســایر  تولیــد 
اســت؛ به طــوری  کــه بــر اســاس بــرآورد 
در  درنهایــت  کشــاورزی،  جهــاد  وزارت 
ســال ۱۴۰۰ رشد تولید محصولات زراعی 
تولیــد غــلات  و رشــد  منفــی ۱۳ درصــد 

منفی ۲۷ درصد پیش بینی شده  است.
نفت �

بــا توجــه به رشــد مثبــت گــروه نفت 
و   ۱۴۰۰ ســال  اول  ســه ماهه  در  گاز  و 
از تولیــد  اوپــک  همچنیــن گزارش هــای 
منابــع ثانویه به نظر می رســد این روند تا 
پایان سال ادامه داشته و رشد این بخش 
۱۹.۵ درصد بــرآورد می شــود. مهم ترین 
دلیل رشد مثبت بخش نفت، رشد قابل 
توجــه صــادرات نفــت خــام و میعانات 

گازی بوده است.
 صنعت �

شــاخص تولیــد صنایع بورســی مرکز 

خریــد  مدیــران  شــاخص  و  پژوهش هــا 
عمــده  در  می دهــد  نشــان  )شــامخ( 
ماه های ۶ماهه اول ســال ۱۴۰۰ شــاخص 
تولید بخــش صنعت دارای رشــد منفی 
بــوده اســت. یکــی از دلایــل اصلــی ایــن 
رشــد منفی مســأله کمبود برق اســت که 
بــار آن عمدتاً به بخــش صنعت منتقل 

شده است. 
بر این اســاس، رشــد بخــش صنعت 
در سال ۱۴۰۰ حدود ۱.۱ درصد پیش بینی 
می شــود. شــاخص موجودی مــواد اولیه 
طرح شــامخ تنها در اردیبهشت ماه عدد 
بــالای ۵۰ را ثبــت کــرده که ایــن موضوع 
سیگنالی نگران کننده در خصوص تأمین 
مــواد اولیه صنعت اســت. ایــن موضوع 
می تواند به دلیل محدودیت های تجاری 
ناشــی از شــیوع ویروس کرونا، نقدینگی 
پاییــن شــرکت ها برای تأمین مــواد اولیه 
و افزایــش قابل توجه قیمت مــواد اولیه 

رخ داده باشد.
 ساختمان �

پروانه هــای  از  موجــود  شــواهد 
دوم  نیمــه  در  صــادره  ســاختمانی 

مثبــت  رشــد  نشــان دهنده   ۱۳۹۹ ســال 
از  اســت.  ســاختمان  در  ســرمایه گذاری 
طــرف دیگــر، عملکــرد بودجــه عمرانی 
دولت در ۶ماهه اول سال نشان می دهد 
که رشد سرمایه گذاری در ساختمان های 
غیرمســکونی دولتی در ایــن دوره مثبت 
عمرانــی  مخــارج  چراکــه  اســت،  بــوده 
نســبت به سال گذشــته به صورت اسمی 
۹۰.۹ درصــد افزایش داشــته و بــا در نظر 
گرفتــن تــورم، ســرمایه گذاری دولتــی به 
قیمــت ثابــت در نیمــه اول ســال ۱۴۰۰ 
به دلیــل  البتــه  کــه  اســت  مثبــت  بــوده 
محدودیت  های بودجه ای دولت، تداوم 
این رشــد بــرای ۶ماهه دوم قابــل انتظار 
بخــش  رشــد  درنهایــت،  بــود.  نخواهــد 
ساختمان در سال ۱۴۰۰ حدود ۴.۱ درصد 

برآورد می شود.
خدمات �

رشــد مثبت خدمــات در فصــل بهار 
بیانگر بازیابی این بخش از تبعات منفی 
شیوع کروناست و با توجه به رشد مثبت 
 ۱۳۹۹ ســال  دوم  نیمــه  در  بخــش  ایــن 
انتظار نمــی رود در فصول آتی ســال نیز 
تــداوم یابد. برآورد رشــد بخش خدمات 
با در نظر گرفتــن تحولات زیربخش های 
خدمات در ســال ۱۴۰۰ حدود ۲.۵ درصد 

برآورد می شود.
 رشد اقتصادی �

در نهایت پیش بینی می شود در سال 
۱۴۰۰ رشــد اقتصــادی ایــران ۲.۸ درصــد 
باشــد. این میزان برای رشــد بدون نفت 
۱.۶ درصد اســت. جدول جزئیات برآورد 
رشد در سطح بخش ها را نشان می دهد. 
صندوق بین المللی پول و بانک جهانی 
نیــز در آخریــن گزارش هــای خــود رشــد 
اقتصادی ایران را در سال ۲۰۲۱ به ترتیب 

۲.۵ و ۲.۴ درصد پیش بینی کرده اند.

عبور نفتی از شرایط تحریمی 
افزایش قابل توجه صادرات نفت، رشد اقتصادی ایران را مثبت کرد

روزنامــه ســازندگی در برابــر مالیات بر 
عایدی سرمایه که سال هاست مطالبه 
عمومی جریان های متفاوت اقتصادی 
کشور و اتفاقاً آزموده شده در کشور های 
غربــی اســت، زاویــه گرفتــه اســت. این 
روزنامه می گوید چــرا دولت خود تورم 
را ایجاد می کند و قیمت دارایی ها را که 
بالا رفت، مالیاتی تحت عنوان مالیات 
بر عایدی سرمایه از صاحبان دارایی ها 
می گیرد. این تعریفی سطحی و اشتباه 
از این پایه مهم مالیاتی اســت. مالیات 
بــر عایــدی ســرمایه، مالیات ســتانی از 
یــک  فــروش  و  خریــد  ارزش  تفاضــل 
دارایــی اســت که افــراد در مــدت کوتاه 
داشــته  مصرفــی  تقاضــای  بی آنکــه  و 
باشــند، خریــد و فــروش کرده انــد. بــه 
پژوهشــی  جمــع  بندی هــای  اســتناد 
فشــار مالیــات ســتانی در ایــران بــر 5 
درصد اقتصاد اســتوار اســت که از قضا 
بخش هــای مولــد هســتند و بر اســاس 
لایحــه بودجــه ۱4۰۱ حــدود ۸۰ درصد 
از مالیــات کشــور از بخش مولــد گرفته 
خواهد شــد. در این نوشــتار 5 پاسخ به 
ادعا های روزنامه ســازندگی داده شــده 

است.
فشار مالیاتی بر 5 درصد اقتصاد �

میــان  کــه  گویــی  و  گفــت  در 
فراهانــی  مقــام  قائــم  و  فتحعلیشــاه 
در ایــن باره کــه آیا می توان بــرای آغاز 
جنگ با روس ها)دوره دوم( پیشــقدم 
مالیــات  می پرســد  مقــام  قائــم  شــد؛ 
ایران چقدر اســت؟ شاه می گوید شش 
می پرســد  مقــام  قائــم  آنــگاه  و  کــرور 
کــه مالیــات روســیه چقدر اســت؛ شــاه 
قائــم مقــام  کــرور.  می گویــد ششــصد 
می گویــد جنــگ شــش کرور و ششــصد 
کرور نه شــرط عقل اســت«. این برشی 
از تاریخ ایران اســت که نشــان می دهد 
نــه به صورت مقطعی بلکه پایه ای و نه 
حتی به صورت موردی بلکه ســاختاری 
نظــام مالیــات و مالیــات ســتانی ایران 
بــا چالش رو بــه رو بوده و نقــل امروز و 
فــردا نیســت. وقتی از مالیــات صحبت 
می شــود، معمولًا مردم و بازار زاویه ای 
جدی با آن می گیرند که البته بخشی از 
آن بــه نارضایتــی عمومــی از وضعیت 
اقتصــادی کشــور برمی گــردد کــه بیراه 
هم نیســت امــا مــرور وضعیــت نظام 
کــه  د هــد  مــی  نشــان  ایــران  مالیاتــی 
چــرا نیــاز بــه اصــلاح وضعیــت فعلی 
ایرانــی،  خانوارهــای  دارایــی  داریــم. 

بــه اســتناد جمــع  بندی های پژوهشــی 
شــده  تشــکیل  امــلاک  از  درصــد   ۸۸
اســت. ســپرده های بانکــی بخصــوص 
شــبه پــول در پایــان ســال نیــز تقریباً ۷ 
درصد را شــامل می شود و سایر اشکال 
دارایی هــا تقریبــاً 5 درصــد، نکته ای که 
وجــود دارد آن اســت کــه تقریبــاً تمــام 
تاکنــون روی همــان 5  فشــار مالیاتــی 
درصد »ســایر« اســت که از قضا بخش 
زاینــده اقتصــاد ما فعــلًا همان اســت. 
حقــوق و دســتمزد ماهانه افراد، ســود 
ناشــی از فعالیت هــای مولــد منجمله 
همیــن 5 درصــد قــرار مــی گیــرد. پس 
ســهم مالیاتی بخش مسکن نسبت به 
حجم آن تقریباً ناچیز اســت. سپرده ها 
هــم که تا بــه حال معــاف بوده اند مگر 
ســپرده های حقوقی که براساس لایحه 
از معافیــت  اســت  قــرار   ۱4۰۱ بودجــه 
خــارج شــود. بنابرایــن همه فشــار روی 
همان 5 درصد مرتبط با اقتصاد جاری 
اســت. در واقع منطق مالیات بر درآمد 
در ایــران کلًا روی 5 درصــد از اشــکال 

دارایی در ایران اثر مستقیم دارد.
80 درصد درآمد مالیاتی از تولید �

 ارقــام مالیاتــی در بودجــه ۱4۰۱ کــه 
بــر پاشــنه بودجه هــای ســال های قبــل 
چرخیــده بخوبــی ادعای فوق را نشــان 
می دهد. براســاس لایحــه بودجه ۱4۰۱ 
کل درآمــد مالیاتی کشــور حــدود 5۳۲ 
هزار میلیارد تومان درنظر گرفته شــده 
که این مقدار نسبت به سال جاری رشد 
6۱درصدی را نشــان می دهد. از درآمد 
مالیاتــی ســال آینــده، نزدیــک به ۱۳5 
را اشــخاص  هــزار میلیــارد تومــان آن 
حقوقــی یــا همــان شــرکت های دولتی 
و خصوصــی پرداخت خواهنــد کرد که 
تحــت عنــوان »مالیــات بــر عملکــرد« 
مــی شناســیمش. بخــش دوم مالیات 
مالیــات  و  حقوق بگیــران  از  دولــت، 
هــزار میلیــارد  بــر درآمدهاســت )۸5 
تومــان( که تحــت عنــوان »مالیــات بر 
شــده  شــناخته  دســتمزد«  و  حقــوق 
افــراد  حســاب  از  ماهانــه  به صــورت  و 
حقوق بگیــر دولتی، خصوصــی )بیمه 
شــده( و مســتمری بگیر کســر می شود. 
درآمدهــای  بــه  مربــوط  ســوم  بخــش 
کــه  اســت  خدمــات  و  کالا  مالیاتــی 
نامیــده  افــزوده«  ارزش  بــر  »مالیــات 
می شود. در این بخش دولت ۲۰5 هزار 
و ۱6۲ میلیــارد تومان درآمد برای خود 
پیش بینــی کرده کــه رشــد 64درصدی 
را نسبت به ســال جاری نشان می دهد. 
نیاز به توضیح ندارد که این سه بخش، 

بخش هــای مولــد اقتصاد هســتند و در 
واقــع ۸۰ درصــد درآمــد مالیاتی ســال 
آینــده را از بخش هــای مولــد خواهیــم 
گرفــت، اما بخش چهــارم و قابل تأمل 
مالیات، »مالیات بر ثروت« اســت. این 
بخش در ســال جاری ۳4 هــزار میلیارد 
تومــان بوده که بــا کاهــش ۲۰درصدی 
در ســال آینده کمتر از ۲۸ هزار میلیارد 
تومــان خواهد بود. این همان قســمتی 
از مالیــات اســت که در واقــع از اقتصاد 
غیــر مولــد گرفته می شــود، همــان ۹5 
درصــدی کــه در بخــش اول گفته شــد. 
واضح است که در این شرایط پیشنهاد 
منطقــی می توانــد آن باشــد کــه فشــار 
بــر آن 5 درصــد کاهــش یابــد و منطق 
مالیــات بر ثــروت و درآمد ناشــی از آن 
ثروت حاکم شود. آن وقت صورت های 
اصلــی ثــروت )ملک و ســپرده( هم به 
همین منوال تحت تأثیر فشــار مالیاتی 

قرار می گیرند.
منتقــدان مالیات بر عایدی ســرمایه  �

چه می گویند؟
مالیات بــر عایدی ســرمایه مطالبه 
عمومی اســت که از ســال ۱۳۹۱ مطرح 
شــد و هر بار با کارشــکنی ها در ســطوح 
اجــرا  بــه  مجلــس  و  دولتــی  متفــاوت 
نرســید. ایــن نــوع مالیــات بــه معنــی 
مالیات ســتانی از تفاضــل ارزش خرید 
و فــروش یــک دارایــی اســت کــه افراد 
تقاضــای  بی آنکــه  و  کوتــاه  مــدت  در 
مصرفی داشــته باشــند، اقلام را با نگاه 
سرمایه ای معامله می کنند.  در نهایت 
از  در ســال جاری نماینــدگان مجلــس 
نهایــی شــدن ایــن طــرح خبــر دادند و 

بنا شــده اســت درآمد )ســود دریافتی( 
اشــخاص حقیقــی و حقوقــی حاصــل 
از ایــن مــوارد؛ ۱-پنجاه درصــد )5۰ %( 
سود ســهام و سهم الشــرکه از اشخاص 
در  ســرمایه گذاری  ۲-ســود  حقوقــی، 
اوراق  انــواع  ســایر  و  مشــارکت  اوراق 
بهادار، ۳-ســود متعلق به حساب های 
و  مختلــف  ســپرده های  پس انــداز، 
بانک هــا،  نــزد  ســپرده  گواهی هــای 
مؤسسات مالی و اعتباری، صندوق ها و 
نظایر آنها، 4-سود ســرمایه گذاری نزد 
سایر اشخاص، 5- سود حاصل از انواع 

عقود اسلامی، مشمول مالیات باشد. 
ایــن اتفــاق اما بــه ذائقــه برخی از 
کارشناســان خــوش نیامــده و روزنامه 
سازندگی در موضع گیری احساسی در 
مورد آن نوشته اســت: »سیاست های 
اشــتباهی دولت باعث تورم می شــود 
و تــورم باعــث افزایــش قیمــت خانه 
آن  از  دولــت  نهایــت  در  و  خــودرو  و 
افزایــش قیمــت مالیــات می گیــرد«. 
حرف اصلی سازندگی با تبیین مفهوم 
»توهــم پولــی« اریروینــگ فیشــر این 
اســت که؛ »فیشــر معتقد بود مردمی 
که بواســطه کاهش ارزش پول )تورم( 
خیــال ثروتمند شــدن دارنــد در واقع 
دچار توهم پولی شــده اند اما در کشور 
مــا دولت به این مســأله دچار شــده و 
می خواهــد از افزایــش قیمتی که خود 
او مســببش بوده است، مالیاتی تحت 
عنوان عایدی سرمایه بگیرد«. به طور 
کلــی ادبیــات انتقــادی از مالیــات بــر 
عایدی ســرمایه بر این 4 مورد اســتوار 
اســت: ۱. افراد صاحب سرمایه عامل 

تــورم در جامعــه نیســتند و دولتی که 
عامــل تــورم اســت، از افزایش قیمت 
 دارایــی افــراد، درآمد ســتانی می کند، 
۲. در کشــور مــا کــه هــر کســب و کاری 
مجــوز  و...  طبابــت  وکالــت،  از  اعــم 
مــی خواهد و نــا اطمینانی زیــادی در 
اقتصــاد وجــود دارد، خریــدن خانــه، 
خودرو و... برای فرار از تورم نمی تواند 
شــامل مالیــات و درآمد دولت شــود، 
۳. ســرمایه قابلیت نقدشوندگی و جا 
بــه جایــی دارد و وضع مالیــات بر آن 
باعــث خــروج آن از اقتصــاد و کشــور 
خواهــد شــد، 4. فــردی که قصــد دارد 
خانــه خود را بعد از ۱۰ ســال بفروشــد 
معلوم اســت که افزایش قیمتی برای 
آن رخ داده و فروش آن به هر قصدی 
بــا وجود تورم در کشــور به معنی افت 

قدرت خرید است.
پنج  پاسخ به منتقدان �

شــده،  ذکــر  انتقــادی  مــوارد  چــرا 
برداشتی اشــتباه و ســطحی از مالیات 
ایــن  بــه   بــر عایــدی ســرمایه اســت؟ 
5 دلیل؛ ۱. انباشت سرمایه توسط قشر 
خاصی از نهاد ها اعم از سیستم بانکی 
و نهاد هــا بخصوص بخــش عمومی و 
حتی برخی خانوار ها به دلیل شرایطی 
است که جامعه برای آنها فراهم کرده 
که یکــی از آنها نبود قوانیــن بازدارنده 
اســت و مالیــات بــر عایــدی ســرمایه 
در چنیــن شــرایطی حکــم »کاچــی به 
از هیچــی« را خواهــد داشــت، ۲. هــر 
چنــد نمی توان کســری بودجــه دولت 
مبــرا  اقتصــاد  در  موجــود  تــورم  از  را 
کــرد امــا می دانیم کــه سیســتم بانکی 

 بــا اتــکا بــر »خلــق درون زای پــول«، 
مشــتریان  بــه  جزیــره ای  دهــی  »وام 
ســوداگرانه  »فعالیت هــای  خــاص«، 
عظیــم بخــش قلیلــی از جامعــه« در 
انتظــارات  شــکل گیری  ایضــاً  و  تــورم 
تورمــی تأثیر جــدی خواهند داشــت و 
اتفاقاً مالــک بســیاری از فعالیت های 
ســوداگرانه در کشــور همیــن نهاد هــا و 

افراد هستند. 
زایــی  بــرون  شــوک های  طرفــی  از 
ماننــد تحریــم و افزایــش نــرخ ارز نیــز 
تحمیــل کننــده تــورم فشــار – هزینه بر 
ســطوح عمومی قیمت ها بوده اســت. 
توجــه نماییــد کــه اگــر کشــور بخواهــد 
از مارپیــچ تــورم خارج شــود، چــاره ای 
ندارد که بتدریج کسری ناشی از کاهش 
درآمد نفتی را جبران کند، با رشد کمتر 
هزینه هــا نســبت بــه تــورم ســال قبل و 
افزایش بیشــتر درآمدهــای مالیاتی نه 
به معنی افزایش مالیــات تولید،  بلکه 
بــه معنــی کاهــش فرار هــای مالیاتــی 
و وضــع مالیــات بــر عایــدی ســرمایه. 
چگونــه می توانــد بانک هــا را کــه خــود 
اقتصــاد  تــورم در  بــروز  بــرای  عاملــی 
هســتند  از خرید و فروش ارز، ملک و... 
که در مقیاس گســترده انجام می شود، 

معاف کرد؟ 
چنــد  در  دولــت  تصمیمــات   .۳
ســال گذشــته به طرز غیر عادی منافع 
از  بخش هایــی  نصیــب  را  پایــداری 
اقتصــاد کــرده که ایــن بخش هــا نقش 
اقتصــاد  مولــد  بخــش  در  خاصــی 
نداده انــد،  مالیاتــی  امــا   نداشــته اند 
4. پایه های مالیاتی کشــور فشــار بالایی 
بــر فعالیت هــای مولــد مــی آورد و در 
عیــن حــال کمــک چندانی بــه کاهش 
بی عدالتی و نابرابری نکرده است. این 
در حالــی اســت کــه مالیات بــر عایدی 
ســرمایه خاصیــت بازتوزیعــی نیز دارد 
کــه بــه نحــوی از ثروتمندان غیــر مولد 

مالیات گرفته می شود، 
5. اگر قیمت خانه ای در 5 ســال ۱۰ 
برابر شــود خب لااقــل در اقتصاد ایران 
طبیعــی اســت و اگــر مالــک آن قصــد 
فــروش آن را کنــد مشــخص اســت که 
نباید مشــمول مالیات بر عایدی شــود 
چرا که اگر هزینه اســتهلاک را کم کنیم 
چیــزی نمی مانــد. نکتــه اینجاســت که 
مالیات بر عایدی سرمایه به هیچ وجه 
شــامل قرارداد های بلند مدتی نیســت 
درصــدی   ۳۰ تــا   ۱5 نرخ هــای  اتفاقــاً 
فروش هــای  و  خریــد  بــرای  مالیــات 

ماهانه یا سالانه است.

 مرتضی عبدالحسینی
خبرنگار

شرح
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ë  واحدهــای احیــای  نهضــت  ســیزدهم  دولــت 
اقتصــادی غیرفعــال را آغاز کرده اســت و همچنین 
معاون اول رئیس جمهور تأکید کرده است که محور 
ساماندهی و برنامه ریزی به منظور احیای واحدهای 
صنعتی تعطیل و نیمه تعطیل، مردم باشند، در این 

خصوص چه توصیه هایی دارید؟
نیمــه  و  تعطیــل  صنعتــی  واحدهــای  احیــای 
تعطیــل اقــدام مهمــی اســت کــه کشــور در مقطع 
فعلی به شــدت به آن نیاز دارد. آنگونه که مسئولان 
وزارت صمــت اعلام کردند، 13 هزار واحد صنعتی 
راکد و تعطیل شدند؛ حدود 70 درصد این واحدها 
امکان برگشــت به چرخه تولید را دارند و حدود 30 
درصد حتی با تزریق منابع مالی و کمک های مشابه 
دیگر نمی توانند احیا شــوند. باید قبول کرد که طی 
چند سال اخیر واحدهای صنعتی زیادی تحت تأثیر 
برخی از تصمیم گیری ها و شــرایط اقتصادی کشور 
به ســمت تعطیلی رفتند و بخــش قابل توجهی با 

کمترین میزان ظرفیت در حال تولید هستند.
بــا توجه به نهضــت احیای واحدهــای صنعتی 
کــه دولــت ســیزدهم آغــاز کــرده اســت امیدواریم 
واحدهای صنعتی آسیب دیده بتوانند از مشکلات 
خــود عبور کننــد. اما نکته ای کــه دولت بایــد به آن 
توجه جدی کند نوســازی واحدهای صنعتی است. 
متأســفانه بخش زیــادی از ماشــین آلات واحدهای 
صنعتی، فرســوده و کهنه شــده اســت و همین امر 
سبب شده که ایران در برخی از کالاها که در گذشته 
امکان صادرات داشت، با محدودیت مواجه شود و 
حتی دیگر امکان رقابت با محصولات تولیدی سایر 
کشــورها نداشته باشد. برای آنکه به سمت نوسازی 
ماشین آلات کارخانه ها حرکت کنیم، ضرورت دارد 
که لیســتی از اینگونه واحدها توســط وزارت صمت 
و مجموعه هایــی کــه نســبت بــه احیــای واحدهای 
صنعتی مســئولیت دارند، تهیه شــود. ارزیابی های 
مــا نشــان می دهــد کــه تعــداد زیــادی از واحدهای 
صنعتی کشــور نیاز مبرم به نوسازی دارند. از جمله 
واحدهای صنعتی که نوســازی برای آنها یک الزام 
شده می توان به کارخانه های صنایع نساجی، فرش 
ماشــینی، فــولاد و زنجیــره آن و همچنیــن صنایــع 
ســنگ بــری کــه 3 هــزار واحــد دارد و عمــده آنهــا 

قدیمی است، اشاره کرد.
ë  از دیگــر موضوعــات که در گذشــته نســبت به آن

اقدامــی نشــده یــا ســرمایه گذاری مناســبی صورت 
نگرفتــه، دو حــوزه اســتراتژیک صنعــت بــرق و گاز 
اســت. طی چنــد روز گذشــته تعــدادی از واحدهای 
صنعتی با قطع گاز روبه رو شــدند؛ بر این اســاس اگر 
در این بخــش ســرمایه گذاری خوبی صــورت گرفته 
بود و دولت های قبل این مهــم را هدفمند جلو برده 

بودند، اکنون ما با قطع گاز واحدهای صنعتی مواجه 
نبودیم. کشوری که از نظر ذخایرگاز وضعیت)33.2 
تریلیون مترمکعب(خوبی دارد و دومین کشور تولید 
کننده اســت چرا باید با قطــع گاز واحدهای صنعتی 

خود مواجه شود؟
در صنعــت برق نیز مشــکلات ایــن چنینی زیاد 
اســت و بــا  وجود هشــدارهای داده شــده نســبت به 
ایجــاد نیــروگاه و نوســازی، اقدام هــا لاکپشــتی بوده 
است. در دولت گذشته سیاستگذاران به این نتیجه 
رســیدند کــه بخــش خصوصــی تأمین کننــده برق 
شــود. بدیــن جهــت فعــالان اقتصــادی به ســمت 
ایجاد نیروگاه رفتند، اما در میانه راه دچار مشکلات 
عدیــده ای شــدند. قــرار شــد کــه بخــش خصوصی 
،بــرق را بــه وزارت نیرو بفروشــد امــا بازپرداخت ها 
دچار مشــکل شــد و به دلیل عدم وصول مطالبات، 
ســازندگان نیروگاه ورشکســته شــدند. بدین جهت 
امیدواریــم کــه دولــت ســیزدهم راه و روش دولت 
گذشــته را دنبــال نکنــد و در کنار احیــای واحدهای 
صنعتی به سمت نوسازی ماشین آلات که در حال 
تبدیل شــدن به یک بحران است، اقدام کند. به هر 
ترتیب همان طور که معاون اول تأکید کردند منابع 
و کانون هــای مالی از مهم ترین بخش های نهضت 
احیــای واحدهــای اقتصــادی اســت. از ایــن رو لازم 
است که فعالیت سیستم بانکی در دولت سیزدهم 
تغییر کند و سمت و سویی داشته باشد که واحدهای 

صنعتی بتوانند احیا شوند.
ë  یکی از مشــکلات در حوزه صنعت، عدم تمایل به

سرمایه گذاری جدید از سوی فعالان اقتصادی است 
و البته دولت سیزدهم نیز در این بخش دغدغه جدی 
دارد، بــرای اینکه بتــوان ســرمایه گذاران را بــا حوزه 
صنعت و سرمایه گذاری آشتی داد، چه موضوعاتی 

باید دنبال شود؟
تولیدکنندگان با موانع متعددی روبه رو هســتند 
کــه بخشــی از آنها مربــوط به قوانین مصوب شــده 
اســت. از طرفــی فعــالان اقتصــادی و بخصــوص 
تولیدکنندگان از آینده کاری خود هیچ چشم اندازی 
ندارنــد و نمی داننــد که در آینده بــا چه موضوعاتی 
رونــد  ارز،  ابهــام در وضعیــت  روبــه رو می شــوند. 
واردات و صادرات و مســائل مشــابه باعث شده که 
رغبــت و تمایــل بــرای ســرمایه گذاری رونــد نزولی 
بــه خــود بگیــرد. زمانــی یــک ســرمایه گذار حاضــر 
کمتریــن  شــاهد  کــه  می شــود  ســرمایه گذاری  بــه 
ریســک باشــد وقتــی غیــر از این امــر باشــد، قاعدتاً 
ســرمایه گذاری توجیه اقتصــادی نــدارد. از آنجا که 
دولــت ســیزدهم به تازگــی فعالیت خود را شــروع 
کرده اســت و سال آینده با بودجه مصوب شده این 
دولــت بخش قابل توجهــی از کارها آغاز می شــود، 

انتظــار داریــم کــه مشــکلات عنــوان شــده برطرف 
شود و دولت ســیزدهم با تصمیم گیری ها و اطلاع 
رســانی ها فضایــی را ایجاد کنــد که کم کــم امید به 
اقتصــاد ایــران برگــردد و ســرمایه گذاران بــه آینده 

سرمایه گذاری خوش بین شوند.
یکــی از موضوعاتــی کــه باعــث شــده ایــران در 
صــادرات نتوانــد موفــق عمــل کنــد، رویــه اشــتباه 
دولت هــای گذشــته بــوده اســت. بعضــاً برخــی از 
تصمیم هــای یکبــاره دولــت  وقت ســبب شــده که 
صادرکننــدگان نتواننــد بــه قــرارداد منعقــد شــده 
پایبنــد باشــند. زمانی کــه تصمیم ها متغیر باشــد، 
نمی توان با کشورهای مقصد صادراتی قراردادهای 
طولانــی مدت امضــا کرد. لــذا مهم ترین خواســته 
بخــش خصوصــی و فعــالان اقتصــادی این اســت 
که موضوعات مربوط به ســرمایه گذاری، صادرات 
و تولیــد قابــل پیش بینــی باشــد. زمانــی می تــوان 
ســرمایه گذاری را به صــورت جــدی دنبــال کــرد که 
برنامه ریزی صــورت گیرد، برنامه ریــزی هم زمانی 
محقق خواهد شــد که ســرمایه گذار دانشی از آینده 

داشته باشد.
ë  دولت سیزدهم توسعه اقتصادی را از مسیر توسعه

صنعتــی تعریف کرده اســت، بــرای اینکه بتــوان به 
چنین هدفی دست یافت، مهم ترین کار چیست؟

می توانــد  دولــت  کــه  موضوعاتــی  از  یکــی 
پیگیری کنــد، اعلام دقیق برنامه های تولید اســت؛ 
برنامه هایی که سیاســتگذار خــود را ملزم به اجرای 
آن بدانــد و هیچ انحرافی در این خصوص نداشــته 
باشد. برای توسعه صنعتی، مشخص شدن هزینه 
تولید امری مهم اســت، بر این اســاس سیاســت ها 
باید  به گونه ای باشد که هزینه های مترتب بر تولید 
افزایشــی نباشــد. تولیدکنندگان برای آنکــه بتوانند 
سرپا بمانند نیازمند مدیریت منابع مالی هستند و 
این امر زمانی قابل حصول اســت کــه دولت اجازه 
ندهــد تولیدکنندگان متحمــل هزینه های غیرقابل 

پیش بینی شوند. هیچ دولتی نمی تواند سرمایه گذار 
و فعــال اقتصــادی بخــش خصوصــی را مجبور به 
ســرمایه گذاری کند، بلکــه فعال اقتصــادی باید به 
ایــن نتیجه برســد کــه ســرمایه گذاری انجــام دهد. 
بــرای اینکــه چنین نتیجه گیــری به دســت آید باید 
زیرســاخت ها فراهم شــود و نسبت به ثبات قوانین 

و تسهیل فعالیت ها اقدام های فوری صورت گیرد.
ë  برای اینکه دولت بتواند ســرمایه گذاران را نسبت

به ســرمایه گذاری و توســعه صنعتی توجیه کند، چه 
موضوعی باید مدنظر قرار گیرد؟

ایــن اســت کــه سیاســتگذار،  مهم تریــن نکتــه 
عارضه یابــی و تمــام مشــکلات تولیــد و فعالیــت 
اقتصــادی را بدرســتی و واقــع بینانــه احصــا کنــد. 
بــا  باشــد  باقــی  قــوت خــود  بــه  وقتــی مشــکلات 
بهتریــن سیاســتگذاری هــا  هــم نمی تــوان فضای 
ســرمایه گذاری را تغییر داد. خوشبختانه در دولت، 
ستاد رفع موانع تولید وجود دارد. این ستاد می تواند 
بخوبــی مشــکلات را اســتخراج کند تــا وزارتخانه ها 
نســبت بــه حــل چالش هــا اقدامــات لازم را انجام 
دهند. باید تأکید کنم که مشکلات تولید تنها مربوط 
به یک وزارتخانه نیســت و خیلی از بخش ها در این 
حوزه مســئولیت دارند. بیشــترین مشــکلات تولید 
در همــان بخش دولت اســت. مــا در بخش محیط 
زیســت، وزارت اقتصــاد، بانــک مرکزی، کشــاورزی 
و ســایر ارگان هــا بــا چالش هایی مواجه هســتیم که 
قطعــاً یــک وزارتخانه چون صمــت نمی تواند حل 
کنــد لذا ضرورت دارد که دولــت همراهی های لازم 
را داشــته باشــد. به عنــوان مثــال در مقطــع فعلــی 
بانک هــا ســرمایه در گردش بــه واحدهای صنعتی 
خصــوص  در  تعریفــی  امــا  می دهنــد  تولیــدی  و 
پرداخت ســرمایه ثابت بــه تولیدکننــدگان ندارند، 
بدیــن جهت ضــرورت دارد که نســبت به پرداخت 
سرمایه ثابت فکری شــود. بانک ها نسبت به تولید 
باید ســهولت هایی را در نظر بگیرند و ســهم بخش 

تولید از تســهیلات بانکی بیشــتر شــود. در استان ها 
خیلی از بانک ها نمی توانند)اختیاراتشــان محدود 
و سقف اعتباری شان کم است( تسهیلات پرداخت 
کننــد، لذا فعال اقتصادی برای دریافت تســهیلات 
مجبور می شــود که بــه تهران بیاید. اگــر ما به دنبال 
تولیــد بهتــر هســتیم باید این مشــکل حل شــود. از 
طــرف دیگر ضــرورت دارد که بخشــنامه ها شــفاف 
شــود، متأســفانه در ایــن بخــش ابهام هایــی وجود 
دارد کــه باعــث می شــود فعــال اقتصــادی صدمه 
ببینــد. یکی از حوزه هایــی که ایران در آن پتانســیل 
بســیار خوبی دارد، معادن اســت، اما مشکلات این 
حوزه نیز بی شــمار اســت. به عنوان مثــال اکنون که  
به بهمن ماه رســیدیم، هنوز حقوق دولتی معادن 
در ســال جاری مشخص نشده است؛ حال فردی که 
تولیــد کرده و محصول خود را فروخته اســت بر چه 
مبنایــی باید حقوق دولتــی را پرداخت کند؟ مبنای 
حقوق دولتی باید ابتدای ســال مشــخص شــود. از 
ایــن رو فعالان ایــن حوزه امیدوار هســتند که دولت 
ســیزدهم اشــتباه مدیران گذشــته را نکنــد. کارهای 
جزئــی وجــود دارد کــه دولــت بــا فوریــت می تواند 

نسبت به حل آنها اقدام کند.
ë  به نظر شما دولت ســیزدهم این باور و عزم را دارد

که مشکلات واحدهای صنعتی را حل کند؟
طی چند ســال اخیر تأکیــد رهبر معظم انقلاب 
در حــوزه تولید بوده اســت. مــا امیدواریــم که بدنه 
دولت و تمام وزارتخانه ها نگاهشــان به تولید باشد 
و به این باور برسند که مسیر توسعه اقتصادی کشور 
از تولید اســت. وزارت صمــت نمی تواند به تنهایی 
به دنبــال حــل مشــکلات واحدهای صنعتی باشــد 
و ســایر ســازمان ها و وزارتخانه ها در برابر تولید سد 
ایجــاد کننــد. در این راســتا ضــرورت دارد که هر چه 
ســریع تر پنجره واحدی که قرار بــود در دولت ایجاد 
شــود، شــکل بگیرد و فعال شــود تا ســرمایه گذاران 
به ســهولت بتواننــد فعالیت هــای خــود را دنبال و 
مجوزهــای لازم را بــا فوریــت اخذ کننــد. نکته دیگر 
کــه پیگیــری آن اهمیــت دارد، تفویــض اختیــار به 

تشکل های صنعتی است. 
در ســطوحی چون صدور پروانه تأسیس وزارت 
صمــت اختیار خود را به خانه هــای صنعت داده و 
لذا صدور جواز تأســیس 24 ســاعته شده است. این 
موارد بسیار مهم است اگر موارد مشابه به تشکل ها 
و انجمن های تخصصی واگذار شود، می توان خیلی 
از مشکلات را پشت سر گذاشت. یکی از موضوعاتی 
که به نظر می رســد دولت نســبت به تغییر آن عزم 
جــدی دارد، بهــا دادن بــه مجموعه هــای علمــی و 
فناوری اســت. همان طــور که پیش از ایــن گفتم ما 
در بخش نوســازی ماشین آلات مشکل داریم، حال 
اگــر بتــوان از فناوری هــای نوین و  جدیــد در چرخه 
صنعــت بهــره بــرد می توان خیلــی از مشــکلات را 
پشــت ســر گذاشــت. مــا هــم بایــد مانند خیلــی از 
کشــورها بــه ســمت تغییــر و تحــول برویم. چــرا ما 
در بازار عراق و ســوریه کمرنگ شــده ایم و کشــوری 
مانند ترکیه توانســته بخشــی از ســهم ما را بگیرد؟ 
این امر گویای آن اســت که در رقابت با ترکیه عقب 
مانده ایم چرا که ترکیه توانســته به ســمت توســعه 
صنعتی برود. این در حالی است که ایران با توجه به 
پتانسیل و ویژگی هایی که دارد خیلی بهتر می تواند 
وارد بازار ســایر کشورها شود. مدیران صنعت کشور 
خیلی خوب آبدیده  شدند و آماده فعالیت هستند، 
از ایــن رو اگر تثبیت اقتصادی اتفاق بیفتد، می توان 

شاهد توسعه صنعتی بود.

وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت گفت: پاییــن بودن 
کیفیت خودروها را قبول دارم و برای بالا بردن کیفیت 
آن برنامــه ای داریــم کــه بــا همــکاری خودروســازان، 

قطعه سازان و البته دولت به نتیجه خواهد رسید.
رضا فاطمی امین روز گذشته درمجلس در پاسخ 
بــه ســؤال ملی نماینــدگان مجلــس پیرامــون برنامه 
پاییــن  و  وزارت صمــت دربــاره کیفیــت نامطلــوب 
خودروهــای داخلــی، گفت: محــور ســؤالی که مطرح 
شــده، کیفیت نامطلوب خودروهاســت و این مســأله 
قابــل انــکار نیســت و عمده خریــداران خــودرو از این 

مسأله شکایت دارند.
فاطمی امین تأکید کرد: حدود 70 درصد از کیفیت 
خــودرو مربوط بــه کیفیت قطعــه و 30 درصــد از آن 
مربوط به مونتاژ توسط خودروساز است. کیفیت پایین 
خودرو به روابط قطعه ساز و خودروساز مربوط است. 
زمانی که پول قطعه ســاز با تأخیر به او داده می شــود، 
قطعه ساز نیز کیفیت را پایین می آورد و آن را در زمان 
مقــرر تحویل نمی دهــد. همین مســائل باعــث بروز 
مشکلاتی می شــود. وزیر صنعت با بیان اینکه چنین 
وضعیتی باعث نارضایتی مردم و ایجاد چالش برای 
وزارت صمت شده است، تأکید کرد: بنده اصل سؤال 
را تأییــد می کنم و قبول دارم که کیفیت پایین اســت. 
ما برای رفع مشــکلات حوزه خودرو، دو برنامه داریم 
کــه یکــی از آنهــا برنامــه کوتاه مدت و دیگــری اصلاح 
اساسی است. ما در قدم ابتدایی به صورت کوتاه مدت 
مشکلات را حل می کنیم تا وضعیت بهبود پیدا کند و 
در طولانی مدت به صورت ریشه ای این مشکل را حل 

خواهیم کرد.

فاطمــی امیــن افــزود: زمانــی کــه خودروســاز در 
جریــان نقدینگی دچار مشــکل باشــد و قطعــه ای که 
وارد می شود کیفیت مطلوب نداشته باشد، متأسفانه 
قطعــه غیرمطلــوب را تا حــدی می پذیــرد و از آن در 

ساخت خودرو استفاده می کند.
وی خاطرنشان کرد: در برنامه کوتاه مدت، به دنبال 
این هســتیم تا مشکلاتی که وجود دارد به سرعت رفع 
کنیــم که تا حدی وضعیت کیفیت بهبود پیدا کند. در 
این بخش، کارهایی را باید قطعه سازان، خودروسازان 
و کسب و کارهای فعال در این بخش برعهده بگیرند 
و کارهایی را ما هم به عنوان دولت باید انجام بدهیم. 

بخشی که برعهده دولت است شامل 3 محور است.
پشــتوانه  الکترونیــک  تجــارت  جامــع  ســامانه   

اطلاعاتی خودروسازی
وزیــر صنعــت گفــت: شــفافیت نخســتین بخش 
است؛ جریان کالا از واردات قطعه گرفته تا مواد اولیه، 
ساخت قطعه، تحویل به خودروساز و خدمات پس از 
فروش باید شفاف شــود؛ که این کار با توسعه سامانه 
جامــع تجارت الکترونیکی الان در حال انجام اســت. 
ما اگر بتوانیم زیرســاخت اطلاعاتی مناسب در قالب 
ســامانه جامــع تجــارت که مصوبــه مجلس شــورای 
اسلامی اســت ایجاد کنیم، پشتوانه مناسبی به لحاظ 
اطلاعاتی و مدیریتی در اختیار وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و شــرکت  های خودرو ســازی و قطعه ســازی 
قــرار می گیرد. این اولین قدمی اســت کــه دولت باید 

بردارد.
ë ارتقای کیفیت در گرو تأمین مالی زنجیره ای

وی تأکیــد کرد: دومین کار تأمیــن مالی زنجیره ای 

اســت. اینکــه مشــکلات کیفیــت وجــود دارد عمدتــاً 
به دلیل مســائل مالی و قراردادی است نه بحث های 
فناورانــه. البتــه دســتگاه های برخــی از قطعه ســازان 
فرســوده شــده و تــا حــدی مشــکل در تولیــد قطعــه 
باکیفیت دارند، اما مسأله اصلی روابط بین خودروساز 
و قطعه ســاز اســت. اینکه بتواننــد توافق هــای خود را 
به موقــع انجام بدهند تا نیاز نباشــد خودروســاز برای 
جبران مشــکلات خود، نقصــی را وارد محصول خود 
کند. فاطمی امین تأکید کــرد: تأمین مالی زنجیره ای 
از دو مــاه قبــل آغــاز شــده اســت. چنــد هفتــه قبــل 
تفاهمنامه ای بین وزارت صنعت و هفت بانک بزرگ 
کشــور منعقد شد. به همین واسطه هماهنگی خوبی 
بیــن بانک مرکــزی، وزارت صنعــت و وزارت اقتصاد 
ایجــاد شــده کــه اولیــن پایلــوت آن در شــرکت ســایپا 
و ســپس ایران خــودرو ایجــاد شــده اســت. امیدواریم 
معوقــات  زنجیــره ای  مالــی  تأمیــن  پیاده ســازی  بــا 
قطعه ســازان را به شــدت کاهش دهیم تا کمک کنیم 
پرداخت هــا به موقع انجام شــوند تا مشــکلاتی که در 

حوزه کیفیت داریم، حل شود.
 پنج  وظیفه مهم خودروسازان

وی افــزود: در کنــار کارهایــی که بایــد دولت انجام 
دهد، قطعه ســازها، خودروسازها و عوامل زنجیره نیز 
پنج کار باید انجام دهند و ما به عنوان حاکمیت آنها را 
برای انجام این امور، تشــویق و الزام می کنیم. اصلاح 
قراردادهــای بیــن شــرکت ها، پرداخت هــا و تحویــل 
قطعات، یکپارچه سازی سامانه های مدیریت کیفیت 
در زنجیــره خــودرو، خدمــات پــس از فــروش اســت. 
فاطمی افزود: اگر در کوتاه مدت دولت به ســه وظیفه 

خود و خودروسازان و قطعه سازان به پنج خواسته ای 
که از آنها داریم عمل کنند، کیفیت خودروهای تحویل 

شده به صورت قابل ملاحظه ای بالا خواهد رفت.
 دیگر وظایف دولت

وزیــر صمت تأکیــد کرد: اگــر بخواهیــم به صورت 
اساسی مشکل کیفیت خودرو را حل کنیم، دو کار باید 
صورت بگیرد که آن نیز در حوزه وظایف دولت است. 
اولیــن کار ایجــاد رقابت اســت باید بین خودروســاز و 
قطعه ســاز و خودروسازان با یکدیگر رقابت وارد شود. 
بخشــی از این رقابت  به واردات خودرو مربوط اســت 
کــه مجلس نیز به آن نظر مثبتــی دارد و ما نیز موافق 
وارداتی هستیم که تا حدی بتواند وضعیت اقتصادی 
کشــور را بــه حرکــت درآورد. وظیفه دیگــر حاکمیت، 
اصلاح ساختار صنعت که در این قالب، وضعیتی که 

الان وجود دارد به طول اساسی متحول خواهد شد.
وی افــزود: الان یــک خودروســاز بــا ۸00 تــا ۹00 
قطعه ســاز مواجه اســت که اگر در کار هر کدام از اینها 
نقصــی وجــود داشــته باشــد، ایــن نقــص در خــودرو 
مشــاهده می شــود. یکــی از تأکیــدات مــا و نکاتــی که 
در برنامه هــای خودروســازی طراحــی کردیــم، ایجاد 
ســاختار رده بندی اســت که دو خودرو از شــرکت های 
ســایپا و ایران خــودرو در ایــن برنامــه رده بنــدی کــه از 
بهمــن آغاز می شــود، قــرار دارد و تیرماه ســال آینده 

چهار خودرو دیگر به آن اضافه خواهد شد.
فاطمی امین تأکید کرد: یکشنبه جاری جلسه ای با 
کمیســیون صنایع و معادن داشتیم و برنامه  صنعت 
خودرو که با دقت بسیار بالا تدوین شده را در کمیسیون 
مطرح کردیم. امیدواریم ما به سندی برسیم که مورد 

اجماع دولت و مجلس باشــد. صنعت خودروسازی 
دچار مشکلاتی است اما ظرفیتی برای برطرف کردن 

این مشکلات وجود دارد.
 سه آفت اصلی خودروسازی

وی افــزود: دو هفته قبل، در کمیســیون اقتصادی 
دولت پیشنهاد دادم تا طرحی آماده شود که بواسطه 
آن بنــگاه داری از دســتگاه دولتی گرفته شــود، چرا که 
این مســأله آفت زا اســت. ما برای ایــن کار پروژه هایی 
را طراحــی کردیم. یکی از آنها اصلاح ســاختار مالی و 
ســهامداری شــرکت های خودروساز اســت. ما در این 
بخش ســه آفت داریم که هر ســه آفــت را مورد توجه 
قــرار داده ایم.فاطمی امیــن گفت: یکــی از آنها اموال 
مــازاد اســت. دارایی هایــی کــه دارنــد و بــه فعالیت و 
عملکرد اصلی شــرکت مربوط نیســت. مســأله دیگر 
شــرکت های غیرمولد و غیرمرتبطی دارند که مرتبط 
با فعالیت اصلی خودروســاز نیســت و مشــکل ایجاد 
می کند. ســومین مشکل خود سهام داری شرکت های 
خودروســازی اســت. اکنــون ۴0 درصــد ســهام ســایپا 
و 2۵  زیرمجموعــه ســایپا  بــه شــرکت های  متعلــق 
درصــد از ســهام ایران خودرو متعلق به شــرکت های 

زیرمجموعه ایران خودرو است.
وی تأکید کرد: خود ســهامداری، دو مشــکل ایجاد 
کرده اســت. مشــکل ابتدایی این است که منابع مالی 
شــرکت ها که باید صــرف تولید می شــد از بین رفته و 
بــا تصمیم بدی که گرفته شــده خودروســازها ســهام 
خود را خریده اند. مشــکل بعدی این است که ما یک 
ساختار ناسالم مدیریتی داریم که زیرمجموعه، هیأت 

مدیره را در بالادستی تعیین می کند.

  چهارشنبه 6 بهمن 1400 
 سال بیست و هشتم

 شماره 7834

تصمیمات یک شبه دولت قبل، صادرات را از پا انداخت
رئیس خانه صنعت و معدن ایران لیســت درخواست های فعالان اقتصادی از دولت سیزدهم را تشریح و بررسی کرد

بخش زیادی از ماشین آلات واحدهای صنعتی فرسوده و کهنه شده است

ش
ــر

بــ
ë  وزارت صمــت نمی تواند بــه تنهایی به دنبــال حل مشــکلات واحدهای صنعتی

باشد و سایر سازمان ها و وزارتخانه ها در برابر تولید سد ایجاد کنند
ë  مدیران صنعت کشــور خیلی خــوب آبدیده شــدند و آماده فعالیت هســتند، از

این رو اگر تثبیت اقتصادی اتفاق بیفتد، می توان شاهد توسعه صنعتی بود

ــر
ـــ

: مه
س

عک
مرجان اسلامی فر

 خبرنگار

 13 هزار واحد صنعتی تعطیل و از دست دادن حداقل 200 هزار شغل، اعداد کمی نیست که بتوان براحتی از آن 
گذشت و به فکر ایجاد واحدهای صنعتی جدید بود. خیلی از صنایع تعطیل شده می توانند به چرخه تولید کشور 
بازگردند. آنها با گوشه چشمی از سوی سیاستگذاران امکان احیای فعالیت های خود را دارند. روز گذشته معاون 
اول رئیس جمهورتأکید کرد که نهضت احیای واحدهای اقتصادی به دنبال فعال سازی بنگاه های تولیدی تعطیل 
و نیمه تعطیلی است که مالک آن مردم هستند و نباید اجازه دهیم که مخاطب و هدف این نهضت بزرگ تنها 
بخش و قشــرخاصی از کشور شــود. بخش خصوصی واقعی نیز چنین نظری را دارد و از چنین نگاهی استقبال 
می کند. صنعت که طی سال های اخیر بواســطه تصمیم های متعدد، تحریم و شیوع ویروس کرونا آسیب دید 
به حمایت های دولت ســیزدهم چشم دوخته است و تنها خواسته آنها تکرار نشدن اشتباهات مدیران گذشته 
اســت. در این باره با عبدالوهاب ســهل آبادی؛ رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران گفت و گویی انجام 

دادیم که در ادامه می خوانید.

دولت برای بالابردن کیفیت خودرو داخلی برنامه دارد
حدود ۷0 درصد از کیفیت خودرو مربوط به کیفیت قطعه و 30 درصد از آن مربوط به مونتاژ توسط خودروساز است

 وزیر صمت برنامه های دولت در حوزه خودروسازی را تشریح کرد

روز گذشته در مجلس شورای اسلامی مطرح شد

 چراغ شفافیت 
بر تاریکخانه اتاق بازرگانی

رئیس مجلس : مجلس به هیچ وجه انفعالی 
عمل نمی کند

مجلــــس شورای اســـــلامی روز یکشنــــــتبه )3 بهمن ماه( 
در نشســت علنی خود به موضوع تحقیق و تفحص از اتاق 
بازرگانــی در کمیســیون اقتصادی مجلس اشــاره داشــت و 

چند نماینده نیز به اتاق بازرگانی تذکر شفاهی دادند.
رئیــس مجلس شــورای اســلامی در این خصــوص و در 
پاسخ به تذکر یکی از نمایندگان بیان کرد: تحقیق و تفحص 
از اتــاق بازرگانــی از زمان هــای خیلــی قبــل در کمیســیون 
اقتصــادی در حــال بررســی و در نوبــت طــرح در صحــن 
علنی مجلس اســت و مجلس به هیچ وجه انفعالی عمل 
نمی کند. بــه گزارش خانــه ملت،  علیرضا ســلیمی،  عضو 
هیأت  رئیســه مجلس در تذکری شفاهی اظهار کرد: مدتی 
اســت کــه جمعــی از نمایندگان مجلس شــورای اســلامی 
خواســتار تحقیــق و تفحــص از اتــاق بازرگانــی هســتند که 
متأسفانه هنوز این موضوع در دستور کار قرار نگرفته و یکی 
از مســئولان اتاق بازرگانی هم مطالبــی را اخیراً به مجلس 
نســبت داده تــا بلکه نماینــدگان را از این تفحص منصرف 

کند.
وی افزد: مجلس اســت که اتاق بازرگانی را با بودجه ای 
که تصویب کرده، شارژ می کند و درآمد آنان هزاران میلیارد 
تومــان و بســیار بیشــتر از بودجــه ای اســت کــه در مجلــس 
تصویب می شــود. پــول نجومــی زیــادی در اتــاق بازرگانی 
ایران وجود دارد و متأسفانه دیوان محاسبات و دستگاه های 

نظارتی بر درآمدهای اتاق بازرگانی نظارت نمی کنند.
عضو هیأت  رئیســه مجلس شــورای اسلامی تأکید کرد: 
تقاضای بنده از هیأت رئیســه مجلس شــورای اســلامی آن 
است که در اسرع وقت و خارج از نوبت، تحقیق و تفحص از 

اتاق بازرگانی ایران را در دستور کار مجلس قرار دهند.
محمدباقر قالیباف که ریاســت جلسه علنی را به عهده 
داشــت، در پاســخ بــه ایــن تذکــر گفــت: آن مســئول اتــاق 
بازرگانــی که می گویید مطالبی علیــه مجلس گفته، عنوان 
کــرده که ایــن مطالب را نگفته و بنده هــم وارد آن مباحث 

نمی شوم و پاسخ های لازم در این زمینه داده شده است.
رئیــس مجلس شــورای اســلامی متذکر شــد: تحقیق و 
تفحــص از اتــاق بازرگانی ایــران از قبــل در مجلس مطرح 
بوده، اما اگر بخواهیم این موضوع را به اظهارات اخیر یکی 
از مسئولان اتاق بازرگانی درباره مجلس ربط دهیم، ممکن 
است این گونه برداشت شود که چون وی مطالب را مطرح 
کــرده، مجلس به دنبال تحقیــق و تفحص از اتاق بازرگانی 
است اما به هیچ وجه این گونه نیست و مجلس از قبل این 

موضوع را در دستور کار داشته است.
وی گفــت: مجلــس در ایــن موضوعــات انفعالی عمل 
نمی کنــد و طبق روال قانون پیگیری می شــود و کمیســیون 
اقتصادی مجلس، تحقیق و تفحص از اتاق بازرگانی ایران 
را مورد بررســی قرار داده و به محض آنکه گزارش آن تهیه 

شود، در دستور کار قرار می گیرد.
ë اتاق بازرگانی باید پاسخگو باشد 

در همین حال، نماینده مردم قائنات در مجلس گفت: 
اتــاق بازرگانــی و حیاط خلوت هــای اقتصــادی دولت های 

یازدهم و دوازدهم مصونیت ندارند و باید پاسخگو باشند.
ســلمان اسحاقی در تذکر شــفاهی خود اذعان کرد: چه 
شــده اســت که امروز لــرزه بر پیکــره اقتصــادی دولت های 
یازدهم و دوازدهم افتاده اســت؟ چند ماه گذشته موضوع 
تحقیــق و تفحــص از اتاق بازرگانــی مطرح شــد، در قانون 
هزینه هــای اتاق هــای بازرگانی ایــران مصوب ســال 1372 
تغییراتی انجام شــد و آقایــان اتاق آمدند تــا با نمایندگان 

مذاکره کنند.
ایــن نماینــده مــردم در مجلــس یازدهــم بــا اشــاره به 
موضــوع تحقیق و تفحص از اتــاق بازرگانی در ادامه افزود: 
نایب رئیس مجلس گفتند که روز دوشــنبه از اتاق بازرگانی 
بــرای چاره اندیشــی و عذرخواهــی آمــده بودنــد، آقایــان؛ 
عذرخواهی شــما مگر می تواند جــان آن مردی که به دلیل 
وضعیت اقتصادی خودکشــی کرده یا کلیــه اش را فروخته 

است، برگرداند؟
ë باید از تحقیق و تفحص مجلس دفاع شود

رحمت اله نوروزی نیز با اشاره به هجمه اتاق بازرگانی به 
مجلس ادامه داد: اتاق بازرگانی به دلیل تحقیق و تفحص 
بــه مجلس هجمه کرده و آقای نیکزاد از این موضوع دفاع 
کــرده اســت. باید از تحقیــق و تفحص مجلس دفاع شــود 
چــرا که همــکاران وقت می گذارند و در کمیســیون ها به آن 
می پردازند و از تحقیــق و تفحص ها حمایت می کنند. این 

تحقیق و تفحص در مجلس باید اثرگذار باشد.
نــوروزی تأکید کرد: هیأت رئیســه و کمیســیون ها باید از 
تحقیق و تفحص ها، حمایت کنند چرا که اگر این حمایت ها 
نباشــد این تحقیق و تفحص ها هیچ اثری ندارند. مجلس 
دو بــال دارد؛ یــک بال نظارت و یک بــال قانونگذاری و این 

موضوع نباید لوث شود.
محمدباقــر قالیباف در پاســخ به این تذکــر گفت: البته 
اخطار شــما وارد نیست و طبق اصلی که شما اشاره کردید 
ایــن اختیــار بــه مجلــس داده شــده و موضــوع تحقیــق و 
تفحص ها در کمیســیون ها بررســی و به صورت گزارش در 

صحن قرائت می شود و مجلس تصمیم می گیرد.
وی تأکید کرد: ولی نکته ای که شــما اشــاره کردید بسیار 
مهم اســت، مــا گزارشــی را دربــاره تحقیــق و تفحص های 
صورت گرفته در دوره های قبل باز بررســی کردیم و نشــان 
داد که این طرح ها اثری را که باید داشته باشد، ندارد و این 
موضــوع از جهــت کارکردی بحث درســتی اســت و به نظر 
می رســد همکاران باید در کمیسیون ها در بررسی تحقیق و 
تفحص ها برای ارجاع دادن به صحن دقت بیشتری داشته 

باشند.
گفتنی اســت،  بیش از ۴0 نفر این تقاضای طرح تحقیق 
و تفحــص از اتــاق بازرگانــی را کــه در کمیســیون اقتصادی 

مجلس مطرح است، امضا کرده اند.
محمدحســن آصفری نماینده مردم اراک نیز اخیراً در 
تذکری در واکنش نســبت به اظهارات رئیس اتاق بازرگانی 
ایــران دربــاره مجلــس یازدهــم، بیــان کــرد: اگــر تحقیق و 
تفحــص انجام می شــد و موضــوع اتاق بازرگانــی، درآمد و 
هزینه هــای آن مــورد بررســی قــرار می گرفت، شــاید امروز 

شاهد چنین گفتمانی از سوی اتاق بازرگانی نبودیم.
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چرخه خشکی و آبگیری 
جازموریان ادامه دارد

تــالاب جازموریان که همین چند هفته پیش، حتی 
یک قطره آب هم نداشــت، حالا پس از بارش های 
اخیر دوباره آبی شده و لااقل برای مدتی جان تازه 
گرفته اســت.تصاویر ماهواره ســنتینل 2 و شاخص 
NDWI نشــان می دهــد کــه بیــش از 300 کیلومتر 
مربــع از مســاحت این تالاب آبگیری شــده اســت. 
البتــه اگر قــدری با ارفاق مســاحت آبگیــری تالاب 
را بــه همــراه آب های بســیار کم عمق آن حســاب 
کنیم، ســرجمع حدود 700 کیلومتــر از آن آبگیری 

شده است.
آخریــن باری که جازموریان رنگ آب را به خود 
دیــده بــود به حــدود 20 ماه قبــل یعنی بهار ســال 
1399 برمی گــردد؛ بهــاری که به لطــف بارش های 
ســنگین زمســتان 98 و ســیلاب های پیاپــی آن، به 

طور کم سابقه ای جازموریان را زنده کرد.
مســئولان محلــی در کرمــان فروردین ســال 99 
میــزان آبگیری جازموریان را 100 درصد مســاحت 
آن اعــلام کردنــد و همــان زمــان گفتنــد کــه قطعاً 

تالاب در فصل گرم سال خشک می شود. 
آنهــا  حتی پیش بینــی کردند که پس از خشــک 
شــدن آب تــالاب و از بیــن رفتــن پوشــش گیاهــی 
آن، احتمــال آتش ســوزی در آن نیــز وجــود دارد.

ایــن پیش بینــی دقیقاً رخ داد و زندگــی جازموریان 
کمتــر از چند ماه بیشــتر دوام نیاورد و تیرماه ســال 
گذشته به طور کامل از دست رفت. بررسی تصاویر 
ایــن خشــکیدگی  ماهــواره ای  نشــان می دهــد کــه 
طولانــی تا اوایل دی ماه امســال ادامــه یافت.حالا 
هم انگار همان چرخه دارد تکرار می شــود و تالاب 
جان گرفته پــس از بارش های قابل توجه، احتمالًا 
چنــد ماه بعد دوباره خشــک می شــود.اما خشــک 
شــدن جازموریــان بــه چنــد دلیــل عمــده اتفــاق 
می افتــد کــه دمای بــالای هوا در فصل گرم ســال و 
وزش بادهــای محلــی شــدید از مهم تریــن دلایــل 
تبخیــر آب آن محســوب می شــود و سدســازی در 
حوضه آبریز آن و عدم تخصیص حقابه نیز سبب 
می شــود تــا تــالاب پــس از چند مــاه به طــور کامل 

خشک شود.
خشــکی جازموریان اما پیامدهای منفی زیادی 
از  یکــی  و ذرات غبــار  کــه طوفان هــای شــن  دارد 
عواقب این خشکی اســت. شرایطی که در کنار آب 
و هوای گرم و خشک اطراف جازموریان، وضعیت 

زندگی را برای مردم اطراف آن دشوارتر می کند.
البته ایــن عواقب فقط دامــن مناطق اطراف را 
نمی گیــرد بلکــه بــه مــدد وزش بادهــای محلی به 
عمق اســتان های اطــراف نیز می رســد و جمعیت 

میلیونی را درگیر خود می کند.
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بازگشت رؤیای سبز و آبی جازموریان

شیما جهانبخش
خبرنگار

محمد فرتوت عنایت
کارشناس هواشناسی

یرنا
 و ا

سنا
: ای

س ها
عک

گشتی در میدان ایالت و موزه مردم شناسی ارومیه

 نه چکمه قزاقی داریم 

نه جلیقه لزگی

مدیرکل هواشناسی 
سیستان و بلوچستان: 

هامون و جازموریان 
بی تأثیر از بارش ها 

نیستند، اما رفع 
خشکیدگی و احیای 

دو تالاب یاد شده 
نیازمند تداوم اینگونه 

بارش ها به مدت ۱۰ تا 
۱۵ سال و به تعبیری 

وقوع ترسالی و رفع 
خشکسالی هاست.

در حال حاضر حقابه 
هامون از هیرمند 

قطع شده است . باید 
توجه داشت که تغذیه 

اصلی هامون بستگی 
به میزان بارش ها در 

افغانستان دارد. اگر 
بارش ها آنجا خوب 

باشد بی شک هامون از 
جاری شدن سیلاب ها 

بهره خواهد برد

خشکسالی همچنان در کمین است
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 بســتر خشــکیده هامون در سیســتان و 
بلوچســتان تر شده و تالاب جازموریان 
آبگیــری  بــه طــور کامــل  کرمــان هــم 
شــده اســت. ایــن خبــر خــوش پیامــد 
بارش هایــی اســت کــه در چنــد هفتــه 
اخیر استان های جنوبی و خشک کشور 
را فــرا گرفــت. هرچنــد ایــن بارش هــا 
خســارت های زیــادی هــم بــه همــراه 
داشــته اما ســرزندگی و شــادابی را هم 
برای مــردم و هم برای محیط زیســت 
بــه همــراه آورده اســت.تالاب هامــون 
جنــوب  جغرافیــای  در  جازموریــان 
شــرق کشور و در مرز استان های کرمان 
شــده  واقــع  بلوچســتان  و  سیســتان  و 
اســت که ۶9 هــزار و ۶00 کیلومترمربع 

مساحت دارد.
نیمــه غربی این حوضــه 3۵ هزار و 
۶00 کیلومترمربع مســاحت دارد که در 
استان کرمان واقع شــده و نیمه شرقی 
آن با مســاحت 3۴ هزار کیلومتر مربع 
در اســتان سیســتان و بلوچســتان قــرار 
دارد.در محدوده این تالاب دشت  های 
جیرفــت، فاریــاب و رودبــار جنــوب در 
اســتان کرمان و دشــت های ایرانشــهر، 
بمپــور، ســردگان، دلــگان، ســرتختی و 
اسپکه در اســتان سیستان و بلوچستان 
قرار دارند که با توجه به پوشش گیاهی 
غنــی کــه در فصل هــای پــر بــارش در 
این منطقه ایجاد می شــود، کشــاورزی 
و دامــداری در محــدوده تــالاب رونــق 
پیــدا می کنــد.در حوضــه آبریــز تــالاب 
جازموریــان پنــج رودخانه با مســاحت 
مربــع  1000کیلومتــر  از  بیــش  آبریــز 
جریــان دارند کــه هلیــل رود بزرگترین 
آنهاســت و ســایر رودهای ایــن حوضه 
همــه  کــه  هســتند  کــم آب  و  فصلــی 
آب های سطحی جاری در این حوضه، 

به هامون جازموریان می ریزند.
مــردم کرمــان کــه تــا پیــش از ایــن 
روزهــای زیــادی از ســال را درگیــر گــرد 
و غبــار بودنــد، حــالا بــا آبگیــری کامل 
ایــن  تــا شــاید  امیدوارنــد  جازموریــان 
منطقــه کــه از کانون های اصلــی گرد و 
غبار اســتان بــوده از وضعیــت بحرانی 
خارج شــود وآســمان روی خوشــش را 

هــم بــه آنان نشــان دهد. با وجــود این 
خبر بد این اســت که روزگار ســبز و آبی 
همچنــان  اســت.  موقتــی  جازموریــان 
کــه در ســال های گذشــته هــم لحظــه 
چندانــی  عمــر  جازموریــان،  خــوش 
نداشــت. خشــکی و بی آبــی تــا ژرفــی 
خــاک جازموریــان نفــوذ کــرده اســت. 
بــا ســیراب شــدن جازموریــان مشــکل 
ریزگردهــا تنها در مقطــع فعلی تا حد 
زیــادی رفــع شــده و ایــن وضعیــت در 
صورتــی پایدار می ماند کــه بارندگی ها 
ادامه دار باشــد و حقابه تــالاب بموقع 
و به طور کامل تخصیص یاید. تشــنگی 
حاصل از حدود 3 دهه خشکســالی در 
ایــن تالاب ها به حدی اســت که احیای 
این تالاب مســتلزم تــداوم بارش ها به 
مدت 10 تا 1۵ ســال و به تعبیری وقوع 

ترسالی و رفع خشکسالی هاست.
ë  بعــد از 4۰ ســال جازموریــان بهترین 

آبگیری را داشت
مدیــرکل  شــاکری«،  »مرجــان 
حفاظت محیط  زیســت اســتان کرمان 
در گفت وگــو بــا »ایــران« بــا اشــاره بــه 
جازموریــان  تــالاب  کامــل  آبگیــری 
گفت: طبــق عکس های هوایــی که 30 
دی مــاه گرفتــه شــده، 100 درصــد این 
تــالاب در ســیلاب های اخیــر آبگیــری 
شــده اســت. علاوه بــر بســتر 108 هزار 
هکتــاری تالاب، ســیلاب رودخانه های 
فصلــی روســتاهای اطراف ایــن تالاب 
را هــم ســیراب کــرده اســت.وی ادامه 
داد: بارش های مناســبی که امســال در 
منطقه داشــته ایم در 40 سال اخیر کم 
ســابقه بوده و بر اساس آمار ها بهترین 
بارش هــا را در ســال آبی جاری دشــت 
کرده ایــم. هر چند این بارش ها ســبب 
وقــوع ســیلاب شــد و خســارت هایی را 
به دنبال داشــت اما باعث شــد ســطح 
تالاب جازموریان به طور کامل آبگیری 
شــود و معضــل ریزگردهــا هــم تــا حد 

زیادی برطرف شود.
شــاکری خاطرنشــان کــرد: خشــک 
شــدن جازموریــان ایــن منطقــه را بــه 
کرمــان  جنــوب  در  ریزگردهــا  کانــون 
تبدیل کرده بود اما اکنون این مشکل تا 
حد زیادی رفع شده اســت. امیدواریم 
و  بارندگی هــا  در  رونــد  ایــن  ادامــه 
اختصــاص حقابــه تــالاب از رودخانــه 

هلیــل رود در اســتان کرمــان و بمپــور 
در اســتان سیســتان و بلوچســتان طــی 
سال های آینده شــاهد وضعیتی پایدار 
در منطقه باشــیم.وی با اشاره به اینکه 
آخرین آبگیری این تالاب به ســال 98 
باز می گــردد، افزود: در آن ســال بیش 
از 80 درصد سطح تالاب آبگیری شده 
بود. البته چون تالاب جازموریان عمق 
زیــادی ندارد میزان آبگیری بر اســاس 

وسعت اندازه گیری می شود.
این مقام مســئول با اشــاره به اینکه 
در ســال های اخیر این تالاب وضعیت 
مناسبی نداشته است، افزود: برخلاف 
تصور عموم حقابه تالاب پشــت سد ها 
ذخیره نشــده و بخش قابــل توجهی از 
آن بایــد از منابــع آب زیرزمینی تأمین 
شــود اما از آنجایی کــه در محدوده این 
تــالاب 11هــزار حلقــه چــاه وجــود دارد 
هیــچ زمانــی حقابــه به تالاب نرســیده 

است.
ë  3۰ آســیب های جازموریان محصول

سال دست اندازی به طبیعت است
مدیــرکل حفاظــت محیــط زیســت 
اینکــه  بــر  تأکیــد  بــا  کرمــان  اســتان 
آســیب هایی کــه در ســال های اخیر به 
جازموریان وارد شده محصول 30سال 
بــوده  طبیعــت  بــه  درازی هــا  دســت  
اســت، افزود: بارش ها همواره موجب 
ســرزندگی طبیعــت و محیــط زیســت 
شــده و اگــر ایــن بارش ها ســبب ســیل 
شده و به باغدار و کشاورز خسارتی وارد 
کــرده تنها حاصل رفتار اشــتباه ما طی 

سال های گذشته بوده است.
 20 جامــع  برنامــه  تدویــن  از  وی 
ســاله بــرای احیــای تــالاب جازموریان 
خبــر داد و افزود: این برنامــه به  تازگی 
بــه تصویب شــورای برنامه ریزی هر دو 
اســتان کرمان و سیســتان و بلوچستان 
رسیده اســت. نماینده ۵ شــهر جنوبی 
اســتان کرمــان در مجلــس هــم پیگیــر 
هستند تا در بودجه 1۴01 اعتباری برای 

آن در نظر گرفته شود.
ë  اخیر جوابگوی تشــنگی بارش هــای   

هامون و جازموریان نیست
کارشــناس  پورمــردان«،  »وحیــد 
حفاظت محیط زیست استان سیستان 
بــا  گفت وگــو  در  هــم  بلوچســتان  و 
»ایران« با اشــاره به اینکه بارش ها باید 

مدیریت شــوند وگرنه خشکی تالاب ها 
همچنــان ادامه خواهد داشــت، گفت: 
اصــلًا  بارش هــا  بگوییــم  نمی توانیــم 
تأثیری بر آبگیری این تالاب ها نداشته 
خشکســالی ها  کنیــم  دقــت  بایــد  امــا 
چندیــن دهــه متوالــی ادامــه داشــته و 
میزان تشــنگی هامــون و جازموریان به 
قدری بالاســت که تأثیــرات بارش های 

اخیر چشمگیر نیست. 
در واقــع ایــن بارش هــا تنهــا باعث 
شده سطح خشک شــده این دو تالاب 

در مناطقی  تر شود.
کــه  بارش هــای خوبــی  افــزود:  وی 
فصــل آب جاری در اســتان داشــته ایم 
رفــع  بــرای  چشــمگیری  تأثیــر  عمــلًا 
جازموریــان  و  هامــون  خشــکیدگی 
نداشــته اســت. بیشــتر این بارش ها در 
جنــوب سیســتان و بلوچســتان اتفــاق 
افتــاده در حالــی که هامــون در منطقه 
سیستان واقع اســت. حوزه جازموریان 
هــم از مناطــق تحــت تأثیر بارشــی در 

جنوب استان فاصله دارد.
زیســت  محیــط  کارشــناس  ایــن 
ادامــه داد: منبع اصلــی آبگیری حوزه 
در  و  مــا  مرزهــای  از  بیــرون  هامــون 
کشــور افغانســتان واقــع و بارش هــای 
آبــی  منابــع  روی  افغانســتان  کشــور 
هامــون تأثیرگــذار اســت. بررســی های 
کارشناســان نشــان می دهد با توجه به 
بارش های خوبی که در کشــور همسایه 
اتفــاق افتــاده می تــوان به زنده شــدن 
این تالاب ها امیدوار بود البته به شــرط 
آنکه حقابه هامون از هیرمند پرداخت 

شود.
ë  و هامــون  احیــای  و  خشــکی  رفــع   

جازموریــان نیازمنــد تــداوم ۱۵ ســاله 
بارش ها

مدیــرکل  حیــدری«،  »محســن 
هواشناســی سیســتان و بلوچستان هم 
در ایــن زمینــه گفــت: طــی هفته هــای 
براثــر فعالیت هــای دو ســامانه  اخیــر 
بارشــی کــه اســتان را در بر گرفــت بالغ 
بــر 330 میلیمتر بارش فقط در بخش 
کنــارک صــورت گرفتــه کــه ایــن میزان 
بارندگــی و در ایــن محــدوده زمانی در 

تاریخ این شهر بی سابقه بوده است.
سیســتان  هواشناســی  مدیــرکل 
تأثیرپذیــری  دربــاره  بلوچســتان  و 

ایــن  از  اســتان  خشــکیده  تالاب هــای 
بارش هــا گفــت: هامــون و جازموریان 
بی تأثیــر از بارش هــا نیســتند، امــا رفع 
خشکیدگی و احیای دو تالاب یاد شده 
نیازمنــد تــداوم ایــن گونــه بارش ها به 
مدت 10 تا 1۵ ســال و به تعبیری وقوع 

ترسالی و رفع خشکسالی هاست.
حیــدری بــا تأکید بــر اینکــه در حال 
حاضر حقابــه هامــون از هیرمند قطع 
شــده اســت، افزود: باید توجه داشــت 
کــه تغذیــه اصلــی هامــون بســتگی به 
افغانســتان دارد.  میــزان بارش هــا در 
اگر بارش ها آنجا خوب باشــد بی شــک 
هامون از جاری شــدن ســیلاب ها بهره 
خواهــد بــرد. تا پیش از حضــور طالبان 
ما به ســایت های هواشناسی این کشور 
رجــوع و وضعیت آب و هوایی و میزان 
بارش هــا را رصد می کردیــم، اما اکنون 
ایــن ســایت از دســترس خــارج شــده 
در  بارش هــا  میــزان  از  اطلاعــی  مــا  و 

کشورهمسایه نداریم.
ë  اگر حقابه ها رعایت شود جازموریان

نجات می یابد
و  سیســتان  هواشناســی  مدیــرکل 
بلوچستان درباره وضعیت جازموریان 
هم گفت: شرایط جازموریان با هامون 
فــرق می کنــد، زیــرا حوضــه آبریــز آن 
درصــد   51 دارد.  قــرار  کشــورمان  در 
 49 و  کرمــان  اســتان  در  جازموریــان 
درصــد هــم در سیســتان و بلوچســتان 
قرار دارد. ســاخت ســدهایی در جنوب 
کرمان باعث شــد تا حقابه جازموریان 
بشــدت تقلیل یابد و باعث خشکیدگی 
مطلق آن شــود. در واقع جازموریان را 

خودمان خشک کرده ایم.
حیــدری دربــاره تأثیــر بارش هــا در 
جنوب کرمان اظهار کرد: در هفته های 
اخیر شاهد بارش های خوبی درکرمان 
بوده ایم. درست است که این بارش ها 
جــاری  و  رودخانه هــا  طغیــان  ســبب 
نعمــات  امــا  شــده  ســیلاب ها  شــدن 
زیــادی هــم بــه همــراه داشــته اســت. 
البته به این نکته دقت کنید که مقصد 
نهایی سیلاب های کرمان سدهای این 
استان هستند نه تالاب جازموریان. در 
واقع اگر حقابه ها رعایت شود بی شک 
رهایــی  خشــکیدگی  از  جازموریــان 

می یابد.

در حال حاضر با بارش های  بی سابقه در4۰ سال اخیر جازموریان ۱۰۰درصد آبگیری شده است
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یزد- مدیر مطالعات پایه منابع آب شــرکت آب منطقه ای یزد گفت: 
درحال حاضر از میان 19 دشــت اســتان که آب باکیفیت دارند 16 دشــت 
به علت برداشــت اضافه از آب های زیرزمینی در شــرایط ممنوعه به سر 
می برنــد و 3 دشــت مابقــی کــه آزادنــد نیز از نظــر کیفی دارای آب شــور 
هســتند. در واقع هرگونه برداشــت آب از منابع زیرزمینی دشت های یزد 
ممنــوع اســت.محمدعلی امیربیگــی در مــورد وضعیت افــت آبخوان و 
کسری مخازن در استان با اشاره به اینکه متوسط بارندگی سالیانه استان 
یزد حدود 95 میلیمتر و در مقایسه با متوسط بارندگی کشور حدوداً 38 
درصد اســت، افزود: واقع شــدن اســتان  یزد در کمربنــد بیابانی نیمکره 
شــمالی، تحلیــل )فروکاســت( سیســتم های بــاران زای وارده بــه اســتان 
بــه علــت دوری از منابــع رطوبتــی، تابــش خورشــیدی زیــاد و موقعیت 
توپوگرافی همگی موجب شــده تا شــرایط اقلیمی  این اســتان به صورت 
خشــک و خشــن درآید.وی با بیان اینکه بهره بــرداری از آب زیرزمینی از 
قدیم الایام به وســیله چشــمه و قنات در اســتان یزد رایج بوده است و در 
دشــت های مختلف شبکه های وســیعی از رشــته قنوات وجود داشته که 
آب مورد مصرف کشــاورزی، شــرب و بهداشــت را تأمین می کرده اســت 
،افــزود: بهره بــرداری بــا این سیســتم مناســب ترین روش حفــظ تعادل 

هیدرولوژیکی سفره های آب زیرزمینی بوده است.
امیربیگــی اظهــار داشــت: بــا رواج حفــر چــاه در اســتان و در نتیجــه 
برداشت بیش از حد از آبخوان ها، این تعادل به هم خورده و افت سطح 
آب زیرزمینی مشاهده شده است، به طوری که امروزه بیلان آبی در اکثر 

دشت های استان منفی و در برخی مناطق هم بحرانی است.
وی ادامــه داد: کســری بیــلان آب زیرزمینــی اســتان حــدود  384- 
میلیون مترمکعب در سال آبی 1400-1399 بوده و متوسط کسری بیلان 
درازمــدت آن حدود 243-  میلیون مترمکعب اســت؛ بدیهی اســت که 
شــرایط موجــود زنگ خطری بــرای وضعیت ســفره های آبی اســتان در 

آینده نه چندان دور خواهد بود.
وی خاطرنشــان ســاخت :از عواقب اسفبار افت ســطح آب زیرزمینی 
عــلاوه بر خشــکیدن قنــوات و کاهــش آبدهی تعــدادی از چاه هــا، تغییر 

کیفیت و افزایش املاح هم بوده است.
وی  از جملــه مهم تریــن راهکارهــای مدیریت وضع موجــود را طرح 
احیــا و تعادل بخشــی عنــوان کــرد و گفــت: طــرح مذکــور یکــی از عمده 
فعالیت هــای وزارت نیــرو و شــرکت مدیریــت منابــع آب ایــران جهــت 

حفاظت کمی و کیفی منابع آب و ایجاد تعادل بین منابع و مصارف آب 
زیرزمینی اســت که در ســال های اخیر در محدوده های مطالعاتی استان 

اجرا گردیده است.
امیربیگــی افــزود: اقداماتــی همچون نصــب کنتور، انســداد چاه های 
غیرمجــاز، جلوگیــری از اضافه برداشــت، خاموشــی، اصــلاح و تعدیل و 
غیره باعث صرفه جویی در میزان برداشــت از منابع آب زیرزمینی شــده 
اســت و علاوه بر طرح فوق، اجرای طرح استفاده مجدد از پساب تصفیه 
شــده مطابــق با مســائل زیســت محیطــی و همچنین فرهنگ ســازی در 
اقشــار مختلف جهــت صرفه جویی و کاهش مصــرف آب  از جمله دیگر 

راهکارهای مدیریت مصرف است.

 سفیر آلمان در حرم حضرت معصومه)س( 

حضور یافت
قــم - ســفیر آلمــان در ایــران با ســفر به قــم در حرم مطهــر حضرت 

فاطمه معصومه)س( حضور یافت.
 »هانس اودو موتســل« 
از اماکــن مذهبی و تاریخی 
به ویــژه مــوزه حــرم مطهر 
معصومــه)س(  حضــرت 
بازدید کرد و در ادامه ســفر 
علمیــه  مدرســه  در  خــود 
جمکران،  مســجد  فیضیه، 
دانشــگاه ادیــان و مذاهــب 
ادیــان  و  و مؤسســه صلــح 

حضور خواهد یافت.
 ســفیر آلمان دراین بازدید ضمن آشــنایی با جایگاه حضرت فاطمه 
معصومه)س( درمیان شــیعیان، معماری ایرانی و اسلامی حرم مطهر 
بانــوی کرامــت بــرای وی توضیــح داده شــد. همچنیــن یک جلــد قرآن 

نفیس با ترجمه انگلیسی نیز به وی اهدا گردید.
بازدید از مقبره مستوفی الممالک و اداره امور بین الملل حرم مطهر 
از دیگر برنامه های حضور سفیر آلمان درحرم کریمه اهل بیت)ع( بود.

 هشدار هواشناسی برای بارش های سنگین 

در 6 استان
ایــران زمیــن – پــس از گذشــت چنــد روز از بارش هــای ســنگین برف 
در نیمه غربی کشــور ســازمان هواشناســی از ورود ســامانه جدید بارشــی 
از امشــب بــه کشــور خبــر داد و بــرای بارش هــای فردا پنجشــنبه هشــدار 
هواشناســی نارنجــی صــادر کرد.»فریبا گــودرزی« کارشــناس پیش بینی 
سازمان هواشناســی در گفت و گو با »ایران« تصریح کرد: فردا بارش های 
ســنگینی در اســتان های چهــار محــال و بختیــاری، لرســتان، خوزســتان، 
آذر بایجــان غربــی، کردســتان و کرمان خواهیم داشــت و ضروری اســت 
مدیران شــهری این اســتان ها آمادگی برای مشــکلات احتمالی را داشته 
باشــند.وی تصریح کرد: فــردا همچنین بارش هایی در دیگر اســتان های 
واقع در شــمال غرب، غرب و جنوب غرب خواهیم داشــت که بارش در 

ارتفاعات به شکل برف خواهد بود.
روز جمعه نیز بارش هایی در استان های خراسان شمالی و استان های 
واقع در شــمال غرب خواهیم داشــت که شــدت بارش ها در خوزستان و 

خراسان شمالی و گلستان خواهد بود.
گــودرزی بــا اشــاره به نفوذ ســامانه پرفشــار ســرد از روز جمعــه تأکید 
کرد: انتظار می رود در اســتان های خوزســتان، بوشــهر، فارس، هرمزگان، 
یزد، کرمان، سیســتان و بلوچستان و خراســان جنوبی در روز های جمعه 
تــا شــنبه آینده دمــا بین 5 تــا 7 درجه کاهش یابــد و مخاطراتــی را برای 

محصولات کشاورزی این استان ها داشته باشد.
همچنین در اســتان های شــمالی نیز به دلیل ورود جریانات شمالی و 
کاهش تا 7 درجه ای دما انتظار یخ زدگی محصولات کشاورزی را داریم.
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بین المللــی  نمایشــگاه  پانزدهمیــن 
و  و ســی  وابســته  صنایــع  و  گردشــگری 
پنجمین نمایشــگاه ملی صنایع دســتی 
شنبه هفته آینده در خیابان سئول تهران 
در محــل دائمــی نمایشــگاه ها میزبــان 
فعــالان  و  دســتی  صنایــع  هنرمنــدان 
گردشــگری سراسر کشــور خواهد بود. آن 
طور که »علی اصغر شــالبافیان« معاون 
گردشــگری کشــور هــم در نشســت ایــن 
جدیدتریــن  می کنــد  اعــلام  نمایشــگاه 
و  دســتی  صنایــع  حــوزه  نمایشــگاه 
جانــب  از  نگرانــی  بــدون  گردشــگری 
امیکــرون نیســت. شــالبافیان می گویــد: 
»باوجود موفقیت در حوزه واکسیناسیون 
عمومــی و کاهش تلفات ناشــی از کرونا، 
جدیــد  ســویه  دربــاره  نگرانی هــا  هنــوز 
ایــن  اســت.  نشــده  برطــرف  اُمیکــرون 
بــرای  برنامه ریــزی  ابتــدای  از  موضــوع 
نمایشگاه مد نظر ما بود. در همین راستا 
نیز نمایشــگاه با رعایت چهارچوب های 
ســتاد ملــی کرونــا برگــزار می شــود.« او 
بــا توجــه بــه آســیب های وارد شــده بــه 
دو حــوزه گردشــگری و صنایــع دســتی، 
رویکرد نمایشگاه را حمایتی و تخصصی 
می خوانــد و می گوید: »تلاشــمان بر این 
بوده نمایشــگاه محــل ملاقات ذینفعان 
گردشــگری و هم افزایــی و انســجام بین 
اســتان ها و انواع گردشــگری  باشــد.« در 
ایــن نمایشــگاه شــهرداری ها و اتاق های 
بازرگانــی هم حضــور دارند. شــالبافیان 
حضــور جامعــه دانشــگاهی و رونمایــی 
از دیگــر  را  از بســته های ســرمایه گذاری 
برنامه های نمایشگاه می داند و می گوید: 
»در این ایام میزبان هیأت های بازرگانی 
از کشــورهای همسایه به صورت فیزیکی 
و مجــازی هســتیم.« هیأت هــای تجاری 
تاجیکســتان،  ترکیــه، عــراق،  پاکســتان، 
نمایشــگاه  در  و...  افغانســتان  عمــان، 

حضــور دارند. نشســت های آنلاینی هم 
بیــن فعالان حوزه گردشــگری دو کشــور 
چین، برخی کشورهای اروپایی و ایران در 
حضور گردشــگری همزمان با نمایشگاه 

انجام می شود.
شــالبافیان دلیــل ادغــام همیشــگی 
و  دســتی  صنایــع  حــوزه  نمایشــگاه 
گردشــگری را هم افزایــی بیــن حوزه هــا 
می دانــد و می گویــد: »برگــزاری توأمــان 
زیرســاخت  حــوزه،  دو  ایــن  نمایشــگاه 
مناسبی برای ایجاد این هم افزایی است. 
تصمیم قطعــی برای ادغام همیشــگی 
نیــز پس از بررســی و ارزیابی هــا در پایان 

برگزاری نمایشگاه گرفته می شود.«
دربــاره  گردشــگری  معــاون 
کســب  و  از  شــده  انجــام  حمایت هــای 
کارهای گردشــگری گفــت: »در این دوره 
در  گردشــگری  کســب وکارهای  حضــور 
نمایشگاه تسهیل شده و همچنین امکان 
حضور تشــکل ها و انجمن های حرفه ای 
به صورت رایگان مهیا شده است. ارتباط 
و طــرح مشــکلات بخــش خصوصــی با 
بخش هــای دولتــی ذیربــط نیــز از دیگــر 

اقدامات برنامه ریزی شده است.«
شالبافیان سیاســت اصلی وزارتخانه 
را تسهیل گیری، رفع موانع کسب و کارها 
و هماهنگی هــای بین بخشــی می خواند 
و می گویــد: »این سیاســت را نیز طی این 
مدت بــا برگزاری نشســت های تجاری و 
فم تورها به میزبانی هشت استان انجام 
داده ایــم. همچنین تمام تلاشــمان این 
اســت که بین کســب و کارهای داخلی با 

شرکای خارجی پیوند ایجاد کنیم.«
معاون گردشــگری با تأکید بــر ادامه 
این سیاســت می گوید: »حضور در قالب 
کشــورهای  در  تخصصــی  نمایشــگاه 
همســایه در حوزه گردشــگری سلامت و 
زیارتــی همچنیــن هماهنگی بــا رایزنان 
اقتصــادی و فرهنگــی بــرای حمایــت از 
دفاتر خدمات مسافرتی از دیگر اقدامات 

در این راستاست.«
به گفته شــالبافیان تمــام ادارات کل 
استانی موظف شده اند که امکان حضور 
آســیب دیدگان از کرونــا را در نمایشــگاه 

فراهم کنند. 
بــه  همچنیــن  گردشــگری  معــاون 
نمایشــگاه های  و  جشــنواره ها  برپایــی 
منطقــه ای در راســتای توســعه و رونــق 
گردشــگری داخلــی اشــاره کــرد و گفت: 
»صرفاً برگزاری نمایشــگاه تهران آسیب 
همیــن  بــه  نمی کنــد،  جبــران  را  کرونــا 
دلیل بــرای تســهیل گردشــگری داخلی 
رویدادهای منطقه ای تدارک دیده شده 
و از تقویــم ایــن رویدادهــا در نمایشــگاه 

رونمایی می شود.«
او درباره مدیریــت برنامه ریزی برای 
ســفرهای نوروزی هــم می گوید: »ســتاد 
خدمات ســفر اســتان ها بجز پنج اســتان 
شــده  تشــکیل  اســتانداران  ریاســت  بــه 
است. همچنین طی هماهنگی با وزارت 
کشــور تمهیدات مناسبی اندیشیده شده 
اســت. گردهمایــی مدیــران کل اســتانی 
به عنــوان  اســتانداران  برخــی  حضــور  و 

هماهنگ کننــدگان دولتی ســفرها نیز در 
نمایشگاه برنامه ریزی شده است.«

بســته های  دربــاره  شــالبافیان 
ســرمایه گذاری گردشــگری هــم خبــر از 
وجــود 20 بســته ســرمایه گذاری در حوزه 
جنگل ها با هماهنگی و پیشنهاد سازمان 
و ســازمان حفاظــت محیــط   جنگل هــا 
زیست می دهد و می گوید: »در نمایشگاه 

در قالب دفترچه ای رونمایی می شود.«
معــاون گردشــگری، نبود مشــکلات 
محیط و مســائل بین بخشــی را به عنوان 
ویژگی اصلی این بســته ها اعلام می کند 
و می گوید: »در سطح استانی نیز مدیران 
کل استانی فرصت های سرمایه گذاری را 
شناسایی و در نمایشــگاه ارائه می دهند. 
همچنیــن اســتفاده از منابــع تبصــره 18 
حدود ۶00 طرح گردشــگری با پیشرفت 
بیــش از 70 درصــد شناســایی و معرفی 

شده اند.«
او می گویــد: »معاونت گردشــگری با 
هماهنگــی معاونــت توســعه مدیریــت 
وزارتخانــه تاکنون در جــذب منابع مالی 

تبصره 18 موفق عمل کرده است. 

موجــود  اعتبــارات  کــه  صورتــی  در 
تمامــاً جذب شــود، می توانیــم از دولت 
برای اختصاص منابع مالی در بازســازی 
تأسیسات گردشگری نیز درخواست هایی 

را مطرح کنیم.«
شــالبافیان همچنیــن بــه 283 پروژه 
دهــه  در  اســتان   31 در  افتتــاح  قابــل 
فجــر اشــاره می کنــد و می گویــد: »بیمــه 
راهنمایــان گردشــگری محمــل قانونــی 
پیدا کرده اســت و امیدواریم این حداقل 

خواسته آنها استمرار پیدا کند.«
»مصطفــی فاطمی« مدیــر کل دفتر 
توســعه گردشــگری داخلی هم بــا امید 
به اینکه نمایشــگاه شروع مجددی برای 
رونق گردشــگری کشــور باشــد، از حضور 
تمامی ظرفیت هــای حوزه گردشــگری، 
میراث فرهنگــی، طبیعــی و موزه ها خبر 

می دهد. 
به گفته او در این نمایشگاه غرفه های 
ویــژه به گردشــگری خــوراک و ســلامت 
اختصــاص یافته اســت.در این نشســت 
زمان بندی نمایشگاه از جمله ایرادهای 
میــراث  وزارت  برنامه ریــزی  بــه  وارده 

فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی  بود. 
»پویا محمودیان« معاون صنایع دستی 
کشــور در پاســخ به این مورد زمان بندی 
را خــارج از اراده وزارتخانه خواند وگفت: 
»تمام نمایشــگاه ها چهــار روز از صبح تا 
ساعت 3 بعدازظهر باز هستند. با وجود 
این تلاش کردیم تا نمایشــگاه ساعت 5 
عصر ادامه داشته باشد.« البته او نگرانی 
ســتاد کرونــا بــرای ازدحــام جمعیــت را 
دلیلی می داند که اجازه نداد نمایشــگاه 
در روزهــای پنجشــنبه و جمعــه برگــزار 

شود.
حمایت هــای  دربــاره  محمودیــان 
و  گردشــگری  فرهنگــی،  میــراث  وزارت 
صنایع دستی  کشور از غرفه داران باتوجه 
به ضــرر و زیان بالای هنرمنــدان صنایع 
از  حمایــت  از  کرونــا  دوران  در  دســتی 
هنرمندان استان های کم برخوردار مثل 
خراســان شــمالی و جنوبی، چهارمحال 
سیســتان  ایــلام،  بوشــهر،  بختیــاری،  و 
کرمانشــاه،  کردســتان  بلوچســتان،  و 
و  لرســتان  بویراحمــد،  و  کهگیلویــه 

هرمزگان خبر می دهد.

گردشگری به سبک کرونایی 
پانزدهمین نمایشگاه بین المللی گردشگری روز شنبه در محل دائمی نمایشگاه ها افتتاح می شود

خیابان سئول تهران از نهم بهمن ماه میزبان فعالان گردشگری و هنرمندان صنایع دستی سراسر کشور

زهرا کشوری
خبرنگار

ایــران زمیــن - رئیــس حوضــه آبریــز 
رودخانــه کرخــه و مرزی غــرب بخش 
مهمی از تعرض به حریم رودخانه ها 
دولتــی  دســتگاه های  بــه  مربــوط  را 
دانســت و آزادسازی حریم رودخانه ها 
در ســطح کشــور را اولویتی مهم اعلام 
کــرد. شــاهپور رجایــی در دوازدهمیــن 
مهندســی  بین المللــی  کنفرانــس 
رودخانــه که در اهواز برگزار شــد گفت: 
»آزادســازی 31 هــزار هکتــار از حریــم 
و بســتر رودخانه هــا تــا پایــان امســال 
هدفگذاری شــده کــه تاکنــون 28 هزار 
هکتــار از ایــن اراضی آزادســازی شــده 
اســت.«او آزادسازی حریم رودخانه ها 
در سطح کشور را اولویتی مهم دانست 
و گفــت: اســتفاده از ظرفیــت شــورای 
کارگــروه  و  بیت المــال  حقــوق  حفــظ 
مبارزه با زمین خواری با توجه به جلب 
بــرای  دســتگاه ها  تمامــی  مشــارکت 
برخورد با متصرفان حریم رودخانه ها 
در قالب برنامه های سراسری به جای 
برنامــه مــوردی نقش مهمــی در رفع 

این تصرف ها دارد.
رئیس حوضه آبریز رودخانه کرخه 
و مرزی غرب با بیان اینکه بانک بستر 
و حریــم رودخانه هــای کشــور در حال 
راه اندای اســت، گفت: بر اســاس این 
و  بســتر  در  تصرفــات  گســتره  بانــک 
حریم و آزادســازی تصرفــات مزاحم 
در دســتور کار قرار گرفته است.رجایی 
در ادامــه بــا انتقــاد از بــی توجهــی به 
حریم و بستر رودخانه گفت: در هفت 
هزار و ۴00 گلوگاه رودخانه های کشــور 
ســازه های تقاطعــی بــدون آب گــذر 
وجود دارد که این نشان از بی توجهی 
بــه حریــم رودخانه هــا در ســاخت و 

سازها دارد.
ë  تدوین پیش نویس لایحه حفاظت از

رودخانه ها و کنترل سیلاب
وی بــا اشــاره بــه تهیــه پیش نویس 
لایحه حفاظــت از رودخانه ها و کنترل 
و  اصــلاح  ضــرورت  گفــت:  ســیلاب 
تکمیــل برخــی قوانیــن مــادر و خاص 
بــه منظــور شــفاف نمودن مســئولیت 
دســتگاه های متولی، تقویت ضمانت 
اجرایــی و جلــب مشــارکت حداکثری 
جملــه  از  تأثیرگــذار  دســتگاه های 
مدیریــت  بــرای  ضــروری  اقدام هــای 
رودخانه ها اســت.رئیس حوضه آبریز 
رودخانه کرخه و مــرزی غرب، تکمیل 

مطالعــات تعییــن حد بســتر و حریم 
ســامانه  کامــل  اســتقرار  رودخانه هــا، 
سامیر و تهیه اطلس تصرفات مزاحم، 
اولویت دادن به آزادســازی تصرفات، 
تدوین ضوابط و اســتانداردهای انجام 
رودخانه هــا  مدیریــت  و  مطالعــات 
آب  بخــش  اولویت هــای  جملــه  از  را 
کشــور دانســت و وضعیت منابع کشور 
را بحرانــی خواند.رجایــی منابــع آبــی 
خــوب  حکمرانــی  نیازمنــد  را  کشــور 
دانســت و گفــت: ســازه های عظیمــی 
در چنــد دهه اخیر بویژه در خوزســتان 
کــه دارای متراکم ترین ســازه های آبی 
ایــن در حالــی  و  ایجــاد شــده  اســت، 
اســت که این اســتان هم اکنــون از نظر 
آب بــا چالــش مواجــه اســت کــه ایــن 
نشــان از ضــرورت تغییــر رویکــرد در 
حکمرانــی آب اســت.رجایی با اشــاره 
به درهم تنیدگی مدیریت آب، مسائل 
اســتان های لرســتان، ایلام، کرمانشاه، 
همدان و خوزســتان در حــوزه کرخه را 
درهــم تنیــده عنــوان کرد و گفــت: »به 
همین دلیل هر تصمیم در بالادســت 
می توانــد پیامدهــای اجتماعــی و فنی 
فراوانــی بــه دنبــال داشــته باشــد کــه 
متأسفانه در بخش مهندسی رودخانه 
این ناهمسویی به صورت جدی وجود 

دارد.
ë  از خوزســتان  رودخانه هــای  بســتر   

رسوبات پر شده است
علی محمد آخوندعلی سرپرســت 

دانشــگاه چمــران اهــواز هــم در ایــن 
همایش خبر از پر شــدن رودخانه های 
و  داد  رســوبات  اثــر  بــر  خوزســتان 
می دهــد  نشــان  »مطالعه هــا  گفــت: 
رودخانه هــای خوزســتان از رســوب پر 
شده و به همین دلیل کف رودخانه بالا 
آمده اســت که  این موجب شده تا این 
رودخانه هــا تــاب آوری لازم برای عبور 
طغیان را نداشــته باشــند.«او رودخانه 
را مخزنــی طبیعــی برای کنترل ســیل 
دانســت اما گفــت: »با توجــه به وجود 
حجــم بــالای رســوبات، بــا بالاآمــدن 
سطح آب، شهرها و روستاها با مشکل 

آب گرفتگی مواجه می شوند.«
وی با اشــاره به مطالعه های انجام 
شــده روی رودخانه هــای خوزســتان و 
برخی استان های کشور گفت: تعریض 
آنهــا  رســوبات  برداشــت  و  رودخانــه 
بــه دلیــل هزینه هــای بســیار در عمــل 
امکانپذیــر نیســت ولــی بــا توجــه بــه 
پدیده های طبیعی از جمله الگوگیری 
از تالاب ها می تــوان برای کنترل و آرام 

سازی دبی سیل استفاده کرد.
سرپرســت دانشــگاه چمــران اهواز 
گفت: در ســال 9۵، خروجی ســد دز به 
حــدود پنج هــزار مترمکعــب افزایش 
یافــت و ایــن در حالــی بــود که بــا دبی 
ســه هزار و 200 مترمکعــب بر ثانیه در 
رودخانه کارون، سیل گسترده در اهواز 
رقم می خورد که بــه دلیل آرام گرفتن 
این دبــی در تــالاب بامــدژ، این حجم 

آب بــه صــورت کنتــرل شــده از کارون 
عبور کرد.او مصرف آب در بالادســت، 
توســعه کشــاورزی و همچنین افزایش 
احــداث ســدها و بندهــا روی رودخانه 
وضعیــت  تغییــر  اصلــی  عامــل  را 
رودخانه هــا  دانســت و گفــت: »اهــواز 
در ســیل 98 بــا دبــی ســه هــزار و 200 
مترمکعب بر ثانیه از کارون و ورود آب 
به مناطق شــهری مواجه شــد و این در 
حالی اســت که در شرایط عادی کارون 
باید توان عبور چندین برابر این حجم 
آب را می داشــت ولی به دلیل رســوب 
ظرفیت عبور دبی این رودخانه کاهش 

یافته است.«
او  کاهــش 30 درصــد آورد کارون و 
۵0 درصدی کرخه برای جلگه را  ناشی 
از توسعه در بالادست رودخانه هاست 
دانســت و گفــت: »ریزش هــای جــوی 

تغییر چندانی نداشته است.«
سرپرســت دانشــگاه چمــران اهواز 
بــا بیــان اینکــه مشــکل رودخانه هــای 
مدیریــت  دلیــل  بــه  کرخــه  و  کارون 
در  توســعه  افزایــش  و  آب  ناصحیــح 
بالادســت اســت، گفت: افزایش 70 تا 
90 درصــدی رســوبات ریزدانه موجب 
کاهــش ظرفیــت رودخانه های اســتان 
شــده است ضمن اینکه حذف پوشش 
گیاهــی و افزایــش شهرســازی موجب 
شده نفوذپذیری آب در خاک کم شود 
در  آب  روان  افزایــش  موجــب  ایــن  و 

جلگه شده است.

قم - ســاعت 1۶:۵3 چهارشــنبه اول بهمن 13۶۵، سه راه بازار و چند نقطه دیگر شهر 
قــم هــدف حمله هوایی میگ های دشــمن بعثی قرار گرفت که طــی آن جمع زیادی 
از مــردم بی گناه، از جمله مینی بوســی از دانش آموزان گروه ســرود مدرســه راهنمایی 
قطب راوندی که از اجرای ســرود در ســینما تربیت برمی گشــتند به شــهادت رسیدند. 
تصویر تلخی نیز شهدای دبستان شهید فیاض بخش پس از حمله موشکی به مدارس 
بروجرد ثبت شــده)عکس ذیل( نشــان می دهد رژیم بعث عراق، عامدانه مدارس و 
کودکان و نوجوانان ایرانی را هدف قرار داده است. فردای این روز وحشتناک روزنامه ها 
نوشــتند: قریــب 100 نفــر از مردم بی گنــاه قــم در اول بهمن، به خاک و خون کشــیده 
شدند، اما بعد از 3۵ سال، بسیاری از مردم قم مخصوصاً نسل جوان قمی اصلًا خبر 
ندارند شــهر قم هم در جریان جنگ شــهرها از ســوی هواپیماهای رژیم بعث به طرز 
وحشیانه و ناجوانمردانه ای بمباران شده و بسیاری از مردم بی گناه از جمله کودکان و 

زنان به شهادت رسیده اند.
با اینکه چند روزی از ســالروز این حادثه تلخ گذشــته است اما با بی توجهی مسئولان 
اســتانی قم، گرامیداشــت شــهدای ایــن حملــه ناجوانمردانــه رژیم بعث عــراق، مورد 
بی توجهی قرار گرفت و یکسال دیگر هم به سال های گمنامی و غربت این شهدا افزود. 
به گزارش خبرگزاری فارس، »فراموشــی عجیب شهادت نزدیک به 100 نفر در قم طی 
یک روز« تیتری بود که برای یکی از خبرهای حوزه حماسه و مقاومت این رسانه انتخاب 
شــد و در رســانه های گوناگــون بازتــاب داشــت. حالا مدیران قــم برای گرامیداشــت این 
شــهیدان مظلوم به خط شــده اند و قول داده اند که این شهدای عزیز را از گمنامی خارج 
کنند.حجت الاســلام والمسلمین حسن هنرمند، رئیس بنیاد شهید استان قم می گوید: 
پیگیر هستم که مراسم گرامیداشت این شهدا در دستور برنامه های ما باشد و همچنین 
قــرار شــد در جلســه ای که هفته آینده درباره مراســم شــهدا در دهه فجر داریــم، یکی از 
موضوعاتی که در دســتور جلسه باشد، پیگیری مراســم گرامیداشت شهدای اول بهمن 
۶۵ باشــد. محمدرضا زینال بیک، مشاور استاندار قم و مسئول هماهنگی امور ایثارگران 
اســتان قــم هم تأکید کرد: در شــهر مقدس قم هم از این دســت حــوادث و اتفاقات کم 
نداریم و برای اینکه نسل های بعدی ما این نقاط برجسته تاریخی را فراموش نکنند باید 
یک بازنگری اساســی در حوادث و وقایع انقلاب اســلامی داشــته باشــیم و برای آشنایی 
نســل بعد بــا آنهــا برنامه ریزی کنیــم. وی ادامــه داد: یکی از ایــن مقاطــع تاریخی، اول 
بهمن قم در ســال 13۶۵ اســت و برای بزرگداشــت شــهدای مظلوم این روز باید همت 

به خرج دهیم. بنابراین گرامیداشت شهدای انقلاب و رسیدگی به گلزار شهدای انقلاب 
و برنامه ریزی برای انجام مراسم و زدودن غبار از مزار شهیدان آنجا نیز از همین دست 
کار است که ان شاءالله در کارگروه های ویژه ترویج فرهنگ ایثار و شهادت استان قم مورد 

توجه قرار می گیرد و البته همت دوستان رسانه ای دغدغه مند را نیز طلب می کند.
ë تلاش کمیته نامگذاری شورای یادآوری اول بهمن قم

مهدی کلانتر زاده مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری قم هم گفت: در 
کمیته نامگذاری و کمیسیون خدمات شهری و کلان شهرداری و شورای شهر، این مهم 
مــورد توجه بــوده و خواهد بود و این موضوع در دســتور کار کمیته قرار خواهد گرفت و 
روند قانونی برای اعلام نتیجه طی خواهد شد. در همین حال، محمود مسگری، نایب 
رئیس شــورای شــهر قم با اشــاره به اینکه به این مسأله بی توجهی شــده است، گفت: 
هرچند نام خیلی از این شهدا بر معابر شهر گذاشته شده است، اما در مورد نامگذاری 
یکی از معابر به نام شهدای اول بهمن ۶۵، ان شاء الله پیگیری لازم انجام خواهد شد.

قول مسئولان قمی بعد از تذکر رسانه ها

شهدای اول بهمن قم از گمنامی خارج می شوند
دستگاه های دولتی متهم اول تعرض به حریم رودخانه ها 

فشار ساخت و ساز  بر 7 هزار گلوگاه رودخانه های کشور

یرنا
ا

برداشتن آب از منابع زیرزمینی استان یزد ممنوع شد
دشت های ممنوعه



چندی پیش لورفتن اطلاعات شخصی 
وزیر بهداشــت درباره تزریق نوع واکســن 
در ســامانه ســلامت دولــت الکترونیــک 
خبرســاز شــد. بعد از آن اتفاق هم برخی 
از پزشــکان از صدور نسخه هایی از جانب 
آنها بــرای بیمارانی خبر دادنــد که از این 
موضــوع بــی خبــر بودنــد.  امــا براســتی 
مشــکل و ضعــف اصلی در ســامانه های 
دولــت الکترونیکی  به خصوص ســامانه 
نســخ الکترونیکی چیســت؟ آیا مشــکل 
امنیتــی اســت؟ و در ایــن مســیر باید چه 
اقدام های مهمی را اجرا کرد. کارشناسان 
امنیت ســایبری اعتقاد دارنــد که رعایت 
نبــود  امنیتــی،  اســتانداردهای  نکــردن 
امضــای الکترونیکی و احراز هویت دقیق 
و نداشــتن تخصص آی تی در راه اندازی 
سامانه ســلامت باعث شده اطلاعات به 
راحتی در دسترس سوء استفاده کنندگان  

قرار بگیرد. 
ضعف نظارت بر امنیت سامانه ها �

امنیــت  کارشــناس  فلاحــی  کاظــم 
سایبری معتقد است سامانه های دولتی 
همه در بحــث امنیتی دارای ضعف های 
عمده ای هستند و اگر تست شوند براحتی 
می توان ضعف های زیادی را در آنها پیدا 
کــرد و لــو رفتــن اطلاعات اخیر و نوشــتن 
نســخ بدون اطلاع بیمار و حتی پزشکان 
و هک اطلاعات ســامانه وزارت بهداشت 
در ابتدای شــیوع بیمــاری کرونا نیز مؤید 

همین ضعــف امنیتی اســت. فلاحی به 
»ایران« گفت: از آنجایی که ســامانه های 
دولت الکترونیکی مانند وزارت بهداشت 
نیز حساس هستند و اطلاعات محرمانه 
می شــود،  نگهــداری  نفــر  میلیــون   80
بایــد با تســت های دوره ای، امنیــت آن را 
افزایش دهند. وی افزود: متأسفانه بعد از 
راه اندازی هر ســامانه دولتی و تست اولیه 
امنیتی بعد از آن دیگر هیچ تست امنیتی 
دوره ای انجــام نمی شــود، ایــن درحالــی 
اســت که انجــام تســت های دوره ای جزو 
واجبات و ضروریات سامانه هاست. وقتی 
در ســامانه دولتــی اطلاعاتــی لــو می رود 
و دسترســی بــه اطلاعــات ممکن اســت 
کســانی که مسئول تســت اولیه سامانه ها 
هستند باید زیر سؤال بروند اما متأسفانه 
هیچ مســئولی زیر ســؤال نمی رود این در 
حالی اســت کــه بحث لورفتــن اطلاعات 
مــردم در حــوزه ســلامت یــا هــر بخــش 
دیگری به مطالبه گری در ســطح بالا نیاز 
دارد، چــرا کــه داده هــا زیــر ســؤال رفتــه و 
این صرفــاً مربوط به اطلاعــات یک وزیر 
نمی شــود. این کارشناس امنیت سایبری 
در ادامه گفت: تســت نفوذی که در بانک 
مرکــزی وجــود دارد باید در ســامانه های 
دولتی بخصــوص دولت الکترونیکی نیز 
عملیاتی شــود. بانک مرکزی هر ســه ماه 
یکبــار تســت های دوره ای انجــام داده و 
به مقام های بالادســتی گــزارش می دهد 
و همیــن موضــوع باعــث شــده کمترین 
بانک هــا  را در  مشــکلات آســیب پذیری 

شــاهد باشــیم. فلاحــی افــزود: معمــولًا 
باید نرم افزارها در آزمایشــگاه های مراکز 
امنیتی تست شــوند ولی تجربه شخصی 
نشان می دهد که گذراندن تست ها در این 
آزمایشگاه ها هم ســفت و سخت نیست 
و حتی اگر نرم افزار دچار مشــکل باشــد، 
دورزدن و تأییدیــه گرفتــن بــا پرداخــت 
هزینه بیشــتر ممکن است. مهم تر اینکه 
برای دریافت مجوز تســت، هیچ نظارتی 
هــم صــورت نمی گیــرد کــه آیا بدرســتی 
تســت ها طی شــده و مجوز دریافت کرده 
اند؟ کارشناســی که کارمنــدی کار می کند 
و آنجــا نشســته برایــش مهم نیســت که 
ممکــن اســت اطلاعــات و داده هــای 80 
میلیون نفر به فنا برود.  وی انجام نظارت 
و تســت های دوره ای را یکی از راهکارهای 
مهم برای مقابله با این دسته از مشکلات 
عنوان کرد و افــزود: باید یک نهاد ناظر با 
قــدرت اجرایــی در ایــن کار ورود کند. هم 
اکنون چندین نهاد موازی امنیتی در کشور 
وجــود دارد که هیچکدام هــم نمی دانند 
در حال انجام چه کاری هســتند. به گفته 
این کارشــناس امنیــت ســایبری، نهادها 
صرفــاً به اعلام آســیب پذیری ها بســنده 
یــک  کــه  ایــن درحالــی اســت  کرده انــد 
کارشــناس هــم می دانــد آســیب پذیری 
قــدرت  مهــم  حقیقــت  در  دارد  وجــود 
اجرایی و نظارت بر رفع آنها بعد از اعلام 
آسیب پذیری هاســت. به عبارتــی بعد از 
اعلام آســیب پذیری یا هر مشکل دیگری 
اگر نظــارت صورت بگیرد و مشــکل حل 

نشــده باشــد نه تنها باید در آنجا را تخته 
کننــد بلکه بایــد مدیر مربوطه بــه همراه 
کارشناســان تست و... را پای میز محاکمه 
بکشانند، چرا که تا اینگونه عمل نشود این 
وضعیت لورفتن اطلاعات پابرجا خواهد 
بــود.  فلاحــی در ادامه گفــت: باید بحث 
امنیــت و نظارت بــر ســامانه های دولت 
الکترونیکــی جدی گرفته شــود و آن را به 
کاردانــش بســپارند، چرا که سوءاســتفاده 
و  نیســت  شــوخی  مــردم  اطلاعــات  از 
می توانــد وقایع بســیار وحشــتناک مانند 

کلاهبرداری های عظیمی را رقم بزند.
نبود سیستم امنیت اطلاعات �

علیرضــا جباریــان دیگــر کارشــناس 
امنیــت ســایبری نیــز معتقــد اســت در 
بخش هایــی نظیــر دولــت الکترونیک و 
بخش مربوط به ســلامت استانداردهای 

امنیتــی تخصصــی کســب و کار رعایــت 
نشــده اســت.  جباریان به »ایران« گفت: 
استانداردهای تخصصی امنیتی در کسب 
و کار خــاص باعــث مــی شــود تا  نــه تنها 
ریسک های موجود شناسایی شوند بلکه 
بــا ارائــه راهکارهایی ریســک ها را کاهش 
داده و به شــدت تســهیل کند از این رو در 
بسیاری از کسب و کارهای موجود استفاده 
از استانداردهای عمومی نظیر استاندارد 
اطلاعــات  امنیــت  مدیریــت  سیســتم 
)ISMS(تــا حــدودی پیــاده ســازی شــده 
ولی بایــد در کنار آن به صــورت همزمان 
تخصصــی  امنیتــی  اســتانداردهای  از 
کســب و کار نیــز اســتفاده کــرد تا ریســک 
هــای احتمالی کاهش یافتــه و به حداقل 
برســد.  وی افــزود: در بســیاری مــوارد به 
خصــوص در فاز تحلیل  ها و ارزیابی های 

امنیتــی طراحــی و پیاده ســازی ســامانه، 
ریســک های فنی زیــادی وجــود دارد. به 
عبارتــی تیم های ارزیــاب و تحلیلگرهای 
امنیتی در برخی ســامانه ها، بدلیل آشــنا 
نبودن با کســب و کار سامانه فقط آسیب 
بررســی  را  فنــی   امنیتــی  پذیری هــای 
می کنند.  این کارشناس امنیت سایبری در 
ادامه گفت: برای مثال آسیب پذیری هایی 
نظیــر صحــت ســنجی نکــردن صحیــح 
داده هــای ورودی یــا آســیب پذیری هایی 
نظیــر XSS )حمله از طریــق تزریق کد( و 
یا توجــه صرف به این آســیب پذیری ها و 
بررسی نکردن پیاده سازی امن فرایندها، 
موجب می شود که برخی دسترسی های 
غیرمجاز در ســطح طراحــی فرایندهای 
کسب و کاری ســامانه ها ایجاد شود و این 
آسیب پذیری ها مدیریت نشوند. بنابراین 
بایــد ضمن صحت ســنجی داده ها، باید 
آسیب پذیری ها نیز بررسی شوند تا فرایند 
امنی را در سامانه ها شاهد باشیم. به گفته 
جباریان در بسیاری از موارد پس از بررسی 
نشــت اطلاعــات مشــخص می شــود که 
هیچگونه حمله امنیتی خاصی به سامانه 
انجام نشده و اطلاعات به دلیل وجود یک 
فرایند کســب و کاری آســیب پذیر نشــت 
پیدا کرده اســت از این رو توجه به استفاده 
از اســتانداردهای تخصصــی کســب و کار 
و اســتفاده از تیم های خبره کسب و کاری 
در کنار تیم های ارزیاب امنیتی و تحلیلگر 
ریســک دارای اهمیت زیادی است و باید 

به این بخش توجه ویژه ای شود.

بار
اخ

همزیستی سامانه دولت الکترونیک با ضعف امنیتی 
 کارشناسان امنیت سایبری در گفت وگو با »ایران« مطرح کردند

 چهارشنبه 6 بهمن 1400 
 سال بیست و هشتم
 شماره 7834

http://irannewspaper.ir

editorial@irannewspaper.ir

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

توسعه موتور جست وجوی بومی با ابتکار نخبگان 
وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات در صفحــه اینســتاگرامی خــود نوشــت: 
»ذره بیــن« یــک موتور جســت وجوی فارســی، ویــژه کاربــران ایرانی اســت که 

تجربه ای فراتر از جست وجوی عادی را برای کاربران فراهم می کند.
به گزارش »ایران«، عیسی زارع پور در ادامه نوشت: طبق قولی که قبلًا در 
مورد معرفی سرویس های  ایرانی داده بودم، می خواهم یکی از محصولات 
فناورانــه بومــی را به شــما هموطنان معرفــی کنم؛ محصولی که بــا ابتکار و 
تلاش جمعی از جوانان نخبه کشــورمان و با حمایت همراه اول تولید شــده 
و قابل استفاده است. وی افزود: »ذره بین« یک موتور جست وجوی فارسی، 
ویژه کاربران ایرانی اســت که تجربه ای فراتر از جســت وجویی عادی را برای 
کاربــران فراهم می کنــد. زارع پور تأکید کرد: ذره بین عــلاوه بر نمایش نتایج 
موتورهای جســت و جو نظیر گوگل از طریق فراجســت وجوگر خود، امکانات 
و خدمات ویژه ای ارائه می دهد که وبگردی در اینترنت را بهبود می بخشــد. 
وی تأکید کرد: این موتور جســت و جو، دسترســی کاربران به انواع محتواهای 
ویدیویی، صوتی و آموزشی در دنیای وب و شبکه های اجتماعی را به راحتی 
امکانپذیــر می کنــد. حتی بخش »آوا« در ذره بین انواع محتواها از موســیقی 
و پادکســت گرفتــه تا مداحــی و کتاب های صوتــی را بدون نیاز بــه دانلود در 
اختیار کاربران قرار می دهد که مشــابه آن در موتور جســت وجوی گوگل هم 
وجود ندارد. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات خاطرنشــان  کرد: جست وجو 
و دسترســی ســریع به فروشــگاه های اینترنتی، اطلاع از بازار ملک و خودرو، 
طلا و غیره از دیگر ویژگی های ذره بین است. زارع پور گفت: علاوه بر امکانات 
مناســب ذره بین، استفاده از این موتور جست وجو مزیت های ترافیکی مثل 
ترافیــک رایگان در قالب بســته اینترنتــی و اینترنت نیم بها را هــم دارد. وی 
افزود: ارائه پاسخ های هوشمند، امکان جست وجو و گشت وگذار در محتوای 
شبکه های اجتماعی، پیام رســان ها، دسترسی به خدمات تصویری، متنی و 
ویدیویــی داخلی و خارجی از دیگر امکانات این موتور جســت وجوی ایرانی 

است. امتحان کنید و نظرتان را برایم بفرستید.

اندازه گیری مستمر تشعشعات آنتن دکل ها 
معاون امور رادیویی رگولاتوری گفت: اپراتورها برای ارائه خدمات ارتباطی 
و فناوری اطلاعات مبتنی بر تکنولوژی های نسل چهارم و بالاتر تلفن همراه، 
باید ســایت و دکل جدید نصــب کنند تا بتوانند نیاز کاربران به پوشــش بهتر 
و ســرویس باکیفیت تر را برطرف کنند. به گزارش»ایران«، نســترن محســنی 
با اشــاره به نگرانی مردم از اثرات تشعشــعی امواج رادیویــی، یکی از اهداف 
پایــش امواج الکترومغناطیســی را اطمینان از رعایت حدود اســتانداردهای 
تشعشــعی در شــبکه های اپراتوری که در بســتر ارتباطــات رادیویی فعالیت 
می کنند، دانســت و افزود: رگولاتوری در همکاری با سایر سازمان های متولی 
در این حوزه، به طور مســتمر تشعشعات آنتن دکل ها را پایش و اندازه گیری 
می کنــد. وی بــا تأکید بر لزوم تغییر رویکــرد از نگاه بازدارنــده در نصب دکل 
و ســایت بــه رویکــرد کنترل محــور و ارزیابی مبتنــی بر حدود تعیین شــده در 
اســتانداردها برای تشعشــعات امواج رادیویی گفت: رگولاتوری  سنسورهای 
اندازه گیری تجمعی شدت امواج الکترومغناطیس را در ۷0 نقطه شهر تهران 
و ۱8 نقطه شــهر شیراز نصب کرده است و در حال حاضر میزان تشعشعات 
تجمعی در شــهرهای تهران و شیراز از طریق این سنسورها و در سایر شهرها 
بــا اســتفاده از ســامانه های پایش ثابــت و خودرویی شــدت امــواج رادیویی، 

اندازه گیری و رصد می شود. 

سوسن صادقی
خبرنگار

در  رئیس جمهــوری  فنــاوری  و  علمــی  معــاون 
دومین کنگره و نمایشگاه بین المللی محصولات 
بیوتکنولوژی پزشــکی و صنایع وابســته از ترســیم 
آینــده روشــن زیســت بــوم فنــاوری و نــوآوری، بــا 
در  تولیــد دانش بنیــان  قانــون جهــش  تصویــب 

مجلس خبر داد.
ســورنا ســتاری بــا بیــان این کــه قانــون جهش 
تولیــد دانش بنیــان، جهشــی در توســعه زیســت 

بــوم نــوآوری و فناوری اســت، گفت: خبر خوشــی 
برای شــرکت های دانش بنیان و خــلاق دارم و آن 
ایــن اســت که با تصویــب این قانون، مســیر آینده 
زیســت بــوم فنــاوری و نــوآوری در دو دهــه آینــده 
ترســیم خواهــد شــد. وی ضمن تشــکر از مجلس 
شورای اســلامی، قانون جهش تولید دانش بنیان 
را گامــی بــا دامنه اثــر بلند مدت در تحول زیســت 
بــوم نــوآوری دانســت و افزود:  ایــن حرکتی جدی 

در تحــول آینــده کشــور اســت و اتفاقــات خوبی را 
برای کشــور رقــم خواهد زد. همان گونــه که قانون 
حمایــت از شــرکت های دانــش بنیــان، راهــی را 
برای توســعه این زیست بوم هموار کرد این قانون 
جدید نیز زمینه را برای هموارتر شدن مسیر کسب 
و کارهــای دانــش بنیــان و خــلاق فراهــم می کند. 
ستاری با بیان این که تلاش مستمر و رنج  بی شمار 
فعالان زیســت فناوری اکنون در تولید محصولات 

دانش بنیان قابل ارائه به بازارهای جهانی  اســت،  
گفت: اکنون با سرمایه  گذاری بخش خصوصی در 
پژوهش که به محصولات  ســاخت ایران  رســیده، 
به ایجاد یک زیســت بوم وابســته اســت و  مهم تر 
از ســرمایه گذاری های دولتی، حضور سرمایه گذار 
بخش خصوصی در پژوهش است. معاون علمی 
و فنــاوری رئیس جمهــوری با بیــان این که حضور 
بخــش خصوصی نیازمنــد وجود این زیســت بوم 

اســت ،ادامــه داد: اگــر اکنــون شــرکت های دانش 
بنیانی در صنعت زیست فناوری داریم که صدها 
میلیــارد تومــان را فقــط صــرف تحقیق و توســعه 
می کند، به این دلیل است که سرمایه گذاری بخش 
خصوصــی نقــش آفرین بــوده و یک نیــاز مهم را 
هــدف گرفته و اگر دولــت صدها برابر در این میان 
هزینه می کرد نمی توانســتیم بــه چنین موفقیتی 

دست پیدا کنیم. 

»قانون جهش تولید دانش بنیان« زیست بوم نوآوری و فناوری را توسعه می دهد
 معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری:
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   افقي:  
 1- آرام کردن و تسکین دادن- ماسک

2- مادر زبان های اروپایی- آماده و مجهز- 
آغوش

3- نشانی خانه - نوعی رنگ سبز- تورم رگ پا
4- آب ترکی- پدر حضرت ابراهیم)ع(- آزاد شدن

5- گیاهــی از تیره پنیرکیان که در نســاجی کاربــرد دارد- 
اخبار انگلیسی- دهمین کشور بزرگ آفریقا

6- در شیشه نوشابه- میوه نخل- آتش عرب
7- هستی دادن- مرغ بوتیمار- بردگی

8- نبرد- جمع رکن- تکیه کردن
9- مخفف نه از- بهبودی زخم- باز شدن غنچه

10- دوش- دریاچه طبیعی اردبیل- متاع
11- نابینا- کبوتر دشتی- عصای حروف!

12- برآمدگی پشت شتر- هدر رفته - تصدیق عامیانه
13- نوعی پیچ گوشتی- هافبک »پرسپولیس«- شادمانی

 - شــاهنامه  در  شــخصیتی  و  مردانــه  نــام   - مایــه   -14
یکپارچگی

15- تاکنــون - دنبــال کــردن هدف های کشــور در محیط 
بین المللی و در رابطه با جامعه ها، دولت ها و کشورهای 

دیگر

 عمود ي:   
1- دمابان- بشکه بزرگ آب یا نفت- گودال نفتی

2- عنصری گازی- کشوری در اروپا - وصف مکان بی خطر
3- چله کمان- بی حالی، ضعف - فوج و قشون

4- ضد هست!- عاشق- تازه بنا شده
5- درشت تر از ماسه - گیرنده تلویزیونی- قوی هیکل

6- ســپاهی غیرنظامــی- پادشــاه خونخوار قــوم هون- 
نهفتن

7- خوش اخلاق- فریاد- تازه کار
8- ذره بــاردار- ســریالی از »محمدحســین مهدویــان« 

)1400(- سیاه خودمانی
9- معلم دبیرستان- سنگ مرمر- فرسوده و محو

10- جنس مذکر- دشت- بسنده، بس
11- فیلم »جیمز کامرون«- فراگیرنده- صوت رنج

12- فینال - جلوی مو- نظیر و مانند
13- تست هوش معروف- فال بینی- صبح زود

14- رنگ آرامش- چوب فرش- بیرون راندن
15- وسیله آراستن مو- اختلال کبدی- آغازکننده

   افقي:  
 1- اثر تاریخــی شهرســتان درگز- یک 

قسم ماهی خوراکی
2- تیمی در لالیگا - تبریک - صحرای خشک

3- از لوازم آرایشی- چند وکیل- کارگروه
4- شالوده - چیزها - احداث

5- غارت - امروزی - ویرایش
6- صبر زرد - شامگان - امتحان و آزمایش

7- سســت و بی دوام شدن- هر ســی روز یک بار- ضمیر 
چهارم

8- شعله - متوجه - برآمدگی

9- پیشوند فقدان- ســریالی دیدنی به کارگردانی »هشام 
شربتجی«- الهه آب های روان

10- گوشت  بی استخوان - جلوی مو- خانه ساحلی
11- بی حال- واحدی در طول- واژه و کلمه

12- ابر پَرسا - زمان - سکوی بالا
13- ضد هوایی!- لاابالی گری- دیدن

14- حرف ربط - برچیدن یک نهاد - خوراکی پرطرفدار
15- فلز اصلی سکه ها - غذای محلی قزوین

 
 عمود ي:   

1- تاریک، تیره - محصول هنری نقاش- صندلی اسب
2- دامنی با چین های فراوان- نام دخترانه- مبالغه کردن 

در کاری
3- سرگشته - فوق - ممنونم

4- بازی آنلاین پرهیجان- ضرورت داشتن- پایانی

5- بس - دربرگرفتن - آموزه
6- نامی زیبا - غوغا - تراشیدگی

7- نمایــان - کافــر- یکــی از محصولات شــرکت کرمان 
موتور

8- خس خس- اثر »راشل کوسک«- زره سنگ پشت
9- وســیله - درخــت جــوان - نمایشــنامه ای تراژیک از 

»ویلیام شکسپیر«
10- بزرگ منشــی- دهی تاریخی در مشگین شهر- عقب 

و پس
11- گاز تنفسی- استادیوم »کره شمالی«- کاکل اسب

12- ایالت »هند«- ترسناک - قابل دیدن
13- سمت چپ - هر نوع فلز- دریاچه »سوئد«

14- واحد فشــار برق - شــهری مرزی از توابع گیلانغرب- 
طبیعی، ذاتی

15- نژاد - تنبل - تنها آتشفشان فعال ایران

 ارقام 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها 

و مربع هاي كوچك 3 در 3 يكبار ديده شود
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جدول 
ویـــژه

در موزه مردم شناسی ارومیه 
دو ناقوس هست که ارامنه  

رانده شده از آناتولی دوره 
عثمانی با خود به ایران 

آورده اند  و از همه جالب تر، 
نسخ چشم نواز خطی 

دیوان های فارسی بویژه 
بوستان و گلستان و از آن 

شیرین تر عقدنامه های زیبا  
به خط خوش که یکی از آنها 

عقدنامه آقا محمد حسین 
فرزند آقا محمدعلی و فاطمه 

سلطان خانم فرزند آقا 
محمدباقر است  به تاریخ 

هفدهم رجب 1255

در موزه مردم شناسی ارومیه از عیسی عزیزنژاد 
کارشــناس این موزه می پرسم چرا لباس های 
محلــی آذربایجــان بــا پوشــش ســایر مــردم 
ایــران تفاوتی نــدارد؟ پس چکمه هــای قزاقی 
و جلیقه هــای آبــی لزگــی و کلاه هــای روســی 
کجاست؟ می خندد و می گوید خودت می گویی 
لزگی و قزاقی و روسی. این لباس های ترکیبی و 
من درآوردی هیچ ارتباطی با مردم آذربایجان 
ندارد: »برای استخراج هر تکه لباسی که اینجا 
می بینیــد بــه مجموعــه ای از اســناد تاریخــی، 
منابع مکتــوب، مشــاهدات میدانــی، تصاویر 
قدیمی و همین طــور مصاحبه با افراد مطلع 
رجوع شده که نشان می دهد تفاوتی اساسی با 

پوشش سایر مناطق جغرافیای ایران ندارد.«
اگــر خــوب دقت کنیــد اینجــا تفــاوت چندانی 
هم بین پوشــش طوایف کردزبــان و ترک زبان 

نمی بینید؛ بویــژه عناصر لباس هــای زنانه که 
بســیار شــبیه هم هســتند و در مجموع مشابه 
هــر دو را ممکــن اســت در روســتاهای زنجان، 
همــدان یــا هر نقطــه دیگــری از ایــران بیابید. 
عزیزنژاد با آسیب شناسی لباس کردی عنوان 
می کند: »همان طور که می بینید لباس کردی 
سنتی بلند و گشاد است اما سال های اخیر بویژه 
تیپ جوان خیلی این لباس را دستکاری کرده  
و اصطلاحاً پوشــش کردی را اسپرت کرده اند؛ 
شلوار مردانه تنگ شده، آستین ها کوتاه تر شده 
و لبــاس زنانــه کردی هم دیگر پوشــش اصیل 
خود را از دســت داده و توری و بدن نماتر شــده 
اســت. این آســیب ها باید شناســایی و پالایش 
شــود.« او معتقد است تغییرات لباس محلی 
آذربایجانی و کردی، دســتکاری آنها یا اساســاً 
معرفــی پوشــاک غیرایرانــی به عنــوان لباس 
بومی، بیشتر تحت تأثیر شبکه های اجتماعی، 
بی اطلاعــی از تاریخ و شناســنامه لبــاس و گاه 

برنامه ریزی مراکزی در خارج از کشور است.
گشــتی در مــوزه می زنم و چشــمم به ســنگ 
علــم  فلــزی  پنجــه  کنــار  در  کوچــک  قبــری 
عــزاداری می افتــد. خــدا می داند ایــن دو چه 
داستانی دارند و چه تاریخی از سر گذرانده اند. 
عزیزنژاد توضیح می دهد سنگ قبر، متعلق 
بــه زنی به نام عصمت دختر عبیدالله اســت 
کــه هــزار ســال پیــش درگذشــته و علــم عــزا 
ســاخته دســت هنرمندان دوره قجری اســت 
و هــر دو بــه عنــوان اثر ملــی مــوزه ای به ثبت 
رســیده اند. در مــوزه مردم شناســی ارومیه دو 
ناقوس هســت که ارامنه رانده شده از آناتولی 
دوره عثمانــی بــا خــود بــه ایــران آورده انــد و 
از همــه جالب تــر، نســخ چشــم نواز خطــی 
دیوان های فارسی بویژه بوستان و گلستان و از 
آن شیرین تر عقدنامه های زیبا به خط خوش 
که یکی از آنها به این شــرح است: »عقدنامه 
بین آقا محمدحسین فرزند آقا محمدعلی و 

فاطمه سلطان خانم فرزند آقا محمدباقر به 
مهریه 40 تومــان تبریزی معادل 28 نخودی 
تمام عیــار روپیه محمدشاهی)پادشــاه هند( 
به اضافه یک دانگ کامل از جمله ششدانگ 
واقع در جنب کله دان از توابع شــیخ مســعود 
از محل ســکنای ابومســعود که کنــار خانه آقا 
کریــم ســلمانی و خانــه محمدکاظــم بــرادر 
دامــاد اســت و تمــام عمارت هــای داخل آن 
از طبقــه بــالا و تحتانــی و دو درب و پنجــره و 
هرچــه از قدیــم و جدیــد در آن اســت. تاریخ 
هفدهم رجب 1255 که شــهود بــه آن اقرار و 

مهر کرده اند.«
مــوزه بزرگ تــر، خــود میــدان ایالــت ارومیــه 
اســت که موزه مردم شناســی در یکی از اضلاع 
آن قــرار گرفتــه و در اضــلاع دیگر، ســاختمان 
زیبای شــهرداری و پادگان ارتش یا ســاختمان 
ستاد لشــکر را می بینید که در ســال های 1300 
خورشیدی بنا شده و نخستین ساختمان های 

اداری و دولتــی، پیرامــون آن شــکل گرفته اند. 
میدان ایالت ارومیه یکی از میادین ثبت شــده 
ملــی کشــور اســت. برزویــه جوانی کارشــناس 
میــراث فرهنگی آذربایجان غربــی در این باره 
می گویــد: »معمولاً میدان هایی کــه به تدریج 
و همزمان با توســعه شــهر شــکل می گیرند و 
در هرگوشــه ای از آن بنایــی ســاخته می شــود، 
اســتقرار فعالیت ها و فضاها از نظم و سلسله 
مراتــب مطلوبی پیروی نمی کند اما از آنجایی 
کــه میــدان ایالت ابتــدا طراحی و ســپس اجرا 
شده، نظم و هماهنگی در استقرار فعالیت ها 
و فضاهای اطراف آن یعنی شــهربانی ســابق 
یــا مــوزه مردم شناســی فعلــی، شــهرداری و 

ساختمان ستاد لشکر دیده می شود.«
تنها ساختمان ناسازگار با بناهای دیگر میدان 
ایالــت ارومیه، ســاختمان دادگســتری اســت 
کــه در ســال 1334 ســاخته شــده و جوان تر از 
ســه بنای دیگر اســت اما جالب آنکــه این بنا 

نه چکمه قزاقی داریم نه جلیقه لزگی
گشتی در میدان ایالت و موزه مردم شناسی ارومیه

محمد مطلق
دبير گروه گزارش

نیــز مثل بقیــه بناهای میــدان ایالت توســط 
مهندســان آلمانــی و بــا تلفیقــی از معماری 
روز و معمــاری کلاســیک طراحــی و ســاخته  
شده اســت. برزویه جوانی این تضاد را تضاد 
هماهنگ می نامــد و می گوید: »وجود بالکن 
اختصاصــی هــر کــدام از ایــن ســاختمان ها 
مخصوصــاً بالکــن شــهرداری، این میــدان را 
بــه یکــی از مکان های اصلی ارتبــاط مقامات 
با مــردم تبدیــل کرده اســت. قبــل از انقلاب 
بیشــتر ســخنرانی های مقامات کشوری اینجا 
و در بالکن شــهرداری ایراد می شد و بعد هم 
ســربازان آرایش نظامی به خود می گرفتند و 
رژه می رفتند. بنابراین می شود گفت به نوعی 
اینجا میدان مشــق هم بــوده و بعد از انقلاب 
ایــن مــوارد تشــدید شــده و صــدور بیانیه ها و 
سخنرانی ها و آغاز و پایان راهپیمایی ها و آغاز 
حرکت دسته های عزاداری ماه محرم، تجمع 
برای بزرگداشــت پیروزی انقــلاب و برگزاری 
نخستین نماز جمعه پس از شکست نظامی 
امریــکا در طبــس بــه امامت حجت الاســلام 
اشــخاص  و  شــهدا  پیکــر  تشــییع  و  قریشــی 
معــروف، اعزام نیروهــای داوطلب به جبهه 

و همه و همه در این نقطه شهر بوده است.«
دوباره به حیاط موزه مردم شناسی برمی گردم 
و این ســاختمان 100 ساله را با آجرهای زیبای 
اخرایی  تماشــا می کنم. آن طــور که می گویند 
مهندســان آلمانی هر کــدام از این بناهــا را به 
گونه ای طراحی کرده اند که از بالا شــبیه عقاب 
باشــد، هرچند نمــای هربنا که بــه بند کبریتی 
معروف است و فضاهای داخلی هر کدام روح 
ایرانی دارد و از معماری ایرانی پیروی می کند. 
قوس هــای زیبــای پنجره ها و فــرم آجرچینی 
دورشــان چنان ساده و دلرباســت که می شود 

ساعت ها تماشا کرد و لذت برد.
به اتاقی که یک خانواده آذربایجانی را همراه با 
وسایل زندگی به نمایش گذاشته فکر می کنم؛ 
کرســی و گهواره و وســایل پخت و پز و اســباب 
بــازی و خــرده ریزهــای معمولی یــک زندگی 
معمولــی و همین طور اتاقی که مملــو از ابزار 
کار در روستاست؛ از داس و الک و خیش چوبی 
گرفته تا کلنگ و ســبد و مشــک و کشک ساب. 
ابــزاری که از همیــن دور و بر جمع آوری شــده 
و هرکــدام زمانــی نقشــی واقعــی در خانــه ای 
واقعی داشــته و شــاهد قصه هــا و ماجراهایی 
تلخ و شــیرین بوده است. چرا این ابزار تفاوتی 
اساســی با آنچه در سنندج و همدان و سمنان 

و اصفهان و موزه مردم شناسی اوز و موزه بندر 
کنگ دیده ام نــدارد؟ عزیزنژاد می گوید: برای 
اینکه همه این ها متعلق به جغرافیایی واحد 
با تاریخ و فرهنگی مشترک به نام ایران است. 
او حتی معتقد اســت ابزار و اشیا یافته شده در 
ارومیــه را باید در شــیراز به نمایش گذاشــت و 
ابزار و اشیا موزه شیراز را در همدان و اصفهان؛ 

برای اینکه همه این ها متعلق به ایران است.
مــوزه مردم شناســی ارومیه با همــه آنچه در 
خــود جــای داده، از انواع تنگ بلور و ســاعت 
و عینــک و تــرازو، ناقــوس، ابــزار کشــاورزی و 
وســایل زندگی روستایی، نسخ قدیمی خطی 
و انــواع مهرها و ســندها، چیــزی فراتر از یک 
مــوزه معمولــی اســت؛ اینجا محــل مطالعه 
خوبی برای فهم غنای فرهنگی آذربایجان و 
پیرایش آن چیزی است که برخی می خواهند 
برای آذربایجان جعــل کنند؛ چکمه قزاقی و 

جلیقه لزگی و کلاه روسی و...
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گفت وگو با کارن کیهانی، به بهانه اجرای آثار 
آهنگسازان ایرانی با آنسامبل آلمانی موزیک فابریک

الهام از عود ایرانی

گفت وگو با حجت الاسلام والمسلمین علی ذوعلم

 عدالت نیاز به  
بستر فرهنگی دارد

صفحه 14 صفحه 15

پاپاراتزی، برای یک مشت دلار!
بیراهه  ای در ارائه  گزارش خبری

در این عصر جدید و در میانه این بیکران امواج 
سحرآمیز، بشر خود را در ناامنی کامل می یابد. 
هیچ انسانی از نگاه و نظر دیگران پنهان نیست. 
انسان در این فرایند پیچیده، موجودی سرگشته 
و حیران اســت که اســباب این آشــفتگی را خود 
مهیا کرده است. وی در این به اصطلاح دهکده 
جهانی و در این دنیای ارتباطات غوطه ور شــده 
و همــواره روح خــود را عریــان در پهنــه امــواج 
رســانه ای می بیند؛ رؤیایی هولناک، در خواب و 

بیداری، در نظرگاه دیگران.
بــا وجــود این علــوم ارتباطات و رســانه جزء 
لاینفک زمانه امروز اســت و بــدون آن زندگانی 
انســان خردمند دشــوار خواهد بود. روزنامه ها، 
نشریات ادواری و مجلات از پایان قرن هجدهم 
بــه بعــد در غــرب رواج یافتنــد کــه در آن زمان 
تعداد خوانندگان آنها نسبتاً اندک بود. لیکن در 
یک سده پس از آن اینگونه مطالب چاپی جزئی 
از تجربه هر روزه میلیون ها نفر شد و نگرش ها و 

عقاید آنها را تحت تأثیر قرار داد.
ایــن امــر موجــب شــد که هرســاله توســعه 
ارتباطــات گروهــی، دامنــه اجتماعــی شــدن را 
وســعت ببخشــد. بــا توجه بــه اینکه گســترش 
رســانه های همگانــی چاپــی پــس از چنــدی با 
اســتفاده از ارتباطــات الکترونیکــی نیــز همــراه 
شــد، تلویزیون قدرتمندانه ظهور کــرد و هر روز 
در زمان های معین، گروه های سنی مختلفی را 
تحت تأثیر برنامه های خود قرار داد. نتیجه آنکه 
امروزه ماهواره های مخابراتی، دنیای دیجیتال 
و مجازی با پدیدارشــدن نسل جدید تلفن های 
هوشــمند، ارتباطاتــی گســترده تر از پیــش را در 
سراســر جهان ایجاد کرده اســت که می توان آن 
را انقــلاب ارتباطات رســانه نامید. قــرار گرفتن 
 )Space X( بیش از 1000 ماهواره اســپیس اکِس
به منظور فراهم کردن پوشش جهانی اینترنت 
در مدار پایین کره زمیــن، دور افتاده ترین نقاط 
جهــان را زیــر پوشــش اینترنــت پر شــتاب قرار 
خواهد داد و در پی آن سرعتی غیر قابل وصف 
در انتشــار اخبــار و تصاویر دیجیتالــی را موجب 
خواهــد شــد. در همیــن راســتا انقــلاب هــوش 
مصنوعی نیز آغاز شــده است که بزودی جهان 
را دچار تحولی شــگرف خواهد کرد. به کار گیری 
روبات های ســرباز در سیستم نظامی و امنیتی، 
روبات هــای جراح در علم پزشــکی و همچنین 
در سیســتم حمل ونقل شــهری و هوایــی و... را 

می توان نام برد.
بــه طــور یقین بــا توجه بــه پدید آمــدن این 
فناوری پر شتاب متأخر، عکس در ارائه اطلاعات 
رســانه ای بیشــترین نقش را ایفــا می نماید. »از 
دهه 1۸۶0م به بعد، ژورنال های عکاسی گاهی 
اوقــات به مقوله هنر و عکاســی می پرداختند.« 
اهمیت دادن به عکس از ســده نوزدهم، باعث 
شــد که عکاســی به عنوان قدرتمندترین رسانه 
بصــری در عصــر حاضر پیشــتاز باشــد. عکس 

به عنوان سندی تصویری مطرح است، تردیدها 
را از شــنیده ها جدا می سازد و واقعیات را آشکار 
می کنــد. اســتفاده کاربــردی از عکــس به عنوان 
سند جرم برای اولین بار توسط پلیس فرانسه در 
ژوئن ســال 1۸۷1 میلادی، در جریان دستگیری 
خونبار اعضای کمون پاریس مورد استفاده قرار 

گرفت.
ë اثبات بی چون  و چرای یک اتفاق

وظیفه دوربین عکاسی ثبت واقعیت و ارائه 
سندی است جهت اثبات بی چون  و چرای یک 
اتفــاق، امــا می توانــد بــرای وارونه جلــوه دادن 
واقعیــت نیز بــه کار رود. در اینجا نقش عکاس 
و نــگاه غرض ورزانــه وی بــر واقعــه ای مســتند 
بســیار حائز اهمیت می شود. ســوزان سونتاگ 
می گویــد: »عکاســی واقع گراتریــن و در نتیجــه 
ساده ترین هنر بازنمایی کننده است. یک عکس 
فقــط نتیجه رویارویــی با یک موضــوع یا اتفاق 
نیست، عکس گرفتن در نفس خود یک رخداد 
اســت - رخدادی کــه حقوق بی چــون و چرایی 
برای دخالت کردن، تعرض کردن یا حتی اعتنا 

نکردن به آنچه در حال وقوع است، دارد.«
در اصــل حضور عکاســی در جهان معاصر 
باعــث تغییر در نــوع نگرش به ســاختار فکری 
جامعه و بررسی دیدگاه های مختلف اجتماعی 
شــده اســت. بر این  اســاس اســت کــه برخی از 
عکاسان اندیشــمند زمانه ما، عکس هایی را بر 
اســاس ارزیابی فکری خود از آنچه که بشر با آن 
روبــه رو اســت و زندگی و فرهنــگ آنها را تهدید 
می کند تهیه و بــه نمایش می گذارند. جذابیت 
و قــدرت عکــس به علــت نفــوذ انکارناپذیر آن 
در ذهن مخاطبان است. نگاه جست و جوگرانه 
عکاس به پیرامون خود همواره برای بینندگان 
و خواننــدگان روزنامه ها و مجــلات جذاب بوده 
و شــاید دیــدن یک عکــس در صفحــه اول یک 
روزنامه موجب تشــویق به خواندن آن روزنامه 
یــا مجله شــود. هرچند کــه در دنیــای دیجیتال 
و مجــازی، رســانه های گروهی به گونــه ای دیگر 
اظهــار وجــود می نماینــد اما همچنــان عکس 
و عکاســی نقطــه قــوت تمرکــز و تعقــل بر یک 

موضوع است.
یک عکاس اندیشــمند، دوربین عکاســی را 
به عنوان وسیله ای برای بیان اندیشه خود به کار 
می برد و در شکل های مختلف عکاسی از جمله 
فتوژورنالیســم، دوربیــن عکاســی همانند قلم 
برای یک روزنامه نگار اســت. اسماعیل عباسی 
در پیشــگفتار کتــاب فتوژورنالیســم می گویــد: 
»فتوژورنالیســم از دیــد من، بــه روزنامه نگاری 
گفته می شود که به جای قلم از دوربین استفاده 
می کنــد. درحالی کــه از عنــوان »عکاســی برای 
مطبوعات« چنین برداشت می شود که عکاس 
یا فتوژورنالیست عامل مکمل یا سرویس دهنده 
به مطبوعات اســت. او فردی اســت صاحبنظر 
کــه بــرای بیــان اندیشــه هایش به جــای قلم با 
دوربین می نویســد. شــاید اگر بخواهیم معنای 
تحت اللفظی بــرای فتوژورنالیســم پیــدا کنیم 

یــا  تصویــری  روزنامه نــگاری  را  آن  بتوانیــم 
روزنامه نگاری با عکس معنا کنیم.«

ë اولین مصورها
»اولین مجله مصور جهان، با عنوان »اخبار 
مصور لندن« اولین بار در1۴ مه 1۸۴۲م به چاپ 
رسید. مؤســس و بنیانگذار این مجله »هربرت 
اینگــرام«، یک کتابفــروش، خبرگــزار، صاحب 
چاپخانه و سیاســتمداری از شــهر بوستون بود. 
قیمت ابتدایی این نشــریه هفتگی، ۶ پنس بود 
کــه با 1۶ صفحه و ۳۲ تصویرحکاکی روی چوب 
در اندازه های متنوع و ۴۲ ســتون خبری منتشــر 
می شــد. اولین شــماره آن حــاوی تصاویــری از 
جنگ افعانستان و انفجار کشتی بخار در کانادا 
بود. با ایده اینگرام و پیشنهاد »ویزتلی« )حکاک 
روی چوب(، دو ماه قبل از انتشار اولین شماره از 
»اخبار مصورلندن« میلیون ها نسخه اطلاعیه 
تبلیغی مربوط به انتشار اولین شماره بین مردم 
منتشر شد که همین اقدام بسیار مورد استقبال 
قرار گرفت و زمینه چاپ و فروش اولین شماره 
را فراهــم کرد. »اخبــار مصور لندن«، با انتشــار 
اخبــار متنــوع در حوزه های موردعلاقــه مردم، 
همچون سیاست، اقتصاد، تئاتر، موسیقی، هنر، 
ورزش و.... روزبــه روز بــه موفقیت هــای بزرگــی 
دســت می یافت. اولین ویرایــش آن در ۲۶000 
نســخه منتشــر شــد و بعد از گذشــت چند ماه، 
تیــراژ مجله بــه بیش از ۶۵000 نســخه در هفته 
افزایــش یافت. پیشــرفت و توســعه روش های 
چاپ، گســترش سیســتم های ارتباطی، همراه 
با پیشــرفت تلگراف، راه آهن و... همگی باعث 
رشد قابل  توجه در عرصه مطبوعات و انتشارات 
بود به طوری که در ســال 1۸۵۵م »اخبار مصور 
لنــدن« با وجــود انتشــار 1۶۸ صفحه افــزون بر 
تعداد صفحات موجود، تیراژ خود را تا ۲00/000 

نسخه افزایش داد.«
 حــال بــا پیدایــش چنیــن مجلــه  مصــوری 
در جامعــه آن روز بریتانیــا، بی تردیــد تصاویــر 
نقشــی حیاتــی در جــذب خواننــدگان برعهده 
داشــته اســت. شــاید از آن زمــان بــه بعــد بــود 
قــوت  نقطــه  را  عکــس  روزنامه نــگاران،  کــه 
فعالیت های رسانه ای خود دانستند و عکاسان 
تصمیــم گرفتند فراتر از اســتودیوهای خود گام 
برداشــته و جامعه پیرامون خود را دستمایه ای 
برای عکاسی از جامعه و مردم قرار دهند. ورود 
عکــس به روزنامه ها و مجلات و اشــتیاق مردم 
برای دیدن عکس هایی با موضوعاتی متفاوت، 
زمانــه را دســتخوش تغییــرات عظیمــی کــرد. 
شــاید بتوان گفت که آغازی بــود برای پیدایش 
فتوژورنالیســم به عنــوان ژانــری تخصصــی در 
عرصه عکاسی برای رسانه. »مردم می خواستند 
رویدادهــای اخیــر را از دریچه دوربین عکاســی 
ببیننــد. بــه عقیده آنها عکاســی بخشــی از یک 
روش علمی نوین بود که به آن عینیتی را نسبت 
می داد که دیگر رســانه ها فاقدش بودند. جنگ 
کریمه )1۸۵۶-1۸۵۳( نخستین نزاع بزرگی بود 
که گزارشگران روزنامه ها، هنرمندان و عکاسان 

پوشش اش دادند.«
از آن پس به بعد با توجه  به رشــد چشمگیر 
فتوژورنالیســم در جهان، در دهه 1۹۵0میلادی 
گروهی از عکاســان مطبوعاتی شــروع به هدف 
قراردادن ستارگان مشهور سینما در خیابان های 
شهر رم در ایتالیا کردند تا عکس هایی ناگهانی 
و در لحظاتــی خاص و غیرمعمول از آنها تهیه 
کنند. عکاســانی مانند تازیو سکیارولی، مارچلو 
جپتــی، الیو ســوری، لینو نانــی و اتزیــو ویتال به 
طــور فزاینده ای تلاش می کردند تا عکس هایی 
غیررســمی و ناگهانــی از ســتاره هایی ماننــد آوا 
گاردنر، میکل آنژ آنتونیونی و ســوفیا لورن ثبت 
کننــد. آنهــا معتقد بودنــد که این نوع عکاســی 
برای مردم جذاب اســت زیــرا لحظاتی پنهانی 
و آشــکارکننده از زندگــی ســتاره های ســینما را 
بــه نمایــش می گــذارد کــه در حالــت معمول 
دیده نمی شــوند. با گذشــت زمان، این تصاویر 
محرمانــه و رســواکننده بــود کــه صفحــات اول 
برخی از روزنامه ها را به خود اختصاص می داد 
و تیــراژ میلیونی آنها ســرگرمی جامعــه بزرگ 
غرب را موجب شــده بود. گفته می شــود اولین 
عکس جنجالی در ســال 1۹۵۸میلادی از ملک 
فاروق پادشاه مصر همراه با دو زن که هیچ کدام 
همســر او نبودنــد در شــهر رم توســط عــکاس 
ایتالیایی تازیو ســکیارولی گرفته شد که موجب 

درگیری محافظان با عکاس گردید.
ë فیلمی درباره پاپاراتزی ها

مشــهور  کارگــردان  ســال1۹۶0میلادی  در   
ایتالیایی به نام فدریکو فلینی فیلم سینمایی ای 
را تحــت عنــوان »زندگــی شــیرین« براســاس 
فرهنــگ آن زمان شــهر رم ســاخت. این فیلم 
داســتان عکاســی مهاجم بود که افراد مشــهور 
کــه  هرکجــا  را  ســینما  ســتاره های  بخصــوص 
می رفتند تعقیب می کرد تا عکس هایی پنهانی 
از لحظات خصوصی آنها بگیرد. کارگردان، نام 
این شخصیت فیلم را »پاپاراتزی« گذاشته بود 
که بر اســاس شخصیت عکاسی واقعی، به نام 
تازیو ســکیارولی )1۹۹۸- 1۹۲5( بازســازی شده 
بــود. ایــن واژه در زبان ایتالیایی به پشــه ســمج 
و مزاحــم گفتــه می شــود. البته چندیــن نظریه 
دیگــر در مــورد نحــوه انتخاب نــام پاپاراتــزو در 
فیلم فدریکو فلینی وجــود دارد. نظریه دیگری 
می گویــد که این کلمه از نام فردی گرفته شــده 
است که هتلی را در کاتانزارو ایتالیا اداره می کرد. 
 Paparazzo( نام این شخص کوریولانو پاپاراتزو
Coriolano( بود. این نام توســط یک نویســنده 
انگلیســی بــه نــام جورج گیســینگ که در ســال 
1۹01 میــلادی طــی ســفری بــه جنــوب ایتالیــا، 
سفرنامه ای تحت عنوان »کنار دریای یونان« را 
به رشته تحریر درآورده بود، عنوان گردید. گفته 
می شود فیلمنامه نویس فیلم »زندگی شیرین« 
اینــو فــلا ایانــو در ســال 1۹۵۸میــلادی ترجمــه 
ایتالیایی کتاب گیسینگ را خوانده و نام پاپاراتزو 
را از آن برداشــت کرده است. از آن زمان به بعد 
این عکاســان را پاپاراتزو )که جمع آن پاپاراتزی 

علیرضا کریمی صارمی
عکاس - مدرس دانشگاه علم و صنعت ایران
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است( نامیدند. در طول این سال ها پرونده های 
متعــددی از ســوی عکاســان پاپاراتــزو مطــرح 
شده است که ادعا می کنند توسط افراد مشهور 
مجروح شــده اند و برخی از افراد مشهوری که از 
عکاســان به خاطر نزدیک شــدن بیش از حد یا 
تجاوز به حریم خصوصی شان شکایت کرده اند.

ë تبارشناسی جنجال
امــا واقعــاً این همه جنجال برای چیســت؟ 
جواب آن بســیار ســاده اســت. برای یک  مشت 
بــه  مشــهور،  روزنامه هــای  و  مجــلات  دلار. 
نمایندگی هــای خــود مأموریــت می دهنــد تــا 
تصاویری خاص از افرادی مشهور تهیه کنند. به 
 )people( طور مثال اگر سردبیران نشریه مردم
می خواســتند عکســی از دنیس ریچاردز با یک 
از بیمارســتان خــارج  کــه  نــوزاد در آغوشــش 
می شــود داشــته باشــند، روزانــه چند صــد دلار 
به عکاســان پاپاراتزی پیشنهاد می دادند. گفته 
می شود عکس هایی از بِردپیت و آنجلینا جولی 
در ســاحل، ۵00/000 دلار قیمت داشــته است. 
البته ارزش یک عکس مخفیانه به داســتان آن 

بســتگی دارد، هر چه محرمانه تر باشــد، گرانتر 
است.

برخــی پاپاراتزی هــا عکس هــای خــود را که 
شــدیداً تابع زمان اســت به آژانس های عکسی 
کــه در ایــن زمینــه فعالیــت می کننــد، تحویــل 
می دهند تا با قیمت بسیار گرانی فروخته شود. 
مشهورترین آژانس های عکس در لس آنجلس 
X1۷ و SplashNews هســتند که سعی می کنند 
بفروشــند.  را  عکــس  ســاعت  از ۲۴  کمتــر  در 
تصاویر را بُرش می دهند، زیرنویس ها را اضافه 
می کنند و به صورت دیجیتال به نشریات سراسر 
جهان ارســال می کنند. سهم عکاس به صورت 
معمولــی ۶0 درصد و ســهم آژانــس ۴0 درصد 
از فــروش خواهد بود. آنچه مهم اســت این که 
بدانیــم  همــه پاپاراتزی هــا عکاس هســتند اما 
همه عکاســان پاپاراتزی نیســتند. به طور مثال 
ایســتادن در پیــاده رو برای گرفتن عکس از یک 
چهره مشهور، عکاس را تبدیل به یک پاپاراتزی 
نمی کند، مانند زمانی که منتظر عکس گرفتن 

از یک سیاســتمدار یا جنایتکار باشید. عکاسان 
روزنامه نــگار اغلــب جــان خــود را در جنگ ها، 
بلایای طبیعی یا خیزش های سیاسی به خطر 
می اندازند و ممکن اســت که کشــته شوند ولی 

کسی آنها را پاپاراتزی نمی نامد.
تفــاوت میــان عکاســان پاپاراتزو کــه از افراد 
مشهور عکس می گیرند و فتوژورنالیست ها که 
بــا خبر ســر و کار دارند در این اســت که هر چند 
ابزار کار هر دو گروه یکی است اما هدفشان کاملًا 
متفــاوت اســت. فتوژورنالیســت ها می خواهند 
بــه مــردم آگاهــی بدهنــد امــا پاپاراتــزو عکس 
می گیرد که دیگران را سرگرم کند یا به کنجکاوی 
دیگران در مورد مسائل خصوصی افراد مشهور 
مثــل بازیگران ســینما، بــا دریافــت پولی کلان 
پاسخ گوید. متأســفانه مردم فرق میان این دو 
گــروه را نمی شناســند. این موضوع را می شــود 
در ماجــرای مــرگ شــاهزاده دیانا متوجه شــد. 
راننده شــاهزاده دیانا برای گریز از دســت هفت 
عکاس ]پاپاراتزی[ با ســرعت رانندگی می کرد 
کــه ســرانجام بــه تصــادف اتومبیــل و مــرگ 

شــاهزاده منجر شــد. مردم از دســت عکاســان 
پاپاراتزی خشــمگین شــدند. پس از این حادثه 
حتی عکاســانی که با چنین مســائلی ســر و کار 
نداشــتند، هنگام انجــام مأموریت هــای عادی 
بــا تحقیر و توهیــن دیگــران روبه رو می شــدند. 
جــان کاپــلان دربــاره فتوژورنالیســم اخلاق گرا 
می گویــد: »فتوژورنالیســت های بــا تجربــه در 
همان ابتدای کار حرفه ای خود  خط مشی های 
اخلاقــی و ســازوکارهای عکس خــوب گرفتن را 
درک می کننــد. در ایــن میــان، آن هایــی کــه در 
طولانی مــدت به موفقیت می رســند، کســانی 
هســتند که این ســه ویژگی را دارنــد: 1. آدم ها را 
دوســت دارند؛ ۲. نســبت به جهــان کنجکاوند؛ 
۳. با خودشــان عهد بسته اند که با درستکاری و 

صداقت داستان بگویند.«
حال با توجه به گسترش رسانه های مجازی 
و دسترســی اکثــر مــردم جهــان بــه تلفن هــای 
همراه هوشمند و مجهز به دوربین های عکاسی 
و ویدیویی پیشرفته و سهولت در استفاده از این 

وســیله حیرت انگیز، نقش عکاسان پاپاراتزی 
از حوزه صرفاً تخصصی افرادی شناخته شده 
کــه برای آژانس ها یــا روزنامه ها کار می کردند، 
به ســطح وســیعی از مردم جوامع مختلف با 
فرهنگ هــا و نگرش های غیر همســو، بســط و 
گســترش یافته اســت و اینجاســت کــه ناامنی 
را می تــوان بــا تمام وجود حس کــرد زیرا دیگر 
فقط ســتاره های ســینما و افراد مشــهور هدف 
پاپاراتزی موبایلی نیســتند بلکــه تمامی آحاد 
جامعه بایستی نگران این هرزه نگاری مسموم 
باشــند. در ایــن دنیــای عجیب، نقــش تربیت 
و قــوام یافتگی فرهنگی کمــک خواهد کرد که 
انســان ها به همدیگر احتــرام بگذارند و حریم 
شــخصی دیگــری را هماننــد حریم شــخصی 
خود محترم بدانند. باید آگاه باشیم که »قانون 
طلایی هر فلســفه ای در تاریخ جهان شکلی از 
این پند اســت: آنچه را برای خود نمی پسندی 
بــرای دیگران مپســند« این پنــد حکمت آموز 
را اندیشمند چینی، کنفوســیوس، در دوهزار و 

500 سال پیش تشریح کرد.
ë خرد و نیروی عقلانی

خوشــبختانه راه دیگری هم برای بازنگری 
ایــن  آن  و  دارد  در تجربیــات گذشــته وجــود 
کــه می تــوان از روش رایــج در بین فیلســوفان 
قرن هجدهم اســتفاده کــرد. ایــن روش، خرد 
و نیــروی عقلانی اســت کــه توانایی مــا را برای 
قــرار دادن مســائل در نــگاه عقلانــی کــه یــک 
روند روانشــناختی اســت، افزایــش خواهد داد 
تــا بتوانیــم بخش های مختلــف مغز خــود را 
بــه کار گیریم. وقتــی از عقل خود بــرای تلاش 
جهــت درک کــردن فردی اســتفاده می کنیم، 
قشــر پیش پیشــانی که در قسمت جلوی مغز 
انســان ها است، بســیار بزرگ و فعال می شود. 
این قســمت از مغــز در فرایندهایی مثل بیان 
رفتــار  تعدیــل  و  تصمیم گیــری  شــخصیت، 
اجتماعــی نقــش مهمــی دارد. برنــارد شــاو 
نمایشــنامه نویس معــروف ایرلنــدی چنیــن 
نصیحــت می کند: »بــا دیگــران کاری نکن که 
آنها مجبور شوند همان کار را با تو انجام دهند. 

سلیقه آنها ممکن است متفاوت باشد.«
در خاتمه لازم به ذکر است در جوامعی که 
فساد اقتصادی پررنگ و فرهنگ و اندیشیدن 
کمرنگ شود، فاصله طبقاتی روز به روز بیشتر 
می شــود، عقده های درونی ســر باز می کنند تا 
با سَرک کشیدن به زندگی خصوصی دیگران، 
دیگــر آزاری را پیشــه کنند. در فضای گســترده 
مجــازی با پنهــان کردن هویت بیمــار خویش 
بــرای تخلیــه و برون ریزی هیجانات ســرکوب 
شــده و بــرای کســب درآمــد بــا به گــرو گرفتن 
آبــروی دیگران برای مشــتی دلار، پاکی عکس 
و تصویــر را نیــز ناپــاک می کنند. آنجاســت که 
پاپاراتــزی رســانه ها را تســخیر خواهــد کــرد و 
جامعه ای سرخورده را به ورطه سقوط خواهد 

کشاند. 
*منابع این مطلب در تحریریه موجود است

برخی پاپاراتزی ها عکس های خود را که شدیداً تابع زمان است 
به آژانس های عکسی که در این زمینه فعالیت می کنند، تحویل 

می دهند تا با قیمت بسیار گرانی فروخته شود. مشهورترین 
آژانس های عکس در لس آنجلس X17 و SplashNews هستند که 

سعی می کنند در کمتر از ۲۴ ساعت عکس را بفروشند. تصاویر را 
بُرش می دهند، زیرنویس ها را اضافه می کنند و به صورت دیجیتال 

به نشریات سراسر جهان ارسال می کنند. سهم عکاس به صورت 
معمولی ۶۰ درصد و سهم آژانس ۴۰ درصد از فروش خواهد بود. 

آنچه مهم است این که بدانیم  همه پاپاراتزی ها عکاس هستند اما 
همه عکاسان پاپاراتزی نیستند
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الهام از عود ایرانی
گفت وگو با کارن کیهانی، به بهانه اجرای آثار آهنگسازان ایرانی با آنسامبل آلمانی موزیک فابریک

سارا اباذری یکی از سه آهنگساز ایرانی است که اثرش 
در پــروژه آنســامبل آلمانی موزیک فابریک در شــهر 
کلن آلمان اجرا شــده اســت. او کــه در کلن تحصیل 
کــرده و تجربه همــکاری با آنســامبل های بســیاری را 
دارد، به ســؤالاتمان درباره توجــه موزیک فابریک به 
موســیقی ایرانی و ســفارش آثاری بر مبنای ســاز عود 

پاسخ داده است. 
ë  با توجه به اینکه در دانشگاه موسیقی کلن تحصیل

کرده اید و نیز بواسطه تمرکز آنسامبل موزیک فابریک 
بر اجرای آثار آهنگســازان ایرانی، چقــدر آلمانی ها از 
موســیقی ایران شــناخت دارند و فکر می کنید توجه 
چنین آنسامبلی به آثار ایرانی ها و نیز سفارش ساخت 

آثاری برای آنسامبل و عود از کجا نشأت می گیرد؟
در واقعیت، بواسطه  گفتمان پُست مدرنی که به 
پشــتوانه  اقتصاد بــازار آزاد، از اواخــر دهه  ۸۰ به بعد 
در جهان حاکم شــد، تولید کالایــی فرهنگ در همه  
حیطه هــا و در همه  ژانرهای موســیقی و به طور کلی 
جهانی شــدن در متن اقتصاد بازار در دستورالعمل 
مراکز فرهنگــی غرب قرار گرفت. این گفتمان مبین 
تولیــد کالایی بود که در آن هر نوع موســیقی ای از هر 
نوع فرهنگی می توانســت در بازار هنری ارائه شــود. 
نام رســمی جدیدی هم برای آن در نظر گرفته شد؛ 
چندفرهنگ گرایــی. در حــوزه  موســیقی معاصر نیز 

بویژه با شــتاب بیشــتری از اوایل قرن بیســت و یکم، 
محبوبیــت ایــن نــوع پروژه ها از ســوی آنســامبل ها و 
مراکــز فرهنگی غربی به دلیل امــکان بالای دریافت 
بودجه در نتیجه  سیاســت فرهنگی فوق بیشتر شده 
و متأســفانه پس از گذشــت یک دهه، در بســیاری از 
موارد نیز تبدیل به حلقه   بســته ای شــده است که به 
دلیل فقدان نگاهی انتقادی، چه از سوی حامی و چه 

تولیدکننده، اکثراً همان کلیشه را بازتولید می کند.
در مــورد پــروژه  فعلــی، بی شــک حضــور نوازنده  
چیره دســتی ماننــد یاســمین شاه حســینی و تلاش و 
اشــتیاق وی بــرای بــه وجود آمــدن رپرتوار موســیقی 
معاصر برای عود و دعوت وی از آهنگسازان منتخبش 
برای همکاری، نقطه  محوری شکل گیری آن است. در 
اکثر فســتیوال هایی که در آنها شــرکت داشــتم، فقط 
حواشی رویداد و کلیشه  برخورد موسیقی شرق و غرب 
و هویت از پیش  تعیین شده  هنرمند اهمیت می یافت 
و کمتــر درباره  خود اثر موســیقایی بحث می شــد، اما 
واقعیت این اســت که موسیقی به عنوان یک هنر به 
مفهوم حقیقــت متصل اســت و حقیقــت در وفادار 
مانــدن و اتخــاذ دیدی انتقــادی به متریــال و تئوری و 
فرم و پراتیک موســیقی می تواند مجال بروز یابد و نه 
در باج دادن به این یا آن فرهنگ یا گفتمان و این، آن 
چیزی اســت که در آموزش موسیقی معاصر نیز باید 

ë  شــما یکی از ســه آهنگســازی هســتید که به سفارش
موزیک فابریک اثری را برای آنســامبل وعود ساخته و 
قرار است در پروژه اجرایی موزیک فابریک اجرا کنید. 

درباره خلق این اثر بفرمایید؟
 قطعه زاگرس، برای پنج ساز نوشته شده که شامل 
عــود، فلــوت، ترومپــتِ دو دهانــه، ویولن و پرکاشــن 
اســت. به طــور کلی در این قطعه، نســبت به کارهای 
پیشینم، ســازِ ایرانی شخصیت کلاســیک تری دارد و 
در آن تــلاش کرده  ام که نوعی چرخه آزادِ دســتگاهی 
را به کار بگیرم. در سه اپیزود کوتاه از قطعه نیز فضایی 
برای بداهه نوازی مرکب ایجاد شــده و شاخصه هایی 
ماننــد متر، ریتــم، تزئینات، ســونوریته، بافــت و فرمِ 

قطعه، ملهم از موسیقی دستگاهی ایرانی هستند.
ë  فکر می کنید انتخاب موزیک فابریک برای سفارش

آثاری برای آنسامبل وعود بر چه اساسی بوده؟
 تا آنجایی که می دانم، چند ســال پیش آنسامبل 
موزیک فابریــک بــا همکاری یاســمین شاه حســینی، 
کارگاه هایــی را بــرای آشــنایی اعضایــش با موســیقی 
کلاســیک ایرانی برگــزار کرد و ایــده اولیه این پــروژه و 
انتخاب عود به عنوان ســازِ محوری نیز از این جلسات 

آمده است.
ë  چه ارتباطی بین فضای موســیقی معاصر و ساز عود

بواسطه رنگ صدایی برای ساخت اثر وجود دارد و شما 
به عنوان آهنگساز از چه قابلیت های صدایی ساز عود 
در ساخت اثرتان بهره گرفتید؟ در واقع این ساز نسبت 
به ســایر ســازها چه تفاوت فضایی را برایتان در جایگاه 

آهنگساز ایجاد کرده است؟
 اساســاً جســت و جو و به کارگیری فواصل، رنگ ها 
و امکانــات تکنیکــی جدیــد را می تــوان از مهم تریــن 
دغدغه های آهنگســازان امروز دانســت و طبیعتاً هر 
ســاز جدیدی به مثابه یک مجموعــه منحصربه فرد 
از ایــن عوامــل اســت. در میان ســازهای ایرانــی، عود 
چــه به لحاظ لحــن و محدوده صوتــی و چه به لحاظ 
ویژگــی هــای دینامیکــی سرشــار از جذابیــت و البتــه 
چالش اســت. در بخش هایــی از قطعه که عود نقش 
سولیســت دارد، ایــن تفــاوت لحــن و آرتیکولاســیون 
و حتــی مضرابــی بودنِ آن بســیار به کمــک می آید و 
البتــه محدودیت هــای داینامیک ســاز، همان بخش 

چالش برانگیز ماجراست.
ë  همراه شدن سازهای موســیقی ایرانی همچون عود

در این پــروژه یا ســنتور در قطعه »نقطه ای بــود و دیگر 
هیچ نبود« چه نقشی را در موسیقی شما ایفا می کنند؟ 
آیا روایتشــان همان اجرا در فواصل موســیقی ایرانی و 
اجرای صرفاً موسیقی ایرانی است یا بواسطه همراهی 
با موســیقی شــما به عنوان موســیقی معاصــر کاراکتر 

اجرایی ساز تغییر می  کند؟
 من شخصاً علاقه مندم در همنشینی سازهایی با 
خاستگاه های فرهنگی و موسیقایی مختلف، هریک 
بــه میزانــی از موضعِ کلاســیک یا ســنتی خــود عقب 

نشــینند و از طرفی برخی خصایص بنیادی و هویتی 
خــود را حفــظ کننــد؛ این موضــوع حتماً بــر فواصل، 
تزئینات و دیگر اجزای موسیقی نیز دلالت می کند. در 
قطعاتی که پیش از این برای ســنتور و آنسامبل، عود 
و فاگوت، یا کوارتت چهارگان نوشته ام )که تعدادشان 
هم زیاد نیست(، رویکرد واحدی نداشته ام و همچنان 
مشغول به تجربه  هستم. در قطعه زاگرس همان طور 
که پیش تر عرض کردم، شخصیت عود سنتی تر است 
و در عیــن حــال ســازها دائمــاً در حال تقلیــد لحن و 

تزئینات یکدیگرند.
ë  با توجه به رویکرد شما به ساخت آثاری برای ارکستر

و یک ساز ایرانی یا ســاز غربی، در مقام آهنگساز چقدر 
می توان از سازهای موسیقی نواحی برای این همراهی 
بهره برد؟ در واقع آیا سازهای بومی ایران این قابلیت را 
بواسطه ساختارشان دارند که بشود در موسیقی معاصر 
یا موســیقی ارکســترال به عنوان ســولو همراهی کننده 
ارکستر باشــند؟چقدر این سازها می توانند وارد فضای 

موسیقی معاصر شوند؟
 بــه گمانم کمتر  ســازی وجود دارد که نتــوان آن را 
به عنوان سولیســت به کار گرفت و آهنگســاز است که 
بایــد قابلیت ها و محدودیت های ســاز را کشــف کند. 
اگــر به تجربیات معاصر آهنگســازان شــرق و جنوب 
شرقی آســیا نگاهی بیندازید، خواهید دید که چگونه 
ســازهایی بســیار ابتدایی و محــدود را در آثــار خود به 
کار گرفته انــد. هر نقطــه  ضعف ظاهری در یک ســاز 
)مثلًا محدودیت هایی در کوک یا فواصل( را می توان 
با طراحی متفکرانه، به یک نقطه حســن تبدیل کرد 
و این وابســته به خلاقیت آهنگســاز در مواجهه با ساز 
جدیــد اســت. من بــاور دارم کــه ایده هــای موجود در 
موســیقی و ســازهای نواحــی، می تواننــد چند نســل 

آهنگساز پرکار را سیراب کنند.
ë  توجــه و اهمیــت موزیــک فابریــک به عنــوان یک

بــه  معاصــر  موســیقی  عرصــه  در  پیشــرو  آنســامبل 
آهنگســازان ایرانی و خصوصا ً ســازی چون عود چقدر 
می توانــد وجه اهمیت داشــتن موســیقی و ســازهای 
ایرانی، موزیسین های ایرانی و از همه مهم تر آثارشان را 

که شناسنامه کاریشان است  بیان کند؟
 ابتــدا بایــد عــرض کنم کــه اجــرای اول هر قطعه 
موســیقی )premiere(، به معنی متولد شــدن آن اثر 
و معمــولاً برای آهنگســازان، سرشــار از حساســیت و 
نگرانی اســت. پس اجرای نخستِ قطعات ما توسط 
آنســامبلی مثــل موزیک فابریــک و عودنــوازی چون 
یاسمین شاه حسینی بواسطه توانایی و تجربه زیادشان 
در اجراهــای اول، بهترین اتفاقی  اســت کــه می تواند 
بــرای این آثار بیفتد و البته مدیای وســیع و مخاطبان 
فراوانــی کــه موزیک فابریک در سراســر جهــان دارد، 
موقعیت خوبی برای این موسیقی است تا به بهترین 

نحو معرفی و شنیده شود.
ë  در زمینه موســیقی معاصر مســأله ســفارش ساخت

تلفیق موزون دنیاهای موسیقی در یک کنسرت
چپ مــن،  کریســتین    
هورن نواز برجسته  آنسامبل 
موزیــک فابریــک، در ارتباط 
با پروژه مشــترک آنســامبل، 
و  شاه حســینی  یاســمین  بــا 
چنیــن  ایرانــی،  آهنگســازان 
شاه حسینی،  گفت:یاســمین 
میــلادی،   ۲۰۱۸ ســال 
ایــده اولیــه ایــن پــروژه را بــا 

موزیک فابریک مطرح کرد. در ابتدا قرار بود این کنســرت در سال ۲۰۲۰ 
اجــرا شــود، ولی متأســفانه به خاطــر محدودیت های پاندمــی کرونا، دو 
بــار به تعویق افتاد.از زبــان خود و تمامی همکارانم می گویم که بســیار 
خوشــحالیم که بالاخره توانســتیم این همکاری جذاب و هیجان انگیز را 
به نتیجه برسانیم و به روی صحنه ببریم. وی ادامه داد: شنیدن این که 
هر کدام از آهنگســازان چگونه رویکردهای متفاوتی را برای ادغام صدا 
و زبــان عــود در جهان صوتی موســیقی معاصر و ســازهای غربی اتخاذ 
کرده اند، برایم بســیار جذاب بــود. این نوازنده هورن افــزود: طبیعتاً در 
تمرینات، نوازندگان موزیک فابریک، آثار را بر مبنای پیشینه و تجربیات 
موسیقایی خود تفسیر می کردند، اما گفت و شنود با آهنگسازان و تبادل 
ایده هــای موســیقایی بــا آنــان و یاســمین شاه حســینی، نهایتــاً منجر به 

هستی بخشیدن به موسیقی و خلق زبانی مشترک میان ما شد.
کریســتین چپ مــن در پایــان ضمــن ابــراز خرســندی از اجــرای چنیــن 
پروژه ای گفت: من خوشــحالم که این آمیزش زیبای دنیاهای موسیقی 
را در سالن کنسرت و از طریق پخش زنده جهانی به اشتراک گذاشتیم.

ë از کلاچان تا کلن 
کارن کیهانــی آهنگســاز و نوازنده ســنتور یکی از 
ســه آهنگســاز ایرانی اســت که اثرش بــا عنوان 
»زاگرس« در اولین پروژه موســیقایی آنســامبل 
آلمانی موزیک فابریک در ســال ۲۰۲۲ میلادی 
در تاریــخ ۲۰ دی مــاه در ســالن »کمِــد« مدیــا 
پــارک شــهر کلن اجرا شــد. این اثر به ســفارش 

آنســامبل موزیک فابریک در سال ۱۳۹۹ و در روســتای کلاچان مازندران 
بــرای عــود، فلوت، ترومپــت دو دهانه، ویولن و ســازهای کوبه ای نوشــته 
شــده و دومین قطعه از مجموعه »ناگفته ها« از کارن کیهانی  است. کارن 
کیهانی این قطعه را تحت تأثیر بخشی از شعر »عشق عمومی« از احمد 

شاملو و با نگاهی به زاگرس زیبا که در آتش می سوزد، نوشته  است.
 قصه نیستم که بگویی

نغمه نیستم که بخوانی
صدا نیستم که بشنوی

یا چیزی چنان که ببینی
یا چیزی چنان که بدانی

من درد مشترکم
مرا فریاد کن....

ë سفر مقام های باستانی ایران به کلن
ارشــیا صمصامی نیــا آهنگســاز ایرانــی اســت 
کــه قطعــه »ریــز لحظه ها شــماره چهــار« او با 
آنســامبل موزیــک فابریــک اجــرا شــد. این اثر 
که چهارمیــن قطعه از مجموعــه ای به همین 
نــام یعنــی »ریــز لحظه هــا« اســت. برای ســاز 
عــود، فرنچ هــورن، فلــوت، ویولن، پرکاشــن و 

الکترونیک براســاس هشــت مقام اصلی موسیقی باستانی ایران نوشته 
است.هر چند که او تلاش کرده از فواصل موسیقی ایرانی در این قطعه 
به گونه ای استفاده کند که هویت ایرانی بودن گنگ و محو شنیده شود.

صمصامی نیــا در ســاخت »ریــز لحظه هــا شــماره چهــار« از مقام هــا و 
فواصــل موســیقی باســتانی ایــران در راســتای متریــال و ابــزاری بــرای 
آهنگســازی بــا رویکــردی نــو بــه دور از هرگونــه خودنمایــی فرهنگــی و 
اگزوتیســم هنــری اســتفاده کــرده اســت و در صــورت آنالیــز اثر توســط 

موزیسین ها، بهره مندی از فواصل موسیقی ایرانی به چشم می خورد.
ë ردپای صادق هدایت در موسیقی معاصر

ســارا ابــاذری دیگــر آهنگســاز ایرانی اســت که 
از  متأثــر  را  »س.گ.ل.ل«  عنــوان  بــا  اثــری 
داســتان کوتــاه علمــی تخیلی صــادق هدایت 
بــا همین نــام، به ســفارش آنســامبل موزیک 
فابریک برای ساز عود، فلوت، هورن، سازهای 

کوبه ای و ویولن ساخته است.
در داســتان صــادق هدایت عناصــر و مفاهیم متضاد و شــخصیت های 
داستان در دو هزار سال بعد در جهانی کنار هم قرار می گیرند که در آن 
پیشــرفت علوم و تکنولوژی عادات بشــر را تغییر داده )پیری و ناخوشی 
و زشــتی برطرف شــده( ولی خستگی و دلزدگی از زندگی بی مقصد تنها 

درد باقی مانده است.
وجــود همزمان لایه های متفاوت در فضایی علمی تخیلی، اشــاراتی به 
بقایایی از ســویه های احساســی و معنوی در دیالوگ های شخصیت ها، 
بــه کارگیــری واژه هــای لاتیــن بعضــاً ابداعی از ســوی هدایت، مســبب 
چگونگی طراحی فضای کلی قطعه و ایجاد رابطه عود با سازهای دیگر 
اســت. در ایــن قطعه، که بر اجزای از هم گسســته بداهه نــوازی کوتاهی 
از عود بر پایه موســیقی ســنتی اســتوار اســت، ســازهای دیگر در تقلایی 
برای همسویی با موتیف های عود و در برخی اوقات نادیده  گرفتن آن و 

اجرای موسیقی ای کاملًا متفاوت، در نوسانند.
ë اصوات شرقی ذهن یک آهنگساز آلمانی

پــروژه  اولیــن  فابریــک در  آنســامبل موزیــک 
موســیقایی خود در ســال میلادی جدید علاوه 
بر ســفارش ســاخت آثــاری بــرای آنســامبل و 
عود به ســه آهنگســاز ایرانــی، از یواخیم هاینز 
آهنگســاز برجســته آلمانــی نیــز برای ســاخت 
دعــوت  عــود  ســاز  محوریــت  بــا  قطعــه ای 

کــرده اســت. او که از دوران دانشــجویی اش دردانشــگاه هنــر »برِمن« و 
بهره مندی از اســتادانی چون یونگی پاک پان و گونتر شــتینکه در زمینه 
تحصیل آهنگســازی به طور جدی بر موسیقی الکترونیک متمرکز شده 
اســت، قطعه»عــود و الکترونیــک« را برای آنســامبل موزیــک فابریک 
نوشــته اســت که به گفته خــودش در قالب یک پارتیتور متعارف شــکل 
نگرفته اســت کــه نوازنــده آن را تفســیر و اجرا کنــد. هاینز که هــم اکنون 
رئیــس اســتودیو الکترونیــک FMSB در  دانشــگاه موزیک درامــا و مدیــا 
در شــهر هانوفر اســت و به عنوان مدیر جامعه موسیقی معاصر هانوفر 
)HGNM(، به برگزاری و میزبانی کنســرت ها، وُرک شاپ ها و مباحثاتی 
با موضوعیتِ تعامل ســازهای آسیایی و موسیقی معاصر می پردازد بر 
این باور اســت که اصوات شــرقی در اجرایش بواســطه حضور یاســمین 

شاه حسینی نوازنده عود به گوش مخاطبان رسیده است.

چند روز گذشــته شــهر کلن آلمان میزبان آهنگســازانی از کشــورمان بود تا با اجرای آثارشــان 
که به ســفارش یکی از آنسامبل های پیشــرو جهان در زمینه موســیقی معاصر، یعنی آنسامبل 
آلمانی موزیک فابریک نوشته شده بودند، ردپایی از موسیقی ایران را در اروپا برجای بگذارند 
و قابلیت هــای موســیقی ســرزمین مان را بــا تمرکز و محوریت ســاز عــود عرضه کننــد. کارن 
کیهانــی درکنار دو آهنگســاز ایرانــی دیگر؛ارشــیا صمصامی نیا و ســارا اباذری و یک آهنگســاز 
آلمانی؛یواخیم هاینز اثرش با عنوان »زاگرس« توســط آنســامبل موزیک فابریک و یاسمین 
شاه حســینی به عنوان سولیســت عود اجرا شــده اســت. کیهانی که تا به امروز آثارش توسط 
ارکســترهایی چون ارکستر سمفونیک تهران، ارکستر ســمفونیک معاصر جاکارتا، دیورتیمنتو 
)میــلان(، ماتــکا )ژنــو(، مــارون تریو )کانــزاس(، میسِــن )نیویورک(، آنســامبل بــادى جدید 
)لندن(، چهارگان و شــهرزاد و نیــواک )تهران( نواخته شــده، در کارنامه هنــری اش دریافت 
بورســیه کانتون ژنــو و رزیدنســی)اقامت( هنری در EOFA ســوئیس، منتخب آلبوم ســالانه 
 MATA انجمن آهنگسازان امریکا، دریافت جایزه باربد جشــنواره فجر، حضور در جشنواره
نیویورک و حضور در دوســالانه موســیقی ونیز به چشــم می خورد.  بــا کارن کیهانی که مدرس 
دانشــگاه هنر و هنرســتان موســیقی دختران اســت درباره توجه و اهمیت آنســامبل موزیک 
فابریک به آثار آهنگســازان ایرانی، مســأله ســفارش قطعه، تدریس شــیوه های آهنگسازی در 

دانشگاه ها و نگاه مدیران به موسیقی و آهنگسازان موسیقی معاصر گفت و گو کرده ایم.

قطعه بســیار دیده می شــود ؛این ســفارش ســاخت اثر 
چقدر ذهن آهنگساز را سمت و سو می بخشد و از طرفی 
چقدر باعث محدود کردن خلاقیت آهنگساز می شود؟

این مســأله محدود به موســیقی معاصر نیســت 
و در تمــام تاریــخ موســیقی، آثــار زیادی به ســفارش 
ارکســترها، سولیست ها، ناشــران یا حامیان موسیقی 
نوشــته شــده اند. طبیعتاً وقتــی که آهنگســاز، اثری را 
بــدون ضمانت اجرا شــدن یــا به قول معــروف برای 
دل خــودش می نویســد گاهــی ممکن اســت اجرای 
اثر ســال ها بعــد اتفاق بیفتد و از آنجا که آهنگســازان 
دائماً در حال تغییر و دگردیسی هستند اصولاً ترجیح 
می دهند در آن زمان قطعه جدیدی بنویســند، البته 
این امر اشکالاتی نیز دارد و همان طور که گفتید گاهی 
محدودکننــده اســت؛ قطعــاً ایده آل ترین شــکل این 
است که آهنگساز در انتخاب طول قطعه و سازبندی 

اثرش آزاد است.
ë  آیا می توان مرزی و عنوانی برای موسیقی معاصر در

نظر گرفت یعنی بگوییم موسیقی معاصر ایرانی؟ اگر 
می شــود چه تفکیکی به لحاظ ساختاری بین موسیقی 

معاصر با موسیقی معاصر ایرانیزه شده وجود دارد؟
 بــه نظــرم موســیقی هــر آهنگســازی می توانــد از 
هــر فرهنگی الهام بگیرد )مانند تأثیراتی که دبوســی 
فرانســوی از موســیقی گاملان اندونزی پذیرفت(؛ اما 
اســتفاده از چنیــن عنوانــی را حتی اگر ممکن باشــد، 
ضروری نمی دانم. من فکر می کنم که قطعه نینوای 
استاد حسین علیزاده، اگرچه اثر یک آهنگساز ایرانی 
و سرشار از شاخصه های ملی است، اما یک پیشکشِ 
نفیس موســیقایی برای تمام انسان ها فارغ از ملیت 
آنهاســت و شــاید افــزودن هرگونه پســوندی، چیزی 
به آن نخواهــد افزود. با این همه، عبارت »آهنگســاز 
معاصر ایرانی« عبارتی معنادار است و شخصاً آن را 

به »موسیقی معاصر ایرانی« ترجیح می دهم.
ë  آهنگسازی یکی از دروسی )واحدهایی( است که شما

در دانشگاه تدریس می کنید؛ آیا رویکرد شما در آموزش 
آهنگســازی، تماماً بر مبنای موســیقی معاصر است؟ 
و اینکه چقدر فضای آموزشــی ایــران نیازمند آموزش 

مکاتب آهنگسازی معاصر است؟
تحصیلــی  مقطــع  بــه  بســتگی  موضــوع  ایــن   
دانشــجویان دارد؛ در مقطع کارشناســی آهنگســازی 
در دانشــگاه هنر، فرض بر این اســت که دانشــجویان 
ســنتی  فرم هــای  اســاس  بــر  آهنگســازی  می بایــد 
تاریخ موســیقی )مانند ســونات، روندو، سه بخشی و 
ماننــد این هــا( و با رویکردی تونــال را تحصیل کنند و 
نتیجتــاً مدرســین مقطع کارشناســی، جــدا از رویکرد 
شخصی شان، موظف به آموزش آهنگسازی سنتی و 
مکتبی )style study( هستند، اما در مقطع کارشناسی 
ارشد، فرض بر آموزش آهنگسازی بر اساسِ مکاتب 
مدرن و پســامدرن اســت و طبیعتاً امــکان تجربیاتِ 
جدید، فراهم تر است. بنده هم بنا بر مقطع تحصیلی 

دانشــجویان، هر دو رویکرد را تجربه کرده ام. در مورد 
بخش دوم پرسش تان باید عرض کنم که همان طور 
تاریــخ،  ادوار  تمامــی  در  شــاخص  آهنگســازانِ  کــه 
موســیقی عصر خــود را عرضه می کردند و ســخنِ نو 
می گفتنــد، امــروز نیــز در تمام جهــان، دانشــجویان 
آهنگســازی عــلاوه بر تجزیه و تحلیل آثار پیشــینیان، 
موظف به تحصیلِ موسیقی زمانه خود و آهنگسازی 
بر اساس دیدگاه های نو هستند ولی رویکرد دانشگاه ها  
و مدرســین مــا در طول دهه های گذشــته در مجموع 
ســنتی بوده است، البته این موضوع آرام آرام در حال 

تغییر و بهبود است.
ë  نســل جوان آهنگســازان چقدر به دنبــال یادگیری و

تجربه موسیقی معاصر هستند؟
 آن طور که من می بینم، تعداد آهنگسازانِ جوان، 
نوگــرا و خوشــفکر بــه طــور شــگفت انگیزی در حــال 
افزایش است ولی متأسفانه دپارتمان های نوازندگی 
در دانشــگاه های ما ابداً در تربیت نوازندگانِ آشــنا به 

تکنیک های معاصر، اهتمام یا موفقیتی نداشته اند.
ë  تا جایــی که می دانــم، اغلــب آهنگســازان معاصر

کشــور از جملــه خــود شــما، بیشــتر آثارتــان را بــرای 
آنســامبل ها، فســتیوال ها، مســابقات و فراخوان های 
خارجی می نویســید و از طرفی بارها شاهد حضور این 
آهنگســازان در صحنه های معتبر بین المللی و کسب 
افتخارات آنها هســتیم؛ پرســش من این است که چرا 
با داشــتن چنین پتانســیلی، عملاً در داخل کشور هیچ 
جریان علمی، اجرایی یا جشنواره ای در زمینه موسیقی 
معاصر اتفاق نمی افتد؟ آیا این مسأله به عدم شناخت 
مدیران هنری ایران از موسیقی معاصر نشأت می گیرد یا 

دلیل دیگری دارد؟
 ببینیــد از آنجــا که ایــن گونه گرایش هــای هنری، 
اساســاً پول ســاز و تجاری نیســتند، در تمام کشورهای 
توســعه یافته، موســیقی، تئاتر، پرفورمنــس و به طور 
کلی هنر آوانگارد، چه از طرف دولت ها و چه از طرف 
نهادهــای خصوصــی حمایــت می شــود. بــرای مــن 
خیلــی جالب اســت که در کشــور ما سیاســیون از یک 
تریبون فریاد وامصیبتا از موســیقی پاپ و کنســرت ها 
ســر می دهند و از طــرف دیگر خودشــان اصلی ترین 
ســرمایه گذاران همان نوع از موســیقی هستند. از یک 
ســو از دیپلماسی فرهنگی دم می زنند و از سوی دیگر 
به هنرمنــدان بین المللی شــان بی اعتنایی می کنند. 
بــه گمانــم جــواب شــما دو بخــش دارد اول اینکــه 
سیاســت های موسیقی کشــور با بازار تنظیم می شود 
نه با موســیقی هنری و دیگر اینکه دانشگاه های ما در 
تربیت نوازندگان متخصص در این گونه از موســیقی 
ناتــوان بوده انــد و نتیجتــاً در اغلــب مــوارد نیازمنــد 
نوازندگان خارجی هســتیم. جالب این است که حتی 
اگر آنسامبل یا نوازنده خارجی حاضر به اجرای رایگان 
در کشــور باشــد، عملًا موانــع اداری آنقــدر زیادند که 

معمولاً کار به نتیجه نمی رسد.

سحر طاعتی  
خبرنگار

 اساساً جست و جو 
و به کارگیری 

فواصل، رنگ ها و 
امکانات تکنیکی 

جدید را می توان از 
مهم ترین دغدغه های 

آهنگسازان امروز 
دانست و طبیعتاً 
هر ساز جدیدی به 

مثابه یک مجموعه 
منحصربه فرد از این 

عوامل است. در 
میان سازهای ایرانی، 

عود چه به لحاظ 
لحن و محدوده 

صوتی و چه به لحاظ 
ویژگی های دینامیکی 

سرشار از جذابیت و 
البته چالش است

اتصال موسیقی به مفهوم حقیقت
گپ و گفتی با سارا اباذری، نوازنده عود

در نظر داشت.
ë  پروژه موســیقی مســافران تهران-برلیــن با عنوان

روزهای موســیقی معاصر تهــران در تهــران هم اجرا 
شد؛ فکر می کنید در شرایط کنونی چقدر امکان اجرای 
آنســامبل موزیک فابریک بــرای پــروژه جدیدش در 
تهــران وجــود دارد؟ و چقدر می توان بــا فراهم کردن 
شــرایط اجرا، فضای دانشــگاهی را با چنین رویدادها 
و آنســامبل هایی که نقش مهمی در موسیقی معاصر 

دارند روبه رو کرد؟
اگر ما قادر به جلب حمایت های مالی و معنوی 
گسترده  مراکز فرهنگی و هنری برای ایجاد آنسامبل 

یا آنسامبل های موســیقی معاصر حرفه ای در خود 
ایران  بودیم و به طور ثابت و مستمر بودجه ای برای 
فعالیت، اجرا و آموزش نوازندگی موسیقی معاصر 
در اختیــار  داشــتیم، بــه طــور حتــم امکان ایــن نوع 
همکاری هــا بهتر و آســان تر می بــود و نتیجه  بهتری 
هم می گرفتیم. در طول فعالیتم در دانشگاه تهران، 
تاکنون از چندین آنسامبل موسیقی معاصر از آلمان 
بــرای اجــرا و آمــوزش دعــوت کرده ایم، امــا متوجه 
شــدم که این فعالیت ها فقط وقتی ثمربخشــند که 
 اســتمرار داشــته باشــند و فقط محدود بــه رویدادی 

دو روزه در سال نشوند.
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مهسا رمضانی
خبرنگار

سارا فرجی
خبرنگار

می خواهیم از شــما بشــنویم کــه »عدالت 
آموزشــی« چقــدر می تواند خود بسترســاز 
عدالت اجتماعی و عدالت فرهنگی شود؟

نکتــه مهمــی را مطــرح کردیــد! وقتــی 
عدالت محــور«  »نســل  یــک  می توانیــم 
تربیــت کنیــم کــه یــک برداشــت درســت 
و  آمــوزش  سیســتم  در  را  عدالــت  از 
پرورش مــان بــه دانش آمــوزان ارائــه داده 
باشــیم و شــجاعت و توانمندی لازم برای 
پذیــرش عدالت و اجــرای آن را برای آنان 

فراهم کرده  باشیم.
از  یکــی  کــه  اســت  ایــن  واقعیــت 
عدالــت  عرصــه  در  مــا  دشــواری های 
»عدالت پذیــری« اســت و نخســتین لایــه 
اســت.  »قانون پذیــری«  عدالت پذیــری 
تربیــت  قانون پذیــر  مــا  دانش آمــوز  اگــر 
نشــود، نمی توانیــم بــه تربیــت یک نســل 
عدالت محور امیدوار باشیم. اگر بخواهیم 
در گام دوم انقــاب، بــه واقع خلأهای مان 
را در بحــث عدالــت ترمیــم کنیــم، حتمــاً 
بایــد جهت گیری برنامه های درســی را در 
دوره دبســتان و متوســطه به سمت وسوی 
»عدالت پذیری« و »قانون پذیری« حرکت 

 دهیم.
ë  بــر اهمیت بحــث عدالت  آموزشــی در

تحقــق نگاه تحولــی در آمــوزش و پرورش 
و  آمــوزش  در  تحــول  ایــن  کردیــد.  تأکیــد 

پرورش چه مختصات دیگری دارد؟
اساســاً نباید به تغییر ســاختار آموزشی 
خیلــی فکر کنیــم؛ به هیچ بهانــه و با هیچ 
اســتدلالی نبایــد بــه کاهــش این 12 ســال 
نبایــد  بیندیشــیم.  مــدارس  در  آمــوزش 
فرامــوش  کنیــم کــه هیــچ محیــط تربیتی 
نمی توانــد جایگزین مدرســه شــود. اینکه 
بچه هــا  »آیــا  کــه  می کننــد  طــرح  برخــی 
مدرســه بروند یا نروند؟« یک ســؤال کاماً 
انحرافــی اســت. هــم تجربه بشــری و هم 
مبانــی نظــری و هــم مشــاهدات عینی ما 
بخصوص در این دو ســال اخیــر که دوران 
تعطیلی مدرســه ها بــود، کامــاً ثابت  کرد 
کــه هیــچ محیطی جــز مدرســه نمی تواند 
بــرای  را  واقعــی  تربیتــی  موقعیت هــای 
بچه هــا ایجــاد کنــد، پــس نبایــد بــه هیــچ 
روی در این زمینه ها بحثی داشــته  باشیم.

آنچــه مهــم اســت، چرخش هــای تحولی 
»فکرمحــوری«  بــه  حافظه محــوری  از 
از  اگــر  اســت،  »مهارت محــوری«  و 
مهارت محوری هم حــرف می زنیم،  نباید 
مهارت هــای مبتنــی بــر تقلید و عــادت را 
دنبال کنیم بلکه باید به دنبال این باشــیم 
کــه مهارت هــای اندیشــه ورزانه مبتنــی بر 

خاقیت و نوآوری را دنبال  کنیم.
نکتــه دوم، چرخــش در ارزشــیابی مــا 
اســت. واقعیــت ایــن اســت که ارزشــیابی 
تحــول  موانــع  از  کنکــور،  و  نمره محــور 
آنهــا  بــرای  جایگزینــی  بــه  بایــد  و  اســت 
بیندیشیم.ســوم، تحــول از تمرکزمحــوری 
به مشــارکت پذیری اســت. آنچــه آموزش 
عرصــه  در  همــه  از  بیشــتر  را  پــرورش  و 
مدیریــت رنج می دهد، تمرکزی اســت که 
اجازه ابتــکار عمــل را نمی دهد.چهارمین 
نکته در چرخــه تحولی آموزش و پرورش، 
به قواره برنامه درسی ما برمی گردد. قواره 
درســی و تربیتــی امــروز ما، کامل  نیســت. 
در ســال های اخیــر،  در ســازمان پژوهش و 
برنامه ریــزی آموزشــی، کارهــای خوبی در 
این زمینه صورت  گرفت، ولی این کار باید 

با ســرعت و مشــارکت پذیری بیشتر ادامه 
پیــدا کند. بایــد ضمن ارزشــمند دانســتن 
تجربه هــای ملی خودمان، بــه تجربه های 
جهانــی هــم بپردازیــم، در ایــن مواجهه، 
قطعــاً باید از تقلید پرهیــز و به اقتباس رو 
بیاوریم؛ اقتباسی خودباورانه، هوشمندانه 

و مبتنی بر اسناد تحولی خودمان.
اگر این نکات را دنبال کنیم، زمینه های 
لازم بــرای تحول حوزه آمــوزش و پرورش 

محقق خواهد شد.
ë  در حــوزه فرهنــگ، امــروز بــا وضعیــت 

پیدایــش  در  شــده ایم،  روبــه رو  جدیــدی 
ایــن وضعیت جدید، بی شــک رســانه ها و 
فضــای مجازی ســهم قابل توجهــی دارند. 
در ایــن فضا، بحــث »خودآگاهی« بســیار 
اهمیت پیدا می کند. به اعتقاد شما، چنین 
»خودآگاهی« در برنامه تحولی ما در حوزه 
آمــوزش و پــرورش چــه جایگاه و شــأنیتی 

دارد؟
پرســش کاماً درســتی را مطرح  کردید. 
در برنامه  درســی  ملــی، در الگوی اهداف، 
چهــار ارتبــاط تعریــف شــده  اســت؛  مورد 
نخســت، ارتبــاط بــا خــود، شــناخت خود، 
توجه به خویشــتن و هویت یابی است. این 
لایه نخســت کــه در واقع به همان مســأله 
خودآگاهــی اشــاره دارد، زیرســاختی برای 
سایر ارتباطات دانش  آموز اعم از ارتباط با 
خدا که در یک فرایند اســتعایی بر ارتباط 
بــا خود حاکــم می شــود، ارتباط بــا خلق و 
ارتباط با طبیعت است. در برنامه  درسی، 
دوره ابتدایــی حتمــاً بایــد به مقولــه ایجاد 
توجــه  دانش آمــوزان  در  »خودآگاهــی« 
داشــته باشیم؛ به این معنا که دانش آموز، 
خود را یک شخصیت تلقی  کند و از رهگذر 
تفکــر و تأمــات  درونــی کــه در یک بســتر 
تعاملــی و تربیتی شــکل  می گیــرد، به یک 

واحــد، عمیــق و روشــن از مقولــه تحــول 
برایشان شکل نگیرد، تحولی هم صورت 
مهــم  کار  بنابرایــن،  نخواهــد  گرفــت. 
شــورا یا ســتاد مدیریت و راهبــری تحول، 
تدویــن برنامه های میان مــدت عملیاتی 
به منظــور فراهم کــردن عرصــه ای برای 
درگیر شــدن ذهنی و همراهی انگیزشی و 
فکری مجموعه آموزش و پرورش است.

ë  ،می زنیــم حــرف  »عدالــت«  از  وقتــی 
بلافاصلــه عدالــت سیاســی یــا عدالــت 
اقتصــادی بــه ذهــن متبــادر می شــود. اما 
»عدالت فرهنگی« و »عدالت آموزشی« 

چقدر دغدغه امروز جامعه ما است؟ 
و  اســت  گســترده ای  بحــث  عدالــت 
بــه خــودی خــود یــک ارزش اخاقــی و 
فرهنگی محســوب می شــود. به تعبیری، 
عدالت برای محقق شدنش به یک بستر 
فرهنگــی نیــاز دارد. واقعیــت این اســت 
کــه تا وقتی رهبــران و نخبــگان جامعه از 
نظــر خودســازی معنوی و نــگاه معرفتی 
و فرهنگــی بــه یک حــدی از رشــد و بلوغ 
نرســیده  باشــند، دغدغه عدالت هم پیدا 
نمی کننــد. بــر ایــن اســاس، مادامــی کــه 
در عرصــه سیاســت و اقتصــاد »فرهنــگ 
عدالت« حاکم  نشــود، عدالتی هم اتفاق 
نمی افتــد. در حقیقــت آن چیــزی کــه ما 
در عرصــه سیاســت و اقتصاد نیــاز داریم 
فرهنگ سیاسی و اقتصادی عدالت محور 

است.
فلســفه  سیاســی  در  اســام،  نــگاه  در 
دینــی،  حکومــت  و  حکومــت  فلســفه   و 
یــک  به عنــوان  حاکــم«  بــودن  »عــادل 
و  مطــرح  اســت  مهــم  بســیار  شــاخص 
ایــن ضــرورت بعــد از رهبری به رؤســای 
قضــات،  مجلــس،  نماینــدگان  قوه هــا، 
نیــز  و...  فرمانــداران  اســتانداران،  وزرا، 

کــه  زمانــی  بنابرایــن،  می یابــد.  تســری 
»فرهنــگ«  جامعــه  یــک  در  عدالــت 
ســرازیر  قلــه  از  عدالت محــوری  شــود، 
شــده و در دامنه هــا جریان پیــدا می کند. 
بــه این اعتبــار، بایــد گفت »عــادل بودن 
رهبــری جامعــه« امــری لازم هســت اما 
کافــی نیســت.عدالت محوری در عرصــه 
اقتصاد به این معنا اســت کــه عدالت نه 
فقــط در بدنه کارشناســی و اقتصاددانان 
بلکــه »اقتصادرانــان« )آنان کــه یا ثروت 
هنگفتــی بــرای ســرمایه گذاری دارنــد یــا 
دســتگاه های  سیاســتگذاران  و  مدیــران 
جــاری  هــم  هســتند(  اقتصــادی  بــزرگ 
شــود. بنابرایــن، بــرای تحقــق عدالت در 
اقتصاد و سیاســت باید فرهنگ  سیاسی و 

اقتصادی مان را عدالت محور کنیم.
هــم  پــرورش  و  آمــوزش  در 
بســیار  اهمیــت  از  عدالت محــوری 
از  بعــد  یــک  اســت.  برخــوردار  بالایــی 
آمــوزش  عرصــه  در  عدالت محــوری 
توزیــع  در  عدالت محــوری  پــرورش،  و 
پــرورش  و  آمــوزش  مــادی  امکانــات 
و  عادلانــه  توزیــع  مدرسه ســازی،  یعنــی 
برخــورداری  درســی،  کتاب هــای  وســیع 
دانش آموزان از کارگاه ها و آزمایشگاه های 
مناسب و... اســت. بعد دیگر، عدالت در 
عرصه های نرم آموزش و پرورش اســت؛ 
برخــورداری  در  فرصت هــا،  در  عدالــت 
از معلمــان ورزیــده و توانمنــد، مدیریت 
درســت در تعلیم و تربیــت و... اینها هم 
عرصه هــای دیگــر عدالــت اســت. قطعاً 
یکــی از زمینه هــای تحــول در آمــوزش و 
پــرورش تعمیــق و گســترش عدالــت در 

آموزش و پرورش است.
ë  شــما اشــاره کردید کــه اجــرای عدالت

نیــاز بــه یــک بســتر فرهنگــی دارد. حــال 

ë  اســتاد ذوعلــم، به اعتقاد شــما، ســه گام
نظــام  بــرای  سیاســتگذاری  در  اساســی 
آمــوزش و پرورش مــا چه باید باشــد تا آن 

تحول مورد انتظار اتفاق افتد؟
کارهــای  بایــد  پــرورش  و  آمــوزش  در 
زیــادی را انجام دهیم، اما ســه گام اصلی 

به اعتقاد من به قرار زیر است: 
نخست، شــکل گیری یک تیم توانمند، 
خــاق، مبتکر و »معتقد به تحول« اســت 
سیســتم  در  تحولــی  رویکــرد  بتوانــد  کــه 
کنــد.  فرماندهــی  را  پــرورش  و  آمــوزش 
تحــول به »تدویــن نقشــه راه«، »تصویب 
کار  »تقســیم  و  قانونــی«  مراجــع  در  آن 
نیــاز  نظــام«  مختلــف  بخش هــای  بیــن 
دارد. بخشــی از تحــول در نظــام آمــوزش 
و پــرورش مربوط به خــود وزارت آموزش 
و  آمــوزش  وزارت  امــا  اســت.  پــرورش  و 
پرورش در مقــام فرماندهی، برای تحقق 
این تحــول بــه همراهی و همــکاری دیگر 

بخش هــا اعــم از شــورای عالــی انقــاب 
مجلــس  فرهنگــی  کمیســیون  فرهنگــی، 
شــورای اســامی و کلیــت دولت نــه فقط 

وزارت آموزش و پرورش نیاز دارد.
دوم، بــه یــک نقشــه راه روشــن، قابــل 
ســنجش بــا شــاخص های مشــخص نیــاز 
دارد کــه رونــد تحــول را رصــد کنــد. به هر 
حــال، وقتــی می خواهیم در یک دســتگاه 
عظیــم، مثــل آمــوزش و پــرورش تحــول 
ایجاد کنیم، به طور حتم با موانعی مواجه  
یکســری  تأمیــن  بــه  بنابرایــن،  هســتیم، 
امکانــات همچــون جهــش در بخــش  از 

اعتبارات و بودجه نیاز داریم.
تحــول  فرهنگ ســازی  بحــث  ســوم، 
اســت. در آمــوزش و پرورش تــا زمانی که 
خود معلمان، دبیــران، مدیران مدارس، 
مختلــف  لایه هــای  مناطــق،  رؤســای 
کارشناســی آمــوزش و پــرورش، اعتقادی 
بــه تحول نداشــته  باشــند و یک برداشــت 

بصیــرت عمیق نســبت به خــود، جامعه، 
زیست بوم کنونی جهان و آینده و چگونگی 
تعامل با این زیست بوم دست پیدا کند. تا 
زمانــی که یــک هویت مندی کامــل، فعال 
و متعالی در جوانان مان نداشــته  باشــیم، 
نمی توانیــم انتظــار داشــته  باشــیم که این 

نسل، به نسلی تمدن ساز بدل شود.
شــعار  یــک  اســامی«  نویــن  »تمــدن 
نیســت بلکــه یک واقعیــت آرمانی اســت 
کــه بایــد بــرای آن تــاش کنیــم تــا بــه آن 
نزدیک  شــویم. این امر، بدان معنا نیست 
که مــا امروز تمدن غرب را بــه کلی نادیده 
 بگیریم؛ اتفاقاً به این معنا است که عناصر 
ترکیــب  بــا  و  اقتبــاس  را  تمدنــی  مثبــت 
مناســب در نظــام معیــار اســامی، کــه در 
مبانــی نظــری تحــول بســیار بــر آن تأکیــد 
شــده  اســت، بتوانیــم تمــدن نوین بشــری 
را اصــاح کنیــم. ایــن نســل تمدن ســاز در 
صورتــی می تواند به این توانمندی برســد 
کــه خودآگاهــی، خودبــاوری، خودســازی، 
خودپایــی و خودپالایی در آن ایجاد شــود. 
از جهت گیری هــا،  یکــی  بنابرایــن، قطعــاً 
همین اســت که اگــر ایجاد شــد، نوجوان و 
جوان ما در درون خودش، به یک بصیرت 
صــورت  آن  در  و  می رســد  مصونیتــی  و 
القائــات  نگــران  و  دغدغه منــد  دیگــر  مــا 

پیرامونی در محیط نخواهیم  بود.
ë  و ضرورت هــا  از  یکــی  را  خودآگاهــی 

مؤلفه های یک نســل تمدن ســاز دانســتید. 
دیگر مؤلفه های یک نســل تمدن ســاز را چه 

می دانید؟
»تمدن سازی« بحث پیچیده و گسترده ای 
است؛ اینکه اساساً تمدن ها ساخته می شوند 
یا اینکه به خودی خود در یک فرایند تاریخی 
شــکل می گیرنــد، بحث هــای نظــری  اســت 
کــه هیــچ گاه پایــان نمی یابــد. اما گذشــته از 
تمدن ســازی،  پیرامــون  نظــری  مناقشــات 
نکته قابل  توجه این اســت که برای تســریع و 
تسهیل فرایند تمدن سازی، باید خودآگاهی، 
خودباوری و اعتماد به نفس ملی داشــت که 
این ســه ویژگی ، از یک اندیشه روشن، متقن 
و عقانی برمی خیزد. چنین اندیشــه هایی را 
بایــد در نظــام تعلیم و تربیت مــان، پرورش 
دهیم. تربیت یک نســل تمدن ساز می تواند 
بــرای مــا موضوعیــت داشــته  باشــد و واقعاً 
بایــد به این موضوع بیندیشــیم کــه »تربیت 
تمدن ســاز« بــه چــه معنا اســت و مدرســه و 
دانشــگاه تمدن ســاز چــه ویژگی هایــی دارند 
و... وازم یک نســل تمدن ســاز اینها هســتند؛ 
اندیشــه ورزی،   مطالبه گــری،  پرسشــگری، 
مطالعه و تحمل شنیدن قول مخالف، سعه  
صدر، خودســازی اخاقی و معنوی، رسیدن 
بــه یــک اســتحکام درونــی در بعــد اخــاق، 
منــش و رفتــار و دســتیابی بــه یــک نگــرش 
شــفاف و روشــن نســبت بــه جهان، هســتی، 
خویشــتن، نســبت به تمدن غرب، نسبت به 
تعامــل مــا با تمدن غرب، نســبت بــه تاریخ 

معاصر. 
 اینهــا همــه لــوازم یک نســل تمدن ســاز 
اســت که متأســفانه ما در متن برنامه  درسی 
و تربیتی مــان، در حــال حاضــر ایــن مفاهیم 
و جهت گیری هــا را بــه طور شــفاف و اثرگذار 
نمی بینیــم، تاش هایــی شــده  اســت ولــی 
کافــی  نیســت. معتقدم، متخصصــانِ جوانِ 
اندیشــه ورز، خودبــاور، انقابــی و مطالبه گــر 
می تواننــد بــه آمــوزش و پرورش رســمی ما 
کمک کنند تا روند تحولی قوی تر دنبال شود.

در مقاطــع دیگــری هــم زنــان درگیــر 
تجارب و فعالیت های اجتماعی بیشتری 
می شــوند. می خواهم بگویم صرف زن یا 
مــرد بودن نقطه ضعف یا قوت به شــمار 
نمی آید. شما زن باشید یا مرد، می توانید 
بــه قول حکما منحصر به فرد باشــید. آن 
جنبــه مفــارق و نطقی انســان، اســیر این 
بدن زنانه یا مردانه نمی ماند و قادر است 

فراتر برود.
ë  می دانیم که ســفرهای علمی بسیاری به

خارج از کشــور داشته اید آیا تا به حال شده 

کمرنگ  حــس  این  محســوس  به صــورت 
بودن یا درجه دو بودن خانم ها در امر تفکر 

و فلسفه را احساس کرده باشید؟
رقابت ها باید بنیان اخاقی و انســانی 
داشــته باشد نه جنســیتی. در طول تاریخ 
تفکــر هم این اصــل حاکم اســت؛ به این 
معنــا کــه زنانــی کــه به دنبــال ادعاهــای 
و  قابلیت هــا  بلکــه  نبوده انــد،  جنســیتی 
کار  بــه  را  خــود  انســانی  توانمندی هــای 
بســته اند، در تاریخ ماندگار شده اند مانند 
ملکــه تامــار؛ او بانویــی از گرجســتان و از 

سلسله باگراتیونی ها است که در قرن 12 و 
اوایل قرن 13 میادی می زیســته و به نام 
تامار کبیر و تامار مقدس شناخته می شود 
و کلیســای ارتدوکــس وی را به عنوان جزء 

چهارم در کنار تثلیث مقدس قرار داد. 
هنــوز هم عکس او را بر اســکناس های 
50 لاری گرجــی می بینیــد. منظــور نظرم 
این اســت که مــا نباید خــود را محدود به 
همان طــور  کنیــم  جنســیتی  کلیشــه های 
کــه نمونه هــای آن را در تاریــخ تفکر بشــر 

برایتان ذکر کردم.

ë  خانم دکتر مفتونی، قبــول دارید ردپای
زنــان در تاریــخ تفکــر کمرنگ اســت و ما 
کمتر درباره »زنان فیلســوف« می دانیم و 

می خوانیم؟
نــگاه  دغدغه منــد  اساســاً  مــن 
جنســیتی بــه تفکــر نبــوده ام امــا گاهــی 
در رســاله  دانشــجویان، طــرف مشــورت 
پایان نامه هایــی قرار گرفتــه ام که درباره 
»پیشــینه زنان در تاریخ اندیشه« تحقیق 
کرده انــد. بــه خاطــر دارم در یک جلســه 
دفاعیــه رســاله دکتــری، ســخن بــر ســر 
فعالیت هــای اجتماعــی و سیاســی زنان 
بود و من از زنان سیاسی متعدد در تاریخ 
کشــورمان یــاد کردم مانند ســیده خاتون 
همســرفخرالدوله دیلمــی کــه از 3۸۵ تا 
۴0۷ هجری قمری حکومت را در دســت 
داشــت. همچنین در دوران ســلجوقیان 
در قــرن پنجــم تــرکان خاتــون یــا خاتون 
جالیــه زن ملکشــاه ســلجوقی و زبیــده 
خاتــون زن دیگــر وی که برخــی مورخان 
تــرکان خاتــون را عامــل اصلــی برکناری 
و قتــل خواجــه نظام الملــک می دانند و 
برخــی گفته انــد او پای شــیعیان مخالف 
خواجــه را به دربار باز کــرد. یا جان بیگم 
خاتــون، همســر جهانشــاه قراقویونلــو را 
نــام بردم. و در دوران نزدیک تر به ما، در 

زمان ناصرالدین شــاه قاجار، نویسنده ای 
به نام بی بی خانم اســترآبادی که کتابی 
 1313 در  الرجــال«  »معایــب  نــام  بــه 
قمــری در پاســخ بــه رســاله ای بــا عنوان 
تأدیب  النســوان یا تأدیب النســاء نگاشته 

است. 
تأدیــب  نویســنده  کــه  اســت  جالــب 
النســوان کــه گویــا از شــاهزادگان قاجــار 
بــوده، نام خود را آشــکار نکــرده و نگران 
واکنــش زنــان نســبت بــه کتابــش بــوده 
است. یعنی شرایط اجتماعی به گونه ای 
بوده که نمی توانسته بدون هراس چنین 
مطالبی را منتشــر کند. بی بــی خانم هم 
که ســاکت ننشسته و فوراً جوابش را داده 
و کتابش را هم با نام و نشان منتشر کرده 

است.
ë  عــلاوه بــر شــرایط تاریخی چــه عوامل

دیگری در این امر تأثیرگذار است؟
بــاز تأکید می کنم کــه نباید به »تفکر« 
نــگاه جنســیتی داشــت، امــا اقتضائــات 
دیگــری  عوامــل  و  اجتماعــی  شــرایط  و 
هستند که می توانند بر پیشرفت فکری و 
سیاســی و علمی افراد تأثیــر بگذارند. در 
مقاطعی از تاریخ، تجربه اجتماعی زنان 
اندک اســت و بــه تبع آن پیشــرفت های 
فکری شان تحت  تأثیر آن قرار می گیرد. 

برای تسریع و تسهیل 
فرایند تمدن سازی، باید 
خودآگاهی، خودباوری 

و اعتماد به نفس ملی 
داشت که این سه 

ویژگی ، از یک اندیشه 
روشن، متقن و عقلانی 

برمی خیزد. چنین 
اندیشه هایی را ما باید در 

نظام تعلیم و تربیت مان 
پرورش دهیم

گفت  وگو با دکتر نادیا مفتونی، پژوهشگر ارشد دانشگاه ییل 

چراواژه»فیلسوف«همیشهتصویریمردانهراتداعیمیکند؟
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هر زمان سخن از فلسفه و فیلسوف به میان می آید نخستین تصویری که به ذهن می رسد تصویر 
سقراط، افلاطون و ارسطو  یا کانت و هگل است. کمتر پیش می آید که در ذهنیت ابتدایی سخن 
گفتن با کســی درباره فیلسوف، فرد تصور یک »فیلســوف زن« به ذهنش بیاید. این اتفاق بدین 
معنا نیست که فلاسفه زن هیچگاه در تاریخ بشر حضور نداشتند اتفاقاً بالعکس ما در طول تاریخ، 
زنان متفکر بنامی هم داشــتیم اما همیشه شرایط تاریخی، سیاســی و اجتماعی به گونه ای رقم 
خورده که رد پای آنان کمرنگ تر از مردان دیده شده است. مجموعه ای چهار جلدی »تاریخ زنان 
فیلســوف«A History of Women Philosophes که توســط خانم مری آلن وایت تألیف شده، 
مصداق خوبی برای حضور زنان فیلســوف در طول تاریخ اســت. جلد نخســت این مجموعه 
مربوط به زنان فیلسوف در سده ششــم تا پنجم قبل از میلاد و جلد چهارم این مجموعه مربوط 
به فیلسوفان زن در قرن بیستم است. بنابراین زنان هم همواره در تاریخ تفکر حضور داشتند اما 
رد پای کمتری از خود به جا گذاشــتند و در عوض رد پای پررنگ مردان باعث شده که تصور شود 
مردان در حوزه تفکر و بخصوص فلســفه پیشروتر هستند در حالی که برای اثبات این مدعا نباید 
از شــرایط تاریخی که بر زنان گذشته غافل شــد!نادیا مفتونی، از جمله استادان فلسفه ای است 
که به دور از شلوغی ها و شهرت طلبی ها در اتاقش در دانشکده الهیات دانشگاه تهران مشغول به 
تدریس، تحقیق و پژوهش اســت و به واسطه تسلطش به زبان انگلیسی و اینکه پژوهشگر ارشد 
دانشــگاه ییل است در یک سال اخیر وبینارهای فلســفی قابل  تأملی با حضور فلاسفه ای چون 
ژیژک و نیکولاس رشــر برگزار و با آنان درباره مســائل مختلف بحث و گفت وگو کرده است.  در 
وبیناری که با حضور اســلاوی ژیژک، فیلسوف و نظریه پرداز اســلوونیایی، شکل گرفت، ژیژک 
خطاب به مفتونی گفت: »کارها و آثار پژوهشــی شما بویژه نوع نگاه و خوانش های تان همواره 
برایم جذاب بوده اســت. شــاید این گفته من، شــما را شــگفت زده کند اما من طرفدار رویکرد 
شما به سنت ایران هستم.«با دکتر مفتونی، استاد فلسفه و مشاور بین الملل دانشکده الهیات 
دانشــگاه تهران، دربــاره »رد پای زنان در تاریــخ تفکر« گفت وگو کرده ایم، هرچند کــه او در این 
گفت وگو بارها به ما متذکر می شود نباید به تفکر و اندیشه، نگاه جنسیتی داشت! اما بر این نکته 
هم تأکید می گذارد که »اقتضائات و شرایط اجتماعی بسیاری هستند که می توانند بر پیشرفت 
فکری و سیاســی و علمی افراد تأثیر  بگذارند. در مقاطعی از تاریخ، تجربه اجتماعی زنان اندک 

است و به تبع آن پیشرفت های فکری شان هم تحت تأثیر آن قرار می گیرد.«

گفت وگو با حجت الاسلام والمسلمین علی ذوعلم

 »عدالت آموزشی« و »عدالت فرهنگی« در نظام 
آموزشی تمدن ساز چگونه محقق می شود؟

عدالت نیاز به 
بستر فرهنگی دارد

در ادامــه پــروژه »راهبردهــای فرهنگــی« که طــی ماه های اخیــر در صفحه اندیشــه 
روزنامــه  ایران دنبــال کرده ایم، مســأله »فرهنــگ« در لایه های مختلفــش به تأمل 
گذاشــته  شــد و راهکارهایــی بــرای »بازســازی انقلابــی ســاختار فرهنگی کشــور« و 
»تحول فرهنگی« از ســوی اهالی اندیشه پیشــنهاد شد. این بار »آموزش و پرورش« 
را به عنــوان لایه دیگری از ســاحت فرهنگ، به تأمل گذاشــتیم؛ اینکــه »تحول« در 
آموزش و پرورش اساســاً به چه معنا است؟ چه مختصاتی دارد؟ »خودآگاهی« در 
رویکرد تحولی به آمــوزش و پرورش، چه ضرورتــی دارد و در نهایت، خروجی یک 
مدرســه تحول یافته چگونه نســلی باید باشــد؟ به تعبیری، ســهم مدرسه در تربیت 
یک نســل تمدن ســاز چیســت؟مجموعه این پرســش ها موضوع گفت وگوی ما با 
حجت الاسلام والمسلمین علی ذوعلم، عضو پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی 
و معــاون مؤسســه پژوهشــی فرهنگی انقلاب اســلامی دفتر حفظ و نشــر آثــار مقام 
معظم رهبری، شــد. با توجه به اینکه او در کارنامه اجرایی و مدیریتی خود، ریاســت 
ســازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشــی وزارت آموزش و پرورش و مدیریت دفتر 
برنامه ریزی و تألیف کتاب های درســی را نیز داشته اســت، با او درباره »لزوم رویکرد 
تحولــی در نظام آموزش و پرورش« به گفت وگو نشســتیم و او برایمان از زمینه  ها و 

بسترهای لازم برای ایجاد »عدالت آموزشی« و »عدالت فرهنگی« گفت.



صهیونیســتی  رژیــم  ســفیر  اردان  گیــاد 
در ســازمان ملــل، بــدون اینکــه خنــده اش 
بگیــرد تکــه ســنگی را نشــان داد و از همــه 
جهانیان خواســت تا مظلومیت شهروندان 
و سربازان شــان را ببیننــد و در برابــر پرتــاب 
کننــد.  موضع گیــری  فلســطینی ها  ســنگ 
بافاصله بعد از این اتفاق شــاهد واکنش هایی از طرف ســازمان های 
بین المللــی و برخــی کشــور ها بودیم. کــه مهم ترین آنها به شــرح زیر 

است:
آنتونیو گوترش دبیر کل سازمان ملل گفت: این دفعه واقعاً نگران 

شدم.
امــارات اعــام کــرد آمادگی ارســال و نصب 6 میلیــون بوس برای 

کاهش درد مصدومین را دارد.

نتانیاهو ایران را عامل ارسال سنگ به فلسطین دانست.
وزارت خزانــه داری امریکا کارخانه ســنگ آهن بافــق و محمدرضا 

کرد.سنگ ســفیدی ملی پوش فوتســال ایــران را تحریم 
کمیته حقوق بشــر ســازمان ملل با اعام اینکه 

بمب و موشک به خاطر کشتار سریع درد کمتری 
را به قربانی تحمیل می کند اســتفاده از سنگ را 

محکوم کرد.
تشــکیات  رئیــس  عبــاس  محمــود 
خودگــردان خواســتار خلــع ســنگ گروه های 

مقاومت شد.
گفــت  جهانــی  بهداشــت  ســازمان 
توســط  شــده  اســتفاده  ســنگ های 

فلسطینی ها غیربهداشتی و آلوده است.

مصایب عابر �پیاده
 

این چه رانندگی است ما داریم؟
اصاً این زندگی است ما داریم؟

موتوری مثل فانتوم و میراژ
می دهد در پیاده رو ویراژ

)non stop( بس که بی ترمز است و نان  استاپ
می دهد یک پیام در واتس اپ

یا می اندازد از خودش آرام
عکس سلفی برای اینستاگرام

می توان دید توی هر بلوار
جلوه ناب نیکی و ایثار!

نه کسی راه می دهد به کسی
»چون نگه می کنم نمانده بسی!«

آن یکی پارک می کند دوبله
بعضی اوقات هم بگو سوبله

بی توجه به آن خطوط سپید
همچو دیوانه کز قفس بپرید

خانمش نیز پوشک بچه
می کند پرت داخل کوچه

دیگری هم به عنفوان جوان
فیل او کرده یاد هندوستان

تا که چشمش فتد به یک بانو
می شود بی حیا، مزاحم او

با دو چشمش ستاره می چیند
)ظاهراً خندوانه می بیند!(

گر شوی معترض به راننده
می زند روی ترمز و دنده

می دهد فحش، حضرت والا
می رود یکهو آمپرش بالا

تا کند دست و پایتان را خُرد
قفل فرمان در آرد از داشبورد

نزند گر تو را به قصد الکشت
می زند بر دماغتان یک مشت

می کشد کار تو به آسانی
به کلوب دماغ درمانی!

حاصل این تذکر دینی
می شود انحراف در بینی

الغرض توی این خیابان ها
هست بسیار از این و از آنها

تا نریزی دگر عرق ز جبین
بروی بهتر است زیر زمین

به تو گرچه فشار می آید
لیک مترو به کار می آید

هست راننده اش نه دعوایی
و نه در ریل، می کشد لایی

ما به قربان مترو هم میریم
اخوی، پس نتیجه می گیریم:

اینقدر خنگ و صاف و ساده نباش
بعد از این عابر پیاده نباش!
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ناصر جوادی

پیش دیوار آنچه گویی هوش دار
تا نباشد در پس دیوار گوش

                            ای صاحب فال! 
بتازگــی اثاث کشــی کــرده و منزل  

)مبــارک  کــرده ای.  اختیــار  نــو 
باشــه!( همین که با این وضعیت 
رهــن و اجــاره هنــوز کارتن خواب 
نشــده ای، کاهت را بالاتر بینداز. 
اما حواســت باشــد فاصلــه منزل 
شــما با همســایه بغلی، فقط یک تیغه دیــوار گچی بوده که 
بــا عایق صــوت و رطوبت کاماً بیگانه اســت. پــس مراقب 
حرف هایتــان در منــزل باشــید، زیرا همیشــه عــده ای بیکار 
هستند که منتظرند آخرین اخبار منزل شما را پوشش داده 

و در خبرگزاری ها منعکس کنند.
بهتــر اســت یــک تختــه وایت بــرد تهیــه کــرده و هــر چه 
می خواهیــد بگوییــد، روی آن بنویســید. گوش تــان را هم از 
روی دیــوار همســایه برداشــته و بــه حرف هــای آنهــا توجــه 
نداشته باشید. کار درستی نیست! بلند شوید و به زندگی تان 
برســید. راســتی به همســایه هــم اطــاع دهیــد غذایش ته 
گرفتــه و زیــر آن را خامــوش کنــد، چون همســرش ته دیگ 
خشک دوست ندارد. همچنین بدان و آگاه باش که سر برج 
از آنچــه در تقویــم می بینیــد به شــما نزدیک تر اســت. پس 

حواست به موعد پرداخت اجاره باشد!

دیوانه حافظ
افشار جابری و حافظ شیرازی

جهش ۵ برابری تجارت با روسیه
بــه  کردیــم  صــادر  پزشــکی  دانشــجوی  کلــی  کــه  فعــاً   

دانشگاه هاشون.

مبارزه با کرونا مسعود شجایی طباطبایی

فال روز

بوس کنم خوب شه؟

دلایل محکم سنای فرانسه برای تصویب قانون ممنوعیت حجاب در میادین ورزشی

 آخه چقد محدودیت؟!

به مناسبت 6 بهمن، روز جهانی همسر

  چگونه �پیر مریدان را 
از دیوار رهانید

عباس احمدی

وین آبستن تحول مهم بین المللی
پسر-دختر بودنش مهم نیست، مهم اینه که سالم باشه.

فهرست عجیب مشاغل سخت و زیان آور
 ساقی ها در صدر جدول!

ســخنگوی ســتاد حفظ و حراســت 
در  موجــود  اکســیژن  اتــم  چنــد  از 
هــوای تهــران اعام کــرد، از این به 
بعــد طــرح »هــل بــده« جایگزین 
طرح زوج و فرد می شود! براساس 
لازم  زوج  روزهــای  در  طــرح  ایــن 
توســط  خــاص  حالــت  در  زوج  پــاک  خودروهــای  اســت 
راننده هایشــان هــل داده شــوند تا هیــچ آلاینــده ای وارد هوا 
نشــود. این طرح برای خودروهــای پاک فرد هم در روزهای 

فرد اجرا می شود.
وی در ادامــه افزود، اعضای این شــورا در حــال رایزنی با 
شــرکت های خودروســازی هســتند تا از این بــه بعد با حذف 
موتور از روی خودروها، حیوانات چارپای اهلی، جایگزین آن 
شده و مسئول کشیدن خودروها در سطح شهر شوند. به این 
ترتیــب، پیش بینی می شــود بــا اجرای این طرح، بســیاری از 
جوان های دهه ۲۰ به شغل پرورش و فروش چارپایان اهلی 
بپردازنــد که همزمان با اجرایی شــدن طــرح کاهش آلودگی 
هوا طرح ایجاد اشــتغال برای جوانــان بیکار نیز کلید خواهد 

خورد.
ســخنگوی این ســتاد در انتها ابراز امیدواری کرد: »هوا که 
خوب بشــه و جوونا هم که برن ســر کار، دیگه وقت ازدواجه! 

پس هموطن هل بده.«

چهل و هفت سال بعد در چنین روزی 

هل بده!
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محدثه مطهری

علیرضا عبدی

مرضیه ربیعی

طبــق بنــد یــک تبصــره 6-98 قانون 
آزادی هــای بانوان در فرانســه، زنانی 
را  خــود  خــدادادی  زیبایی هــای  کــه 
پوشــانده و ظالمانــه اصــرار به حفظ 
زیبایی هــای باطنــی می نماینــد، حق 
حضور در میادین ورزشی را نخواهند 
داشت. خدایی نکرده هر که این وضع را ببیند فکر می کند زنان 

در پاریس کور و کچل هستند!
طبــق بنــد دوی همیــن قانــون، زنــان محجبه باعــث جلب 
توجه زنان تیم رقیب شــده و جان همه ورزشــکاران را به خطر 
می اندازند. نمایندگان معتقدند اگر چشم رقیب شال ورزشکار 
مســلمان را بگیرد و با سر برود داخل تیر دروازه، جوابش را چه 

کسی می دهد؟
)ایــن بنــد قانــون آزادی در غرب جــزو محکم ترین بندهای 

قانون فوق است که دهان همه مخالفان را بسته است.(
طبــق بنــد ســه از ایــن قانــون، زنانی کــه با حفــظ حجاب به 
صورت غیر مستقیم به دین خاصی اشاره می کنند، حق شرکت 
در رقابت هــای ورزشــی را نخواهند داشــت. به نظــر نمایندگان 
ســنا، انجــام ورزش و تبلیــغ دین اســام به طور همزمــان برای 
زنان سنگین بوده و خاف آزادی است. مجلس سنا برای سایر 

مذاهب فعاً برنامه آزادی اش قفل است.
توضیحات: کســانی که تصور می کنند این مصوبه برای اخذ 
رأی برای امانوئل مکرون اســت، مدیون آزادی در غرب بوده و 

سر پل صراط یقه شان گیر است.

سمیه قربانی

روزی پیــر در غــار تنهایــی 
هجــوم  منتظــر  خویــش 
بــود  مریــدان  وحشــیانه  
کولی بــازی  یــک  بــاز  تــا 
دربیاورند و آسایش پیر را 
سلب نمایند. هرچه زمان 
گذشــت و پیر منتظر ماند، هیچ مریدی پیدا نشــد و 
خورشید غروب کرد. پیر که خود را برای لحظه  ورود 
مریدان آماده کرده بود تا به محض هجوم رویشــان 
آب داغ بریــزد و بخنــدد، بــا نیامدن مریدان بســیار 
کنف گشت و عصای خود را برداشت و به باد رفت 
تــا ببیند مریدان چه کار واجبی داشــتند که پیر را ول 

کردند.
همانطور که پیر در باد چرخ می زد، ناگهان دید 
روبه روی دیوار مهربانی باد، جمعیتی ایســتاده اند 
و بــا یکدیگــر پچ پــچ می کنند. پیــر جلو رفــت و دید 
تک تک مریدان به دیوار مهربانی آویزان شــده اند و 
هیچ کس  هم برای برداشــتن، انتخابشــان نمی کند. 
پیر از دیدن مریدان خشــمگین شــد و پرســید: »این 
چگونه بامبولی اســت کــه درآورده اید و آن را به من 

ترجیح داده اید؟«
مریــدان جملگــی فریــاد برآوردنــد کــه »ای پیر! 
حاشــا اگر مــا چیزی را به آزار و ســلب آســایش از تو 
ترجیــح دهیــم«. پیــر گفت: »پــس این چــه حالت 
اســت؟« مریدان گفتنــد: »در یکی از بــاد کفر، زنی 

شــوهرش را به دلیــل رفتــن بــه ماهیگیــری، در یک 
ســایت بــه قیمت ۲۵ دلار به حراج گذاشــته اســت؛ 
زنان ما نیز آموختند و به ســبب یلّلی و تلّلی هایمان 
ابتدا ما را در ســایت دیوار گذاشــتند و چون کســی ما 
را نخریــد، به دیــوار مهربانی آویختند.« پیر پرســید: 
»دلار دیگــر چیســت؟« مریــدان گفتنــد »واحد پول 
بــاد کفــر اســت« و ایــن از کرامات پیــر بود کــه واژه  
»ســایت« برایش ناشــناخته نبود ولی وی با »دلار« 

احساس غریبی کرد.
علی ایحال پیر که با وجود نبود مریدان، شــغل و 
کاسبی خود را در خطر دید، به نزد همسران مریدان 
شتافت و پس از مذاکراتی فشرده آنها را راضی کرد 
تا به خاطر روز جهانی همســر هم که شــده، مریدان 
را ببخشــند و همســران به  حرمت پیر بخشیدند. پیر 
مریــدان را به این خبــر آگاه کرد و مریدان را یک یک 
از چوب لباســی های دیوار مهربانی رهانید و مریدان 
جملگی از شدت خوشحالی جامه دریدند و مجدداً 

پی یلّلی و تلّلی شتافتند.
به دســت  را  مشــتریانش  دوبــاره  کــه  هــم  پیــر 
آورده بــود، خوشــحال بــه غــار خویــش بازگشــت، 
لکــن فرامــوش کرده بــود که ســطل آب داغی برای 
ســوزاندن مریــدان بر بــالای در آویزان کرده اســت، 
و چــون در غــار بگشــود آب بــر وی بریخــت و پیــر 
بســوخت و در نسخ متعدد نقل شــده که سوختگی 

پیر به ۷۰ درصد می رسید و این از کرامات وی بود.

محمدرضا رضایی
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روی سنگ مزار زنده یاد »پرویز دهداری« نوشته شده »معلم اخلاق«؛

اصل گمشده در فوتبال ملی
اهـــــداف  از  یکــــــــــی 
ورزش چــه در ســطح 
چــــــــه  و  حرفـــــــه ای 
آماتـــــــور آن، رعایــت 
»اخلاق« و منش های 
انســــــــانی اســت کــه 
کشــورها  تمـــــــــام  در 
بــا فرهنگ هــای متفاوت، بســیار محترم شــمرده 
شــده و اهمیــت بســیاری دارد. یکــی از دلایل این 
اهمیــت، فرهنگ ســازی برای نســل های جوان تر 
اســت و این ورزشــکاران هســتند که این اهمیت را 
عینیت می بخشند و برای همین وظیفه ای بسیار 
حساس و ســنگین بر دوش دارند زیرا نسل جوان 
بــا الگوبــرداری از آنــان، آینده یک جامعــه را رقم 
می زننــد، آینــده ای کــه »اخــلاق انســانی« در آن 
نقشی بسیار حیاتی دارد. رعایت شئونات اخلاقی 
آن قــدر حائــز اهمیت اســت که تبدیل بــه یکی از 
ارکان ورزش حرفــه ای شــده و بارها شــاهد بوده و 
هســتیم که در ورزش حرفه ای در کشورهای غربی 
که یک شکســت یا پیروزی، میلیون هــا دلار پول را 
جابه جــا می کنــد، با این حــال در چنیــن فضایی، 
اخلاق قربانی کسب درآمدهای نجومی نمی شود.
باشــگاه  میانــی  مدافــع  فردینانــد«  »ریــو 
منچســتریونایتد و تیــم ملــی فوتبــال انگلســتان 
در ســال 2003 از انجــام تســت دوپینــگ ســر بــاز 
زد امــا پیــش از آن کــه اتحادیــه فوتبال انگلســتان 
او را بــا محرومیــت مواجــه کنــد، توســط باشــگاه 
منچســتریونایتد بــه مــدت 8 مــاه محــروم شــد. 
»اســون گوران اریکســون« ســرمربی ســوئدی تیم 
ملی فوتبال انگلستان در آن زمان به دلیل احتیاج 
مبرم بــه فردینانــد برای مســابقات یــورو 2004 از 
باشــگاه »من یو« درخواســت کرد تا در حکم خود 
تجدید نظر کند زیرا بــا وجود محرومیت 8 ماهه، 
ایــن مدافــع ارزنده تورنمنتــی به آن اهمیــت را از 
دســت می داد اما حکم تغییر نکرد و ریو فردیناند 
نتوانســت تیــم ملی فوتبــال انگلســتان را در جام 

ملت های اروپای 2004 همراهی کند.
ـــ جنســی »کریم  مــورد بعــدی رســوایی اخلاقــی ـ
بنزمــا« مهاجــم فرانســوی باشــگاه رئــال مادرید 
اسپانیا بود که پس از اثبات آن، نه تنها به مدت دو 
ســال از تیم ملی فوتبال فرانســه کنار گذاشته شد 
بلکه جایگاه او در باشگاه رئال مادرید نیز به شدت 
بــه خطــر افتــاد و بــا جریمــه نقــدی و محرومیت 
روبه رو شــد. این زیر پا گذاشتن اخلاق اما در جایی 
پررنگ تر و غیرقابل بخشش تر می شود که اهمیت 
و »قداســت پیراهن تیم ملی« خدشه دار می شود 
زیرا شــأنیت و شخصیت تیم ملی اعتبار خود را از 
شــأنیت و شخصیت یک ملت می گیرد، ملتی که 
برای هر پیروزی دســت دعا به ســوی آســمان دراز 
می کند و اشــک شــوق می ریزد و برای هر شکست 

غمگین و متأثر می شود.
متأسفانه باید اقرار کرد که حجم بی اخلاقی ها در 

فوتبال باشــگاهی و ملی ما آنچنان از حد رد شــده 
و مــوارد بســیار دارد کــه در یــادآوری آن ها ممکن 
اســت چندیــن و چنــد مــورد از قلم بیفتــد، با این 
حال معلوم نیست که مدیران فوتبال کشور دیگر 
چه اتفاقی را باید نظاره گر باشند تا برای جلوگیری 
از تکرار نشــدن آنها کاری کنند؟ شــاید اگر در جام 
ملت های آسیای 2007 چین وقتی دو بازیکن تیم 
ملــی در برابر دوربین های تلویزیون به هم فحش 
دادند و یکدیگر را با سیلی نواختند، در جا با اولین 
پرواز به تهران برمی گشتند و تا مدت ها و شاید هرگز 
مفتخر به پوشــیدن پیراهن تیم ملی نمی شدند، 
امروز »اتوبوس تیم ملی« به واسطه رفتار زشت و 
زننده بازیکنی چون محمدحسین کنعانی زادگان، 
ســوژه رســانه ها و مکانی برای آلوده کردن فضای 
تیم ملی فوتبال جمهوری اسلامی ایران نمی شد. 
امــا متأســفانه، »نتیجه« بــرای مدیــران فوتبال و 
سرمربیان تیم های ملی آنقدر بااهمیت است که 
باعث می شود به راحتی چشمان شان را ببندند و 
گوش هایشان را بگیرند تا مبادا جایگاه »کادو داده 

شده« به آنان، متزلزل شود.
شــاید از »دراگان اســکوچیچ« نباید چنین توقعی 
داشته باشیم زیرا او با کارنامه ای بسیار ضعیف تر از 
بسیاری از مربیان وطنی در حالی که دیگر سرمربی 
»خونه به خونــه« بابــل هــم نبــود و در خــواب هم 
نمی دید که بازی های جام جهانی را در اســتادیوم 
محل برگــزاری ببیند، حالا روی نیمکت تیم ملی 
فوتبال ایران نشسته یعنی جایی که بهترین مربیان 
کارنامه دار دنیا آن هم با چنیــن بازیکنانی، آرزوی 
نشســتن روی آن را دارند.اما مدیران فوتبال کشور 
چطور؟ آیا این صندلی برای آنان هم زیاد است؟ 
کــه اینچنیــن، اخــلاق را قربانــی می کننــد؟ هنــوز 
یادمان نرفته که »دهداری هــا«، »پورحیدری ها«، 
»مهاجرانی ها« و... روی این نیمکت می نشستند 
و هنوز در یــاد داریم که زنده یــاد »پرویز دهداری« 
چرا در مسابقات مقدماتی جام ملت های آسیای 
ســال 1988 و در خاک بنگلادش در حالی که تیم 
ملی 3 تعویــض خود را کرده بــود یکی از بهترین 
بازیکنان تیم ملــی را برای »متنبه کردن« از زمین 
بیرون کشــید و تیم ملی حدود 30 دقیقه، 10 نفره 

در مقابل حریف بازی کرد.
آقایان، حضــرات، مدیران، مربیان، بازیکنان؛ این 
»تیم ملــی فوتبال ایران« اســت، پیراهن این تیم 
قداســت دارد، قداســتی کــه آن را از شــخصیت و 
شأنیت ملتی می گیرد که مردمِ روزهای سخت اند، 
مردمی که این پیراهن را پرچم خود دانسته و برای 
برافراشــته شدن آن هزینه های گزاف داده اند. این 
تیم متعلق به تک تک مردم ایران از خرمشــهر تا 
سرخس و از گواتر تا ارس است. فرزندان پاک این 
ســرزمین در رؤیاهایشــان پوشــیدن این پیراهن را 
می پرورانند، رؤیاهای شــیرین آنان را ویران نکنید 
و آن صندلی، نیمکت و پیراهن را تا بیش از پیش 

دیر نشده، به اهلش بسپارید!

هرمز شریفیان
روزنامه نگار
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بلیت های 15 دلاری برای دیدار دوستانه کشتی آزاد در تگزاس

ایران با یزدانی، امریکا بدون تیلور

گروه ورزشــی/ در آستانه بازی ایران و عراق در 
مرحله مقدماتی جام جهانی 2022 قطر، این 
دیدار تحت الشعاع ویروس کرونا قرار گرفته و 
اخبار مختلفی درباره ابتلای بازیکنان مختلف 
2 تیم به کووید 19 به گوش می رسد.  شرایطی 
اســکوچیچ  باعــث شــده دســت دراگان  کــه 
ســرمربی تیم ملی در پوست گردو برود. پس 
از  اینکه غیبت سردار آزمون و احمد نوراللهی 
در بازی با عراق به علت مثبت شــدن تســت 
کرونای شــان قطعی شــد، دوشــنبه شب خبر 
رسید احســان حاجی صفی کاپیتان تیم ملی 
نیز درگیر ایــن ویروس شــده و نمی تواند تیم 
ملی را همراهی کند و در این شرایط، سروش 
رفیعــی که در لیســت انتظــار قرار داشــت، به 
جمع اردونشینان فراخوانده شد. اما این تمام 
مشــکلات بــه وجود آمده بــر ســر راه یوزها در 
این دیدار نبــود. چرا که اللهیار صیادمنش به 
دلیل پیگیری مراحل انتقالش به  هال ســیتی 
انگلیــس نمی توانــد تیم ملــی را در ایــن اردو 
همراهــی کنــد و مهــدی طارمی دیگر ســتاره 
کشورمان که از پرتغال راهی ترکیه شده بود تا 
خود را به ایران برساند، به علت برف شدید و 
شرایط نامساعد جوی ترکیه، در شهر دالامان 
که در 800 کیلومتری استانبول است، مانده و 
منتظر بهتر شدن وضعیت جوی برای فراهم 
شدن شرایط پرواز به کشورمان از ترکیه است. 
درخصــوص دیگر لژیونرها هم امیر عابدزاده 
و پیام نیازمند باید ابتدا به پاریس و ســپس از 
دوبــی به ایران می آمدند. کریــم انصاری فرد 
هــم بایــد از آتــن وارد دوبی می شــد و ســپس 
بــه تهــران می آمــد و  این 3 نفر دیــروز بعد از 

ظهر به اردو اضافه شــدند. این بازیکنان پس 
از تســت کرونــا مســتقیم وارد اتاق های شــان 
شدند و در قرنطینه هستند. میلاد محمدی و 
علیرضا جهانبخش هم دیگر بازیکنانی بودند 
که خود را به اردو رساندند. اما در ادامه درگیری 
بازیکنــان بــا کرونــا، دیروز تســت ســیدمجید 
حســینی نیز مثبــت شــد و او اردوی تیم ملی 
را ترک کرد تا عارف آقاســی مدافع اســتقلال 
که در لیســت انتظار قرار داشــت، جایگزین او 
شــود.  البته عصر دیروز اعلام شــد که فرشــاد 
فرجی هم به اردوی ملی پوشــان دعوت شده 
اســت. در این شــرایط،  تمامی ملی پوشان به 
غیــر از طارمــی از ســاعت 18 دیــروز، تمرینی 
را در ورزشــگاه آزادی برگــزار کردنــد. مجتبــی 
خورشــیدی سرپرســت تیــم ملــی، دیــروز در 
خصوص آخرین شــرایط تیم ملی فوتبال به 
شــبکه خبر گفت: »ما واقعاً شــرایط سختی را 
تجربه می کنیم که شاید در تیم ملی بی سابقه 
باشــد. ما تلاش می کنیم پروتکل ها را رعایت 
کنیم و بــه دنبال این هســتیم بازیکنانی که با 
تأخیــر وارد اردوی تیم ملی شــدند وضعیت 
مناســبی داشــته باشــند. فعــلًا بــه مــا چیزی 
نگفته انــد اما بیشــتر ویروس هایی کــه در این 
شــرایط وارد بــدن می شــود  امیکــرون اســت. 
امیدواریم بقیه بچه ها در سلامتی کامل برای 

مسابقه آماده شوند.«
ë جولان کرونا در اردوی عراق

اما کرونا در اردوی عراق هم جولان می دهد 
و سایت »اسپورت« عراق خبر داد پس از مثبت 
شدن تست کرونای یاسر قاسم و مناف یونس، 
تســت کرونای امجد عطــوان  هافبک تیم ملی 

ساخت مستند؛ بهانه ملاقات ژاوی، پپ و انریکه
بیش از یک سال است که خوان کارلوس اونسوئه که در 

بین سال های 2014 تا 2017 به عنوان دستیار لوئیس انریکه 
روی نیمکت بارسلونا حضور داشت، به بیماری ALS مبتلا 
شده که درمانی برای آن وجود ندارد. در مورد این بیماری 

مستندی در حال ساخت است که اونسوئه نیز یکی از 
شخصیت های آن محسوب می شود. همین مسأله بهانه ای 

شد تا ژاوی هرناندز سرمربی فعلی بارسا، پپ گواردیولا 
که بین سال های 2008 تا 2012 سرمربی بارسا بود و اکنون 

هدایت منچسترسیتی را برعهده دارد و لوئیس انریکه 
سرمربی تیم ملی اسپانیا که بعد از پپ سرمربی بارسا بود، با 

یکدیگر دیدار کنند و در کنار اونسوئه عکس  بگیرند.

 عکس 
روز

صفحه 20

حاج  صفی و حسینی هم کرونا گرفتند، صیادمنش نمی آید، طارمی گرفتار برف و کولاک ترکیه

رفیعی، آقاسی و فرجی   به اردوی تیم ملی  دعوت شدند

دست اسکوچیچ در پوست گردو
ش

ــر
بـــ

امیری: تا آخرین لحظه برای پایان این مسیر سخت می جنگیم

تیــم ملی کشــتی آزاد ایران بادعوت فدراســیون کشــتی امریکا روز 23 بهمن ماه بــه مصاف تیم امریکا 
مــی رود. بــا توجه به دعــوت امریکایی ها تیم ملی به امارات ســفر کــرد تا کارهای مربــوط به ویزا را 
انجام دهند. حســن یزدانی ســتاره کشــتی آزاد دیــروز  گفت: »آمادگی خوبی بــرای دیدار با امریکا 

داریــم و امیــدوارم از لحاظ روحی و روانی هم برای مســابقات آمادگی لازم را داشــته 
باشیم. البته هدف من المپیک 2024 است.«

وحید امیری ملی پوش کشــورمان درباره آخرین وضعیت تیم 
ملی به ســایت فدراسیون فوتبال گفت: »می دانیم بازی خیلی 
ســختی پیــش رو داریم، هنوز کار تمام نشــده، برای ســربلندی 
کشــور و مردم عزیزمان می جنگیم و بــا اقتدار صعود می کنیم 

زیرا ما ایران هســتیم. خدا را                               شــکر همه چیز عالی اســت، 
تیم هم شــرایط عالی دارد، منتظر هستیم تا نفرات 

تیم ملی تکمیل شوند و با قدرت در این دو مسابقه 
شــرکت کنیــم. می خواهیــم دو بــازی خیلی خوب 
 انجــام بدهیــم و  امیــدوارم ایــن دیدارهــا با کســب

3 امتیــاز همــراه باشــد و تیم ملــی به جــام جهانی 
صعود کند.«

امیری در مورد اینکه خیلی ها می گویند کار 
تیــم ملی بــرای صعود به جــام جهانی 
تمــام شــده و آیا خــود ملی پوشــان هم 
چنیــن تصــوری دارند، چنین واکنشــی 
داشــت: »خیــر، زیبایی فوتبــال همین 
است که تا دقیقه 90 هیچ تیمی ناامید 

نیست. باید تا آخرین لحظه تلاش کنیم تا بتوانیم مسیر سختی 
که تاکنون با موفقیت پشــت ســر گذاشته ایم به اتمام برسانیم. 
جام جهانی بحثی است که تمام تلاش خود را                               برای رسیدن به 
آن انجام می دهیم. نکته دوم که خیلی مهم است صعود کردن 
به عنوان تیم اول اســت. تمام تلاش خود را                               به کار می گیریم تا 
با اقتدار صعود کنیم.« امیری یادآور شــد: »ان شــاءالله پس از 
قطعــی شــدن صعودمان بایــد برنامه ریــزی خیلی خوبی 
انجام شــود. بــا برگــزاری دیدارهــای تدارکاتــی و اردوهای 
خوب ان شاءالله نظمی که اکنون در تیم ملی وجود دارد به 
بالاترین حد خودش برســد تا آرزوی همه ما و هواداران که 
صعود از مرحله گروهی جام جهانی و رســیدن 
به مراحل بالایی این رقابت ها است محقق 
شود. مطمئن باشید برای سربلندی پرچم 
کشــورمان تمــام تلاش مــان را                               می کنیم.  
تنها درخواست ما از هواداران این است 
که بــا انرژی مثبت و دعــای خیر کمک 

کنند بتوانیم نتیجه مثبت بگیریم.«

این کشــور در تهــران مثبــت شــده و بازی های 
پیــش رو مقابــل ایــران و لبنان را از دســت داد. 
این در حالی است که پیش از این تست کرونای 
احمد جاسم مربی دروازه بان های عراق، غیث 
مهنا مدیر اداری و یاسین خبیر پزشک این تیم 
نیز مثبت شــده بود. ولی اتفاقی که در این بین 
رخ داد ایــن بــود کــه عراقی هــا به تســتی که در 
تهــران  زیر نظر ارگان های تأیید شــده از ســوی 
AFC گرفته شــده معتــرض بودنــد و خواهان 
تســت کرونــای مجدد شــدند. در این شــرایط، 

مظهر خلف بازیکن ســابق تیم ملی عراق نیز 
در مصاحبه تلویزیونی مدعی شــد: »ایرانی ها 
به شــکل بدی نســبت بــه کاروان مــا در تهران 
رفتار کردند. چرا باید بازیکنانی که تست شــان 
منفی است تست شــان در تهران مثبت شود؟ 
فــراس بحرالعلــوم عضــو فدراســیون فوتبال 
عــراق هــم در مصاحبــه بــا نشــریه »ســومریه 
نیــوز«، گفــت: »ما بلافاصلــه به کنفدراســیون 
فوتبال آســیا در ایــن زمینه نامه نــگاری کردیم 
و منتظــر پاســخ رســمی AFC در ایــن زمینــه 

هستیم.« اما محمد عماد مدیر روابط عمومی 
فدراســیون عراق گفت: »ما نشســتی آنلاین با 
حضور پزشک تیم ملی کشورمان با نمایندگان  
AFC، فیفا و ایران داشــتیم. این درخواســت از 
 AFC ســوی ما مطرح شــد اما با اجمــاع فیفا و
با فدراســیون ایران همسو شد و این اعتراض را 
نپذیرفت و در نتیجه یاسر قاسم، مناف یونس 
و امجــد عطــوان 3 بازیکــن تیــم وارد قرنطینه 
شدند و در نتیجه غیبت آنها در بازی پنجشنبه 

مقابل ایران قطعی است.«

تذکر کمیسیون اخلاق ورزش درباره دعوت کنعانی زادگان
دعــوت از محمــد حســین کنعانــی زادگان 
بــه تیــم ملی بعد از حواشــی که از ســوی او 
ایجــاد شــد، همچنــان یکــی از موضوعات 
مــورد انتقــاد پیرامون تیــم ملی اســت. در 
همین رابطه کمیسیون اخلاق ورزش کشور 
بــه رســیدگی نکردن بــه رفتــار غیراخلاقی 
ملی پــوش فوتبــال واکنــش نشــان داد.  به 
گزارش ایسنا، دبیرخانه کمیسیون اخلاق در 
مکاتبه ای با رئیس فدراسیون فوتبال ضمن 
اعتراض به این موضوع، خواستار رسیدگی 
و واکنــش مناســب بــه انتظــارات جامعــه 
اخلاق مــدار ورزش کشــور شــد. همچنیــن 
فوتبــال  پیشکســوت  کربکنــدی  رســول 
کشورمان در این خصوص به فارس گفت: 
»وقتــی بازیکنــی مرتکب اشــتباه می شــود 

حداقل نباید بــه او پاداش بدهیــم. در این 
ماجرا اصول را فدای نتیجه کردیم و وقتی با 
مهدی طارمی در تیم ملی آنگونه برخورد 
شــد،  کنعانــی زادگان   هم نباید  بــه اردوی 
تیم ملی دعوت می شد.« ابراهیم قاسمپور 
در این باره عنوان کرد: »اگر این مسائلی که 
می گویند در اردوی تیم ملی رخ داده باشد، 
کنعانی زادگان باید تنبیه می شد. بازیکنان 
فوتبــال خصوصــاً نفــرات تیــم ملــی برای 
جوان ها الگو هســتند و مــا نباید روی برخی 
مســائل و اصول پا بگذاریم. وقتی بازیکنی 
به تیم ملی می رســد باید مسائل اخلاقی، 
فرهنگی و اجتماعی را رعایت کند، اگر هم 
تخلف و اشــتباهی صورت می گیــرد باید با 

آن برخورد شود.«

اعضای مجمع در انتخابات فدراسیون فوتبال 
تصمیم اشتباهی گرفتند
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عزیــزی خادم دربــاره 140 میلیــارد تومان توضیح 
کمــک درخواســت  چطــور  مصطفــوی   نــداد، 

500 میلیون یورویی از دولت دارد؟

مقصــران حذف اســتقلال و پرســپولیس از آســیا 
باید دســته جمعی اســتعفا بدهند و بروند تا شاید 

مرهمی بر زخم  مردم باشد
صفحه 18

صفحه 18

 تیم ملی فوتبال زنان امروز  ساعت 17/30
در آخرین دیدار مرحله گروهی به میدان می رود

 ایران- چین تایپه 
بازی سرنوشت

رئیس جمهور  
 برنامه ای برای دیدار
با رئیس فیفا ندارد

 تأکید رئیس جمهور
  برای حمایت از 

تیم ملی فوتبال عملی شد

سخنگوی دولت:تکذیب ادعای عزیزی خادم 

 تماشای فوتبال
به قیمت جان

 شب تلخ جام ملت های آفریقا
 با 8 کشته و 38 مجروح سپری شد

صفحه 18صفحه 18صفحه 18صفحه 19

دست اسکوچیچ در پوست گردو

 حاج صفی و حسینی هم کرونا گرفتند، صیادمنش نمی آید،
طارمی گرفتار برف و کولاک ترکیه

همین صفحه

 رئیس فدراسیون فوتبال 
دیروز در جمع ملی پوشان مطرح کرد:

امیدوارم نتیجه 
بازی با عراق یکی 
از شیرین ترین 
اتفاق های 
زندگی تان باشد



گروه ورزشــی/ ســردار آزمون، مهاجم ملی پوش کشورمان شنبه شب 
بــا باشــگاه بایرلورکــوزن قــراردادی 5 ســاله امضا کــرد. ســتاره تیم ملی 
کشــورمان طبق قرارداد امضا شــده قرار اســت بعد از اتمــام قراردادش 
با زنیت روســیه در تابســتان پیش رو راهی آلمان شــود و در فصل جدید 
در بوندســلیگا بــازی کند. در همین رابطه نشــریه »اســپورت 1« آلمان از 
پیشــنهاد ســنگین بایرلورکوزن به زنیت برای انتقال ســردار در تابســتان 
گذشــته خبر داد و نوشت: »مسئولان باشــگاه بایرلورکوزن در ماه جولای 
2021 )تیرماه 1400( در نقل و انتقالات تابستانی با پیشنهادی 14 میلیون 

یورویی برای جذب سردار آزمون اقدام کردند. 
امــا در آن زمــان مدیران باشــگاه روســی بلافاصله پیشــنهاد باشــگاه 
لورکوزن را رد کردند. ستاره ایرانی در تابستان گذشته تمایل خود را برای 
جدایــی از زنیت و پیوســتن به تیم آلمانی ابراز داشــت ولــی با مخالفت 
باشگاه زنیت مواجه شد. زنیت با این تصمیم ضرری 14 میلیون یورویی 
را متحمل شد و اکنون باید تابستان به صورت رایگان این ستاره ایرانی را 
از دســت دهد.« نشــریه »اســپورت 1« آلمان در گزارشی دیگر به معرفی 
ســردار آزمــون ســتاره ایرانی تــازه وارد بایرلورکــوزن پرداخت و نوشــت: 
»عقــاب گنبد، شموشــک گرگان، اتکا گرگان این اســامی تیم هایی اســت 
کــه آزمون در دوره جوانان برای آنها بازی کرده و باید از اول تیرماه برای 

بایرلورکوزن بازی کند. 
هــر کس فکــر می کند که مدیریــت لورکوزن یــک اســتعداد و اعجوبه 
جوان را در وســعت اروپای شــرقی یا خاورمیانه شــکار کــرده، حداقل در 
مــورد ســن بازیکن اشــتباه می کند. چــون آزمــون به عنوان یــک مهاجم 
ملی پوش و کارکشــته وارد رقابت های بوندســلیگا می شــود. این بازیکن 
ایرانی تاکنون 39 گل در 60 بازی برای تیم ملی کشورش به ثمر رسانده 
و آمار قابل توجهی برای باشــگاه فعلی خود زنیت ســن پترزبورگ ثبت 
کرده اســت. این بازیکن 27 ســاله در 104 بازی با قهرمان روسیه 85 گل 
بــه ثمــر رســانده و ارزش این بازیکــن طبق ســایت ترانفســر مارکت 25 
میلیون یورو تخمین زده شــده و ارزشــمندترین بازیکن لیگ برتر روسیه 
به شــمار می آید. او در ســال 2013 به روبین کازان و روســتوف نقل مکان 
کرد، قبل از اینکه در ســن پترزبورگ عملکردی درخشــان داشــته باشد و 
بــه بازیکنی در کلاس بین المللی تبدیل شــود. او در آنجا ســه   بار متوالی 
قهرمان لیگ روســیه و حتی در ســال 2020 آقای گل لیگ شد.« در ادامه 
این گزارش نشــریه »اسپورت 1« آلمان معتقد است که مدیران لورکوزن 
با هوشــمندی تمــام موفق شــدند رقبــای توانمندی مثل لیــون، میلان، 
نیوکاســل، برنلــی و یوونتــوس را برای جذب ســردار آزمون کنــار بزنند و 

استارتی طوفانی در نقل و انتقالات زمستانی داشته باشند.
 عابدزاده بهترین دروازه بان هفته

اســپانیا،  لیــگ دســته دوم  بیســت و چهــارم  در چهارچــوب هفتــه 
پونفرادینا مقابل هوئســکا به 2-1 برتری رســید. درخشش امیر عابدزاده 
در دروازه پونفرادینــا باعــث شــد تــا ایــن دروازه بــان کشــورمان در تیــم 
منتخــب هفته قــرار گیرد. عابــدزاده در این بازی 8 مهار عالی داشــت و 
توانســت یک ســوپرواکنش را به نمایش بگذارد. همچنین دیروز ســایت 
»فوتومــچ« ترکیــه اعــلام کرد کــه خبرهای خوبــی جهت انتقــال اللهیار 

صیادمنش به باشگاه فنرباغچه به گوش رسیده است.
 این سایت مدعی شد که صیادمنش مهاجم ایرانی قرار است خزانه 
فنرباغچــه را پر کند. باشــگاه هال ســیتی انگلیس روز شــماری می کند تا 
صیــاد منــش را جــذب و به ترکیــب خود اضافــه کند. طبــق گزارش های 
رســیده تیم انگلیســی بابت این انتقال 5 میلیون 
یــورو به فنرباغچــه پرداخت می کنــد و انتظار 

مــی رود ایــن انتقــال تــا چنــد روز 
شــود.  تکمیــل  آینــده 

گفتنــی 

ســـــــــــــت  ا
منش  د صیـــــــــــــــا
در ســال 2019 از اســتقلال بــا 
مبلــغ 750 هزار یورو با قراردادی 5 ســاله 
قــرارداد  پیوســت. بندی در  بــه فنرباغچــه 
ایــن بازیکــن 17 ســاله در آن زمــان بود که 
باشــگاه ترکیــه ای در صــورت فــروش این 
بازیکن در آینده 20 درصد از مبلغ فروش 
را بایــد به اســتقلالی ها بدهــد. در صورت 
انتقــال نهایــی صیادمنش به هال ســیتی 
از 5 میلیون یــورو، یک میلیون یورو)بیش 
از 30 میلیارد تومان( به باشــگاه استقلال 

خواهد رسید.

 بهادری جهرمی: تأکید رئیس جمهور
 برای حمایت از تیم ملی فوتبال عملی شد

علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت در حساب 
کاربــری خــود در توئیتــر نوشــت:»تأکید رئیــس 
جمهــور برای حمایت از تیم ملی فوتبال، عملی 
شد. معاون اول به سازمان برنامه و بودجه دستور 
داد پاداش های معوق بازیکنان تیم ملی تسویه و 
هزینه های جشن صعود مقتدرانه به جام جهانی 

تأمین شود.«

گابریله پین ایران را ترک کرد
گابریله پین، مربی اســتقلال دوشنبه شــب ایران را ترک کرد تا چند روزی 
راهــی تعطیــلات شــود. او هفته آینــده به تهــران بازمی گردد تا کنار ســایر 
مربیان استقلال، بازیکنان را آماده دور برگشت رقابت های لیگ برتر کند.

پاسخ استقلال به مظاهری بعد از درخواست جدایی
رشــید مظاهری، دروازه بان تیم اســتقلال خواســتار جدایی از این تیم 
شــده و این موضوع را به مســئولان باشــگاه اعلام کرده اســت. به گزارش 
فارس، مظاهری مدت ها اســت می خواهد از باشــگاه اســتقلال جدا شود 
اما نه به شــکلی که با بازیکن باشــگاه دیگری معاوضه شود. او می خواهد 
باشــگاه اســتقلال رضایتنامه اش را با مذاکــره بین طرفین صــادر کند اما 
باشــگاه زیــر بــار  ایــن مســأله نرفته اســت. مظاهری 
طی روزهای اخیر در تمرینات اســتقلال شــرکت 
کــرده چون باشــگاه به وی اعلام کــرده یا باید به 
فــولاد برود و با یکی از بازیکنان این تیم معاوضه 
شود یا اینکه مرتب در تمرینات شرکت کند و به 
قــراردادش پایبند باشــد. آن طور که مشــخص 
مظاهــری  بــه  نــدارد  قصــد  اســتقلال  اســت 
رضایتنامــه بدهد و فقط راضی اســت او راهی 
تیمــی مثل فولاد شــود. در این بیــن مذاکرات 

این بازیکن با باشگاه ادامه دارد.

  چهارشنبه 6 بهمن 1400 فوتبال داخلی
 سال بیست و هشتم
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محمد محمدی سدهی/ حدود 11 ماه 
از ریاســت شــهاب الدین عزیــزی خــادم 
در فدراسیون فوتبال می گذرد. ماه هایی 
کــه بــا حواشــی، اظهارنظرهــای بعضــاً 
جنجالــی و البتــه ابهاماتــی درخصوص 
فدراســیون  در  جــاری  مســائل  برخــی 

فوتبال سپری شد. 
این در شــرایطی اســت کــه تیم ملی 
فوتبال در آســتانه ســریع ترین صعود به 
جــام جهانی قــرار دارد و همین مســأله 
باعث سرپوش روی برخی کم وکاستی ها 
شــده اســت. موضوعی که عزیزی خادم 
و اطرافیــان او روی آن مانــور می دهند تا 
افــکار عمومــی را از ابهامــات و ســؤالاتی 
که وجود دارد، منحرف کنند. اما مســائل 
مالــی، اتفاقــات قــرارداد با یک شــرکت 
برای اجرای VAR، صحبت های عجیب 
و تشــکر از خوبــان عالم پــس از بردهای 
تیــم ملــی و مســائلی دیگر باعث شــده 
شــاهد جــوی نــه چنــدان آرام و طبیعی 
در فوتبال مــان باشــیم. بخصوص اینکه 
عزیــزی خــادم هیــچ گاه حاضــر نشــده 
در مواجهه با ســؤالات رســانه ها، پاســخ 
شــفاف و روشــنی به ســؤالات بدهــد. در 
این بین یکی از اتفاقات تلخ فوتبال مان 
در ســال های گذشــته، در زمــان ریاســت 
عزیــزی خــادم افتــاد و دو تیــم بــزرگ 
و پرهــوادار پایتخــت یعنــی اســتقلال و 
شــدند.در  حــذف  آســیا  از  پرســپولیس 
میــان تمــام ایــن اتفاقات چنــدی پیش 
خبــری منتشــر شــد مبنی بــر اینکــه قرار 
است عزیزی خادم به مجلس برود و به 
نمایندگان مردم توضیحاتی درخصوص 
اقدامات و ابهامات بدهد. البته تعدادی 
از نماینــدگان هم بر ایــن موضوع تأکید 
داشــتند و حالا رئیس فراکســیون ورزش 
مجلــس در گفت و گــو با »ایــران« چنین 
توضیح داد: »تا به حال کســی از عزیزی 
خــادم نخواســته که بــه مجلــس بیاید و 
در مجلــس پاســخگوی ابهامات موجود 
باشــد. در واقــع طرف حســاب مجلس، 
فدراســیون فوتبــال نیســت و از این پس 
وزارت ورزش بایــد پاســخگوی ابهامات 
فدراســیون فوتبــال باشــد. ابهاماتــی که 
هم مربوط به مســائل مالی اســت و هم 
بــه صحبت هــای عجیب عزیــزی خادم 
برمی گردد. از وزارت ورزش درخواســت 
کردیــم که پاســخ تمــام این مــوارد را به 
مجلس بدهد. قرار اســت شــخص وزیر 
ورزش از ایشان پاسخ ابهامات را بخواهد 

و گزارشش را به ما بدهد.«

بخشــی از موارد مربوط به فدراسیون 
فوتبال که عزیزی خــادم باید درباره اش 
پاسخگو باشــد، به مســائل مالی مربوط 
می شــود. پیش از این رئیس فراکســیون 
ورزش مجلــس در مصاحبــه ای تأکیــد 
کــرد کــه سرنوشــت 140 میلیــارد تومان 
پــول تزریق شــده بــه فدراســیون فوتبال 
محمدمهــدی  اســت.  نامشــخص 
ایــن موضــوع،  بــه  اشــاره  بــا  فروردیــن 
»حــدود  داد:   ادامــه  را  صحبت هایــش 
یــک ماه پیش بــا خانم ژالــه فرامرزیان، 
معاون مالی وزیر ورزش جلساتی برگزار 
کردیــم و قــرار بــر ایــن شــد فدراســیون 
فوتبــال لیســت هزینه کــرد را بــه وزارت 
ورزش بدهــد و وزارت ایــن لیســت را به 
مجلــس ارائه دهــد که البتــه تاکنون این 
اتفاق نیفتاده و منتظریم این لیســت به 
دســت مان برسد. قرار است ریز هزینه ها 
در اختیــار مجلس قــرار بگیرد و موضوع 
بررســی شــود.«اما جالب اینجاســت که 
فدراســیون با این همــه ابهامات مالی از 
ریاســت جمهــوری درخواســت عجیبی 
دارد. داریوش مصطفوی، رئیس کمیته 
استیناف فدراســیون فوتبال پیش از این 
در برنامــه زنــده تلویزیونــی از آیــت الله 
رئیســی درخواســت کرد به فوتبال توجه 
کند و ۵00 میلیون یورو برای جام جهانی 
قطــر در اختیــار فدراســیون فوتبــال قرار 
دهــد. موضوعــی کــه رئیس فراکســیون 
ورزش مجلــس این گونــه نســبت به آن 
واکنــش نشــان داد: »دولت قرار نیســت 
پاســخگوی تعهدات فدراســیون فوتبال 
باشــد. هنوز گزارشــی در خصوص مبلغ 
140 میلیارد تومان دریافت نشــده و حالا 
دولت بیایــد و مبلغ گــزاف 500 میلیون 
یــورو بــه فدراســیون کمــک کنــد! وزارت 
ورزش باید از فدراســیون بخواهد که این 
مبلــغ کجــا هزینه شــده اســت. در حالی 
که خیلــی از ایــن پول ها می توانســت در 
نقــاط پراســتعداد کشــور هزینــه شــود و 
امثال مهدی طارمی شناســایی و تحویل 
فوتبــال شــوند.«یکی دیگــر از مســائلی 
کــه فوتبال ایران را تحت تأثیــر قرار داده 
موضوع حذف ســرخابی ها از آسیاست. 
اتفاقی که ســروصداهای زیادی به پا کرد 
و قطعاً تبعات منفــی آن در فوتبال مان 
بیشــتر نمایان خواهد شــد. فروردین در 
ایــن خصــوص بیــان داشــت: »واگذاری 
بــه  دو باشــگاه پرســپولیس و اســتقلال 
وزارتخانه هــای اقتصــاد و صمــت بــرای 
مصلحــت نظام بــوده تا کار انجام شــود 

و ایــن دو باشــگاه مردمــی بــا توجــه بــه 
شرایطی که داشتند، مشکلی برایشان در 
خصوص مالکیت پیش نیاید. متأسفانه 
صحبت هایــی در این خصــوص مطرح 
شد که نباید می شد چرا که بخشی از آنها 
صحبت های محرمانه در جلســات بود. 
وقتی اعلام می شــود که ایــن واگذاری ها 
صــوری بــوده، این نشــانه ای اســت که از 
داخل به »ای اف ســی« اطلاع داده شده 
و کاملًا مشــهود اســت. خود فدراســیون 
پروانــه حرفه ای دو باشــگاه را رد می کند 
و 48 ســاعت بعــد معجــزه می شــود و 
کمیتــه اســتیناف مجوز حرفــه ای این دو 
باشــگاه را تأیید می کند. آیا »ای اف سی« 
و فیفا قبول می کنند که ظرف 48 ساعت 
ایــرادات برطــرف شــده؟ مگــر ایــن کار 
شدنی است؟ اینها بحث برانگیز است.«

صحبت هایــی  اتفــاق  ایــن  از  پــس 
درخصــوص برخــورد با مســببان حذف 
ســرخابی ها مطــرح شــد. گرچــه هنــوز 
اتفاقــی نیفتاده و حتی مســئولان فوتبال 
یــک عذرخواهــی ســاده هــم از مــردم و 
فراکســیون  رئیــس  نکردنــد.  هــواداران 
ورزش مجلــس در این بــاره گفــت: »در 
و  فوتبــال  فدراســیون  بایــد  اول  وهلــه 
ورزش  وزارت  بــه  باشــگاه  دو  مدیــران 
پاسخگو باشند و پس از آن وزارت ورزش 
نتیجــه را بــه مجلــس اطــلاع دهــد. این 
سلســله مراتب باید طی شود تا مسببان 

این اتفاق ناگوار معرفی شوند. 
اگــر واقعاً به ایــن نتیجه رســیدند که 
کم کاری صــورت گرفته یا به نوعی قصد 
ضربه زدن بــه روح و روان جامعه وجود 
داشــته، عذرخواهی از مردم و استعفای 
می توانــد  حــدودی  تــا  دســته جمعی 
مرهمــی بــر این زخــم باشــد. بایــد این 
را در نظــر داشــته باشــیم که فدراســیون 
وظیفه حرفه ای کردن باشگاه ها را ندارد 
ولی حواشی ای که در این مدت پیرامون 
فدراســیون فوتبال وجود دارد و ما شاهد 
آن هســتیم، این شــائبه را ایجاد می کند 
کــه فدراســیون در این موضــوع کم کاری 
کــرد. هرچند ایــن کم کاری هــا و نواقص 
در ســال های گذشــته هــم وجود داشــته 
امــا دولــت و مدیــران دو باشــگاه تغییــر 
کرده اند و تا جایی که ما شاهدیم اراده ای 
بــرای تغییــر ســاختار دو باشــگاه وجــود 

دارد.«
اما آیا استعفای دسته جمعی دردی 
فراکســیون  رئیــس  کــرد؟  خواهــد  دوا 
مجلــس این گونه پاســخ داد: »دردی که 

دوا نمی کنــد. روزی کــه یــک تصمیمــی 
می گیریــم و افــرادی را بــرای کاری مهم 
مستقر می کنیم باید هم  چنین روزهایی 
را پیش بینــی کنیم. فوتبــال جای آزمون 
و خطــا نیســت، فوتبــال جــای افــرادی 
نیســت که بــرای خود رزومــه ایجاد کنند 
و بروند. فوتبال جای مطرح شــدن افراد 
غیرفوتبالــی نیســت. فوتبــال را بایــد به 
دســت فوتبالی ها سپرد، کسی که زندگی 
و ســرمایه و جوانــی اش را گذاشــته بایــد 
بر فوتبال مدیریت کند، کســی که دانش 
ایــن کار را دارد. فوتبــال ایران چهره های 
اینهــا  بین المللــی زیــادی دارد و همــه 
حذف شــده اند به این خاطر که برخی ها 
دنبــال این هســتند که در کنــار فوتبال به 
آمال و آرزوهای شخصی شان برسند. در 
صورتی که افرادی هســتند که می توانند 
بــه فوتبال مــا اعتبــار بدهند. متأســفانه 
فوتبــال  فدراســیون  انتخابــات  روز  در 
عزیزانــی که در مجمع حق رأی داشــتند 
به افراد فوتبالی پشــت کردند و تصمیم 
نادرســتی گرفتند که حالا مــا باید هر روز 
شاهد اتفاقات بدی باشیم. اینها مسائل 
پیش پا افتاده ای است که باید در فوتبال 
محــلات در مورد آن صحبــت کرد نه در 
فوتبالــی کــه 20 بازیکــن لژیونــر و ادعای 
فدراســیون دانش بنیــان دارد. نــه اینکــه 
بــا هــزار وعــده وعیــد، ادعــای ورود هزار 
میلیــارد پول داد اما هــر روز با پادرمیانی 
بیت المــال  از  افــراد مختلــف مبالغــی 
دریافــت کنند و پاســخگو نباشــند.«تیم 
بــرای  مناســبی  شــرایط  فوتبــال  ملــی 
صعود بــه جام جهانی دارد و شــاگردان 
اســکوچیچ تنهــا یــک پیــروزی تا کســب 
جــواز حضور در قطر فاصلــه دارند. او در 
خصوص برنامه های فراکســیون ورزش 
مجلــس بــرای تیــم ملــی و فدراســیون 
فوتبــال اظهارداشــت: »تــلاش مــا ایــن 
است که نقش حمایتی مان را در فوتبال 
ملــی به خوبــی انجــام دهیم و عــلاوه بر 
ایــن، از نظــر نظارتــی هــم اقدامــات در 
خصوص ابهامات موجود در فدراسیون 
فوتبــال هــم بایــد انجــام شــود کــه البته 
مســتلزم این اســت کــه طرفین نســبت 
بــه تمامــی برنامه هــا شــفافیت داشــته 
باشــند تا بتوانیم گره مشکلات فوتبال را 
بازکنیم. اگر شــفافیتی هم وجود نداشته 
باشــد قطعاً به ســراغ راه دومی خواهیم 
رفــت و دســتگاه های نظارتــی بــا دقــت 
بیشتر فعالیت های فدراسیون فوتبال را 

رصد خواهند کرد.«

گــروه ورزشــی/ تیــم ملــی فوتبــال 
زنــان ایــران امــروز در آخریــن دیــدار 
مرحلــه مقدماتــی بــه مصــاف چیــن 
مریــم  شــاگردان  مــی رود.  تایپــه 
صفــر-  تســاوی  از  بعــد  ایراندوســت 
صفر مقابل هنــد میزبان و باخت 7- 
صفر برابر چین ســاعت 17:30 امروز 
در ورزشــگاه دی وای پاتیل شهر ناوی 
مومبای در حالی بــا تایوانی ها روبه رو 

می شــوند که تســت کرونای 4 بازیکن 
به نام هــای ثنا صادقــی، نگین زندی، 
ســمانه چهکنــدی، مرضیــه نیکخــواه 
مثبــت شــده اســت. آنهــا بــه همــراه 
فاطمــه علیپــور، سرپرســت تیم ملی 
که او هم به کرونا مبتلا شــده قرنطینه 
هســتند و در اتاق هــای ایزولــه به ســر 

می برند.
فدراســیون  ســایت  گــزارش  بــه 

پزشــک  فهیمی پــور  فرینــاز  فوتبــال، 
تیــم ملــی فوتبال در خصــوص مثبت 
شــدن تســت کرونای 4 بازیکــن گفت: 
»با توجه به پروتکل های کنفدراســیون 
فوتبــال آســیا، تیم ها 72 ســاعت قبل 
از هر مســابقه باید تست PCR بدهند. 
آنها دوشــنبه - 4 بهمن مــاه - از تمام 
اعضــای تیــم تســت کرونــا گرفتنــد و 
اعلام شــد که تست 4 بازیکن و فاطمه 

علیپور مثبت شــده اســت. این نفرات 
به مــدت 7روز در قرنطینــه هســتند و 
در صــورت عــدم وجــود علامــت، روز 
چهارم تســت مجــددی از آنهــا گرفته 

می شود.«
در هــر صــورت تیــم ملــی بــا ایــن 
شــرایط به مصاف چیــن تایپه می رود. 
حریفــی که رنکینــگ 39 جهان را دارد 
و در بــازی اول خــود مقابل چین 4 گل 
دریافــت کــرد. در ایــن میــان تیم ملی 
بازیکنــان  زیــاد  تعــداد  به دلیــل  هنــد 
کرونایی از ادامه مســابقات حذف شد 
و بدین ترتیب تیــم ملی ایران که تنها 
امتیــاز حاصــل از تســاوی بــا ایــن تیم 
گل  تفاضــل  نظــر  از  داد،  دســت  از  را 
شــرایط پایین تــری نســبت بــه حریف 
امــروز  بایــد در دیــدار  بنابرایــن  دارد. 
برنده میدان را ترک کند تا صعودشان 
به عنوان تیــم دوم قطعی شــود. البته 
به دلیــل باخــت 2-0 ویتنــام بــه ژاپن، 
صعــود ایــران با تســاوی مقابــل چین 
تایپــه هم امکان پذیر اســت چرا که دو 
تیم برتر ســوم از گروه هــای 3 گانه هم 
جواز صعود به مرحله بعد را به دست 

می آورند. 

عصر دیروز شــهاب الدین عزیزی 
ملــی  تیــم  اردوی  محــل  در  خــادم 
بــا  دقایقــی  و  شــد  حاضــر  فوتبــال 
گفت و گــو  بــه  فنــی  کادر  و  بازیکنــان 

پرداخت. 
رئیس فدراسیون فوتبال در جمع 
ابتــلای  خصــوص  در  ملی پوشــان 
برخــی از بازیکنان تیــم ملی به کرونا 
هرچــه  »امیــدوارم  داشــت:  اظهــار 
ســریع تر این بیماری ریشــه کن شــود 
و بــرای بازیکنانی که بــه این بیماری 
مبتلا شــده اند آرزوی ســلامتی دارم. 
بــه یــاری خــدا در آســتانه ایــن بازی 
شــما  تک تــک  تــلاش  بــا  کــه  مهــم 
عزیــزان و همچنین آقای اســکوچیچ 
تیم ملــی موقعیت مطلوبــی را دارد 
بتوانیــم ســریع ترین صعــود را رقــم 
بزنیــم. این بــازی قطعــاً از بعد فنی 
ســخت اســت امــا امیــدوارم نتیجــه 
آن یکــی از شــیرین ترین اتفاق هــای 
تمــام  هــم  مــا  باشــد.  زندگی تــان 
تلاش مــان را انجام دادیــم و مهم تر 
از همه با تلاشــی که اسکوچیچ و تیم 

را  بتوانیــم خودمــان  فنــی اش دارد، 
بــرای یک جشــن بــزرگ ملــی و یک 
صعــود تاریخــی کــه همیشــه باعــث 

افتخار باشد، حاضر کنیم.«
 در حالــی کــه بهــادری جهرمــی، 
رئیــس  تأکیــد  از  دولــت  ســخنگوی 
جمهــور بــرای حمایــت از تیــم ملی 
فوتبــال در حســاب کاربــری خــود در 
توئیتــر خبــر داده بود، عزیــزی خادم 
اعلام کرد: »از مســاعدت ویژه رئیس 
جمهــور کــه پیگیــر بودنــد و معــاون 
صــادر  ویــژه ای  دســتور  ایشــان  اول 
کردنــد تا با پیگیــری وزیــر ورزش کار 
اختصاص پاداش به تیم ملی انجام 
شــد و دســتور این تصمیم به صورت 
کتبی صادر شــد تا با یاری خدا بحث 
مربــوط بــه پرداخت پاداش به شــما 
عزیــزان انجــام شــود. مــن بــه اینجــا 
آمــدم تا هــم خدا قــوت بگویم و هم 
حامــل ایــن پیام بــرای شــما عزیزان 
باشــم و امیدوارم روز پنجشــنبه همه 
شــاد و خوشــحال در کنار هم جشــن 

صعود را برگزار کنیم.«

خــادم  عزیــزی  شــهاب الدین 
رئیس فدراسیون فوتبال، 11 آذر و در 
حاشــیه مراســم افتتاحیه جام عرب 
فیفــا در قطــر بــا جیانــی اینفانتینــو 
رئیــس فدراســیون جهانــی فوتبــال 
دیدار و در مورد موضوعات مختلف 
فوتبــال گفت وگــو کــرد و پــس از آن 
بــود کــه خبــر رســید اینفانتینــو قرار 
اســت بــه ایــران بیایــد و یکــی از دو 
بــازی تیم ملی برابــر عراق و امارات 
را از نزدیــک نظاره گر باشــد. ســفری 
که فدراســیون فوتبــال روی آن مانور 
زیــادی داد و حتــی عزیــزی خــادم 

29 دی و در مراســم روز ملــی هوای 
گفــت: »برنامه ریــزی کردیــم  پــاک 
اینفانتینــو کــه احتمالًا بیــن هفتم تا 
یازدهــم بهمن بــه ایــران می آید، با 
رئیــس جمهــور کشــورمان دیــدار و 
گفت وگو کند.« به گزارش فارس، اما 
این موضوع توسط سخنگوی دولت 
تکذیب شــد. علی بهــادری جهرمی 
دیــروز و در نشســت خبــری اش، در 
دیــدار  پیرامــون  ســؤالی  بــه  پاســخ 
رئیس فیفا با آیت الله ســید ابراهیم 
مبنــی  گفت: »درخواســتی  رئیســی، 
بر دیــدار با رئیس جمهــور از جانب 

رئیــس فیفــا واصــل نشــده اســت و 
چنیــن برنامــه ای هم در دســتور کار 

رئیس جمهور قرار ندارد.«

در روزهای گذشته اعلام شده بود 
که 10 هزار تماشــاگر می توانند بازی 
ایــران و عــراق را به شــرط تزریق دو 
دوز واکسن تماشــا کنند ولی حسین 
عملیاتــی  قــرارگاه  فرمانــده  ســپهر 
وزارت کشــور،  کرونــا در  بــا  مقابلــه 
دربــاره برخــی نگرانی هــا از حضــور 
تماشــاگران در بــازی مقابــل عــراق 
به شــبکه خبــر گفــت: »گزارش های 
دریافتــی نســبت بــه افزایش شــش 
برابــری بیمــاران ســرپایی در کشــور 
نسبت به هفته گذشته حکایت دارد 
و در چنین شــرایطی هرگونه تجمع 

فرهنگی و ورزشــی احتمال افزایش 
شــیوع ســویه جدیــد اُمیکــرون را به 
دنبال دارد. متأسفانه تست کرونای 
بازیکنــان  از  توجهــی  قابــل  تعــداد 
و  کشــورمان  بــزرگ  باشــگاه های 
همچنین همراهــان تیم ملی عراق 
مثبت اعلام شــده که جــای نگرانی 
دارد و برای همین از عزیزان وزارت 
ورزش و فدراســیون فوتبــال انتظــار 
صددرصــدی  رعایــت  کــه  داریــم 
پروتکل هــای بهداشــتی در مســابقه 
پیــش روی تیــم ملی را مــورد توجه 
قرار دهند. برای همین ممکن است 

مســابقه پیش روی تیــم ملی بدون 
حضــور تماشــاگران یــا بــا ظرفیــت 

خیلی محدود برگزار شود.«

تیم ملی فوتبال زنان امروز در آخرین دیدار مرحله گروهی به میدان می رود

ایران- چین تایپه؛ بازی سرنوشت
رئیس فدراسیون فوتبال دیروز در جمع ملی پوشان مطرح کرد:

امیدوارم نتیجه بازی با عراق یکی از 
شیرین ترین اتفاق های زندگی تان باشد

  عزیزی خادم درباره 140 میلیارد تومان توضیح 
نداد، مصطفوی چطور درخواست 

کمک 500 میلیون یورویی از دولت دارد؟
   مقصران حذف استقلال و پرسپولیس از آسیا باید 
دسته جمعی استعفا بدهند و بروند تا شاید مرهمی 

بر زخم  مردم باشد
   در روز انتخابات فدراسیون، مجمع به افراد 

فوتبالی پشت کرد

ایران- عراق؛ شاید بدون تماشاگررئیس جمهور  برنامه ای برای دیدار با رئیس فیفا ندارد
فرمانده قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونا در وزارت کشور خبر دادتکذیب ادعای عزیزی خادم توسط سخنگوی دولت

زنیت 14 میلیون یورو به خاطر آزمون ضرر کرد

پر شدن خزانه فنرباغچه توسط صیادمنش



کمیته اخلاق به شرط  بندی رسیدگی نکرد
حامــد جیرودی/ علی اکبر یوســفی بازیکن اســبق تیم ملــی فوتبال 
اســت که ســابقه بازی در تیم های مختلفی را در کارنامه اش دارد. او که 
متولد ۲۱ شــهریور ۱۳۴۸ اســت، دربــاره وضعیت ایــن روزهای خود به 
خبرنــگار »ایران« گفت:»من در حال حاضر در کار آزاد فعال هســتم و 
چند سالی است که از فوتبال دورم. وقتی سال ۱۳97 سرمربی شهدای 
بابلسر بودم، مسائل شرط  بندی رخ داد و من آنها را در در برنامه 90 به 
عادل فردوسی پور گفتم و بعد هم از فوتبال رفتم. فکر می کنم فوتبال 
بــرای امثال من نیســت. البته نمی خواهم به کســی توهیــن کنم. چون 
خیلی ها فوتبالی هستند و سلامت کار می کنند و منظورم غیرفوتبالی ها 
هستند که باعث شدند ما فعلًا دور و بر فوتبال نباشیم. من از مسئولان 
فوتبال گله مند هستم. ما آن موقع همه مدارکی  را که در اختیار داشتیم 
به صورت مســتند در اختیار کمیته اخلاق قرار دادیم ولی متأسفانه آن 
پرونده مختومه شد. در حالی که  اگر بررسی می شد، محرومیت هایی را 
برای برخی افراد در پی داشت ولی با بستن آن به ما یاد دادند که نباید 

روشنگری کنیم.«
یوســفی درباره نیم فصل اول لیگ برتر چنیــن نظر داد:»به اعتقاد 
من بازی های نیم فصل اول فراز و نشیب زیاد داشت. یکی از معضلاتی 

که در فوتبال ما وجود دارد،  بحث ســخت افزاری و دیگری مالی است. 
الان تیم هایی که وابسته نفت هستند، با مشکلات زیادی دست و پنجه 
نــرم می کننــد. وقتی می بینم تیم های اســتقلال و پرســپولیس از آســیا 
حذف می شــوند یا پرســپولیس با چنین مشــکلات مالی مواجه است، 
ناراحت می شــوم. با این حال در نیم فصل شــاهد درخشش تیم هایی 
مثــل مس رفســنجان بودیم که ســاختار دارد و خوب بــازی می کند.«او 
کــه در دهــه 70 یکی از لژیونرهــای فوتبال ایران هم بــوده درباره دوران 
بازیگــری خودش نیز توضیــح داد:»من خودم کارم را بــا جوانان نفت 
تهران آغاز کردم و آقای گل تهران شدم و بعد از سال 67 به پاس رفتم 
و 7 ســال آنجــا بودم. بعد هــم به همراه تعدادی از پاســی ها به بهمن 
رفتیم و در ادامه به تیمبارو ســنگاپور پیوستم. در ادامه هم با القادسیه 
کویــت بــازی کردم و پس از آن در الفجیره امــارات به همراه آقای علی 
اصغر مدیرروستا بازی کردم. در پرسپولیس هم یار کمکی بودم. زمانی 
که فوتبال را شروع کردم مهاجم بودم ولی در ادامه آقای فیروز کریمی 
تشــخیص داد یــک خط عقب بیایم و هافبک شــدم. البتــه در پاس در 

همه پست ها بازی کردم جز دروازه بان.«
یوســفی که ســابقه ۸ بازی ملی و یــک گل زده نیز برای ایــران دارد، 
درباره دوران ملی اش گفت:» در مقدماتی جام جهانی ۱994، بازی های 
آســیایی هیروشــیما و جام ملت های ۱996 افتخار این را داشــتم که در 
خدمت تیم ملی باشم. البته در زمان آقای علی پروین در حق من کم 
لطفی شــد وگرنه می توانســتم بازی های ملی بیشتری داشته باشم. در 
جام جهانی فوتسال هم بودم که با مربیگری آقای مایلی کهن به مقام 
چهارم جهان رســیدیم و 5 گل هم آنجا زدم.«این پیشکســوت فوتبال 
درباره شــرایط حال حاضر تیم ملی هم عنــوان کرد:»این تنها دوره ای 
اســت که ما خیلی راحت داریم صعود می کنیــم. البته در خط دفاعی 
مشــکلاتی داریم و بــه نظرم جایگزینی برای ســیدجلال حســینی پیدا 
نشــده اســت. با این حــال، خط حمله خوبــی داریم و ســردار و طارمی 

باعث افتخار ما هستند.«

ستاره هایی که قید جام جهانی را باید بزنند
دراگان اسکوچیچ سرمربی تیم ملی در اظهار نظر اخیرش عنوان کرد 
که با سبک بازی وریا غفوری و رامین رضاییان مشکل دارد و به دلایل فنی 
آنها را به تیم ملی دعوت نمی کند. این در حالی است که کاپیتان استقلال 
در صحبت هایی که هر وقت درباره تیم ملی انجام داده، دعوت نشدنش 
را غیرفنی می داند. رضاییان هم مدافعی اســت که اکثر کارشناســان بازی 
او را بــه لحاظ فنی قبول دارنــد و او در چند فصلی که در فوتبال قطر برای 
الشــحانیه، الدحیل و الســیلیه بازی کرده، جزو بازیکنــان گلزن این تیم ها 
بوده که حضور مؤثری در ترکیب شان داشته اشت. با این حال، اسکوچیچ 
با صحبتی که درباره آنها داشت، آب پاکی را روی دستان شان ریخت و به 
نظر می رسد که وریا و رامین باید قید حضور در جام جهانی ۲0۲۲ قطر را 
بزننــد. مگــر اینکه در ماه های آینده و منتهی به جــام جهانی تغییراتی در 

کادر فنی تیم ملی رخ دهد و آنها امیدوار به بازگشت شوند.

توصیه آقا مصطفی جواب می دهد؟
مصطفی دنیزلی ســرمربی ســابق تیم ملی ترکیه یکی از مشــهورترین 
مربیانــی کــه در فوتبــال ایران به فعالیــت پرداخته و بیــن علاقه مندان به 
فوتبال خصوصاً هواداران پرسپولیس از محبوبیت زیادی برخوردار است. 
ایــن مربی در ایــن فصل هدایت آلتــای ترکیه را برعهده داشــت و محمد 
نــادری مدافــع فصل گذشــته اســتقلال هــم زیر نظــر او در این تیــم بازی 
می کرد ولی مدتی اســت که دنیزلی از ســمتش کناره گیری کرده است. در 
این شــرایط، آقا مصطفی در جدیدترین اظهار نظــرش از اینکه نادری به 
تیم ملی ایران دعوت نمی شــود، تعجب کرده است. نادری در این فصل 
در ۱7 بــازی از ۲۳ بازی تیمش در ســوپر لیگ ترکیه بــه میدان رفته و یک 
پاس گل هم داده اســت. او در زمان مارک ویلموتس اولین حضورش در 
تیــم ملی را تجربه کرد ولی از زمان حضور دراگان اســکوچیچ به تیم ملی 
دعوت نشــد و به نظر می رســد ســرمربی تیم ملی به بازی او هم اعتقادی 

ندارد و حالا باید دید با توصیه دنیزلی ملی پوش می شود یا نه.

 استقبال از بازیکنی که مرام گذاشت
یکــی از بازیکنانی که به همراه تیم ملی عراق به ایران آمده تا در بازی 
روز پنجشنبه این ۲ تیم در ترکیب احتمالی کشورش به میدان برود، بشار 
رســن است؛ هافبک ســابق پرســپولیس که حالا برای القطر بازی می کند. 
نکته ای که درباره رســن وجود دارد، این اســت که او جزو معدود بازیکنان 
خارجی چند ســال اخیر پرســپولیس بود که با خوبی و خوشــی از این تیم 
جدا شــد و شکایتی نکرد. بشــار به قول ما ایرانی ها مرام گذاشت و تا بازی 
فینال لیگ قهرمانان آســیا ۲0۲0 سرخپوشــان پایتخت را همراهی کرد. او 
برای 4 بازی ابتدایی لیگ بیســتم هم پولی نگرفت و برای رضایتنامه اش 
هــم ۱۳0 هــزار دلار بــه قرمزهــا پرداخــت کرد تا اگــر چه مبلــغ کمی برای 
دریافت رضایتنامه اش داده باشــد ولی ســود حداقلی را به پرسپولیسی ها 
رســانده باشــد. در این شرایط، او وقتی به عنوان بازیکن تیم ملی عراق به 
ایــران آمد، مورد اســتقبال هواداران در فــرودگاه قرار گرفت تا آنها نشــان 

دهند چقدر برای او ارزش قائل هستند.
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اکسپرس )انگلیس(
اخــراج کلودیــو رانیــری از تیــم فوتبال 
واتفــورد، مهمتریــن اتفــاق در فوتبال 
انگلیس بــود که جلد اکثر روزنامه های 
ورزشی این کشور را به خود اختصاص 
داد. اکســپرس با تیتر» رانیــری اخراج 
بعــد از ۱4 مســابقه« بــه ایــن موضوع 
پرداختــه و نوشــته که شکســت مقابل 
دوران  بــر  بــود  خلاصــی  تیــر  نوریــچ 
حضور کوتــاه مــدت پیرمــرد ایتالیایی 

در واتفورد.

توتو اسپورت )ایتالیا(
 این روزنامه هم از قطعی شدن انتقال 
ولاهوویــچ به یوونتوس بــه عنوان یک 
اتفاق بزرگ نوشــته است. اما در مورد 
تیم ملــی ایتالیا هم کــه اردوی خود را 
شــروع کرده و آماده حضور در پلی آف 
حســاس جــام جهانــی می شــود تیتــر 
زده:» مانچینی، هفت چهره جدید« و 
سوپرماریو که به بازگشت ماریو بالوتلی 
چهــره جنجالــی فوتبال ایتالیــا به تیم 

ملی اشاره دارد.

گاتزتا )ایتالیا(
بــه  انتقــال  نزدیکــی  در  ولاهوویــچ 
 یوونتــوس قــرار دارد. گاتزتــا تیتــر زده:
» یــووه، بفرما ولاهوویــچ.« این روزنامه 
نوشــته توافق بیــن مهاجــم فیورنتینا و 
 باشــگاه یوونتــوس انجام شــده اســت. 
7 میلیــون یورو برای 5 فصل. مذاکرات 
با فیورنتینا هم ادامه دارد تیمی که برای 
فــروش ولاهوویــچ در نقــل و انتقــالات 
زمســتانی هم مشــکلی نــدارد و حاضر 

است با یووه همکاری کند.

شب تلخ جام ملت های آفریقا با 8 کشته و 38 مجروح سپری شد

تماشای فوتبال به قیمت جان
گــروه ورزشــی/ هجــوم جمعیــت بــرای ورود 
بــه ورزشــگاه اولمبــه در پایتخت کامــرون، برای 
تماشای مســابقه مرحله یک هشتم نهایی جام 
ملت هــای آفریقــا بیــن کامــرون میزبــان و تیــم 
کومــور، اتفاقات تلخــی را رقم زد. رئیس جمهور 
کامــرون، پل بیــا، بابت این ماجرا واکنش نشــان 

داد و اظهار تأسف کرد.
در اثــر فشــار جمعیت بیــرون از ورزشــگاهی 
کــه دوشــنبه میزبان بــازی کامرون و کومــور بود، 
دســت کم ۸ نفر جان خود را از دست دادند. این 
خبــری بــود کــه وزارت ارتباطات کامــرون اعلام 
کرد. این حادثه در ورودی جنوبی ورشگاه اولمبه 
اتفــاق افتــاد، ورزشــگاهی کــه در آن کامــرون بــا 
نتیجه ۲-۱ از ســد کومور گذشت. بیش از ۳۸ نفر 
هــم در این ســانحه آســیب دیدند کــه هفت نفر 
آنها اوضاع وخیمی داشتند و به بیمارستان های 
منطقه منتقل شــدند. بسیاری از خبرنگارانی که 
داخــل ورزشــگاه بودند، از آنچه بیرون ورزشــگاه 
اتفــاق افتاده بود خبر نداشــتند و بعد از شــنیدن 
ماجرا کاملًا شوکه شــدند. به همین دلیل بود که 
تا اواســط مســابقه هیچ خبــری در این مــورد در 

رسانه های بین المللی منتشر نشد.
 تحقیق و بررسی

کنفدراسیون فوتبال آفریقا )CAF(، به عنوان 
متولی فوتبال در قاره سیاه، اعلام کرد که از وقوع 
ایــن حادثه در ورزشــگاه اولمبه در شــهر یائونده 
)پایتخت کامرون( مطلع شده است. ورزشگاهی 
که به دلیل شیوع کرونا با 60 درصد ظرفیت خود 
پذیرای تماشاگران اســت اما در مورد بازی هایی 
که کامرون میزبان در آن حضور دارد، ۸0 درصد 
ظرفیــت ورزشــگاه پــر می شــود. در بیانیــه ای که 
در توئیتــر کنفدراســیون فوتبــال آفریقــا منتشــر 
شــد اینچنین آمده اســت: »این کنفدراســیون در 

حــال بررســی وضعیــت اســت و تــلاش می کند 
جزئیــات بیشــتری را در مورد اخباری که منتشــر 
شــده است به دســت بیاورد. ما در ارتباط مداوم 
با دولت کامرون و مســئولان برگزاری مســابقات 
جام ملت های آفریقا هستیم.« سخنگوی کمیته 
برگزاری مســابقات جام ملت هــا، ابل امبنگو در 
ایــن مورد توضیح داد: »حادثــه ای رخ داد که در 
هر جایی که فشــار و ازدحام وجود داشــته باشــد 
ممکــن اســت رخ دهــد! ما بــه دنبــال اطلاعات 
موثــق در مورد تعداد تلفــات در این حادثه تلخ 
هســتیم.« در بیانیه ای که دولت کامرون منتشــر 
کرد نیز رئیس جمهور پل بیا با ابراز تأسف از این 

اتفــاق، با خانواده های داغدیده ابراز همدردی و 
بــرای مصدومان حادثه نیــز آرزوی بهبود هرچه 
ســریع تر کــرد. البتــه دولــت او بابــت ایــن ماجرا 

بشدت تحت فشار قرار گرفته است.
 50 سال بعد

از آخریــن میزبانی کامرون در جام ملت های 
آفریقــا 50 ســال می گــذرد و این کشــور حالا بعد 
از نیــم قــرن دوباره میزبــان این تورنمنت شــده 
است. این کشور در سال ۲0۱9 بابت ناآرامی های 
داخلی و همچنین آماده نبودن زیرســاخت ها از 
میزبانی این تورنمنت منع شــد و نوبت میزبانی 
آنهــا بــه ســال ۲0۲۱ افتــاد که بــا توجه به شــیوع 

کرونا به ســال ۲0۲۲ منتقل شد. چند سالی است 
کامرون با اعتراض جمعیت انگلیسی زبان خود 
مواجــه اســت کــه به بــی توجهــی دولت بــه این 
اقلیت معترض هســتند و مشکلات امنیتی را در 
این کشور ایجاد کرده اند. در مورد سال ۲0۲۲ هم 
همچنــان تردیدها در مــورد ناآمادگی کامرون از 
نظر امکانــات  و همچنین از لحــاظ امنیت برای 
میزبانــی ایــن تورنمنــت وجــود داشــت. حتی تا 
ماه دســامبر ۲0۲۱ هم مشــخص نبــود که آیا این 
کشــور توانایی میزبانی مسابقات را دارد یا نه. اما 
در نهایت در اواخر ســال ۲0۲۱، پاتریس موستپه 
رئیــس کنفدراســیون فوتبــال آفریقــا چراغ ســبز 

نشان داد و میزبانی کامرون را تأیید کرد؛ هرچند 
مشکلات همچنان پابرجا بود.

 دردناک و تلخ
بیرون از ورزشــگاه کفش ها و وسایل شخصی 
خبرنــگار  می شــد.  دیــده  زمیــن  روی  فراوانــی 
دانمارکی، باســتر امیل کرچنر با اشــاره به وجود 
بحــران و بی نظمــی در اطراف ورودی ورزشــگاه 
»وضعیــت  گفــت:  جمعیــت  ورود  هنــگام  در 
می دویدنــد،  مــردم  بــود.  ناآرامــی  و  پرآشــوب 
عده ای از فنس ها بالا می رفتند، عده ای موانع را 
می شکستند و جلو می رفتند.« او همچنین گفت 
شاهد این بوده که جمعیت زیادی بدون داشتن 
بلیت و به زور می خواستند وارد ورزشگاه شوند.« 
کــرد:  این طــور توصیــف  را  ادامــه شــرایط  او در 
»ناگهان جمعیت شــروع کرد به فریاد کشیدن و 
جیــغ زدن. یــک دقیقه بعد از آن آمبولانســی به 
محــل ورزشــگاه آمد اما زمانی که مــا خبرنگاران 
بــه صحنه رســیدیم پلیس بــه ما اجــازه نزدیک 
شــدن به جایی  را که ازدحــام جمعیت رخ داده 
بــود نــداد. ایــن واقعــاً موقعیت دردناکی اســت 
که شــاهد باشــید مردمی که برای تماشای بازی 

فوتبال آمده اند جان خود را از دست بدهند.«
 جسور مثل کومور

کامــرون در نهایــت ایــن بــازی را مقابــل تیم 
کوچــک کومــور، کــه حتــی دروازه بــان تخصصی 
هــم نداشــت به ســختی و با نتیجــه ۲-۱ برد و به 
مرحلــه یــک چهــارم نهایــی جــام صعــود کرد. 
کومــور در غیاب ۳ دروازه بانــش )۲ نفر مصدوم 
بودنــد و یک گلر هم مبتلا به کرونا( در این بازی 
یــک مدافع را درون دروازه گذاشــت و در جریان 
بــازی نیــز ۱0 نفره شــد امــا بــازی بســیار خوب و 
جســورانه ای بــه نمایــش گذاشــت و در نهایــت 

خداحافظی شکوهمندی با جام داشت.

عــادت کــردن به زندگــی پــر زرق و برق  کریســتیانو 
او  نامــزد  بــرای  فوتبــال جهــان  فــوق ســتاره  رونالــدو 
جورجینــا رودرپگــز کار آســانی نبــوده اســت. ایــن زن 
آرژانتینــی در مســتند زندگــی خــود بــه ایــن موضــوع 

اعتراف کرده است.
او از دردســرهای تطبیق پیدا کردن با زندگی بســیار 
لوکــس ســتاره پرتغالــی حــرف زده اســت. او کــه پیش 
از ایــن فروشــنده یکــی از برندهــای معــروف پوشــاک 
در اســپانیا بــوده و با رونالدو در آنجا آشــنا شــده از این 
گفتــه کــه موقــع برگشــتن از ســر کار رونالــدو بــا یکی از 
ماشــین های فــوق مدرن خــود به ســراغ او می آمده در 
حالــی که صبح خــود جورجینا با اتوبــوس به محل کار 

خود می رفته است!
رودریگــز همچنیــن از این گفته که چطــور از فروش 

لباس هــا و تزئینــات لوکــس بــه پوشــیدن آنها رســیده 
است. او در فروشگاه گوچی کار می کرده و حالا خودش 
بــا انــواع برندها قــرارداد تبلیغاتی دارد.نامــزد رونالدو 
در مــورد ایــن ماجــرا این طــور گفتــه: »من بــا اتوبوس 
بــه ســرکار مــی رفتم و بــا بوگاتــی از ســرکار خــارج می 
شــدم. از فــروش برندهــا به پوشــیدن آنهــا روی فرش 
قرمز مراســم مهــم بین المللی رســیدم. حــالا میلیون 
هــا دنبــال کننده در اینســتاگرام دارم و همســر پردنبال 
کننده تریــن مرد جهــان هســتم.« او ایــن صحبت ها را 
در گفت وگــو با روزنامه ســان بیان کــرده، هرچند که در 
فیلــم مســتند زندگی خود بــا جزئیات بیشــتری در این 
مــورد توضیح داده اســت.او در مورد زندگــی با رونالدو 
گفــت: »اولیــن روزهایی که بــه خانه او رفتــم، هر بار به 
آشــپزخانه می رفتــم در مســیر برگشــت گــم می شــدم 

چون نمی دانستم چطور باید به اتاق پذیرایی برگردم. 
خانــه بســیار بزرگی بود. مــن از زمانی که بچــه بودم به 
زندگی در خانه های کوچک عادت داشــتم و حضور در 
چنین خانه مجللی که مثل کاخ بود برایم کمی سخت 
و دردسرساز بود.«این مستند حواشی زیادی نیز به همراه 
داشــته اســت. بعضی از اعضــای خانــواده جورجینا گلایه 
کرده انــد که او آنها را فراموش کرده اســت. دایی جورجینا، 
خســوس هرنانــدس، کــه می گوید وقتــی پــدر جورجینا به 
دلیــل توطئــه قاچــاق مواد مخــدر در زنــدان بود مــن او را 
بــزرگ کــردم، جورجینــا را بــه خاطــر فرامــوش کردنــش 
»شــیطان« خطاب می کند. او می گوید: »شــاید جورجینا از 
ما خجالت می کشد و تصور می کند از ما بهتر است چرا که 
ما زندگی لوکسی مانند او نداریم. من هیچ وقت تقاضایی 

از او نکردم.«

جیم راتکلیف، ثروتمندترین مرد بریتانیا یکی از طرفداران پروپا قرص منچستریونایتد 
اســت، از آنهایی که کودکی شــان با عشــق به شــیاطین ســرخ ســپری شــده اســت. اتفاقاً او 
دســتی هــم بر آتــش دارد و تیمــداری می کند اما نــه در انگلیس بلکه در فرانســه. او مالک 
تیم نیس اســت. این اما ســبب نشده که عشــق او نســبت به من یونایتد کمرنگ شود حتی 
بــا وجود اینکه قبــلًا گفته که علاقه ای به خرید این تیم از مالــکان فعلی اش یعنی خانواده 
گلیزر ندارد. راتکلیف که دارایی اش ۱4.7 میلیارد پوند تخمین زده شــده اســت، این روزها 
خیلی خوشــحال اســت چــون تیمی کــه ســال ۲0۱9 آن را خرید برای کســب ســهمیه لیگ 
قهرمانان اروپا می جنگد و به عنوان نزدیک ترین رقیب پاری سن ژرمن در کورس قهرمانی 
لوشــامپیونه هــم شــناخته می شــود. راتکلیف هم برای تقویــت این تیم قصــد دارد یکی از 
بازیکنان تیم محبوبش را بگیرد. ظاهراً بازیکن مدنظر ســران نیس، جســی لینگارد اســت. 
قرارداد این هافبک انگلیســی تابســتان به پایان می رســد اما گفته می شود که احتمال دارد 
او در همیــن چنــد روز باقی مانده به پایان بازار زمســتانی اولدترافورد را تــرک کند. یونایتد 
هــم ترجیح می دهد که الان او را بفروشــد تــا اینکه در پایان فصل به عنــوان بازیکن آزاد از 
دســت بدهد. از این رو راتکلیف می تواند قدم پیش بگذارد و برای خرید لینگارد ۲9 ســاله 
دســت به کار شــود. لینگارد مشتریان دیگری مانند تاتنهام و نیوکاسل هم دارد اما آنها این 
بازیکــن را قرضــی می خواهند در حالی کــه نیس قصد خرید قطعــی او را دارد. راتکلیف با 
خرید لینگارد کمک بزرگی به من یونایتد خواهد کرد. او نه تنها تیم محبوبش را از پرداخت 
حقــوق بــه بازیکنــی مازاد معــاف می کند بلکه بــا پولی که بابــت خرید او به منچســتری ها 

می دهد دست آنها را برای خرید بازیکنی جدید بازتر خواهد کرد. 

امشــب در مرحله یک هشتم نهایی جام ملت های آفریقا دو تیم بزرگ 
این قاره ســاحل عاج و مصر در ورزشــگاه دوالا به مصــاف یکدیگر می روند. 
شــاگردان کارلــوس کــی روش در تیم مصر، با وجودی که بازی ســختی را در 
پیــش دارنــد اما از اعتمــاد به نفس بالایی مقابل ســاحل عــاج برخوردارند 
چــرا کــه  در پنج رویارویی اخیر با این تیم، ســه پیروزی، یک تســاوی، و تنها 
یک شکســت را تجربــه کرده اند و از این نظر آمار بســیار خوبــی دارند.مصر 

کــه جام را خوب شــروع نکرد و با شکســت مقابــل نیجریه در 
اولیــن بــازی مواجه شــد، می دانــد که با شکســت دادن 

ایــن حریــف می توانــد گام بزرگــی را در راه رســیدن 
بــه قهرمانــی در ایــن تورنمنــت بــردارد. ایــن بــرد 
همچنیــن می توانــد برای کــی روش و بقــای او روی 
نیمکــت فراعنــه نیز بســیار مهم باشد.ســاحل عاج 
در مرحله گروهی شکســتی متحمل نشــد و دو برد و 

یک تســاوی کســب کرد و مصر با شش امتیاز 
از ســه بــازی، پس از نیجریــه در رده دوم 

قــرار گرفت.فیل هــا قصــد  گروهــش 
دارند بــرای اولین بار پس از ســال 

۲0۱5، فاتح این رقابت ها شوند. 
آنها با یک امتیاز بیشتر از گینه 

استوایی در صدر گروه E قرار 
گرفتنــد، و در ۱5 بــازی اخیر 

خــود تنهــا یک شکســت را 
در  آنهــا  کرده انــد.  تجربــه 

ایــن مدت ۱0 برد و 4 تســاوی 
داشــته اند.فراعنه هم در اولین بازی خود 
در گــروه D مقابل نیجریه با نتیجه یک بر 
صفر شکســت خوردند. اما آنها بازگشتند 

و توانســتند گینــه بیســائو را چهار روز بعدتــر با گل نیمــه دوم محمد صلاح 
ببرند. مصر در نهایت تیم منســجم سودان را با نتیجه یک بر صفر شکست 
داد و به رده دوم گروهش رسید.مصر هفت قهرمانی در این رقابت ها کسب 
کرده است که آخرین آنها در سال ۲0۱0 بوده است، زمانی که غنا را در فینال 
بــا نتیجه یک بر صفر شکســت دادند.بومل احتمالًا در این مســابقه ترکیبی 
مشــابه با بــازی با الجزایر را به زمین می فرســتد، و سباســتین هالــر و نیکولا 
په پــه در خط حمله حضور می یابند. بازیکن آرســنال دو گل و یک پاس گل 
در کارنامه ثبت کرده، و مهاجم آژاکس هم دو گل به ثمر رسانده است. این 
می خواهند  نفر  دو 
در بــازی بــا مصر 
عملکــرد خود را 
ببخشــند. بهبود 
ایــن  در  مصــر 
توفیق  اکــرم  بــازی 
و احمــد فتــوح را بــار 
دیگــر در اختیــار نــدارد. 
هــر دو نفــر در اولیــن بــازی 
نیجریــه  بــا  گروهــی  مرحلــه 
شــدند. تعویــض  و  دیدنــد  آســیب 
محمــد عبدالمنعــم مقابل ســودان عملکردی عالی داشــت و گل 
برتری تیمش را در دقیقه ۳5 زد. این بازیکن ۲۳ ساله به این ترتیب 
احتمــالًا در ترکیــب ثابــت حضــور خواهد یافــت. در خــط حمله هم 
انتظار می رود محمد صلاح، مصطفی محمد، و عمر مرموش حضور 
پیدا کنند. این ســه نفر در هر ســه بازی مرحله گروهی این رقابت ها در 
ترکیب ثابت مصر حضور داشــته اند. در دیگــر دیدار این مرحله، مالی 
و گینه اســتوایی به دیدار هم خواهند رفت. این دیدار در ساعت ۲۲:۳0 

برگزار خواهد شد.
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کمک ثروتمندترین 
 مرد بریتانیا 

به منچستریونایتد
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نبرد سرنوشت ساز برای کی روش

 جورجینا رودریگز: 
روزهای اول در خانه 
رونالدو گم می شدم
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سوریاندرامریکامربیهادیسارویمیشود
هادی ســاروی، فرنگی کار کشــورمان بــا هدایت حمید ســوریان مقابل 
حریــف امریکایــی اش قرار می گیرد. بــا درخواســت امریکایی ها هادی 
ساروی، ملی پوش 97 کیلوگرم همراه تیم ملی کشتی آزاد به این کشور 
می رود و حمید ســوریان نایب  رئیس فدراســیون کشتی که در این سفر 

حضور دارد، هادی ساروی را در این مبارزه هدایت می کند.

کمکهزینهتمرینیبرایتیراندازاناردونشین
تیراندازان اردونشین تفنگ و تپانچه با موافقت کمیته فنی فدراسیون، 
سرپرســت  مبینــی  مهــدی  جلســه ای  در  می گیرنــد.  هزینــه  کمــک 
فدراسیون همراه کهرنگی نایب رئیس، خلیل نژاد سرپرست دبیری  و 
اعضای کادر فنی بعد از بحث و بررسی با پرداخت کمک هزینه به ۲۴ 
تیرانداز تفنگ و تپانچه موافقت کردند. به گفته مبینی، اردونشــینان از 

یک میلیون و ۵۰۰ تا ۳ میلیون کمک هزینه دریافت می کنند.

 کار مشکات الزهرا در گرند اسلم استرالیا به اتمام رسید

پایانیبرایآغازنامآوری
مشــکات الزهرا صفی، تنیســور 17 ساله 
ایرانــی بــا یــک پیــروزی و دو باخــت بــه 
کارش در گرند اســلم استرالیا پایان داد. 
او بــا کســب رتبــه 7۴ رنکینــگ جهانــی 
در پــی حضــور در رقابت هــای مختلف، 
نخستین دختر تنیسور ایرانی نام گرفت 
که موفق شــد به مســابقات معتبر گرند 
اســلم اســترالیا راه یابد. دختر تاریخ ساز 
در گام نخست با پیروزی ۲- صفر مقابل 
آنجا نایار اســترالیایی همه نــگاه ها را به 
خــود معطوف کــرد. صفــی در ادامه در 
مسابقه دوبل با یار فرانسوی اش به زمین رفت اما با نتیجه ۲- صفر مقابل 
تیم امریکایی- روســی شکســت خورد. مشــکات الزهرا در دومین مسابقه 
انفرادی مقابل ســوفیا کاستولای بلژیکی نفر شانزدهم جوانان جهان قرار 
گرفت که ۲- صفر مغلوب شــد و بدین ترتیب گرند اســلم رویایی استرالیا 
برای او به اتمام رســید.البته این یک پایان نیســت و درخشــش در عرصه 
تنیــس حرفــه ای تازه بــرای او آغاز شــده اســت. در این مســابقات، جهان 
تنیس مشکات الزهرا صفی را شناخت. همه آن فشارها، ساعت ها تمرین، 
مسابقه زیر آفتاب و هر آنچه او می داند و خیلی ها از آن مطلع نیستند، در 

حال به ثمر نشستن است.

رئوفی، سرمربی تیم والیبال آذرباتری بعد از برد تیمش در 
دربی ارومیه:

میخواهیمدرلیگبرتربمانیم
تیم والیبال آذرباتری برای ماندن در جمع تیم های لیگ برتری، محکوم 
به برد در چند بازی دور برگشــت اســت. این تیم در هفته بیستم که دربی 
ارومیه محســوب می شــد، به شــهرداری تیم دوم جدول هم رحم نکرد و 
۳-۲ بــرد. هرچند ایــن پیروزی هم جایگاه تیــم را از ته جدول تغییر نداد 
امــا رحمــان رئوفی ســرمربی آذر باتری 
به خبرنگار »ایران« گفت: »بازی خیلی 
نزدیکــی بــود. تیم مــا واقعاً بــه این برد 
نیاز داشت، چرا که ما ته جدول هستیم 
و می خواهیــم در لیــگ برتــر بمانیــم. 
البتــه این بازی، دربی شــهرمان هم بود 
و انگیــزه زیــادی بــه بچه هــا داد، چرا که 
ارومیــه مهد والیبال اســت. بــا این حال 

بازیکنان ما خوب کار کردند و بردیم.«
او می دانــد تیمــش کار ســختی دارد اما 
ناامید نیســت: »باید صد درصد امیدوار 
باشیم. البته ما ۶ بازی تا پایان دور برگشت لیگ داریم که پیروزی در همه 
بازی هــا کار ســختی اســت، چرا کــه تیم های 11 تــا 14 جــدول خیلی به هم 
نزدیک هستند و از طرف دیگر بازی های لیگ خیلی سخت و فشرده است 
اما ما همه تلاشمان را می کنیم.« سرمربی والیبال آذرباتری معتقد است 
شاگردانش، حریف را با سرویس خوب مهار کردند: »تمرکز بازیکنان ما روی 
ســرویس خوب بود و با استفاده از ضعف آنها در دریافت، اجازه ندادیم تا 
توپ به بازیکنان خط حمله شان برسد. در واقع ما با سرویس خوب آن را از 
کار انداختیم .« رئوفی تأکید کرد بازی تیمش مقابل شهرداری ارومیه خیلی 
نزدیک بود: »این بازی، خیلی نزدیک و نفسگیر بود. تیم ما دو ست اول را 
برد اما بازی به حدی نزدیک بود که ۲-۲ شدیم، به سختی ذهنیت بچه ها 
را تغییر دادیم و بچه ها هم خواستند و نتیجه را ۳-۲ به نفع تیم رقم زدند.«

بلیت های 15 دلاری برای دیدار دوستانه کشتی آزاد در تگزاس

ایرانبایزدانی،امریکابدونتیلور
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فائــزه زمانی/ تیــم ملی بوکس بعد از طلسم شــکنی در مســابقات قهرمانی جهان 
صربســتان، ایــن بار به دنبــال درخشــش در بازی های آســیایی هانگزو اســت. این 
درحالی است که شاهین موسوی بوکسور تیم ملی وضعیت معیشتی ملی پوشان 
این رشــته را خوب نمی داند و معتقد است بوکسورها قشرضعیف جامعه هستند 
و حتــی بیمــه هــم ندارنــد. او در واکنش بــه اولتیماتوم اســتکی برای حضــور تمام 
بوکســورها در انتخابــی تیــم ملــی بــه خبرنگار »ایــران« گفــت: »بعد از مســابقات 
جهانی صربســتان، تیم ملی به تورنمنت ارمنســتان اعزام شــد که با تصمیم کادر 
فنــی، من و چند بوکســور دیگر اســتراحت کرده و به ارمنســتان نرفتیــم. بعد از آن 

تورنمنت وقفه ای کوتاه در اردوهای تیم ملی افتاد و حالا ۲ هفته است که اردوها 
از ســر گرفته شــده است. امسال مســابقه برون مرزی پیش رو  نداریم ولی 

اوایل اســفند باید در مسابقات قهرمانی کشــور که بعد از ۲ سال برگزار 
می شود، شــرکت کنیم. کادر فنی اعلام کرده است هیچ کس برایش 
فرق نمی کند و همه اعم از بوکســورهای ترکیــب اصلی باید در این 
مســابقات شــرکت کنند، مــا چند ماهی اســت که از مســابقات دور 
هســتیم و قهرمانــی کشــور می تواند چالــش خوبی برایمان باشــد. 
وقتی مســابقات برون مرزی نداریم باید به همین کمترین ها راضی 

باشــیم تا بدنمان را برای مسابقات حساس سال آینده در شرایط 
مناسب نگه داریم.«

موســوی معتقد است تیم ملی پتانسیل گرفتن مدال در 
رینگ هانگژو را دارد: »در مســابقات المپیک قرعه ام 

به بوکســور میزبان خورد و درحقم کم لطفی شد. 
بعد از آن در مسابقات جهانی رأی داوران با تیم 

ما نبود ولی خدا را شکر موفق به تاریخ سازی 
شــدیم.خیلی از بوکســورها لیاقت گرفتن 

مــدال در مســابقات جهانی صربســتان 
را داشــتند اما باتوجــه به مافیای بوکس 
نشد که بشود و به نظرم آن یک مدالی 
هم که گرفتیم کار خــدا بود. الان تمام 
هــدف تیــم ملــی، بازی های آســیایی 
است. پتانسیل مدال در هانگژو را داریم 

فقط امیدوارم که با بوکسورهای بیشتری 
نسبت به قبل در این مسابقات شرکت کنیم.«

او دربــاره خانــه بوکــس می گویــد: »مــا در باشــگاه انقلاب 
ســالنی نصفــه امــا اختصاصی داریــم و خوابــگاه نصرت 
هــم دراختیارمان اســت امــا تمام کشــورهای دنیا کمپ 

مخصوصی بیرون یا داخل شــهر دارند که ســالن تمرین و خوابگاه در یک محل قرار 
دارد. همه رشــته ها خانه دارند و ما هم اگر خانه بوکس داشــته باشــیم شــرایطمان 
بهتر می شــود.« ملی پوش بوکس غذای اردوهای تیم ملی را مناســب ورزشکاران 
نمی دانــد: »ما برنامه غذایی مخصــوص نداریم و کربوهیــدرات و پروتئین کافی 
دریافت نمی کنیم. غذای ما رستورانی است و عموم مردم از همین غذا استفاده 
می کننــد. در حالــی که ما ورزشــکار حرفه ای هســتیم و باید رژیم غذایی مناســب 
داشــته باشــیم.« موســوی دربــاره پناهندگی امید احمــدی صفا می گویــد: »امید 
احمدی صفا دوســت خوب من است و زمانی که ایران بود، رفت و آمد خانوادگی 
داشتیم. من از تصمیم و مسائل شخصی اش باخبر نیستم اما به نظرم اشتباه 
کــرد و ایــن مدلی رفتن درســت نبــود. الان مثل اینکه به تیــم ملی آلمان 

دعوت شده است و حالا امیدوارم هرکجا  که هست موفق باشد.«
 ملی پوش بوکس از وضعیت معیشتی سخت بوکسوران گلایه دارد: »در 4 
سالی که گذشت، اتفاقات خوبی برای بوکس افتاد. مجمع انتخاباتی ۲6-
16 به نفع ثوری تمام شد و این یعنی او 16 مخالف داشته است. امیدوارم 
 خانواده بوکس یکدل شــود و مخالفی وجود نداشته باشد تا باهم کارکرده 
و بوکــس را بســازیم. در هــر خانــواده ای دعــوا و اختلاف پیــش می آید ولی 
اگر این اختلافات به حداقل برســد، پیشــرفت حاصل می شــود. بوکسورها 
قشــرضعیف جامعه هســتند، یــک بچه پولــدار هیچ وقــت به رینگ 
نمی آید که مشــت بخورد. تمام بوکســورها برای هدف هایشان 
مشــت می خورنــد و امیــدوارم کــه دیــد مســئولان بــه ایــن 
ورزش عــوض شــود. امســال لیگ برگزار نشــد، از طرفی 
۳ مــاه اســت کــه حقــوق نگرفته ایــم و می دانــم کــه 
شرایط بوکســورها واقعاً سخت است.  بوکسورهای 
هســتم.  مــن  متأهلشــان  و  بــوده  مجــرد   تیــم 
مجردهــای تیــم با ســختی های زیــادی روبه رو 
هستند چه برسد به من که متأهل هستم. ما 
 هیچ کداممان بیمه نیستیم و یکدفعه در
 ۳5-۳۰ ســالگی به خودمان می آییم 
 و می بینیــم هیــچ چیــزی نداریــم. 
شغل ما ورزش است و درآمدمان 
مــا  اســت.  طریــق  همیــن  از 
ورزش  بــرای  را  عمرمــان 
ایــن مملکــت گذاشــته ایم. 
پــس انتظــار داریــم کــه بــه 

مارسیدگی شود.«

بوکسورها از قشر ضعیف جامعه هستند

موسوی:یکبچهپولدارهیچوقتبهرینگبوکسنمیآید
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گروه ورزشــی/ تمام تیم های حاضر در بالای جــدول لیگ برتر والیبال بجز فولاد 
سپاهان در تب و تاب پلی آف هستند. آن هم با غیبت دوباره تماشاگران. در حالی 
کــه تیم فولاد مبارکه ســپاهان صدرنشــین با ثبت هفتمین پیــروزی اش در هفته 
بیســتم، اولین ســهمیه پلی آف را گرفت تا بقیه بازی ها را با خیال راحت پشــت 
ســر بگذارد، اما تیم های شهرداری ارومیه، پیکان، مقاومت یزد و لبنیات هراز، به 
تکاپو  افتاده اند تا بهترین جایگاه را در جدول رده بندی برای خودشــان دست و پا 
کنند و بنابراین چاره ای ندارند جز شکست حریفانشان. سپاهانی ها این هفته در 
گرگان میهمان پاس هستند، تیم نهم جدول رده بندی. برد فاصله تیم رحمان 
محمــدی راد را با بقیــه زیادتر می کند، اما پاس گــرگان می خواهد در خانه امتیاز 
روی امتیازاتش بگذارد تا خودش را در جدول بالا بکشــد، اما شــهرداری ارومیه و 
پیکان تیم های دوم و سوم جدول همچنان در تعقیب هم هستند، هر چند دو تیم 
مدعی این هفته کار راحتی ندارند و برای گرفتن امتیاز کار سختی دارند. شهرداری 
ارومیــه بعــد از باخت هفته قبل مقابل آذرباتری ته جدولی، امروز در رفســنجان 
مقابل مس شگفتی ساز قرار می گیرد، تیمی که تا به حال یقه خیلی از مدعیان را 
گرفته است. پیکان در بازی خانگی میزبان لبنیات هراز آمل است. به هر حال تیم 
پیمان اکبری هم بازی بی دردســری ندارد. مقاومت یزد هم امروز میهمان فولاد 
ســیرجان اســت، به نظر می رســد که این بازی هم جذاب از کار درآید. شهرداری 
ورامین هم در گنبد مقابل تیم شــهرداری این شهر قرار می گیرد. هورسان رامسر 
هم میزبان ســایپای تهران اســت که با رحمان رئوفی ســرمربی جدیدش دوباره 

نتیجه می گیرد. راهیاب ملل هم در خانه به مصاف آذرباتری می رود.
البته ســه هفته بعد از برگزاری بازی ها با حضور تماشــاگران، دوباره در سالن ها به 
روی هواداران والیبال بسته شد. آن هم به دلیل شیوع اُمیکرون و با دستور ستاد ملی 
مقابله با کرونا. والیبالی ها باز هم در سالن خالی به مصاف هم می روند، مثل قبل.

انگیره زیادی برای شروع تمرین دارم

مؤمنزاده:دلتنگتکواندوهستم
 مهلا مؤمن زاده هوگوپوش تیم ملی بعد از سپردن زانویش به تیغ جراحان، 
این روزها دوره نقاهتش را پشت ســر می گذارد. او حالا دلتنگ تکواندو است 
و بــا نظر پزشــکان بعــد از عید به شــیاپ چانگ برمی گــردد. مؤمــن زاده در 
گفت و گو با خبرنگار »ایران« از شرایط فعلی اش صحبت کرد: »۳ ماه است 
کــه زانویــم را جراحی کــرده ام. الان تمرینات بدنســازی و اصلاحــی را برای 
بازتوانی زانو انجام می دهم و بانظر پزشــکان بعد از عید تمرینات فنی ام را 

شروع کرده و به روی شیاپ چانگ می روم.«
مؤمــن زاده بعد ۳ ماه دوری، دلتنگ اردوهای تیم ملی اســت: »خیلی 

زیــاد دلتنــگ اردوهــای تیــم ملی 
در  هم تیمی هایــم  بــا  هســتم. 
ارتباط بوده و کمرانی سرمربی 
تیم هم مدام پیگیر حال و روند 

درمانم اســت.« ملی پوش تکواندو 
از حمایــت مســئولان فدراســیون بعــد 
مصدومیتــش راضی اســت: »مســئولان 
فدراســیون بعــد از مصدومیتــم پیگیــر 
جراحــی و حالاهــم پیگیررونــد درمانــم 

هستند و از همه نظر حمایتم کردند.«
او حالا از حضور احتمالی اش در مسابقات 
آسیایی هانگژو به شرط برطرف شدن مصدومیتش خبر می دهد: »مسابقات 
جهانی قراربود فروردین ماه برگزار شود اما کرونا آن را به مهر یا آبان موکول کرد 
و باتوجه به اینکه بعد از عید تمرینات فنی ام را شروع می کنم، می توانم خود 
را به این مسابقات برسانم.اگر خدا بخواهد و دوره نقاهتم به خوبی پیش رود، 
به بازی های آسیایی هانگژو هم می رسم. دلتنگ تکواندو هستم و دوست دارم 
هرچه زودتر دوره نقاهتم تمام شود. انگیزه زیادی دارم و وقتی به شیاپ چانگ 
برگردم، تمریناتم را برای حضوری موفق در مسابقات پیش رو جدی تر پیگیری 
می کنــم.« مؤمــن زاده حالا امیدوار اســت تا با ریاســت ســاعی تکواندو به 
موفقیت هــای زیادی برســد: »ما تمریناتمان را انجــام می دهیم و خیلی 
برایمان فرقی نمی کند که چه کســی رأس هرم اســت. از زحمات پولادگر 
تشــکر می کنــم و امیــدوارم حــالا باحضــور ســاعی خــوب پیــش برویم و 

موفقیت های زیاد به دست آوریم.«

 چهارشنبه 6بهمن 1400 
 سال بیست و هشتم

 شماره 7834 

ساعت 16:30 امروز؛ ایران- بحرین در آخرین بازی مرحله دوم هندبال قهرمانی آسیا

جنگ تمام عیار

پریســا غفاری/ تیم ملی کشــتی آزاد ایــران بادعوت 
فدراسیون کشتی امریکا روز ۲۳ بهمن ماه به مصاف 
تیم امریکا مــی رود. با توجه به دعــوت امریکایی ها 
تیــم ملی به امارات ســفر کرد تــا کارهای مربوط به 
ویــزا را انجام دهند. البته هنوز ویــزای آزادکاران 
صادر نشده است اما سرمربیان دو تیم لیست 
کشتی گیران خود را اعلام کردند. امریکایی ها 
با تومــاس گیلمــان، دیتون فیکــس، ایانی 
دیاکــو میهالیــس، جیمــز گرین، جیســون 
نولــف، جــردن باروفــس، زاهیــد والنســیا، 
جیدن کاکس و کایل اســنایدر در اوزان 57، 
61، 65، 7۰، 74، 79، 86، 9۲ و 97 کیلــو 
کشــتی می گیرند و هنــوز خبــری از معرفی 
نماینده ســنگین وزن امریکایی ها برای 1۲5 
کیلــو نیســت و میزبــان حریــف امیرحســین 
زارع را معرفی نکرده اســت. پژمان درستکار، 
ســرمربی تیم ملی کشــورمان نیز با ترکیبی از 

نامــداران و مــدال آوران بازی هــای المپیــک توکیو و 
قهرمانی جهان در اسلو به مصاف امریکای میزبان 
مــی رود. علیرضا ســرلک، مجیــد داســتان، رحمان 
عموزاد، عرفان اهلی، یونس امامی، محمد نخودی، 
حســن یزدانــی، کامران قاســم پور، مجتبــی گلیج و 
امیرحسین زارع قرار است در اوزان 57، 61، 65، 7۰، 
74، 79، 86، 9۲، 97 و 1۲5 کیلو با حریفان امریکایی 

کشتی بگیرند.
با وجــود اینکــه همــه علاقه منــدان کشــتی در ایران، 
امریــکا و اکثر نقاط دنیا به انتظــار رویارویی مجدد و 
نبرد حساس، جذاب و دیدنی حسن یزدانی ستاره و 
کاپیتان کشتی ایران با دیوید تیلور آزادکار 86 کیلوی 
امریکایی ها نشســته بودند، اما بــا اعلام ترکیب تیم 
میزبان، مشــخص شــد که فعــلًا خبــری از رویارویی 

یزدانی و تیلور نیست.
حســن یزدانــی دیــروز در مصاحبــه بــا رادیــو 
ورزش گفــت: »آمادگــی خوبــی بــرای دیــدار بــا 

امریکا داریم و امیــدوارم از لحاظ روحی و روانی 
داشــته  را  لازم  آمادگــی  مســابقات  بــرای  هــم 
باشــیم. هدف من المپیک ۲۰۲4 است. تا زمانی 
کــه بتوانم کمکی به تیــم ملی کنم، از هیچ کاری 
دریــغ نخواهم کرد. در این ســال ها تمام تلاشــم 
بــر این بود تــا پله به پله قدم بــردارم. اگر تا بعد 
از ســال ۲۰۲4 هم بدنم پاســخگو باشــد و بتوانم 
کشــتی بگیــرم قطعاً ایــن کار را انجــام می دهم. 
هر ســال به صورت شخصی یک هدف جهانی یا 
آســیایی را برای خود در نظر می گیرم. ارزشیابی 
خاصــی هــم بــرای المپیــک ۲۰۲4 انجــام دادم 
تا یــک مــدال خوشــرنگ به مــردم کشــور هدیه 
دهــم.« محســن کاوه، مدیــر تیم های ملی کشــتی 
آزاد در خصــوص توجــه بیــش از حــد نگاه هــا بــه 
سمت کشتی حسن یزدانی و تیلور می گوید: »خیلی 
زیــاد روی کشــتی یزدانی-تیلور، قاســم پور-کاکس، 
زارع- استیوســون مانور شــده اســت. مــن می گویم 

چــرا رویارویــی کشــتی گیران مان در اوزان دیگــر بــا 
امریکایی ها را نبینیم و فقط نگاه مان به این چند وزن 
باشــد. مثلًا اینکه علیرضا ســرلک با گیلمان کشتی 
بگیرد به نفع چه کسی است؟ یا اینکه محمد نخودی 
بــا جردن باروز مبارزه کند، یا گلیج با اســنایدر، همه 
اینها به نفع ماست. این یک مصاف دوستانه است و 
چقدر خوب است که ما از این مسابقه برداشت فنی 

داشته باشیم.«
او در رابطــه بــا ترکیب اعزامی تیم ملی کشــتی آزاد 
می گویــد: »بحث امریکا و ویزای این کشــور متفاوت 
از ســایر کشورهاست و پروسه خاص خودش را دارد. 

پس فعلاً منتظر می مانیم.«
همچنیــن امریکایی هــا بــرای ایــن دیــدار دوســتانه 
هــم بلیت فروشــی کرده اند. گویا اکثــر بلیت های 15 
دلاری برای تماشای مسابقه و حضور امریکایی ها و 
ایرانی های علاقه مند به کشتی در سالن گلوب لایف 

به فروش رفته است.

 مهــری رنجبر/تیم ملی هندبال، امروز 
در آخرین بــازی مرحله دوم قهرمانی 
آسیا، با بحرین جنگی تمام عیار دارد؛ 
ســاعت 16:۳۰ بعدازظهــر. شــاگردان 
ســجاد  شــوت  بــا  یکشــنبه  فرنانــدز، 
اســتکی در دو ثانیه آخر بازی، از کویت 
بازنــده ســاختند و بــه اولین هدفشــان 
جهانــی  جــام  بــه  صعــود  رســیدند؛ 
۲۰۲۳ لهســتان و ســوئد. آنها کــه با دو 
بــرد مقابــل عــراق و کویــت در مرحله 
دوم بــه جمع چهار تیم اول رســیدند، 
حــالا همه فکــر و ذکرشــان فینال جام 
ملت هــای آسیاســت. همــان طــور که 
فرنانــدز ســرمربی اســپانیایی، بعــد از 
پیــروزی لحظــه آخری تیمــش مقابل 
کویــت گفته بود: »حالا مــا برای فینال 

می جنگیم.«
در  برتــر  تیــم  چهــار  تکلیــف 
نیمه نهایی خیلی زود مشــخص شــد، 
آن هــم بــا پایــان روز دوم رقابت هــای 
دور دوم، وقتی در گروه F ایران ، کویت 
 E را بــرد و بحریــن هم عــراق، در گروه
قطر، کــره را شکســت داد و عربســتان 
هم ازبکســتان را. با این حســاب ایران 
و بحریــن بــدون محاســبه بــازی امروز 
دو تیــم صعود کننده از گروه F هســتند 
و قطــر و عربســتان هــم از گــروه E بالا 
آمدنــد تا با اســتراحت امــروز، فردا در 
مرحله نیمه نهایــی برای فینال مقابل 

هم صف آرایی کنند.
ایرانی ها که تا به حال با پیروزی بالا 
آمده اند و بعد از سهمیه جهانی، تنها 
با مــدال خوشــرنگ راضی می شــوند. 
همان طور که سجاد استکی ملی پوش 

باتجربه به ایســنا می گویــد: »امیدوارم 
با مدال خوشرنگ برگردیم و اگر مدال 
طلا باشــد که عالــی اســت.« تیم ملی 
هندبــال بــرای صعــود به بــازی فینال 
آســیا اول بایــد امروز از ســد بحرین رد 
شود؛ حریفی سرسخت و تنها نماینده 
المپیکــی آســیا که مانــع بزرگی مقابل 
تیــم ملــی ایــران محســوب می شــود. 
هرچنــد بــرد و باخــت بــرای دو تیــم 
تأثیــری بــرای حضورشــان در مرحلــه 
نیمه نهایــی قهرمانی جهان ندارد، اما 
برای ایــران از این نظر پیــروزی مقابل 
بحرین اهمیت دارد که در نیمه نهایی 
حریــف قطــر نمی شــود و با عربســتان 
دوبــاره مســابقه می دهــد. اگرچــه کار 
تیــم راحت نیســت، اما حالا ســربازان 
مرد اســپانیایی با گرفتن سهمیه، قدم 
مهم را برداشــته اند و استرســی ندارند 
مقابــل  خاطــر  آرامــش  بــا  بنابرایــن 
بحریــن بــه زمیــن می رونــد تا ایــن بار 

برای شکست بحرین بازی کنند.
بــه  دیــروز  اســپانیایی،  پروفســور 
شاگردانش فشار نیاورد تا بعد از بازی 
پرفشــار مقابل کویــت ریــکاوری کنند، 
تنهــا در ســاحل تمریــن ســبک  آنهــا 
آنالیــز همــه  امــا در جلســه  داشــتند، 
نــکات لازم دربــاره تیــم بحریــن را بــه 

آنها گوشزد کرد.
همــه بازیکنــان هــم می داننــد کــه 
امروز بازی سختی دارند. سجاد استکی 
هــم در صفحــه شــخصی اینســتایش 
نوشــته و هــم بــه ایســنا گفتــه: »بــازی 
امــروز ما مقابل بحرین ســخت اســت 
و بایــد اول بــه فکــر ایــن بازی باشــیم. 

هرچند بحرین حریف قدری است اما 
ما می توانیم ببریم و به عنوان سرگروه 
صعــود کنیــم. چرا کــه دیگر اســترس 

سهمیه جهانی را نداریم.«
علیرضــا پاکــدل رئیس فدراســیون 
هم بــه ســختی کار تیم در بــازی امروز 
کار  بحریــن  »برابــر  می کنــد:  اعتــراف 
ســختی داریــم. این تیم قهرمان آســیا 
و هشــتم المپیک اســت. ایــن تیم یک 
مســابقات  در  و  دارد  بــزرگ  مربــی 
جهانــی خــوش درخشــیده امــا ما هم 
ایــران هســتیم و بچه ها انگیــزه زیادی 
برای جنگیــدن دارند. امیدوارم بچه ها 
ادامــه  را  موفقیت هــا  خــود  عــزم  بــا 

دهند.«
علیرضــا حبیبــی ســرمربی ســابق 
تیــم ملــی هندبال کــه دوره قبــل تیم 
با او پنجم شــده بــود، با تمجیــد از کار 
تیــم ملــی بــرای صعــود بــه قهرمانی 
ملی پوشــان  اســت  امیــدوار  جهــان، 
مقابــل بحریــن بــرای قرعــه بهتــر در 
نیمه نهایی بجنگند: »امیدوارم بچه ها 
تنها به ســهمیه جهانی راضی نشــوند 
و بــا خودبــاوری و آرامــش بیشــتر بعد 
از موفقیــت صعــود به جهانــی، امروز 
بــازی کنند. به هــر حال همیشــه بازی 
ایران مقابل تیم های عربستان، کویت 
و بحریــن حساســیت خاصــی داشــته 
اســت. هرچند بحرین تیم قدرتمندی 
اســت امــا بازیکنــان ما هــم بــا انگیزه 
زیــادی کــه دارنــد می توانند پــا به پای 
تیــم حریف پیش برونــد و حتی برنده 
بــازی هــم باشــند و مــدال خوشــرنگ 
آســیا را بگیرند. با شــناختی که دو تیم 

و  ضعــف  اطلاعــات  و  دارنــد  هــم  از 
قوت های هم به طــور حتم بازی امروز 

بازی جذابی می شود.«
هندبــال  ملی پوشــان  او  نظــر  بــه 

می تواننــد بهتــر از تیــم عــراق مقابــل 
بحریــن ظاهر شــوند: »درســت اســت 
که بازی ســختی اســت اما هیــچ کاری 
غیر ممکــن نیســت. وقتــی تیــم عراق 

بــا اختلاف ۳ امتیاز بــه بحرین باخت، 
تیــم مــا هــم می توانــد جــدال خوب و 
بهتری از عراق با این تیم داشته باشد 
و نتیجه را هم به نفع خود تمام کند.«

جدال تیم های لیگ برتری والیبال حساس تر می شود

تکاپویبالایجدولیهابرایپلیآف
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فناوری فضایی به دلیل ویژگی های منحصر 
به فردی که دارد همیشــه مورد توجه مردم، 
رســانه ها و حکومت هــا بــوده اســت. از آغاز 
ماهــواره  نخســتین  ارســال  بــا  فضــا  عصــر 
تاکنــون،  زمیــن  مــدار  بــه  بشــر  دست ســاز 
جزئیــات و اتفاقــات مربــوط بــه هر پــروژه و 
مأموریت فضایی حس هیجان انگیز خاصی 
را در اذهــان مخاطبــان ایجــاد کــرده اســت، 
البتــه این شــور و شــوق که بــه ذات کنجکاو و 
پژوهشــگر بشــر برمی گردد، همچنان ادامه 
خواهــد داشــت تــا شــاید مهم تریــن انگیزه 
برای توســعه دانش و فنــاوری در حوزه فضا 

و فضانوردی باشد.
ایرانیان و مسلمانان نیز از دیرباز به دلیل 
علاقــه ویژه به اکتشــافات آســمانی و ارتباط 
بــه فضــا،  بــا ورای زمیــن، علاقــه خاصــی 
فضانوردی و فناوری فضایی دارند. به همین 
دلیل هر خبر مرتبط به فعالیت های فضایی 
توجه بسیاری از مردم کشور را جلب می کند 

و برای اکثریت مردم جذاب است.
و  ویــژه  بســیار  انگیزه هــای  وجــود  بــا 
توانمندی های غیرقابل چشم پوشی نیروی 
انســانی در ایــران در زمینــه فضــا و فنــاوری 
فضایی، چندسالی اســت که انگار چرخ این 

حوزه آنچنان که باید و شاید نمی چرخد.
کارشناســان و فعــالان ایــن حــوزه هم در 
محافل رســمی و غیررســمی اقــرار می کنند 
که گویا بعد از گذشــت چندســال پرشــتاب و 
هیجانــی از پرتاب نخســتین ماهــواره ایرانی 
توســط نخســتین ماهواره بــر بومــی، مســیر 

درستی برای ادامه راه انتخاب نشده است.
بــاور کنید حتی تــا پیش از پرتــاب موفق 
»ماهــواره نــور« توســط »ماهواره بــر قاصد« 
نیــروی هوافضــای ســپاه پاســداران انقــلاب 
از  اســلامی در اردیبهشــت ۱۳۹۹، بســیاری 
اهالــی این حــوزه از ادامه پیشــرفت فناوری 

فضایی در کشور ناامید شده بودند.
امــا ســپاه بــا پرتــاب نخســتین ماهــواره 
ماهواره بــر  یــک  توســط  ایــران  نظامــی 
متحول شده با مراحل سوخت جامد، نشان 
داد مشکل چندسال اخیر در توانمندی فنی 

و زیرساخت ها و نیروی انسانی نبوده است.
مأموریت هــای  و  برنامه هــا  پروژه هــا، 
فضایی به دلیل پیچیدگی و هزینه های بسیار 
بالا همیشــه تحت تأثیر نحوه سیاستگذاری 
و مدیریــت حاکمیتــی بوده انــد البتــه این را 
هم باید در نظر گرفت که در ســال های اخیر 
ورود بخــش خصوصی به فنــاوری فضایی و 
مأموریت هــای پیچیده آن در دنیــا، امید به 
حل چالش های خاص این حوزه نیز بیشــتر 
شــده اســت و شــرکت های خصوصی نشان 
دادنــد کــه می تواننــد کارهای غیــر ممکن را 

ممکن کنند.
بــا این حال هنــوز دولت ها و حاکمیت ها 
هستند که تصمیم می گیرند فناوری فضایی 
در کشــورها از کدام مســیر پیش رود. درست 
مثــل ایــران کــه در ســال های آغازیــن )بعد 
از پرتــاب امید( بــرای چرخ فنــاوری فضایی 
مســیر هیجان انگیز سرپایینی با شیب بسیار 
بالا انتخاب شد و در حدود ۷، ۸ سال گذشته 

مسیر سربالایی!
با وجــود اینکــه هیچ کــدام از مســیرهای 
انتخابی در دولت های گذشته )احمدی نژاد 
و روحانــی( آنچنــان مطلــوب نبــود، اما این 
حوزه با تلاش های شــبانه روزی کارشناســان 
و متخصصان غیور توانســته است امیدهای 

بسیار زیادی را در دل ها ایجاد کند.
همچنــان اعتقــاد دارم در زمینه توســعه 
فضایــی،  پیشــرفته  فناوری هــای  و  علــوم 
شکســت )با آنکه رخ می دهد( معنی ندارد 
و در واقــع حوادث فضایــی عمدتاً تجربیات 
جدیــدی هســتند کــه ســابقه قبلــی از آنهــا 
در کشــور عزیزمــان نبــوده و امــکان انتقــال 
یــا اکتســاب آنها از خــارج نیز وجود نداشــته 
اســت. بــه همیــن دلیــل عوامــل متعددی 
در موفقیت هــا و شکســت های برنامه هــا و 

مأموریت های فضایی دخیل هستند:
 ۱- مدیریت در فناوری فضایی

بــا وجــود توانمندی های بســیار ویــژه در 
وزارت دفــاع و پشــتیبانی نیروهــای مســلح 
و ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی در زمینه 
فناوری فضایی، همه بر این باور هســتیم که 
براساس مصوبات و قوانین موجود، سازمان 
فضایــی ایــران )زیرمجموعه فعلــی وزارت 

ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات(، مهم ترین 
نهاد فضایی محســوب می شــود امــا نگاهی 
به تغییرات متعدد مدیریتی در این سازمان 
نشــان می دهد که یکــی از مهم ترین عوامل 
موفقیت ها و شکســت های گذشــته، مســأله 
مدیریــت در حــوزه فضایی اســت. ســازمان 
فضایــی ایران که تاکنون از رکــوردداران عدم 
ثبات مدیریتی در کشــور به حســاب می آید، 

شاهد تغییر بیش از ۱۰ رئیس بوده است.
البته مشکل مدیریت تنها مربوط به این 
ســازمان نیســت؛ باید قبول کنیم کــه در این 
حوزه خــاص و راهبردی تجربــه آنچنانی در 
مدیریــت نداریــم و در نهادهــا و بخش های 
مختلف و مرتبط فضایی کشور تا حدودی با 
کمبود مدیران موفــق، با انگیزه، متخصص 
و باتجربــه مواجه هســتیم؛ یــا انتصاب های 

مناسبی رخ نداده است.
از طرفــی هر اتفاق مثبــت و هر موفقیت 
فضایــی را که دنبال کنیم قطعــاً ردپای یک 
مدیــر موفق این حــوزه را مشــاهده خواهیم 
کــرد. در نتیجــه همزمــان بــا نیاز بــه تربیت 
مدیران ویژه بخش فضایی، نیازمند بازنگری 
خــاص در زمینــه انتصابــات حاکمیتــی این 

حوزه نیز هستیم.
 ۲- سازماندهی و ساختار نهادی و سازمانی

بــا نگاهی مختصر به وضعیت نگاشــت 
نهــادی و ســازمانی فناوری فضایــی در چند 
در  متعــدد  تغییــرات  متوجــه  اخیــر  دهــه 
بازه های زمانی کوتاه خواهیم شــد. نخســت 
بدون اینکه خبری از یک نهاد رســمی کاملًا 
فضایی در کشــور باشد، با ســازمان سنجش 
از دور شــروع و ســپس ســازمان فضایــی و 
شورای عالی فضایی را ذیل وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات تأســیس کرده ایــم. در 
ادامــه با اهداف خاص سیاســی و تبلیغاتی، 
یــک دولت بــدون تکمیل اقدامــات قانونی 
مــورد نیاز، ســازمان فضایی را بــه نهادی در 
زیرمجموعه ریاســت جمهوری بــرده و چند 
پژوهشــگاه موازی نیــز ایجــاد کرده ایم. پس 
از آن بــا تغییر دولــت، دوباره اقدامات قبلی 
را نادیــده گرفتــه و هرکــدام از مجموعه هــا و 
زیرمجموعه ها را به خانه اولیه یعنی وزارت 

ارتباطات و وزارت علوم برگردانده ایم.

در  گذشــته  ســال های  در  همچنیــن 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، 
وزارتخانه هــا و ســازمان های مختلف دولتی 
نهادهــای  موجــود  ظرفیت هــای  به دلیــل 
فضایــی )گاهــی بــا مأموریت هــا و اهــداف 

موازی( هم ایجاد کرده ایم.
اغــراق نیســت اگــر بگوییــم مهم تریــن 
دلیــل تمامی شکســت های فضایی، همین 
آشــفتگی ســازمانی اســت و البته مهم ترین 
دلیل موفقیت در بعضی پروژه های فضایی 

هم توجه ویژه به سازماندهی بوده است.
۳- منابع مالی و ســرمایه گذاری در فناوری 

فضایی
فناوری فضایی همان طور که اشــاره شد، 
بســیار پیچیــده و پرهزینه اســت. نگاهی به 
بودجه هــای مصــوب ســازمان های مرتبــط 
فضایی در سراســر دنیا و حتی در کشورهای 
خاورمیانه، میزان ایــن پرهزینگی را بخوبی 
نشــان می دهــد. پول و ســرمایه آنچنــان در 
ایــن حوزه تأثیرگذار هســتند که آنــگاه که به 
اندازه کافی وجود داشــته اند، بشــر را تا قدم 
گذاشتن بر ماه هم رسانده اند و هرگاه کمتر 
مورد توجه بوده اند، بزرگ ترین شکســت ها 
را رقــم زده اند.طبق قوانیــن در مأموریت ها 
و وظایــف اصلــی وزارت دفــاع و پشــتیبانی 
نیروهای مســلح و نیــروی هوافضای ســپاه 
پاســداران انقلاب، توســعه فنــاوری فضایی 
در کشــور جایگاهی نــدارد. بــه همین دلیل 
معمــولاً بودجه هــای کافی از طــرف دولت 
و مجلــس بــرای توســعه فنــاوری در ایــن 
حــوزه در نظــر گرفته نمی شــود. حتمــاً باید 
محدودیت هــای مختلف در زمینه بودجه و 
سرمایه را در نظر گرفت اما هر اتفاق مثبتی 
توانمندی هــای  به دلیــل  نهــاد  دو  ایــن  در 
موشــکی  فعالیت هــای  زمینــه  در  پیشــین 
و هوافضایــی بــوده اســت.در ســازما ن های 
غیرنظامــی هــم هــرگاه بودجــه پروژه ها به 
انــدازه مناســب در نظــر گرفته شــده، نتایج 
موفقیت آمیزتری را به دنبال داشــته اســت. 
بــه همین خاطر اســت که هــرگاه از مدیران 
چــرا  بپرســید  هوافضــا  پژوهشــگاه  فعلــی 
پــروژه پرتاب موجــود زنده و انســان به فضا 
به ســرعت ســال های گذشــته پیــش نرفته 

است، در پاســخ حتماً یکی از عوامل اصلی 
را بودجــه و ســرمایه ناکافــی اعــلام خواهند 
کرد.متأسفانه سرمایه های بخش خصوصی 
هــم در زمینه های مختلــف فناوری فضایی 
به دلایل متعدد از جمله مشــکلات امنیتی 
ایــن حوزه ورود نکرده اســت. ایــن در حالی 
اســت که در ســایر کشــورها، ســرمایه گذاران 
مهــم بخــش خصوصــی در حــال رقم زدن 
بزرگ تریــن و مهم تریــن اتفاقــات فضایــی 

دنیای حال حاضر هستند.
 ۴- تجهیزات و آزمایشگاه های فضایی

توســعه فناوری فضایی بجز مــواردی که 
اشــاره شــد، بــه تجهیــزات و امکانات بســیار 
خاصــی هم نیــاز دارد؛ تجهیزاتی که پیش از 
این نمونه آنها در کشور وجود نداشته است و 
ایجاد آنها به دلیل تحریم های ناجوانمردانه 
غربی با پیچیدگی ها و دشــواری های خاصی 

مواجه است.
به عنوان مثال کارشناسان فناوری فضایی 
کمبودهــای  مهم تریــن  از  یکــی  همیشــه 
امکاناتــی ایــن حــوزه را آزمایشــگاه های خلأ 
می داننــد؛ آزمایشــگاه هایی کــه وجودشــان 
خــاص  شــرایط  شبیه ســازی  بــا  می توانــد 
فضایی، مانع از رخ دادن بعضی شکست ها 

در مأموریت های عملیاتی فضایی شود.
بــا این حــال به برکــت دفاع مقــدس در 
ســال های جنــگ نظامی تحمیلــی و جنگ 
و  زیرســاخت ها  تحریمــی،  و  اقتصــادی 
امکانات خاص نظامی و هوافضایی در کشور 
نیز توســعه یافته اند که تأثیر بسیار بالایی در 
موفقیــت چند مأموریت و پــروژه فضایی در 

کشور داشتند.
 ۵- نیــروی انســانی و آمــوزش در فنــاوری 

فضایی
با وجــود تمامــی کمبودهــای امکاناتی و 
چالش هــای ســازمانی و مدیریتــی ناشــی از 
کم تجربگــی در حوزه فضایی، خوشــبختانه 
کشــور در زمینــه نیــروی انســانی بــا دانــش، 
متعهــد و بــا انگیــزه همــواره در وضعیــت 
قهرمانــان  اســت.  داشــته  قــرار  مناســبی 
شناخته شــده و گمنام حوزه فناوری فضایی 
کــم نیســتند؛ آنها که در پشــت صحنــه و در 
میدان عامل بســیاری از موفقیت ها بوده اند 

 عباس خاراباف 
کارشناس هوافضا

گفت و گو با سخنگوی حوزه فضایی وزارت دفاع:

 پرتاب ها را 
بیشتر می کنیم

چراموفقهستیموچراشکستمیخوریم؟
مهم ترین عوامل موفقیت در برنامه ها و پروژه های فضایی

اما همین نیروی انسانی نیز نیاز به مراقبت، 
توسعه و آموزش دارد.

متأســفانه باید اعتراف کرد به دلیل رکود 
فضایــی چندســال گذشــته و مدیریت هــای 
نامناســب، شــاهد کوچ ســرمایه های انسانی 
میــزان  بوده ایــم.  حــوزه  ایــن  متخصــص 
شــغل های  و  رشــته ها  )بــه  داخلــی  کــوچ 
غیرفضایــی( و مهاجــرت بــه خارج از کشــور 
بعضی کارشناسان و فعالان این حوزه واقعاً 

تأسف برانگیز است.
شــاید بــرای شــما کمــی عجیب بــه نظر 
برســد امــا متأســفانه از نیــروی انســانی این 
حوزه در ســال های گذشــته بخوبــی مراقبت 
نشده، آنچنان که مثال هایی از دانشمندان و 
کارشناسان فضایی فعال در زمینه هایی مثل 
مدیریت شعبه فروشــگاه زنجیره ای، مشاور 
املاک، مشاور روابط عمومی، تولید و فروش 

اسباب بازی و... وجود دارد.
 ۶- نقش همکاری های بین المللی

همکاری های بین المللــی همواره نقش 
فناوری هــای  و  دانــش  توســعه  در  اساســی 
ایــن  فضایــی  حــوزه  در  دارنــد.  پیشــرفته 
پدیــده نقش قابــل توجه تری نیــز دارد. یک 
ایــن مــورد، همــکاری  بــرای  مثــال واضــح 
روســیه و امریــکا در زمینــه ایســتگاه فضایی 
بین المللــی یا بعضی پروژه هــا و پرتاب های 
حتــی  کــه  همکاری هایــی  اســت؛  فضایــی 
در پیچیده تریــن تنش هــای بیــن دو کشــور 
ادامــه داشــته و گاه حتی باعث کوتــاه آمدن 
طرفیــن در بعضی از خواســته های سیاســی 
بــوده اســت.تعدادی از کشــورهای اروپایــی 
هم بــرای رقابــت بــا ابرقدرت هــای فضایی 
به همــکاری بین المللــی روی آورده اند و به 
همین دلیل اســت کــه آژانس فضایــی اروپا 
تشکیل شد.مهم ترین موفقیت های فضایی 
همســایگان مــا در خاورمیانــه هــم بــا توجه 
بــه همکاری هــای بین المللــی این کشــورها 
صــورت پذیرفته اســت.از طرفی نمی توانیم 
اثر همکاری بین المللی برای توسعه دانش 
و فناوری هــای فضایــی در کشــور را نادیــده 
بگیریم و از طرفی می دانیم به دلیل شــرایط 
خاص کشــور نمی توانیم همه چیز را وابسته 

به آن بدانیم.

و  شکســت ها  از  تجربه آمــوزی   -۷
موفقیت های گذشته و دیگران

یکــی دیگــر از مهم تریــن عوامل موفقیت 
یا شکســت در پروژه هــا و برنامه های فضایی، 
توجه یــا بی توجهی به درس هــا و تجربه های 
گذشته و دیگران اســت. متأسفانه در کشور نه 
شکســت های فضایی و نــه موفقیت های این 
حوزه بخوبی تحلیل نمی شوند. حتی می توان 
گفت که تیم ها یا نهادهای خاص تجربه آموزی 
نیز برخلاف کشورهای پیشرفته در ایران وجود 
ندارنــد. گاهــی هم بــدون توجه بــه اتفاقات و 
آموخته هــای ســایر کشــورها به دنبــال اختراع 
مجدد چرخ هستیم و پروژه های عجیبی را به 

همین دلایل در کشور تعریف می کنیم.
بــه نظــر می رســد شــدیداً نیــاز داریم تا 
نهادهــا و تیم های تخصصــی در این زمینه 
در ســازمان های مرتبط شــکل بگیرند تا در 
آینده بتوانیم آمــار موفقیت های این حوزه 

را بالاتر ببریم.
ë ۸- هدف گذاری، سیاستگذاری و برنامه ریزی

نتیجه فنــاوری و بویژه فناوری فضایی در 
هر حالــت قرار اســت بهبود کیفیــت زندگی 
مردم در سراســر جهان باشــد یا بخش هایی 
از مهم تریــن نیازهــای بشــری را تأمین کند. 
در ایــران نیز این امر اســتثنا نیســت؛ فناوری 
فضایــی بایــد در حــل چالش هــای متعــدد 
کشور و ایجاد فرصت های جدید برای بهبود 

کیفیت زندگی مردم مؤثر باشد.
بایــد دقــت کنیــم نیازهــای اصلــی چــه 
هســتند و برنامه ریزی هــا، هدف گذاری هــا و 
سیاســتگذاری ها را بــر اســاس همــان نیازها 
انجام دهیم.گاهی فقط به نیاز »غرور ملی« 
توجه می کنیم و بدون دقت در ســایر عوامل 
برنامه ریزی های عجیبی برای رسیدن به آن 

داریم که آسیب زننده هم بوده است.
همچنیــن در نهادهــای مختلــف ده هــا 
فنــاوری  توســعه  بــرای  چندســاله  برنامــه 
گاهــی  کــه  نوشــته ایم  کشــور  در  فضایــی 
موازی کاری ها را هم در پیش داشــته اســت. 
در بعضــی از برنامه ها هم که بــه دلایل ذکر 
شــده موفق عمل نکرده ایــم. همچنین باید 
بتوانیــم هدف گذاری هایمــان را بــر اســاس 

توانمندی هایمان انجام دهیم.

مروری بر برنامه فضایی ایران و وضعیت فعلی آن

کجای برنامه فضایی 
قرار داریم؟

جایپایایراندرفضا



http:// irannewspaper.ir

editorial@irannewspaper.ir

کجای برنامه فضایی قرار داریم؟
مروری بر برنامه فضایی ایران و وضعیت فعلی آن

 امــروزه شــاید کمتــر کســی را بتــوان یافــت کــه از ارزش 
و کارکردهــای صنعــت فضایــی بی اطلاع باشــد. تمام 
کشــورها ســالانه هزینه های ســنگینی بــرای اســتفاده از 
خدمــات فضاپایه صرف می کنند و در این میان آنهایی 
که خود صاحب فناوری فضایی در هر ســطحی هستند 
به تناسب همان سطح هزینه کمتر و حتی درآمد دارند.

طبق برخی آمارها در برخی سال های نه چندان دور 
بیش از 250 میلیون دلار در ســال بــرای خرید خدمات 
فضاپایــه از ســوی کشــور هزینه می شــده اســت که رقم 
فعلی هرچند کمتر اســت اما باز هم بســیار قابل توجه 
اســت. این در حالی اســت کــه بودجه فضایی ایــران در 
برخی سال های دولت یازدهم تنها 500 میلیارد تومان 

بوده است!
شــاید دو دهــه پیش صنعــت فضایی بــرای برخی 
مســئولان سیاســی کشــور جنبه ویترین علمی و فناوری 
داشت و کمتر به لزوم جدی گرفتن توسعه آن برای رفع 
نیازهــای آتی توجه می شــد اما امــروزه دیگر بر همگان 
روشــن شده که بدون استفاده از خدمات فضاپایه دچار 
مشــکلات عدیده خواهیم شــد. البته افراد خودباخته یا 
تنبل و راحت طلب در بین مســئولان همــواره به دنبال 
حــل نامعادله »تلاش کم و دســتاورد بــزرگ« با تزریق 
دلارهــای نفتی بــرای خرید از خــارج بوده و هســتند اما 
برای کســانی کــه در دل جریان علمی و فنی کشــور قرار 
دارند روشــن است که اهداف برنامه فضایی ایران کاملًا 
دست یافتنی بود.  برای رسیدن به اهداف تصریح شده 
در سند نقشه جامع علمی کشور مصوب دی ماه 1389 
و نیز سند جامع توسعه هوافضای کشور مصوب دی ماه 
1391 که چندی پس از ورود جدی کشور به عرصه پرتاب 
ماهواره ها و تکمیل چرخه فناوری فضایی مورد تصویب 
شورای عالی انقلاب فرهنگی قرار گرفته است، به عنوان 
برنامه ریزی فنی، قرار شــده تــا توانایی کامل پرتاب و به 
کارگیری ماهواره در 4 مدار طی 4 گام تثبیت شود. هدف 
نهایی در ســند مذکور به کارگیری ماهواره های سنجشی 
با دقت بهتر از 10 متر و ماهواره مخابراتی در مدار زمین 

آهنگ است.
ë اهداف برنامه ریزی شده چه بود؟

در گام اول، مــدار 250 در 375 کیلومتــر بیضــوی 
به عنوان مداری برای گام اثبات فناوری و اثبات قابلیت 
در نظر گرفته شد. چهار پرتاب موفق ماهواره های امید، 
رصد-1، نوید علم و صنعت و فجر با ماهواره بر سفیر-1 
برای اجرای گام اول صورت پذیرفت. حداقل به همین 
تعداد )4 یا 6 مورد( پرتاب ناموفق نیز توســط ســفیر-1 
ثبــت شــد که تعــدادی در دولت دهم و تعــدادی در دو 

دولت تدبیر و امید در 8 سال گذشته رخ داد.
در سند مذکور در گام دوم مدار 500 کیلومتر دایروی 
بــا ماهواره بــر ســیمرغ )ســفیر-2( در نظــر گرفته شــده 
اســت. برای ایــن مــدار ماهواره های مختلفــی از جمله 
طلــوع، پیام، ظفــر، پــارس-1 و ناهیــد-2 در نظر گرفته 
شــدند. طول عمر مداری ماهواره هایی کــه در این مدار 
قرار می گیرند تا 5 ســال است. در صورتی که طول عمر 
تجهیزات نصب شونده در ماهواره نیز به همین میزان 
باشد، می توان از حداکثر طول عمر مداری استفاده کرد 
در غیر اینصورت به ســبب اتمــام طول عمر تجهیزات، 

ماهواره عمر کمتری از 5 سال خواهد داشت.
طبق برنامه، گام دوم باید تا سال 1400 تثبیت شود. 
منظــور از تثبیت، تزریق موفق ماهواره هــا در این مدار و 
بهره بــرداری عملیاتــی از آنها و بررســی نتایج و تعیین 
اصلاحیه های مورد نیاز در ماهواره بر و ماهواره ها و تکرار 
آنها است تا اطمینان از توانمندی عملی در مدار مذکور 

برای کلیه اجزای چرخه فناوری فضایی حاصل شود.
این در حالی است که با شروع پرتاب های ماهواره بر 
سیمرغ از سال 1396 و به قولی از 1395 تاکنون، موفقیت 
کاملی حاصل نشــده هر چند که در هر پرتاب نسبت به 
پرتاب قبلی، روند بهبود درصد موفقیت کاملًا مشــهود 
است. گام سوم برای تحقق اهداف سند توسعه هوافضا، 
مدار 1000 کیلومتری ســنکرون یا هماهنگ با خورشــید 
است. برای مدار 1000 کیلومتر ماهواره های نسبتاً سنگین 
با جرم بالاتر از 500 کیلوگرم یا ماهواره هایی ســنگین با 
جــرم 1000 کیلوگــرم در مــدار بالاتــر از 600 کیلومتــر در 
نظر گرفته شــده اســت. طبق گفته های ســال های اخیر 
مســئولان فضایی کشــور، برنامــه پرتاب های ایــن مدار 
باید از ســال 1400 وارد مراحل آزمایشــی شــده و تا سال 

1402 الــی 1404 این مدار نیز تثبیت شــود. ماهواره بر در 
نظر گرفته شده برای این مدار سریر نام دارد که به گفته 
مســئولین، فناوری های اصلی آن تحقق یافته و مراحل 

ساخت آن در حال شروع است.
قابلیــت  بــه  رســیدن  بــرای  نهایــی  و  چهــار  گام 
بهره برداری کامل از فناوری فضایی تزریق ماهواره های 
کاربــردی در مــدار 36000 کیلومتــر اســت کــه بایــد در 
ســال 1407 تثبیت شــود. برای این منظور از ســال 1402 
پژوهش هــای مختــص آن شــروع می شــود که بــه طور 
عمده مربوط بــه ماهواره بر مختص آن به نام ســروش 
اســت. برخــی از ماهواره های مخابراتی خانــواده ناهید 
در ایــن مدار قرار می گیرند. ماهــواره ملی مخابراتی نیز 
به عنوان هدف نهایی و بزرگ صنعت فضایی کشور در 

این مدار قرار می گیرد.
برای رســیدن به مدار زمین آهنــگ 36000 کیلومتر 
یــک نقشــه راه طراحــی شــده که ابتــدا بــه GTO - یک 
مدار ترنســفورمیش اوربیت -  احتیاج اســت.   این مدار 
حضیــض یا کمینه ارتفاع پایین دارد و ابتدا محموله در 
این ارتفاع پایین در مدار مربوطه تزریق می شود و وقتی 
در طی مســیر عادی مداری خود به ارتفاع نهایی رســید 
با بلوک های انتقال مداری، از این مدار بیضوی به مدار 

دایروی تغییر وضعیت داده می شود.
لازم بــه ذکر اســت کــه تاریخ های ذکر شــده در مورد 
گام هــای ســوم و چهارم بر اســاس گفته های مســئولان 
برنامــه فضایــی کشــور در ســال های اخیــر اســت وگرنه 
زمانبدی مد نظر مســئولان در زمان تصویب سند ملی 
توســعه هوافضا که قبــل از دولت تدبیــر و امید صورت 

گرفته بسیار متفاوت بوده است.
طبق برنامه قبلی، ایران باید تا سال 1397 دو نمونه 
بعدی از ماهواره بر سیمرغ را نیز آزمایش می کرد که نام 
اولین نمونه بعد از ســیمرغ در آن زمان ســپهر معرفی 
شــد که باید توان تزریــق محموله 700 کیلوگرمــی را در 

مدار 1000 کیلومتری داشته باشد.
در واقع برنامه ریزی کلان کشور به این شکل بوده بعد 
از سفیر و سیمرغ که توان آنها به مدار لئو یا ارتفاع پایین 
محدود می شــود یک ماهواره بر دیگر براســاس سیمرغ 
بــرای ایــن مجموعه مدار طراحی شــود کــه در آن زمان 
نام آن ســپهر گذاشــته شــده بود. ماهواره بر سپهر برای 
اولین بار در 21 بهمن 1391 توســط رئیس وقت سازمان 
صنایع هوافضــای وزارت دفاع، ســردار فرحی به عنوان 
نســل بعدی خانواده سفیر یعنی سفیر-3 معرفی شد 
کــه توان تزریق محموله 700 کیلوگرمــی را در مدار 1000 
کیلومتری خواهند داشــت. همچنین ماهواره بر دیگری 
به نام ققنوس توســط سرپرســت اسبق سازمان فضایی 
ایــران در 14 بهمــن 1391 معرفــی شــد. وی مجــدداً در 
17 فروردیــن 92 ماهواره بــر ققنــوس را به عنــوان یــک 
ماهواره بر از نسل های بعد از سیمرغ نام برد. سرپرست 
اسبق سازمان فضایی در 13 اسفند 91 در مصاحبه ای با 
شــبکه العالم نــام ماهواره بر دیگر را نیز اعــلام کرد. وی 
پس از معرفی ماهواره ایران ست-1 به عنوان اولین بستر 
ماهواره هــای پخش تلویزیونی گفــت: »در قدم دوم که 
در سال 1396 محقق خواهد شــد ماهواره ایران ست-2 
را بــه فضا پرتاب خواهیم کرد، کــه مأموریت آن تثبیت 
فناوری ها و ســامانه ها و انجام آزمایشــی ماهواره اصلی 
ژئــو خواهد بود. این ماهواره توســط ماهواره بر »ســریر« 
که بعد از ماهواره بر ســیمرغ طی 4 ســال آینده توســعه 

خواهــد یافت به فضا پرتاب خواهد شــد. ماهــواره ابتدا 
در مدار 250 کیلومتری توسط سریر پرتاب خواهد شد و 
بعد با اســتفاده از رانشــگرها با تغییر شیب 31 درجه به 
مدار 36 هزار کیلومتــری در موقعیت مداری ایران قرار 
خواهــد گرفت. یک ســال بعــد از آن هم نســخه نهایی 
ایــران ســت به مدار ژئــو پرتاب خواهد شــد کــه دارای 2 
ترنســپوندر خواهد بود و می تواند 5 شــبکه تلویزیونی را 
تحت پوشــش تمام وقــت خود قرار دهــد. وزن آن 250 
کیلوگرم است و توسط ماهواره بر سریربه موقعیت 250 
کیلومتری در مدار پارکینگ ارســال خواهد شــد و بعد از 
طریق رانشــگرها با تغییر شــیب 31 درجه به موقعیت 
12 و نیــم درجــه شــرقی منتقل می شــود.« رئیس وقت 
پژوهشــگاه فضایی ایران نیــز در 17 آذر 1392 اعلام کرد 
که از ماهواره بر فوق ســنگین به نام ســریر در سال 1394 

بهره برداری می شود.
بــه عــلاوه در ســال 97 یعنی ســه ســال قبــل، ایران 
می باید دو ترانســپوندر یا محموله مخابراتی با ظرفیت 
۶0 کانال ماهواره ای را بواسطه فناوری انتقال مداری، در 

یکی از نقاط مداری در اختیار ایران مستقر می کرد.
طبق مصاحبه های فوق، سپهر و سریر دو نسل بعد 
از ســیمرغ بوده اند که باید تا ســال 1394 حداقل پرتاب 

آزمایشــی بدون محموله خود این ماهواره بر ها صورت 
می پذیرفــت تــا بتواننــد بموقــع و طبق برنامه در ســال 
1396 ماهواره هــای خــود را بــا موفقیت در مــدار تزریق 
نماینــد. امری کــه امروز، رؤیایی بربــاد تدبیر رفته تلقی 
می شود. به گواه متخصصان و مدیران باسابقه صنعت 
فضایــی، در صــورت تخصیــص بودجه کافــی و اجرای 
بموقع آزمایش های ماهواره بر، سامانه انتقال مداری و 
ماهواره هایی که قرار بود زیرسامانه های مخابراتی فوق 
را آزمایش کنند این برنامه کاملاً دســت یافتنی بود. این 
در حالــی اســت که تا 2 یا نهایتاً 3 ســال پیــش، دولت با 
مشکلات بودجه ای همانند امسال مواجه نبود، بماند که 
اتلاف منابع و ریخت و پاش از ابتدای دولت تدبیر و امید 
جزو برنامه های ثابت آن در امور بودجه ای بوده است که 

حتی همین پول ها هم سهم برنامه فضایی کشور نشد.
امــی رئیــس پژوهشــگاه  بــه گفتــه دکتــر فتــح الله 
هوافضــای وزارت علــوم کــه از باســابقه ترین افــراد در 
صنعت موشکی و فضایی کشور نیز هست، تا آبان 139۵ 
کمتر از 10 درصد اهداف ســند جامع توســعه هوافضای 
کشور محقق شــده در حالی که زمان تحقق کامل سند، 
ســال 1۴0۴ تعیین شــده بوده که امروزه مشخص است 
رســیدن به این چشــم انداز با نگاه واقع بینانه در بخش 

دولتی تا سال مذکور دست نیافتنی خواهد بود.
وی همچنین افزود که »از دو سال قبل به دلیل عدم 
تخصیص اعتبارات، فعالیت های فضایی ایران متوقف 
شــده اســت.« این در حالی اســت که مصاحبــه معاون 
وقت وزیر دفاع در ۵ شــهریور 1391 نشــان می داد در آن 
زمــان برنامه فضایی ایران از زمان بندی خود جلوتر نیز 
بــوده. در مصاحبــه مهندس اســلامی که هــم اکنون در 
دولت دوازدهم، وزیر راه و ترابری است تصریح شده بود 
که »با وجود تحریم ها و محدودیت ها از گام های برنامه 
درازمدت فضایی جلوتر هستیم«. وی همچنین افزوده 
بــود »در ماه های آینده پایــگاه جدید فضایی با نام امام 
خمینی)ره( بــه بهره برداری خواهد رســید«؛ اتفاقی که 
تقریباً ۵ سال بعد و در 1396 به طور رسمی محقق شد.

از اواخــر دولت دوم محمــود احمدی نژاد خصوصاً 

همــان زمانهــا کــه بحث ارســال انســان به فضا توســط 
جمهوری اســلامی ایــران در گفته های مســئولان دولت 
پررنــگ شــد، اهمیــت پرداختــن بــه نیازهــای اصلی و 
اساســی صنعــت فضایی کمتــر شــد. نشــانه آن برگزار 
نشــدن جلسات شورای عالی فضایی در حدود سه سال 
آخــر دولت نامبرده اســت. دولت بعــدی یعنی دولت 
حسن روحانی هم که اساساً نگاه ها به لبخند کدخدا بود، 
باشــناخت دقیقی که از خواســته های غربی ها داشــت، 
بی مهــری به صنعت فضایــی را هر روز بیشــتر از دیروز 
در دســتور کار قــرار می داد بــه طوری که در کل 8 ســال، 
حتی یک جلســه شــورای عالی فضایی تشکیل نشد، با 
اینکه برنامه فضایی کشور در بالاترین سطوح برنامه ای 
تصویــب شــده و در اســناد بالادســتی نظــام، جایــگاه 
شایسته ای داشت؛ در نتیجه این اقدام دولت مذکور، به 

حاشیه راندن یکی از برنامه های مهم نظام بود.
یک وجه مشترک هر دو رئیس جمهور سابق و اسبق، 
دســتاویز قــرار دادن برنامــه فضایــی بــرای امتیاز گیری 
در فضــای سیاســت خارجــی و بین المللــی بــود. ایــن 
در حقیقــت خنجــر زهرآگینی بــر پیکر برنامــه فضایی 
کشــور بــود زیرا در عمل مشــخص شــد که دشــمن هم 
در مقابــل ایــن قدرتنمایی عرصه فضایــی جبهه گیری 
کرده و کند شــدن ایــن برنامه را جزو خواســته های خود 
مطــرح می کرد. البتــه همواره دشــمن برنامــه فضایی 
ایــران را پوششــی بــرای برنامه موشــک های بالســتیک 
عنــوان می کرد اما کیســت که نداند حجم وابســتگی به 
خدمــات فضاپایه در آینده ای که خود کشــورهای غربی 
در حــال ترســیم و راهبری آن بودند چقدر زیاد اســت و 
عقــب افتادن ایران در این عرصــه فضای باج خواهی و 

امتیازگیری بیشتری برای آنها ایجاد می کند.
تعدیــل تعــداد زیــادی از نیروهــای مهــم و اثرگــذار 
برنامــه فضایــی ایــران در بخــش هــای مختلــف که به 
مهاجــرت تعــدادی از آنها به کشــورهای خارجی منجر 
شــد هــم از دیگــر ضربه های دولــت حســن روحانی به 
برنامه مهم فضایی ایران بود؛ مشابه کاری که با نخبگان 

صنعت هسته ای کشور انجام شد.
لازم بــه ذکــر اســت آنچــه در دولــت قبــل بیــش از 
همه آمــاج بی مهری قــرار گرفت چه از نظــر بودجه ای 
و چــه از نظــر دســتورالعمل های تخریب کننــده نیروی 
انســانی، بخش حامل های ماهواره یــا ماهواره برها بود 
که تشابهات فناورانه با موشــک های بالستیک دارند. از 
قضا همین بخش هم بود که ســبب کند شــدن سرعت 
رشــد برنامه فضایی می شــد زیرا از مدت ها قبل و حتی 
قبل از دولت احمدی نژاد کشــورهای خارجی مشکلات 
متعددی برای پرتاب ماهواره های ســاخت ایران ایجاد 
کرده بودند. این مجموعه مشــکلات کــه پرتاب ماهواره 
ســینا با سرنوشــت نامعلــوم توســط روس هــا و توقیف 
ماهواره مصباح توسط ایتالیا از جمله مثال های بارز آن 
است سبب شــد که جمهوری اســلامی ایران به توسعه 

ماهواره بر با توجه به تجربیات موشکی اقدام کند.
ë آنچه انجام شده است

ســفیر-1 به عنــوان یک ماهواره بر ســبک بــرای مدار 
لئو که نقش اکتســاب فناوری پرتــاب و جدایش مراحل 
و تزریق محموله و ارتباط با ایستگاه را برعهده داشت و 
محموله های آن بــا جرم نهایتاً 60 کیلوگرم هم همگی 
تحقیقاتی و بستر آزمایش فناوری بودند اولین ماهواره بر 

عملیاتی شده ایران بود. این ماهواره بر اولین پرتاب خود 
را در سال 1387 انجام داد و تا انتهای 1391 چهار پرتاب 

اعلام شده داشت که سه مورد موفق بود.
بعدها اســنادی در مجلات خارجی منتشــر شــد که 
نشــان می داد حداقل دو پرتاب ناموفق توســط سفیر-1 
در 1391 صــورت گرفته اســت اما دولــت احمدی نژاد از 
اعلام نتایــج این تلاش ها خودداری کــرده بود. چندین 
پرتاب دیگر توسط سفیر-1 تا سال 1397 صورت گرفت 
که فقط پرتاب ماهواره فجر در ســال 1393 موفق بود و 
بجــز یک مورد که توســط دونالد ترامــپ رئیس جمهور 
سابق امریکا افشا شد مابقی بدون هیچ انتشار رسانه ای 

به بایگانی تاریخ سپرده شد.
در سطح بعدی از نظر توان حمل محموله و ارتفاع 
مــداری، ماهواره بــر ســیمرغ یا ســفیر-2 قــرار دارد که با 
تــوان حمــل 250 یا 350 کیلوگرم به مــدار لئو در ارتفاع 
500 کیلومتری به جای 250 کیلومتری سفیر-1 حداقل 
از 1388 در دســت توســعه بــود. آزمایــش نهایی آن به 
دولــت یازدهم رســید اما بــه جای ســال 1392 که اولین 
زمــان پرتــاب اعلام شــده بــرای آن بــود در بهــار 1395 
بدون ســر و صدا آزمایش شد. به همین نسبت توسعه 
نهایی و بهره برداری از پایگاه پرتاب امام خمینی)ره( در 
حوالی ســمنان نیز که در ســال 1392 قابل بهره برداری 
بــود تــا ســال 1396 به تعویــق افتــاد. بعــد از آن پرتاب 
بایکوت شــده در ســال 95 ســیمرغ هر ســال یک پرتاب 
تا ســال 1398 داشــت که هر ســه مورد هم ناموفق بود. 
جالب اینجاســت که برخلاف اصول اثبات شده توسعه 
فضایی که لزوم عدم استفاده از ماهواره واقعی به عنوان 
محموله در ماهواره بری را که حداقل سه آزمایش موفق 
نداشــته ، بیان می کنــد، دولت تدبیر و امیــد در تدبیری 
عجیب در هریک از ســه پرتاب ســال های 96 تا 98 یک 
ماهواره واقعی )در سطح پژوهشی و توسعه فناوری( را 
در سیمرغ قرار داد که به نابودی آنها و عدم بهره برداری 
از هزینه هــای چندیــن میلیــارد تومانی هر کــدام و از آن 
مهم تر وقت ارزشمند نخبگان درگیر این پروژه ها منجر 
شد. این ماهواره ها به ترتیب طلوع-1 ساخت صاایران از 

مجموعه وزارت دفاع، پیام ســاخت دانشگاه امیرکبیر و 
ظفر-1 ساخت دانشگاه علم و صنعت بودند.

بــا وجــود وعده هــای فــراوان، آزمایش های بیشــتر 
دوازدهــم  دولــت  در  و 1400  ســال 1399  در  ســیمرغ 
متوقف شد. شایعاتی در مورد انجام یک پرتاب ناموفق 
یا لغو شــده در خرداد 1400 و پیش از انتخابات ریاســت 
جمهــوری وجــود دارد کــه از ســوی مســئولان تأییــد یــا 
تکذیب نشده اســت. اما آخرین خبر در مورد ماهواره بر 
ســیمرغ و پرتاب آن در 9 دی 1400 است. تنها یک ماه و 
ســه روز پس از تشکیل جلسه شورای عالی فضایی پس 
از حدود 11 ســال در دولت ســیزدهم یک ســیمرغ دیگر 
که از ســوی جانشــین وزیر دفاع ســردار فرحی، سیمرغ 
ششــم و بهسازی شده نامیده شد با سه محموله پرتاب 
شــد که ایــن بار هم ناموفق بــود اما باز هــم بهبودهایی 
نســبت به دو پرتاب قبلی حاصل شد. در این پرتاب که 
بــرای اولین بار در جمهوری اســلامی ایران بیش از یک 
محموله در یک پرتاب قرار داده شــد، ســیمرغ توانست 
به ســرعت 7350 متر بر ثانیه در ارتفاع 470 کیلومتری 
برســد که از پرتاب های قبلی بیشتر به سرعت فرار لازم 

برای قراردهی محموله در مدار نزدیک شد.
نکته مهم در باب اهمیت ســیمرغ این است که این 
ماهواره بر علاوه بر اینکه وظیفه ارسال ماهواره های مهم 
در رده جرمی بســیار بیشــتر از ســفیر را برعهده داشــت 
که هر یــک قرار بود چندین فناوری مهم لازم در جهت 
اهــداف کلان برنامه فضایی را آزمایــش کنند، خود گام 
میانی در جهت رسیدن به ماهواره برهای سنگین بعدی 
بود که قرار اســت اولیــن محموله های عملیاتی با عمر 

چندین ساله را به مدارهای بالا ارسال کنند.
همچنیــن دو مأموریــت مهــم آزمــون پرتــاب چند 
ماهــواره در یک پرواز و نیز آزمون پــروازی ماژول انتقال 
مــداری که برای رســیدن بــه مدارهای ارتفاع بالا بســیار 
ضروری اســت هم برعهده ســیمرغ قرار داشــته است. 
دلایــل دقیق عــدم موفقیت ســیمرغ در ایــن پرتاب ها 
رســانه ای نشــده امــا گفته های مســئولان این برداشــت 
را ایجــاد می کنــد که مشــکل موتــور مرحله دوم ســبب 
نرســیدن ماهواره بر به ســرعت کافی برای مدار مد نظر 
شــده اســت.در ســال 1399 ماهواره بــر ســه مرحلــه ای 
ذوالجنــاح آزمایــش اول خــود را با موفقیت پشــت ســر 
گذاشــت. این ماهواره بر دارای دو مرحله سوخت جامد 
با قطر 1.5 متر و یک مرحله ســوم ســوخت مایع اســت 
کــه برای حمــل ماهواره هایی با جرم حــدود 200 تا 220 

کیلوگرم تا مدار 500 کیلومتری طراحی شده است.
قرار است دو پرتاب آزمایشی دیگر با ذوالجناح انجام 
شــود که تا کنون خبری از آن نیســت امــا احتمال انجام 
شــدن آزمایــش دوم آن در ســال جاری و نهایتــاً تا پایان 
دهــه فجــر 1400 قوی ارزیابی می شــود. با توجه به اینکه 
ســوخت جامد مزیت هایی در زمینه به کارگیری نسبت 
به ســوخت مایــع دارد و اینکــه مرحله ســوم ذوالجناح 
همان مرحله دوم ســفیر است که عملکرد قابل قبولی 
در مقایســه بــا مرحلــه دوم ســیمرغ داشــته، ذوالجناح 
امیدها را برای پرتاب ســریع صــف انبوه ماهواره های در 
انتظــار قرارگیــری در مدار زنده کرده اســت تــا زمانی که 
سیمرغ هم به قابلیت کافی برای آزمایش مجدد برسد. 
یکــی از ســؤالات پیرامون برنامــه فضایی ایــران همین 
عــدم اســتفاده از ســوخت جامــد  طی حــدود یک دهه 

گذشــته اســت. با وجود این ســاخت انواع موشــک های 
بالســتیک با قابلیت اطمینان و نیروی رانش بالا اســت 
که بارها در رزمایش ها آزمایش شدند. عجیب است که 
صنعت فضایی طی 15 سال گذشته به سراغ استفاده از 
ســرزیر این بخش از دانش موشــکی نرفته و بر استفاده 
از ماهواره برهای ســوخت مایع ســفیر و ســیمرغ اصرار 
داشته؛ در حالی که اگر موشک سجیل مبنای توسعه یک 
ماهواره بــر قرار می گرفت یا از موتور موشــک های فاتح 
بــرای به کارگیری در کنار ســفیر به عنوان بوســتر جانبی 
استفاده می شد شــاید کمبودهای ناشی از آماده نشدن 

ماهواره بر سیمرغ هم تا حدود زیادی جبران می شد.
ë ماهواره برهای بعدی

در رده های بعدی قرار بود ماهواره بر ســریر در ســال 
1400 یا 1401 اولین پرتاب آزمایشی خود را سپری کند که 
با وضعیت فعلی نتایج عملکرد سیمرغ، ممکن است 
این برنامه هم عقب افتد؛ حتی خبری از ساخت اولین 

نمونه ماهواره بر سریر هم در دست نیست.
ســریر برای حمل محموله های تــا 1000 کیلوگرم به 
مدارهــای تــا 1000 کیلومتر طراحی شــده اســت و اولین 
ماهواره بری خواهد بود که ماهواره های عملیاتی مدنظر 
در مسیر رسیدن به ماهواره های سنجشی و مخابراتی و 
تلویزیونی نهایی برنامه فضایی فعلــی ایران را به فضا 
ارســال می کند. به کمک مــاژول انتقال مداری، ارســال 
ماهواره تا مدارهای بالا حتی 20000 کیلومتر نیز توســط 
ســریر ممکــن اســت. در ادامــه ماهواره برهای ســنگین 
سروش1 و 2 قرار دارند که به ترتیب محموله های 11 تن 
و 21 تــن را به مدار لئو خواهند بــرد. انتقال ماهواره های 
عملیاتی به مدار برای قرارگیری در مدار زمین آهنگ یا 
ژئو سنکرون و نیز انتقال منظومه های ماهواره ای به طور 

عملیاتی هم برعهده این دو ماهواره بر است.
بــرای اســتفاده از ســروش-2 و اســتفاده عملیاتی از 
سروش-1 باید پایگاه پرتاب فضایی در مجاورت دریا در 
جنوب کشــور ساخته شــود و نیز موتورهای مخصوص و 

سازه های قطر بالا مربوط به این دو ماهواره بر.
پایــگاه پرتاب فضایــی جنوب که احتمــالاً در حوالی 

چابهــار ســاخته خواهــد شــد از طرح هایی اســت که در 
حوالی سال 1390 تصویب شده است اما متأسفانه در 8 
سال اخیر طبق اطلاعات موجود هیچ اقدام عملی برای 
آن صــورت نگرفته و این هم یکی از عقب افتادگی های 
برنامه فضایی ایران اســت. لازم به ذکر است که اگر این 
پایگاه ســاخته می شــد حتــی ماهواره برهای ســیمرغ و 
ذوالجناح و سریر هم می توانستند کارایی بهتری با پرتاب 

از آن داشته باشند.
ë وضعیت پیش رو

بــا تمام فراز و نشــیب هایی کــه در این گــزارش تنها 
مرور ســریعی بر آنها شــد جلسه شــورای عالی فضایی 
به ریاســت ســید ابراهیم رئیســی رئیس جمهــور جدید 
پس از وقفه ای 11 ســاله برگزار شــد. پیش از این جلســه 
رئیس جمهور بازدیدی طولانی از نمایشگاه اختصاصی 
که برای معرفی دســتاوردهای فعلی و برنامه های آتی 

صنعت فضایی کشور ترتیب داده شده بود انجام داد.
تصاویر منتشــر شــده از این بازدید هم حاوی نکات 
جالبی بود. از آن جمله مشــاهده شدن اطلاعاتی مبنی 
بر وجود 5 ماهواره فجر اســت که زمان مرتبط به آنها از 
سال 2012 تا 2015 عنوان شده که حدوداً قابل تطبیق به 
ســال های 1391 تا 1394 اســت. پرتاب طلوع-1 در سال 

2017 یعنی همان سال 1396 هم تصریح شده است.
همچنین ماهواره ای به  نام تدبیر که ظاهراً در ســال 
1392 پرتاب شــده اما خبری از آن منتشر نشده و جالب 
اینکه ظاهری کاملاً مشابه با ماهواره نوید علم و صنعت 
دارد که در سال 1390 پرتاب شده بود. همچنین پلتفرم 
ماهواره ای ایران باس-150 که یکی از بسترهای آزمایش 
فناوری های اصلی ماهواره های سنجشــی ایران است با 
وجود طراحی در ســال 1395، برای پرتاب در سال 1402 
در نظــر گرفتــه شــده که آن هــم به علت عقــب افتادن 

برنامه فضایی ایران در عرصه ماهواره برها است.
آنچــه پیــش روی دولــت ســیزدهم قــرار دارد یــک 
برنامه فضایی تدوین شــده براساس واقعیات و منطق 
درســت اســت که به شیوه ای نادرســت اجرا شده. صف 
انبوه ماهواره هایی که باید پرتاب می شدند تا با آزمایش 
عملــی آنهــا در مدار، گام هــای لازم بــرای طراحی بهتر 
ماهواره های عملیاتی اصلی براســاس تجربیات کسب 
شده برداشته شود؛ تجربیاتی از عملکرد زیرسامانه های 
مختلف تصویربــرداری و مخابراتــی و تولید و مدیریت 
تــوان الکتریکی و کنترل حرارت و عایق بندی و مقاومت 
در برابــر تشعشــعات فضایــی و تراســتر تغییــر ارتفــاع 

مداری و پنل های خورشیدی باز شونده و....
در نتیجه دولت سیزدهم باید تصمیم اساسی خود 
را برای چگونگی برخــورد با برنامه فضایی از هم اکنون 
روشــن کند تــا این برنامه به همان شــکل 8 ســال اخیر 
به صــورت خزنده و به قــول وزیر ارتباطات بــا 10 درصد 
تــوان پیش خواهــد رفت و همچــون 11 ســال اخیر وجه 
المصالحه مسائل سیاست خارجی قرار خواهد گرفت یا 
نه، به صورت عملیاتی در جهت رسیدن به قابلیت های 
عملیاتــی و کاربــردی و تجــاری هدایت خواهد شــد؛ در 
صــورت دوم، دولت محترم علاوه بر تخصیص بودجه 
کافــی، لازم اســت تــا از هرگونه گــره زدن برنامه فضایی 
با مســائل خارجــی پرهیز کــرده و حتی برنامــه مدون و 
زمان بندی شــده ای را برای هر یک از گام های مهم این 
برنامه شــامل ماهواره برها و پایگاه پرتاب جنوب عنوان 

کرده و برای رســیدن به آن تلاش کند و با اجرای هر گام 
هم اطلاع رسانی شفاف برای مردم داشته باشد.

بــه علاوه باید اعتراف کرد که عقب افتادگی طولانی 
مــدت برنامــه فضایی ایــران تنها بــا تزریــق بودجه بالا 
شــتاب نخواهد گرفــت بلکه بــرای حل مشــکل نیروی 
انسانی مجرب قابل استفاده در این برنامه و نیز جبران 
عقــب افتادگی زمانــی باید اســتفاده حداکثــری از توان 
بخش خصوصی و همه بازیگران عرصه فضایی انجام 
شــود. در واقع بخش فضایی سازمان صنایع هوافضا با 
یــک نگاه جهــادی و فرابخشــی باید بازیگــران مختلف 
حاضــر در کشــور را به یــاری طلبیده و از برداشــتن تمام 
بــار مســئولیت به تنهایــی پرهیز کند. بخش هــای دیگر 
برنامــه فضایی ایــران مانند توســعه ماهواره ها کمتر در 
معرض آســیب قرار گرفت زیر خــود ماهواره به تنهایی 
اثری در افزایش توان فضایی کشــور نداشــته و این برای 
دشــمنان از روز روشن تر بوده و به همین جهت فشاری 
در جهــت توقف توســعه ماهواره ها به دولت های قبلی 
نیاوردند. اما در زیرســامانه های ماهواره ای ایران نیاز به 
جذب فناوری های خارجی برای شــتاب بیشتر برنامه و 
عملکرد بهتر ماهواره های عملیاتی خود دارد؛ در حالی 
کــه زمان تحقق کامل ســند برنامه فضایی کشــور ســال 
1۴0۴ تعیین شده بوده که امروزه مشخص است رسیدن 
به این چشــم انداز با نگاه واقع بینانه در بخش دولتی تا 
سال مذکور دست نیافتنی خواهد بود. رئیس جمهور در 
جلسه شورای عالی فضایی به همین نکته اشاره کرده و 
درخواســت کرده تا راهکاری برای محقق شــدن اهداف 
سند تا 1404 اندیشیده شود. امید می رود که دولت سید 
ابراهیم رئیسی با توجه صحیح و مدیریت جهادی و به 
کارگرفتن نیروهای جوان و با انگیزه و کنترل سختگیرانه 
بر تصمیمــات کلان مدیران دولتی ریشــه دار در برنامه 
فضایــی در قالب تشــکیل منظم جلســه شــورای عالی 
فضایی و البته مقدم دانســتن مســائل فنــی و ایمنی بر 
سایر موارد به سرعت گرفتن هرچه بیشتر این برنامه در 
مسیر درست خود کمک کند که نتایج آن نه در آینده دور 

بلکه خیلی زودتر آشکار خواهد شد.

 چهارشنبه 6 بهمن 1400 
 سال بیست و هشتم

 شماره 7834



بی شــک برنامه فضایی ایران از آنچه ســال ها قبل تدوین شد، به طرز 
چشــم گیری عقب مانده است؛ از آماده ســازی زیرساخت های مهمی نظیر 
پایگاه های پرتاب )برای مثال پایگاه چابهار( تا طراحی و ساخت ماهواره برها، 
زیرســامانه ها و ماهواره هایی که قرار اســت در مدارهای مختلف از لئو 
تا ژئو قرار بگیرند و هرکدام بخشــی از نیازهای مهم کشــور را برطرف 
سازند. این عقب ماندگی ناشــی از چند موضوع است که اصلی ترین آنها 
را می توان اشــتباه در برخی سیاســتگذاری ها، نگاه های اشتباه دولت ها 
به حوزه فضایی، عدم تخصیص بودجه مناســب، مانع تراشــی در مســیر 
نیروهای انســانی با انگیزه و تحریم های خارجی دانست. برای درک بهتر 

این عقب ماندگی لازم اســت بدانیم که برای رســیدن به اهداف تصریح 
شده در سند نقشــه جامع علمی کشور مصوب دی ماه 1389 و نیز سند 
جامع توســعه هوافضای کشــور مصوب دی ماه 1391 که اندکی پس از 
ورود جدی کشــور به عرصــه پرتاب ماهواره ها و تکمیــل چرخه فناوری 
فضایی به تصویب شورای عالی انقلاب فرهنگی رسید، قرار شد تا توانایی 
کامل پرتاب و بــه کارگیری ماهواره در 4 مدار طی 4 گام تثبیت شــود. 
هدف نهایی در ســند مذکور، به کارگیری ماهواره های سنجشــی با دقت 
بهتــر از 10 متر و ماهواره مخابراتی در مــدار زمین آهنگ بود. اما آنچه 
امروز در مســیر دستیابی به آن اهدف رســیده ایم بسیار عقب تر است.

توانایی ایران در طراحی و ساخت پایگاه فضایی امام خمینی)ره(، 
دست مسئولان برنامه فضایی را برای فکر کردن به یک پایگاه 
پرتاب جدیدتر و کاربردی تر در جنوب کشور و در منطقه چابهار 
نزدیک به سواحل مکران باز کرد. نزدیک بودن پایگاه پرتاب به خط استوا 
سبب می شــود تا با صرف انرژی کمتری بتوان محموله های سنگین را در 
مدارهای بالا قرار داد و با توجه به گســتره ســرزمینی کشورمان، امکان 

تأســیس پایگاه در عرض جغرافیایی پایین و نزدیک به خط استوا نسبت 
به بسیاری از کشورهای نیمکره شمالی زمین وجود دارد. به علاوه، تأسیس 
پایگاه در نواحی جنوبی ســبب می شود تا ایمنی مربوط به جدایش مراحل 
ماهواره بر به راحتی تأمین شــود زیرا بخش های جداشــونده در اقیانوس 
سقوط می کنند در حالی که هم اکنون و در پایگاه فضایی سمنان، باید چند 
استان کشور برای سقوط بقایای ماهواره برها به حالت آماده باش در بیایند. 
همچنین گســتره زاویه ای مسیر پرتاب با توجه به مرز کشورهای همسایه 
نیز در پایگاه جنوب بســیار بهتر از سمنان خواهد بود. طرح ساخت پایگاه 
چابهــار به اوایل دهه 1390 بازمی گردد اما توقف برنامه فضایی ایران در 
سال هایی از این دهه، سبب عقب افتادن فرایند طراحی و ساخت آن شد، 
با وجود این، به گفته مسئولان فضایی کشور کار مطالعات و طراحی کلان این 
پایگاه تا پایان 1398 انجام شده است. با توجه به برنامه ریزی های مربوط به 
ماهواره بر »سروش« از سال 1402 تا 1407، قاعدتاً پایگاه چابهار باید بین 

این دو سال و نزدیکتر به سال 1402 به بهره برداری برسد.

پایگاه فضایی امام خمینی)ره( در ســمنان، نخستین پایگاه 
سکوی ثابت ایران برای پرتاب محموله های تا یک تن است 
که می تواند همه نیازهای لازم برای رسیدن محموله به مدار 

پایین کره زمین یعنی مدار LEO را پوشش دهد.
این پایگاه در 5 مرداد ســال 96 با پرتاب آزمایشی ماهواره بر سیمرغ 
افتتاح شــد. با ساخت پایگاه پرتاب امام خمینی)ره(، ایران به هفتمین 

کشوری تبدیل شد که توانایی طراحی، ساخت و راه اندازی پایگاه پرتاب 
فضایی را به طور مســتقل دارد. این توانمندی سبب می شود تا ارتقای 
پایگاه مذکور نیز به دســت متخصصان داخلــی در صورت نیاز صورت 

پذیرد.
این پایگاه که از منظر فناوری دقیقا مطابق با استانداردهای روز دنیا 
طراحی و ساخته شده، از زیرساخت های ساخت، تست و آزمایشگاهی 
متنوعی نظیــر مراکز تولید ســازه و مونتاژ با قطر بالا، آزمایشــگاه 
جدایــش غیرانفجاری با قطر بــالا، مراکز ســاخت و تجهیزات تولید 
موتورهای کرایوژتیکی، آزمایشگاه ســازه با قطر بالا، زیرساخت های 
تله کامند، ســکوی تســت موتور کرایوژتیکی، آزمایشگاه تست های 
محیطی)فضایی( هدایت کنترل، آزمایشــگاه آکوســتیک، آزمایشگاه 
تســت خلأ موتــور، کمک ناوبــری زمین پایه ارتفاع بالا، آزمایشــگاه 
EMC/EMI پایش قطعــات )خرابکاری صنعتــی( و آزمایشــگاه 

 برخوردار است.

طبق برنامه، قرار است ماهواره بر »سروش«، تثبیت کننده توان 
نهایی ایران برای تزریق محموله های ســنگین کاربردی در مدار 
36000کیلومتری باشــد. قطر بدنه »ســروش« 4متر است و 
طبق تصاویری که تاکنون از آن منتشر شــده، این ماهواره بر از موتورهای 
شتاب دهنده یا بوســترهای جانبی بهره می برد. این ساختار، سروش را در 
ردیف حامل های بزرگ و ســنگین فضایی قرار می دهد. این که بوســترهای 
سروش از نوع سوخت جامد یا مایع هستند، اعلام نشده و در دنیا به کارگیری 
هر دو نوع به عنوان موتورهای شــتاب دهنده جانبی، ســابقه داشته است. 
ماهواره بر ســروش هماننــد نمونه های همرده خارجی تــوان حمل چند تن 

محموله به مدار لئو را دارد اما برخی گفته ها از توان حمل حدود یک تن به 
مدار ژئو خبر داده اند. نکته مهم در مورد ماهواره بر سروش این است که با 
توجه به قطر و طول آن و نیز بوسترهای جانبی، امکان پرتاب آن از پایگاه امام 
خمینی)ره( در سمنان بدون تغییرات در برج خدمات و سکوی پرتاب، مقدور 
نیست، زیرا ســروش بر خلاف سریر که توسعه مستقیم ماهواره بر سیمرغ 
اســت، یک طراحی کاملًا متفاوت و در واقع نسل متفاوتی از ماهواره برهای 
ایران است. همین تفاوت های چشــمگیر در قطر و طول و ساختار سروش 
سبب می شــود تا تمام زیرساخت های طراحی، ســاخت، آزمایش و پرتاب و 
عملیات ماهواره برها در کشور ارتقای اساسی پیدا کند. احتمالًا محل اصلی 

عملیات ماهواره بر ســروش، پایگاه پرتاب چابهار خواهد بود. سروش در دو 
نوع 1 و 2 طراحی خواهد شد که سروش 1 با توان انتقال 11 تُن محموله به 
مدار 200 کیلومتری از قابلیت ایجاد منظومه در مدار لئو برخوردار اســت. 
این ماهواره بر می تواند با پرتاب از ســمنان، محمولــه 300 کیلوگرمی و با 
پرتاب از پایگاه چابهار، محموله یک تُنی را  در مدار ژئو )36هزار کیلومتری( 
قرار دهد. این توانمندی ها در ســروش 2 افزایش می یابد به طوریکه این 
ماهواره بــر با همان امکان ایجاد منظومه در لئو می تواند محموله 21 تُنی را 
بــه مدار 200 کیلومتری برده و از قابلیت تزریق محموله 2.5 تُنی در مدار 

36هزار کیلومتری )ژئو( نیز برخوردار خواهد بود.

 مسیـــــــر
آیـنـــــــده

ماهـــواره بــــرها

ماهواره بر دو مرحله ای سفیر اولین موشک ماهواره بر 
ســاخت ایران است که در ســال 1378، یک ماهواره 
ایرانی )امید( را در مــدار 245 کیلومتری قرار داد. 
این ماهواره بر با ســوخت مایع، وزنی در حدود 26 تن، طول 22 
متر و قطر 1.25 متر دارد. ســفیر پس از توسعه ماهواره برهای 
ایرانی، از رده عملیاتی خارج و به اصطلاح بازنشســته شد. سفیر 
علاوه بر ماهواره امید در ســال 78، ماهــواره رصد را در خرداد 
90، نویــد را در بهمن 90 و فجر را در بهمــن 93 در مدار قرار 
داد. انتشار تصویر سانحه برای این ماهواره بر پیش از پرتاب، در 
اکانت توئیتری دونالد ترامپ رئیس جمهور سابق آمریکا، ازجمله 

حواشی پیرامون سفیر بود.

سفیـــــر

پایگاه فضایی 
چابـــــــهار

 پایگاه فضایی
امام خمینی)ره(

ســـــروش

ســیمرغ کــه از آن با نام ســفیر2 نیز یاد می شــود، 
توسعه یافته ماهواره بر سفیر است که یک سال پس 
از پرتاب ماهواره امید توســط ســفیر، رونمایی شد. 
ســیمرغ ماهواره بری 80تنی اســت که می تواند محموله 250 تا 
350 کیلوگرمی را در مدار 500کیلومتری تزریق کند. ماهواره بر 
ســیمرغ، امید برنامه فضایی ایــران برای تزریــق ماهواره های 
کاربردی در مدار اســت. ماهواره هایی کــه به جای طول عمر چند 
ماه، بتوانند چند ســال مورد بهره بــرداری عملیاتی قرار بگیرند. 
ماهواره بر سیمرغ پس از یک دوره نسبتاً طولانی سکوت خبری در 
مورد آماده پرتاب بودن آن، پرتاب آزمایشــی موفقی در بهار سال 
95 داشــت که به دلایل نامعلومی رسانه ای نشد. سیمرغ تا امروز 
4 پرتاب دیگر هم داشــته که عمدتــا ناموفق بودند. ازجمله آنها 
پرتاب ماهواره پیام در دی ماه 97، ظفر در بهمن 98 و یک پرتاب 
تحقیقاتی در دی ماه 1400 اســت. یک پرتاب دیگر هم در مرداد 

96 برای تحقیقات زیرمداری انجام داد که آن هم ناموفق بود.

سیـــمرغ

ذوالجناح دومین ماهواره بر ســه مرحله ای و همچنین 
دومین ماهواره بر با بهره برداری از مراحل سوخت جامد 
در کنار ســوخت مایع است. ماهواره بر جدید ذوالجناح 
دارای سه مرحله است که دو مرحله اول آن سوخت جامد و مرحله 
سوم ســوخت مایع اســت. طبق برنامه ریزی های انجام شده، سه 
پرتاب تحقیقاتی برای ذوالجناح پیش بینی شــده اســت که اولین 
آن به انجام رســیده و سایر مراحل نیز طی یک تا یک و نیم سال 
آینــده باید صورت پذیرد. ممکن اســت در پرتاب های بعدی این 
فاز محموله ماهواره ای نیز در آن قرار داده شــود. هدف طراحی 
ایــن ماهواره بر 25.5متــری و 52تنی، قراردهــی محموله هایی 
تــا 220 کیلوگرم در مدار 500کیلومتری دایروی اســت، از این 
نظر، توانمندی ذوالجناح نزدیک به ماهواره بر بزرگتر و سنگین تر 

سیمرغ است.

ذوالجنـــاح

نام ماهواره بر ســریر در اوایل دهــه 1390 برای اولین بار 
مطرح شد. هرچند نسل بعد از سیمرغ، قبلًا »سپهر« نامیده 
شده بود اما امروزه از »سریر« به عنوان نسل بعدی »سیمرغ« 
نام برده می شود. ماهواره بر سوخت مایع سریر از افزوده شدن یک مرحله 
به ماهواره بر 26متری سیمرغ حاصل شده است که طول آن را به 35 متر 
می رساند. بر خلاف سیمرغ، ســریر در تمام طول خود، دارای قطر یکسان 
خواهد بود یعنی قطر 2.4 متر از ابتدا تا انتهای بدنه. سریر علاوه بر توانایی 
پرتــاب همزمان چند ماهواره می تواند، محموله یک تُنی را در مدار 600 
کیلومتری تزریق کند. با توجه به اینکه در مصاحبه های مســئولان برنامه 
فضایی کشــور در بهمن ماه 1398، گام ســوم ایران، تثبیت توان تزریق 
ماهواره های 500کیلوگرمی در مدار 1000کیلومتری یا ماهواره های حدود 
1000کیلوگرمی در مدار بالای 600کیلومتری عنوان شــده است، قاعدتاً 
سریر باید در دو دسته مأموریت مذکور مورد استفاده قرار گیرد. بنابراین 
گام های ابتدایی برای آزمودن ماهواره ها در مدارهای بالا حتی تا مدار ژئو 

در 36000کیلومتری می تواند توسط سریر آزمایش شود. 

سریــــــر

ماهـــــــواره  ها
برنامه توسعه 
بومی فناوری 
ماهواره های 
مخابراتی

برنامه توسعه 
بومی فناوری 
ماهواره های 
سنجش از دور

وزن: 95 کیلوگرم
مدار: کمتر از 500 کیلومتر

ماموریت: توســعه فنــاوری پلتفرم-
KU برقراری ارتباط باند

هدف گذاری پرتاب: سال 1398

وزن: 90 کیلوگرم
مدار: 500 کیلومتر

تســت  پلتفرم-  توســعه  ماموریت: 
ترنسپوندر با تقویت کننده

هدف گذاری پرتاب: سال 1400

وزن: 110 کیلوگرم
مدار: 10500 کیلومتر

تســت  پلتفرم-  توســعه  ماموریت: 
Regenerative ترنسپوندر

هدف گذاری پرتاب: سال 1402

وزن: 250 کیلوگرم
مدار: زمین آهنگ شیب دار

ماموریــت: توســعه پلتفــرم- ارائه 
FSS خدمات آزمایشی سرویس

هدف گذاری پرتاب: سال 1404

وزن: 250 کیلوگرم
GEO مدار: زمین ثابت

FSS ماموریت: ارائه خدمات
هدف گذاری پرتاب: سال 1405

وزن: 120 کیلوگرم
)SSO( مدار: 600-500 کیلومتر

ماموریــت: تصویربــرداری مرئی با دقت 
۱۵ متر

- تصویربــرداری با امواج مادون قرمز با 
طول موج کوتاه )150متر(

- تصویربرداری مادون قرمز )200متر(
هدف گذاری پرتاب: سال 1398

وزن: 300 کیلوگرم
)SSO( مدار: 600-500 کیلومتر

ماموریــت: تصویربــرداری مرئی با دقت 
۵متر

- تصویربــرداری با امواج مادون قرمز با 
طول موج کوتاه )70متر(

- تصویربرداری مادون قرمز )70متر(
هدف گذاری پرتاب: سال 1400

وزن: 400-380 کیلوگرم
)SSO( مدار: 600-500 کیلومتر

ماموریت: تصویربرداری مرئی با دقت ۵ متر
- تصویربــرداری با امواج مادون قرمز با 

طول موج کوتاه )35متر(
- تصویربرداری مادون قرمز )70متر(
- تصویربرداری پن کروماتیک )2متر(

هدف گذاری پرتاب: سال 1402

وزن: 600-450 کیلوگرم
)SSO( مدار: 600-500 کیلومتر

ماموریــت: تصویربــرداری مرئی با دقت 
۴متر

- تصویربرداری پن کروماتیک )یک متر(
هدف گذاری پرتاب: سال 1404

وزن: 1700-1500 کیلوگرم
)SSO( مدار: 600-500 کیلومتر

ماموریــت: تصویربــرداری مرئی با دقت 
۲.۴ متر

- تصویربرداری پن کروماتیک )0.6 متر(
هدف گذاری پرتاب: سال 1406
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ماهواره های پارس 1، 2 و 3 ماهواره های راداری با رزولوشــن تا 20 متر و ماهواره های 
پــارس 4 و 5 ماهواره هــای راداری بــا رزولوشــن تــا یک متر محســوب می شــوند.
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سورپرایز فضایی سپاه در راه است
گام های بلند سپاه برای رسیدن به مدار 63هزار کیلومتری

پرتابهارابیشترمیکنیم
گفت وگو با سخنگوی حوزه فضایی وزارت دفاع:

از نشانه های سنجش پیشرفت در هر کشور، میزان دست یابی آن به علم و دانش روز دنیاست. یکی از مهمترین 
و فناورانه ترین حوزه ها هم حوزه فضایی اســت که شــاید نسبت به بسیاری از علوم از عمر کمتر ولی تاثیرگذاری 
بیشــتری برخوردار باشد.در ایران نیز طی چند دهه اخیر توجه به فضا و حرکت در مسیر فضایی شدن، در دستور 
کار قرار گفته و برخی نهادها و ســازمان ها به عنوان متولیان این حوزه توانستند با بهره گیری از توان دانشمندان 
ایرانی و با تکیه بر داشته های داخلی، به دستاوردهای مهمی در حوزه فضایی برسد که نمونه های  مختلف آنها را 
در سال های اخیر دیده ایم؛ دستاوردهایی که اهمیت آن را وقتی بیشتر می توان فهمید که بدانیم کشور ما تحت 
سنگین ترین تحریم ها در حوزه های مختلف ازجمله حوزه فضایی قرار دارد.یکی از سازمان های اصلی که نقش 
مهمی در این فرایند دارد، ســازمان هوافضای وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح است.در گفتگو با جناب 
آقای مهندس سید احمد حسینی سخنگوی فضایی وزارت دفاع به بررسی اجمالی وضعیت امروز حوزه فضایی 

و برخی برنامه های  آینده پرداختیم که متن آن را در ادامه می خوانید.

ë  کشــورهای زیادی در دنیا از فضا بهــره می برند ولی 
تعداد کمی از آنها توانمندی طراحی و ساخت در این 
حوزه و به اصطلاح چرخه فضایی را دارند. این چرخه 
فضایی چیست و داشتن آن چه اهمیتی برای کشورها 

دارد؟
مــا در حــوزه فضایی با یــک زنجیــره و اصطلاحا 
چرخــه روبرو هســتیم که پایه و اســاس ایــن زنجیره 
باید توســعه داده شــود. این پایه و اساس به صورت 
کلی شامل ماهواره، ایســتگاه های زمینی، ماهواره بر 
و پایــگاه پرتاب می شــود.درواقع ما وقتــی به فناوری 
دست پیدا کنیم، وارد کاربردهای فضایی می شویم. 
یعنــی داده هایی در اختیــار خواهیم داشــت که این 

داده ها را می توان در حوزه اقتصادی بکار گرفت.
شــاید بــرای شــما جالب باشــد کــه بدانید حجم 
اقتصــاد فضایی در دنیا بیــش از 400 میلیارد دلار به 
صورت ســالیانه اســت. حالا ما برای رســیدن به این 
چرخــه یعنی داشــتن ماهــواره و پرتــاب آن، به یک 
مولفه مهم دیگــر هم نیاز داریم و آن پایگاه فضایی 
اســت که بتوان فرایند آماده ســازی و پرتاب را در آن 

انجام داد.
امــروز تکنولوژی توســعه پایــگاه پرتــاب، تنها در 
اختیــار 5-6 کشــور اســت ازجملــه امریــکا، روســیه، 
اتحادیــه اروپــا، چیــن، ژاپــن و هنــد و ما بعــد از این 
کشورها در رده بعدی قرار داریم که توانستیم پایگاه 
فضایی بســازیم و بکار بگیریم.از سال 1957 تاکنون 
5-6 هــزار ماهــواره بــه فضــا پرتــاب شــده و الان در 
حدود 2هــزار ماهوراه عملیاتی در فضــا وجود دارد.

این 2هزار ماهواره متعلق به 92 کشــور هســتند و اگر 
بخواهیم دقیق تر بگوییــم، 80 درصد آنها در اختیار 
تنهــا 20 درصــد از این کشورهاســت.از این کشــورها، 
58 کشــور هســتند کــه خودشــان توانایــی ســاخت 
ماهــواره دارند و بقیه به دیگران ســفارش می دهند.
مــا در بحث ماهواره ها بیشــترین کاربــرد را در حوزه 
مخابراتــی و رادیــو تلویزیــون داریــم. یعنــی چیــزی 
حدود 60 درصد ماهواره ها در این حوزه کاربرد دارند 
و بقیــه در حوزه هایی مثل ســنجش، ناوبــری و ... کار 

می کنند.
حــالا از همه ایــن کشــورها، تنها 10 کشــور بعلاوه 

رژیم صهیونیستی توان پرتاب ماهواره دارند.
ë  شــاید یک ســوال بــرای مخاطب همین باشــد )و  

ممکن اســت شــما هم با آن مواجه شــده باشید( که 
وقتی امکان ســفارش به دیگران وجود دارد، آیا هزینه 

کردن برای این فرایند منطقی اســت؟ بهتر نیست ما 
هم مثل دیگران بجای هزینه کردن، به بیرون سفارش 
بدهیم که شــاید بــه لحاظ اقتصــادی هم بــه صرفه تر 

باشد؟
اولا باید عرض کنم که هزینه های ما برای تحقیق 
و توســعه، در مقایســه با نــرم جهانی زیــر 20 درصد 
اســت. دلیلش هم این اســت که ما بــر دانش و توان 

داخلی تکیه می کنیم.
ë مثلا برای پرتاب سیمرغ چقدر هزینه شده است؟  

در دنیا هزینه در حوزه فضایی براساس، هزینه بر 
کیلوگرم ماهواره ملاک محاسبه است. در ماهواره بر 
ســیمرغ، هزینه مــا کمتر از 15هــزار دلار بــه ازای هر 
کیلوگــرم می باشــد.البته شــاید در اوایل این مســیر، 
یعنی برای پرتاب ماهواره بر »سفیر« این هزینه بالاتر 
هــم بود ولی در آینده این میزان پایین تر هم خواهد 
آمد.ضمــن اینکــه هزینــه پرتــاب، تابــع متغیرهای 
زیــادی اســت. اینکه ماهــواره اصلی باشــد یا »کیوب 
سَــت« و بــه عنــوان محمولــه جانبــی، یــا اینکــه چه 
مداری مد نظر باشد، یا ماهواره را خودتان بسازید یا 
به بیرون ســفارش داده باشــید. ما هزینه هایمان زیر 

میانگین جهانی است.
البته فقط هم بحث اقتصادی نیســت. اگر شــما 
بخواهید این فرایند را به کشــور دیگــری واگذار کنید، 
اولا براحتی قبول نمی کنند. ضمن اینکه شما باید در 
یک صف پرتاب قرار بگیرید که ممکن است تا یکی 

دو سال هم طول بکشد.
ë یعنی بعد از اینکه قبول کنند؟  

بله عرض کردم، تازه اگر به لحاظ سیاســی قبول 
کننــد کــه ایــن کار را انجــام بدهنــد. چــون بــرای هر 
کشوری این کار را انجام نمی دهند. ما تجربه ماهواره 
»مصباح« را داشــتیم که برای پرتاب آن را به کشــور 
خارجی دادیم و حتی حاضر شدیم به نام خودشان 

پرتاب کنند، ولی نکردند.
اولویت کشورهای صاحب تکنولوژی این است که 

این توانمندی در انحصار خودشان بماند.
ë  در بحث زنجیره فضایــی یکی از موضوعاتی که به  

آن اشــاره کردید، موضــوع پایگاه پرتاب اســت. چند 
ســال قبل پایگاه فضایی امام خمینی)ره( در سمنان 
افتتاح شد و چند پرتاب هم در آن صورت گرفته است. 

یک پایگاه فضایی چه مختصاتی باید داشته باشد؟
طراحــی و ســاخت پایــگاه فضایــی در وهلــه اول 
نیازمند تکنولوژی خاصی است که این تکنولوژی هم 

در انحصار تنها چند کشور قرار دارد.
پایــگاه ســمنان دارای 3 ســایت اصلی اســت که 
اولین آن ســایت پرتاب است. یعنی جایی که مونتاژ 
عمــودی ماهواره بــر بــه صــورت مرحلــه بــه مرحله 
داخل برج آن انجام می شــود. وزن این برج 1100 تن 
اســت، 45 متر ارتفاع دارد و 80 متر روی ریل جابجا 

می شود.
البتــه همین مقدار که شــما روی زمین می بینید، 

تجهیزات و سامانه در زیر زمین هم وجود دارد.
ë طول ماهواره بر سیمرغ چقدر است؟  

26 متر است.
ë  و طول ســریر که جزو برنامه های آینده است چقدر  

خواهد بود؟
35 متر.

ë .پس سریر هم از همین برج امکان استفاده دارد  
بلــه. ارتفاع 45 متری این برج دســت مــا را برای 

ورژن های بعدی باز می گذارد.
ســایت دیگــر در پایــگاه فضایــی، مرکــز کنتــرل و 
فرماندهی است. در فرایند هر پرتاب، تقریبا 5 استان 
کشــور درگیر می شوند. همه دیتاها می آید در همین 
ســالنی که درســت شــده و همه کنترل فرایند از آنجا 
صورت می گیرد.ســایت دیگر هم برای آماده ســازی 

است. مجموعه اینها می شود یک پایگاه فضایی.
ببینیــد مــا هنــوز در ابتدای مســیر هســتیم و این 
ماهواره برهایــی که تاکنون اســتفاده کردیــم، در رده 
ماهواره برهــای کوچک محســوب می شــوند. امروزه 
90درصــد پرتاب هــا در دنیــا توســط ماهواره برهــای 
ســنگین صــورت می گیــرد و ایــن مســیر بــا طراحی 
ماهواره برهای »ســریر« و خصوصا »سروش« پیش 

روی ماست.
ë  قطر ماهواره بر ســیمرغ در مقایســه با ســفیر چقدر  

تفاوت دارد؟
قطر »ســفیر« 1.25 متر بود و قطر »سیمرغ« 2.4 

متر است.
ë سریر هم همین اندازه خواهد بود؟  

قطر »سریر« هم همین اندازه است با این تفاوت 
که از پایین تا بالا قطر آن تغییر نخواهد کرد.

این قطر در »ســروش« به 4 متر می رسد که برای 
مدار ژئو طراحی شده است.

ë  ماهواره بر ســفیر که الان دیگر بازنشســته شــده چه  
عملکردی داشت؟

هــدف مــا در ماهواره بــر »ســفیر«، بیشــتر اثبات 

قابلیت هــا و تزریق ماهواره در مدار بــود. ما در پروژه 
»ســفیر« 8 پرتــاب و 2 تــا لغــو پرتــاب داشــتیم. از 8 
پرتاب صورت گرفته هم 4 پرتاب توانست ماهواره را 

با خود ببرد و در مدار تزریق کند.
ë  برنامه ما برای پرتاب چند ماهواره با یک ماهواره بر  

چیست؟
رویکــرد در دنیــا به ســمت ماهواره های ســبک و 
منظومه سازی اســت. طبق آنچه گفته شده فقط در 
پروژه اســتارلینگ شــرکت SPACE X، قرار اســت تا 
ســال 2025، حدود 42 هــزار ماهواره در مدار لئو قرار 

بدهند. این فقط مربوط به یک پروژه است.
پــس ماهواره هــای کوچک تــر و مدارهــای پاییــن 
الان کاربــرد بیشــتری دارد.مــا بــا همیــن ماهواره بــر 
»سیمرغ« هم می توانیم چند ماهواره )یک ماهواره 
اصلی و 2 کیوب ست( را پرتاب کنیم و این تعداد در 

»سریر« به 5تا می رسد.
در پرتاب اخیر سیمرغ عملا 3 محموله بصورت 
همزمــان پرتــاب شــد و فنــاوری مرتبــط بــا پرتــاب 

چندگانه ماهواره با موفقیت تست شد.
ë  طی ماه های گذشــته ما ماهواره بر ذوالجناح را هم  

داشتیم که اولین ماهواره بر ما بود که در آن از سوخت 
جامد استفاده شــد، این ماهواره بر و این سوخت چه 

تفاوتی با نمونه های قبلی دارد؟
ماهواره بــر »ذوالجنــاح« چند ویژگــی  متفاوت با 

ماهواره برهای قبلی دارد.
اول اینکه اولین ماهواره بر ترکیبی ماست که هم از 
سوخت جامد و هم از سوخت مایع استفاده می کند. 
یعنی مرحله اول و دوم این ماهواره بر سوخت جامد 
اســت و مرحله ســوم ســوخت مایع.ســوخت جامد 
عمدتــا در مراحل اول پرواز اســتفاده می شــود که ما 

نیاز به یک انرژی زیاد در یک بازه زمانی کم داریم.
مرحله اول حدود 70 ثانیه طول می کشد و وقتی 
ماهواره بر به ارتفاع 1۵ کیلومتری برســد، بوستر جدا 
می شــود.در مراحل بالایی که ما در سوزش ها نیاز به 
زمان بیشــتری داریــم، کنترل پذیــری و دقت تزریق 
ماهــواره به مدار با اســتفاده از ســوخت مایع بیشــتر 

می  شود.
ë  کل زمــان پرتــاب در ماهواره بــر ذوالجنــاح چقــدر  

است؟
»ذوالجنــاح«  دیگــر  ثانیه.ویژگــی   400 از  بیــش 
ایــن اســت که ما در ایــن ماهواره بر بــرای اولین بار از 
قدرتمندتریــن موتور ســوخت جامد تولید شــده در 

کشــور اســتفاده کردیم.قطر مرحلــه اول آن 1.۵ متر 
اســت و توانســتیم  تراســت 7۵ تن از آن بگیریم که 

قابلیت ارتقاء تا 100 تن را هم دارد.
ë  چــه ماموریتی بــرای ماهواره بــر ذوالجناح تعریف  

شده است؟
موتــور  پرتابــی  صحه گــذاری  مــا  اولیــه  هــدف 
ســوخت جامــد و ارزیابــی عملکــرد آن بــود. بــرای 
همین محققــان ما یک محمولــه تحقیقاتی در این 
ماهواره بر قرار دادند و بخشــی از زیرسیســتم ها را در 
این مرحله تســت کردند و میزان ارتعاشــات و دما و 
... را انــدازه گیــری کردند.اما ماموریتی کــه برای این 
ماهواره بر تعریف شده، قرار دادن ماهواره ای با وزن 
حداکثر 220 کیلوگرم در ارتفاع ۵00 کیلومتری و مدار 
دایروی اســت.البته در این پرتابی که داشتیم، هدف  
ما رســیدن به مدار نبود و پرتاب بــا هدف زیرمداری 
انجــام گرفــت و تا آن مرحله ای کــه مدنظرمان بود، 
پرواز انجام شــد.ما ایــن امکان را داریم کــه علاوه بر 
قــرار دادن یــک ماهــواره 220 کیلوگرمــی در مــدار، 
مجموعــه ای از ماهواره ها که مجموع وزن شــان 220 

کیلوگرم است، را هم پرتاب کنیم.
ë  ،به نظر می رســد با عملیاتی شدن کامل ذوالجناح  

کم کم ســیمرغ هم از رده خارج شود چون عملکردی 
تقریبا مشابه با هم دارند.

یــک  »ســیمرغ«  ماهواره بــر  کــه  کــردم  عــرض 
محصــول میانی اســت و مــا در آینده به ماهــواره بر 
»سریر« خواهیم رسید که می تواند محموله یک تُنی 

را در ارتفاع 1000 کیلومتری قرار می دهد.
وقتی به »سریر« برسیم، عملا دیگر »سیمرغ« از 
رده خارج می شود و برای محموله های سبک تر هم 

از »ذوالجناح« استفاده خواهیم کرد.
ë  یکی از قابلیت هــای دیگر ذوالجنــاح، عدم نیاز به  

سایت ثابت برای پرتاب است. این ویژگی چه کمکی 
به فرایند پرتاب می کند؟

ایــن قابلیــت موجــب می شــود تــا ماهواره بــر به 
صــورت متحــرک پرتــاب شــود. عــرض کــردم کــه 
امــروز یکی از مســائل مهم در حــوزه فضایی، بحث 
منظومه سازی با استفاده از ماهواره های سبک است.  
یکی از الزامات منظومه ســازی در فضا این اســت که 
مــا بتوانیم از زوایــای میل مداری متفــاوت پرتاب را 
انجــام دهیم که ایــن کار با »ذوالجنــاح« امکان پذیر 

است.
ë  یــک ســوال دیگــر دربــاره موتورهــای ســرمازا یــا  

»کرایوژنیک« اســت که در مسیر فرایند فضایی شدن 
بــه آن نیازمندیم. چه برنامه ای برای دســتیابی به این 

موتور دارید؟
موضــوع طراحــی و ســاخت موتورهــای ســرمازا 
هم اکنون در صنایع داخلی در دســت اقدام اســت و 
ان شــاءالله در آینــده موتور »بهمــن« را برای تناژهای 

بالا خواهیم داشت.
ë  شاید برای مخاطب یک سوال پیش بیاید -با توجه  

به اینکه کشــورهای غربی هم روی ایــن موضوع مانور 
می دهند- و آن این است که حوزه فضایی چه تفاوتی 

با حوزه نظامی دارد؟
به لحاظ فناوری و زیرساخت ها و اشتراک فناوری، 
بیــن »موشــک« و »ماهواره بر« اشــتراک هایی وجود 
دارد امــا بــه لحــاظ منطق طرحی سیســتم و تجمیع 
ســامانه، دو فرایند کالا متفاوت دارنــد که در دنیا هم 
به این تفاوت ها قائل هستند.موشــک های بالستیک 
رویکرد تاکتیکی برای اســتفاده نظامــی دارند که نیاز 
است خیلی سریع عملیاتی شوند و قابلیت جایجایی 
بالایی داشــته باشــند. ولــی در ماهواره برهــا این طور 

نیست.
یــاد می شــود و   missile بــا عنــوان از موشــک ها 
ماهوراه برهــا در واقع Launch vehicle هســتند که به 
صورت مراحل مجزا به سایت پرتاب حمل می شوند 
و این ســایت های پرتاب هم شــناخته شده و در همه 
دنیــا شناســنامه دار هســتند ولــی ســایت های پرتاب 
موشــک در حوزه نظامی لزوما مشــخص نیستند.ما 
20 تا 22 سایت پرتاب فضایی در جهان داریم که یک 
نمونه آن ســایت پرتاب فضایی امام خمینی )ره( در 
سمنان است که کاملا مشخص و جلوی چشم است.

ماهواره برهــا بــه صــورت مجزا بــه پایــگاه پرتاب 
منتقــل می شــوند و فرایند آماده ســازی آنها چند روز 
طول می کشد. این پایگاه ها کاملا سیویل و غیرنظامی 
هستند.پس ما باید ادبیاتمان را در این دو حوزه از هم 
جدا و اصلاح کنیم.هرچند ما در حوزه موشــکی توان 
بسیار بالایی داریم ولی اهداف در حوزه فضایی، کاملا 

مجزا و شفاف است.
ë  به عنوان ســوال آخر، آیا تعــداد پرتاب های ما در  

طول ســال خیلی کم نیســت؟ به نظر می رسد برای 
دســتیابی به موفقیت های بیشتر و ســریع تر، نیاز به 
پرتاب های بیشتری باشد. الان چند پرتاب به صورت 

میانگین در سال داریم؟
ما الان ســالی یک الی دو پرتاب داریم و البته جزو 
برنامه مان هســت که این تعداد را بیشتر کنیم. چون 
برای عبور از فاز تحقیق و توسعه به فاز عملیاتی نیاز 
به پرتاب های بیشتری است تا دانشمندان ما بتوانند 
دیتــای بیشــتری بگیرنــد و بتوانیم فنــاوری را تثبیت 
کنیم.شــما اگــر نمونه هــای معــروف خارجــی را هم 
ببینید، مشاهده می کنید که برای این پروژه ها چندین 
پرتــاب صــورت می گیــرد کــه ممکــن اســت بخــش 

عمده ای از آنها هم با شکست روبرو شوند.
در همــه دنیــا اول فازهــای تحقیــق و توســعه و 
تثبیت طی می شود، بعد وارد فاز عملیات می شوند 
که قابلیت اطمینان بالا برود.شکســت در ســال های 
ابتدایــی کشــورهای فضایــی بســیار زیــاد بوده اســت 
مثــلا میــزان موفقیــت در 10 ســال اول، 60درصد، در 
دهــه دوم 80 و در 10 ســال ســوم به بــالای 90 درصد 
می رسد. لذا ما باید این فرصت را به تیم های نخبه و 
دانشمندمان بدهیم تا در یک فضای آرام تست های 
خــود را انجــام دهنــد. مــا چیــزی به عنوان شکســت 
نداریــم چــون در مرحلــه تحقیقات هســتیم و به هر 
مرحله ای که برســیم برای ما یک دستاورد محسوب 

می شود.

جامد دیگری به نام »زهیر« مشــترک اســت اســتفاده 
از مــواد کامپوزیــت غیرفلزی به عنوان پوســته موتور و 

همچنین بدنه بیرونی موتور بود.
تا قبل از آن در این بخش ها از فلز استفاده می شد 
کــه وزن آن در مقایســه بــا مــواد ترکیبی یــا کامپوزیتی 
غیر فلزی بســیار بیشتر اســت. موتور زهیر در موشکی 
به نام »رعد500« استفاده شده که با جرم حدود 1800 
کیلوگــرم یعنی کمی بیش از نصف جــرم فاتح110 به 

برد 500 کیلومتر یعنی 60 درصد بیشتر می رسد.
اما ســپاه این ترکیب طلایی را رها نکرده و چند روز 
پیش با اعلام خبر آزمایش موفق موتور فضایی جدید 

»رافع«، برگ دیگری از دفتر فضایی خود را ورق زد.
رافع موتور جدیدی با سوخت جامد با قطر حدود 
1.25 متر و طول حدود 8 تا 9 متر است که طی روزهای 
اخیر آزمایش شــد و فناوری های ســلمان و زهیر را در 

یک ابعاد بزرگتر به ثبت رساند.
ایــن موتور بــه رانــش 68 تُن دســت یافــت که هر 
چند کمی کمتر از رانش 74 تنی موتور ســوخت جامد 
ماهواره بــر »ذوالجناح« اســت امــا اولاً در قطر کمتر از 
آن به این رانش رســیده و دوماً رافع بســیار سبک تر از 
مرحله اول ذوالجناح اســت. رافع هم از نازل متحرک 
اســتفاده می کند و قرار است در مرحله اول ماهواره بر 
بعدی سپاه مورد استفاده قرار گیرد. در نتیجه ماهواره 
بر بعدی دردســرهای موتور ســوخت مایع موجود در 

مرحله اول قاصد-1 را نخواهد داشت.
نیــروی  فرمانــده  حاجــی زاده  ســردار  گفتــه  بــه 
هوافضای سپاه، با استفاده از موتور رافع با هزینه ارزان 
ماهواره های بیشــتری قابل قراردهی در مدار است. با 
توجه به اینکه رانش رافع تقریباً دو برابر رانش مرحله 
اول قاصــد-1 اســت اســتفاده از آن به همراه ســلمان 
و همــان موتــور مرحله ســوم قاصــد-1 احتمــالاً جرم 
محموله را برای ماهواره بر بعدی سپاه به بیش از سه 

برابر افزایش می دهد.

نیروی هوافضای ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی که 
از تغییــر در تعاریف مأموریتی نیروی هوایی ســپاه در 
اواخر دهه 1380 شــکل گرفت، با تشــکیل فرماندهی 
فضایــی، اقــدام بــه تدوین نقشــه راهــی بــرای ایجاد 
قــدرت مورد نیاز در عرصه فضا در حوزه دفاعی برای 

جمهوری اسلامی ایران کرد.
ایجــاد قابلیــت پرتــاب ماهــواره بــا توجــه بــه نیاز 
گســترده به بسترهای فضاپایه که امروزه به طور قطع 
بــه یک ضرورت بــرای قدرتمند بودن تبدیل شــده از 

جمله اهداف نیروی هوافضای سپاه بود.
در اوایل دهه 1390 و پس از شهادت سردار حسن 
طهرانی مقدم، مسئول سابق یگان موشکی و مسئول 
وقت تحقیقات و خودکفایی ســپاه، مهم ترین برنامه 
ســپاه در عرصــه فضایی رســیدن به پرتابگــر ماهواره 

برای قرار دادن آن در مدار 1000 کیلومتری بیان شد.
حسن طهرانی مقدم در آخرین پروژه خود در حال 
آماده ســازی یک ماهواره بر چهار مرحله ای ســوخت 
جامد به نام »قائم« بود که قطر و طول مرحله اول آن 

به ترتیب 3.5 و 20 متر عنوان شده است.
با شــهادت ایشــان برنامه فضایی ســپاه در بخش 
پرتابگــر به مــدت کوتاهــی دچــار وقفه شــده و پس از 
حدود 6 ماه مجدداً از سر گرفته شد و به گفته فرمانده 
ســابق ســپاه، سرلشــکر جعفــری، پــروژه آخر شــهید 
طهرانی مقدم با پیگیری ســایر متخصصان ســپاه به 

نتیجه رسید.
حضور ســپاه در عرصــه فضایی همانند بســیاری 
دیگــر از اقدامــات این نهــاد انقلابــی غافلگیرانه بود. 
هرچند اولین نشــانه در مورد فعالیت فضایی توسط 
خود ســپاه در قالــب رونمایی از موتور ســوخت جامد 
»ســلمان« در 20 بهمن 1398 بروز داده شد اما شاید 
هیچکــس تصــور نمی کــرد اولیــن کاربرد ســلمان در 

عرصه فضایی باشد.
تقریبــاً دو ماه و نیم بعد و در 5 اردیبهشــت 1399 

ماهواره بر سه مرحله ای »قاصد1« بدون هرگونه خبر 
قبلی -چه از داخل و چه ناظران خارجی- پرتاب شد.
و  پرتاب هــای فضایــی »ســفیر«  در  اینکــه  نکتــه 
»ســیمرغ« همواره با تصاویر ماهواره ای منتشــر شده 
از ســوی خارجی ها، همــه از قریب الوقــوع بودن یک 
پرتــاب آگاه می شــوند امــا ســپاه قاصد1 را با اســتفاده 
از یــک پرتابگــر متحــرک از پایــگاه فضایــی شــاهرود 
کــه متعلق به نیروی هوافضای ســپاه اســت پرتاب  و 
بــا موفقیــت ماهــواره »نــور1« را در مــدار حــدود 430 
کیلومتــری تزریق کرد. این ماهواره با گذشــت بیش از 
یک ســال و نیم همچنان با کمی افت ارتفاع در مدار 

در حال گردش است.
اجــرای ایــن مأموریــت موفــق آن هــم در اولیــن 
پرتاب، خبر شــوکه کننده ای بود که با انتشــار جزئیات 
ماهواره بر قاصد-1 ابعاد فنی مأموریت ســپاه بیشــتر 

آشکار شد.
حــدود یکســال قبــل از آن و باز هم بــدون هرگونه 
انتشار خبری، ســپاه یک پرتاب زیرمداری با محموله 
آزمایشی به نام »نبأ« انجام داده بود که این مأموریت 

هم از چشم ناظران خارجی پنهان مانده بود.
در پرتــاب ســال 1398، پرتابگر قاصــد حامل یک 
محموله آزمایشی به نام نبأ بوده است. این مأموریت 
در ســاعت 9:35  بــه وقــت تهران صــورت پذیرفته و 
محمولــه نبــأ موفق به ارســال تصویــر از ارتفــاع 250 
کیلومتری از ســاحل دریای خزر در کشــور ترکمنستان 

شده است.
ایــن امــر دارای پیام های مختلفی اســت از جمله 
ســطح بســیار بــالای حفاظــت اطلاعــات در ســپاه و 
همچنیــن توانایــی اجــرای فــوری، دقیــق و صحیــح 
پرتــاب فضایی به صورت کاملًا مخفیانــه حتی از دید 

ماهواره های دشمن.
اجــرای ایــن مأموریت در ابتدای ســال 98 نشــان 
می دهــد کــه ســپاه کار توســعه ایســتگاه های کنترل و 

کاربری زمینی ثابت و متحرک مورد نیاز را نیز بی ســر 
و صــدا بــه انجــام رســانده تا در ایــن مأموریــت مورد 

استفاده قرار گیرند.
در تابستان سال 98، پایگاه تحقیقات فضایی سپاه 
در حوالی کویر مرکزی ایران، روزهای شــلوغ و پرکاری 
داشــت. تصاویر ماهــواره ای از محوطــه آزمایش این 
تأسیســات، اجرای آزمایش های متعدد پیشران های 
سوخت جامد را نشان می داد. برخی تحلیلگران، این 
تصاویر را نشــانه ورود تحقیقات موشکی سپاه به یک 
مرحله جدی و مهم می دانستند. از طرفی، تفاوت اثر 
آزمایش مذکور روی زمین نشان می داد که دست کم 

دو نوع پیشران در دست آزمایش بوده است.
قاصــد-1 که در اردیبهشــت 1399 پرتاب شــد، در 
مرحله اول خود از یک موشــک بالســتیک »قدر اچ« 
استفاده کرده و به جای محموله جنگی با نصب موتور 
ســلمان در مرحله دوم و موتور یا موتورهای ســوخت 

جامد ناشناخته کوچک به عنوان مرحله سوم، اولین 
مأموریت پرتاب ماهواره برای سپاه را به انجام رساند. 
قاصــد-1 طولــی در حدود 18.1 متر داشــته و جرم آن 

نیز در مرحله اول در حدود 16 تُن است.
مرحلــه اول قاصد-1 پــس از 118 ثانیــه عملکرد، 
خامــوش و در ارتفــاع 80 کیلومتــری جــدا شــده و به 
داخــل جو ســقوط می کند. پــس از آن مرحله دوم در 
ثانیه 290 و ارتفاع 415 کیلومتری جدا شده و به داخل 

جو می افتد.
نهایتــاً موتور مرحله ســوم در ثانیه 480 از شــروع 
مأموریــت و در ارتفــاع 430 کیلومتری، ماهــواره را با 
ســرعت 7.65 کیلومتر بر ســاعت که معادل سرعت 
28 ماخ )بر اســاس ســرعت صــوت در آن ارتفاع( در 

مدار تزریق می کند.
آنچه از ظاهر تصویر به نمایش گذاشته شده برای 
این ماهواره مکعب مســتطیلی قابل دریافت است، 

نور-1 دارای چهار صفحه خورشیدی باز شونده است 
که در کنار صفحات خورشــیدی نصب شده روی پنج 
وجــه از بدنــه، کار تأمین نیــروی الکتریســیته لازم در 
عمر عملیاتی یک ساله این ماهواره را بر عهده دارد. 
لازم به ذکر است که عمر عملیاتی ماهواره تابع عمر 

مداری و عمر تجهیزات نصب شده روی آن است.
موتور ســلمان بــا قطر حدود یک متــر دارای چند 
ویژگی برجســته است که یکی شــامل استفاده از نازل 
تمــام متحرک بــرای کنترل بــردار رانش اســت. قبلًا 
در تمــام موتورهای ســوخت جامــد و اکثریت قریب 
بــه اتفــاق موتورهــای ســوخت مایع کشــور بــا نصب 
تیغه هــای هدایتــی در داخل نــازل ثابــت، کار کنترل 
بــردار رانــش صــورت می گرفــت کــه ســبب اتــلاف 
مقــداری از انــرژی و کم شــدن از بیشــینه رانش قابل 

کسب می شد.
مــورد دیگر در مورد ســلمان که با موتور ســوخت 
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»سهم من« در تصادفات چقدر است؟
ثبت 10 مورد فوتی مبتلا به اُمیکرون در کشور

واکسیناسیون 9 تا 12 سال آغاز شد
گــروه اجتماعی/با وجود کاهش نســبی مرگ و میر بیمــاران کرونایی در یک 
و نیم ماه گذشــته که در پی گســترش واکسیناسیون در ســه ماه رخ داد، با این 
حال افزایش موارد ابتلا به اُمیکرون رنگ بندی کرونایی کشور را تغییر داده و 

زنگ خطر را به صدا درآورده است. 
دیــروز سرپرســت مرکز روابــط عمومی و اطلاع رســانی وزارت بهداشــت 
از آغــاز واکسیناســیون علیــه کرونــا بــرای گــروه ســنی ۹ تا ۱۲ ســال خبــر داد. 
هاشمی در خصوص واکسیناسیون گروه سنی ۹ تا ۱۲ سال علیه کرونا، گفت: 
پیرو جلســات فنی و تخصصی، گروه ســنی ۹ تا ۱۲ ســال در سراســر کشــور از  
سه شــنبه ۵ بهمن ماه، می توانند به همــراه والدین خود با مراجعه به مراکز 

واکسیناسیون، نسبت به کووید ۱۹ واکسینه شوند.
وی با بیان اینکه واکسیناسیون این گروه سنی تنها با رضایت والدین انجام 
می شود، تصریح کرد: طبق پروتکل ها، واکسن های مناسب گروه سنی ۹ تا ۱۲ 

سال، سینوفارم و پاستوکووک بوده که در دو نوبت تزریق می شود.
محمد هاشــمی گفت: خوشــبختانه کیت های تشــخیص مولکولی تولید 
داخــل برای تشــخیص عفونت کووید۱۹ بــه همان خوبی کــه واریانت دلتا را 
تشــخیص می دهند، قــادر به تشــخیص اُمیکرون هم هســتند و حتی برخی 
از آنها قادرند بین واریانت ها تشــخیص افتراقی دهند. شــبکه آزمایشــگاهی 
تشــخیص مولکولی بهداشت کشور در تمام مراکز استان مجهز به کیت های 
تشــخیص افتراقی هستند و برحســب نیاز و مطابق دستورالعمل های مرکز 
مدیریت بیماری های واگیر، در قالب دیده وری، درصدی از نمونه های مثبت 

جدید را برای تعیین سهم واریانت اُمیکرون مورد آزمایش قرار می دهند.
ë  بازگشت محدودیت ها در صورت شدت اُمیکرون و افزایش تعداد شهرهای

نارنجی و قرمز
همچنیــن احمــد وحیــدی در پایان جلســه قــرارگاه عملیاتی ســتاد ملی 
مقابله با کرونا گفت: در جلســه روز گذشته موضوعات متعددی مورد بحث 
و بررسی قرار گرفت. نخست، اُمیکرون و شدت شیوع آن بررسی و در همین 
راســتا تأکید شــد رعایت مقررات بهداشــتی مورد توجه قرار گیــرد. بی تردید 
اگــر در رعایت این مــورد کوتاهی کنیم شــیوع اُمیکرون و افزایش بســتری ها 
دردسرســاز خواهد شــد. وی افزود: از همه شــهروندان درخواســت می کنیم 
به شــدت مراقبت های بهداشتی را مورد توجه قرار دهند. مدیریت هوشمند 
وجــود دارد امــا عادی ســازی اوضاع نباید انجام شــود. لذا همــه مراکز درگیر 
کــه تجمع در آن وجود دارد همچــون تالارهای غذاخوری، مراکز حمل ونقل 
عمومی، آموزشــی و... باید رعایت کنند، البته یکی از آنها زدن واکسن است. 
واکســن دوز دوم بایــد تکمیــل شــود و بایــد تزریق دوز ســوم را دنبــال کنیم. 
متأســفانه براساس گزارش ها تزریق دوز سوم ۱۷ درصد اعلام شده است که 
باید افزایش پیدا کند چرا که ایمنی بیشتر و اطمینان بخشی را ایجاد می کند.
وزیــر کشــور در پاســخ به ســؤالی در خصــوص بازگشــت محدودیت ها در 
صــورت افزایــش شــهرهای قرمــز و نارنجــی در رنگ بنــدی کرونایــی گفــت: 
بی تردید این اتفاق خواهد افتاد اگر تعداد شــهرهای نارنجی و قرمز در کشــور 
بیشتر شود. فعلًا یک شهر نارنجی داریم که اگر رعایت نشود و اُمیکرون شدت 

پیدا کند محدودیت ها برمی گردد.

جزئیات ثبت نام کنکور اعلام شد
ثبت نام برای شــرکت در کنکور ســال ۱۴۰۱ یکشــنبه دهم بهمــن جاری آغاز 

می شود و به مدت یک هفته ادامه دارد.
ســازمان ســنجش آمــوزش کشــور اعــلام کــرد ثبت نــام و شــرکت  در 
آزمــون  سراســری ســال ۱۴۰۱ بــرای پذیــرش در رشــته های بــا آزمــون در 
دوره هــای روزانه، نوبت دوم )شــبانه (، نیمه حضــوری، مجازی، پردیس 
خودگــردان دانشــگاه ها و مؤسســات  آموزش  عالی، دانشــگاه  پیــام  نور و 
مؤسســات  آموزش  عالی غیرانتفاعی و غیردولتی و همچنین رشــته های 
تحصیلی با آزمون دانشگاه آزاد اسلامی از روز یکشنبه مورخ دهم بهمن 
مــاه  ۱۴۰۰ منحصراً از طریق درگاه اطلاع رســانی این ســازمان به نشــانی 
www.sanjesh.org آغــاز و در روز یکشــنبه مــورخ هفدهــم این  ماه پایان 
می پذیــرد. بــر ایــن اســاس متقاضیــان می تواننــد در مهلت مقــرر برای 

شرکت در آزمون سراسری سال ۱۴۰۱ ثبت نام کنند. 

رئیس سازمان غذا و دارو اعلام کرد

ظرفیت تولید ۴۰ میلیون دوز واکسن کرونا در کشور
دکتر بهرام دارایی در افتتاحیه نمایشــگاه ایران بایو، تبدیل معاونت علمی 
ریاســت جمهوری بــه قطب حمایــت از صنعت را قابل تقدیــر عنوان کرد و 
گفــت: شــاید وقتــی بیوتکنولوژی پزشــکی در جهان آغاز شــد، کســی انتظار 
چنین پیشــرفتی نداشت. افتخار ما این است که تهدید دو سال گذشته را به 
فرصت تبدیل کردیم و توانســتیم زیرســاخت های لازم برای تولید واکسن و 

بعضی داروها را به وجود آوریم و نیاز کشور را تأمین کنیم.
به گزارش وبدا، وی با اشاره به ظرفیت تولید ۴۰ میلیون دوز واکسن مورد 
نیاز کشــور در داخل، اظهار کرد: امیدواریم قبــل از اوج و قله  موج اُمیکرون، 

با افزایش آمار واکسیناسیون آمار مبتلایان و مرگ و میر کاهش پیدا کند.
دارایــی خاطرنشــان کرد: مــا در زمینــه  بایوســیمیلار از چین هــم جلوتر 
هستیم و می توانیم سهم بسیار خوبی در آسیا داشته باشیم. نگرانی از پایین 
آمــدن کیفیــت تولیدات، نگرانی درســتی اســت کــه صــادرات می تواند آنرا 
تضمین کند، ولی ارز ترجیحی یکی از عوامل کاهش صادرات در ســال های 
اخیر بوده است؛ ارزی که بموقع، به شکل مناسب و به میزان لازم در اختیار 

شرکت ها قرار نمی گیرد.
رئیــس ســازمان غــذا و دارو تصریــح کرد: بــه دلیل درگیری با مشــکلات 
ارزی، بخش عمده فعالیت ســازمان غــذا و دارو به این موضوع اختصاص 
یافتــه و از کارهــا و وظایــف اصلی خود عقب مانده اســت. امیدواریم ســال 
آینده بتوانیم از این وضع بگذریم، به درستی نگرانی هایی برای این مرحله  
گــذر وجــود دارد، چــون اجــرای آن فقط کار وزارت بهداشــت نیســت و باید 
بخش های مختلف در عملی شدن چنین تصمیمی مشارکت داشته باشند.
دارایــی خاطرنشــان کرد: آنچه ما بــرای حمایت از صنایــع بیوتکنولوژی 
نیــاز داشــتیم، هنوز عملی نشــده و لازم اســت صنــدوق ســرمایه گذاری در 
کنار ســازمان غذا و دارو قرار گیرد تا به اهداف مورد نظر برســیم. می توانیم 
داشــته هایمان را در این مســیر قرار دهیم و با کمک همین صنایع، جایگاه 

ویژه ای در حوزه  فناوری در دنیا داشته باشیم.

گسترش پوشش بیمه ای در کشور از برنامه های 
تحولی سازمان تأمین اجتماعی

به گزارش اداره کل روابط عمومی سازمان تأمین اجتماعی، سیدمیرهاشم 
موســوی مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی گســترش پوشــش بیمه ای 
در کشــور را از برنامه هــای تحولی و اولویت های ســازمان تأمین اجتماعی 
برشمرد و گفت: در اسناد بالادستی، قانون اساسی و برنامه های توسعه ای 
کشور همگانی بودن بیمه مورد تأکید قرار گرفته و توسعه آن برای سازمان 
بســیار مهم اســت. این برنامه در قالب بیمه فراگیر خانواده ایرانی مطرح 
شــد. اجرای این رویکرد ضمن افزایش توان ســازمان به مطالبه مردم نیز 
پاسخ می دهد. داشتن بیمه حق اساسی مردم و تکلیف ما است. در اصل 
۲۹ قانون اساسی حق بیمه همگانی مورد اشاره قرار گرفته و دولت مکلف 
شــده از منابع عمومی برای حق همگانی استفاده کند. رویکرد تیم جدید 
در ســازمان بر این اســت که از مطالبه این حقوق واهمه ای نداشته و حتی 

در مسیر مطلع کردن و آموزش این حقوق است.

»ایران« از فقدان مسئولیت پذیری و فقر فرهنگ ایمنی در افزایش تصادفات گزارش می دهد

چندی پیش خبر تصادف زنجیره ای 5۰ خودرو در 
جاده رامهرمز – بهبهان در استان خوزستان شوکی 
به جامعه وارد کــرد. در این تصادف زنجیره ای در 
یــک لاین ۹ خودرو با هــم برخورد کردند و در لاین 
مقابــل، در فاصلــه حــدود ۲۰۰ متــری، 5۰ خودرو 
تصــادف کرده و ســه خودرو هم آتــش گرفتند، در 
نهایت هم سه سرنشین یک خودرو سواری و یکی 
از سرنشــینان خــودرو دیگر جــان خود را از دســت 
دادنــد. ایــن در حالــی اســت کــه این تصــادف ۲۷ 
زخمــی نیز به همراه داشــت. چنــد روز بعد از این 
حادثه هم در تصادف زنجیره ای در جاده همدان - 
ملایر چندین خودرو با هم برخورد کردند. به گفته 
مســئولان حدود 34 درصــد از تصادفات رانندگی 
در کشــور مــا در جاده ها اتفاق می افتــد و رقمی در 
حــدود ۷3 درصــد از جانباختــگان تصادفــات در 
جاده ها هستند. سالانه نیز به طور متوسط 3۰۱ هزار 
نفر در تصادفات مصدوم می شوند و از این تعداد 
۱5 درصــد دچــار معلولیت می شــوند. در ۹ ماهه 
نخست سال جاری نیز ۲48 هزار نفر در تصادفات 
مصدوم و مجروح شدند. با نگاهی به اعداد و ارقام 
شمار کشته شــدگان و مجروحان در تصادفات پی 
می بریم که تنها یک عامل نمی تواند در این میان 
دخیل باشد. کارشناسان و متخصصان متفق القول 
معتقدنــد کــه در تصادفــات زنجیــره ای جــاده ای 
عوامــل مختلفی دخیل هســتند که بایــد هرکدام 
بــه صورت جداگانه موشــکافی شــوند تا بتــوان در 
کوتاهتریــن زمــان، شــاهد کاهــش آمــار فوتی ها و 

مجروحان حوادث جاده ای بود.
آمــار  کاهــش  نهایــت می توانــد در  آنچــه در 
تصادفات زنجیره ای جاده ای نقش داشــته باشد، 
مسئولیت پذیری همه شهروندان است، هم راننده 
و خودروســاز و هم فردی که مسئول نظارت است 
باید مسئولیت پذیر باشند. ایمنی یک بحث فردی 
نیســت و کاملًا جنبه های اجتماعــی دارد. همانند 
ســوراخ شــدن یک کشــتی کــه یــک نفــر می تواند 
جماعتــی را بــه کام مرگ بکشــد، ایــن قضیه هم 
همان گونه است. در تصادفات زنجیره ای، عوامل 
هــم بــه صــورت زنجیــره ای دخیل هســتند و یک 
بی احتیاطــی هرچند کوچک می توانــد جان ده ها 

نفر را به مخاطره اندازد.
ë !امروز شروع کنیم، فردا دیر است

فرشــاد نجفی پــور، روانشــناس بــا بیــان اینکه 
در یــک ماه اخیــر دو تصادف زنجیــره ای با تعداد 

تأســف آوری از مجــروح و درگذشــتگان داشــتیم، 
به »ایــران« می گوید: وقتی عمیــق نگاه می کنیم، 
ضعــف مســئولیت پذیری را بــه وضــوح در ایــن 
میــان می بینیم. کیســه های هــوا عمــل نکرده اند 
که یعنــی ضعف مســئولیت پذیری خودروســاز و 
همچنیــن رانندگان هم ســرعت و فاصله مجاز را 
رعایــت نکرده اند کــه این هم شــاهدی بر ضعف 

مسئولیت پذیری رانندگان است.
بــه گفته ایــن روانشــناس، واژه مســئولیت را از 
لحاظ لغوی می توان به معنی توانایی پاسخ دادن 
تعریــف کــرد. ایــن واژه در عــرف عــام بــه مفهوم 
تصمیم گیری مناسب اســت که فرد در چارچوب 
هنجارهــای اجتماعــی و انتظاراتی که معمــولاً از 
او می رود، دســت بــه انتخابی بزنــد و این انتخاب 
سبب ایجاد روابط انسانی مثبت، افزایش ایمنی، 
موفقیت و آســایش خاطر شود. مسئولیت پذیری 
یــک صفت اســت و اگــر بخواهم ســاده تعریفش 
کنــم بایــد بگویم کســی مســئولیت پذیر اســت که 
خــودش را مســئول تمــام زندگــی اش می دانــد، 
مسئول رسیدن به آنچه که می خواهد و رفع تمام 
آنچــه که نمی خواهد. این فرد هیچ کس دیگری را 
در مورد آرزوها و مشــکلاتش جــز خودش جوابگو 
نمی داند. یکی از شاخص های مهم سلامت روان 

مسئولیت پذیری است.
نجفی پــور در ادامــه اضافه می کند: متأســفانه 
فــرد بالغی کــه ضعف مســئولیت پذیری دارد، به 
سادگی قابل اصلاح نیست. این صفت بین پنج تا 
دوازده ســالگی شکل می گیرد و پس از آن به دلیل 
شــکل گرفتن هســته اصلــی شــخصیت، احتمال 
مســئولیت پذیر شــدن بســیار کــم اســت. ضعف 
اصلــی عمومــی تربیتــی ما هــم همین اســت. در 
پنج تا دوازده ســالگی انتظارات بســرعت افزایش 
می یابــد. کــودکان در ابتــدای ورود بــه مدرســه بــا 
نقش های جدیدی روبه رو می شوند، تکالیف مهم 
این دوره، آموزش مهارت های اساســی، احســاس 
ارزش بــرای خــود و دیگــران، کنتــرل واکنش های 

عاطفی و یادگیری ارزش ها و قضاوت است.
وی ادامــه می دهــد: یادگیــری گروهی بهترین 
شیوه برای نهادینه ساختن مسئولیت پذیری است. 
چون در یادگیری گروهی وابستگی و تعلق، انگیزه 
اصلــی کــودکان بــرای مشارکت هاســت و کودکان 
قوی تــر در می یابند که لازم اســت بــرای بالا بردن 
موقعیت گروه خود به کودکان ضعیف کمک کنند 
و ایــن امر نیز به ایجاد روابط دوســتانه و همچنین 
ارضــای احســاس قــدرت آنــان کمــک می کنــد. 

همچنین کودکان ضمن کار در گروه های یادگیری 
نوعی احســاس تعلق و وابســتگی پیــدا می کنند. 
در کار گروهــی کودکان نیــازی ندارند بــه بزرگترها 
وابســته باشــند، آنهــا می تواننــد و میل هــم دارند 
کــه به خودشــان و خلاقیــت و توانایی هــای خود و 
اعضای گروه متکی باشند. پس باید زمینه ای برای 
مباحث اندیشمندانه که کودک طی آن مجبور به 

تصمیم گیری است فراهم شود.
در  مســئولیت پذیری  آمــوزش  زمینــه  در  او 
مدارس ابتدایی توضیح می دهد: باید سؤال کنیم 
که آیا ما در ســنین مدرســه ابتدایی کارهایی که به 
آن اشاره شد، انجام می دهیم؟ آنچه من می بینم 
رها بودن کودکان در این ســنین است! پس قاعدتاً 
باید با جمعیت کثیری با ضعف مسئولیت پذیری 

روبــه رو باشــیم که متأســفانه شــاهد آن هســتیم. 
تصادف هــای زنجیــره ای یک تلنگر اســت، گرچه 
سخت و تأسف بار و ســنگین تمام می شود. از این 
تلنگر هــا بســیار خورده ایم و باید هوشــیار شــویم. 
آســیب را در عمق واقعی آن ببینیم و خودفریبی 
نکنیــم. بایــد از امروز شــروع کنیم چون فــردا دیر 

است.
ë لزوم تشدید فرایند نظارت بر خودرو

ســوی دیگر ایــن ماجــرا البته در بحــث ایمنی 
بــر  کــه ســوار  افــرادی  و مســئولیت پذیری، بجــز 
خودروهــا می شــوند و بایــد بــه این دقــت کنند که 
قوانین رانندگی را برای جلوگیری از خســارت های 
جبران ناپذیر نوشــته اند، خودروسازان و مسئولانی 
هستند که استانداردها را تعیین و نظارت می کنند 

و اینجــا هم بحــث مســئولیت پذیری و گســترش 
فرهنگ ایمنی مطرح است.

پیمــان پیرایــش، مدیــرکل نظــارت بــر اجرای 
اســتاندارد صنایع فلزی سازمان ملی استاندارد با 
اشــاره به تأثیر اســتاندارد و بحث ایمنی در میزان 
تصادفــات جاده ای بــه »ایران« می گویــد: همواره 
در فرایند خودروســازی تأیید نوع داشتیم، هـــدف 
از تأییــد نوع خــودرو، حصول اطمینــان از رعایت 
ویژگی هــای ایمنی، زیســت محیطی و عملکردی 
در طراحــی و ســاخت آن اســت و آزمایش هــا و 
صــادر  بین المللــی  معتبــر  خــاص  گواهی هــای 
می شــود. در طــول مــدت زمــان تولید هــم کنترل 
نظــارت وجود دارد، اما از آنجایی که خودرو ســازی 
فرایند پیچیــده ای دارد و در کل محصولی پیچیده 
محســوب می شــود. در حادثه تصادف زنجیره ای 
اخیر در جاده بهبهان از پلیس درخواست کردیم تا 
گزارشات نهایی کارشناسی را برای بررسی دقیق تر 
ارائه دهند تا متوجه شــویم، اگر ایربگ ها باز نشده 
علت چه بــوده، چنانچــه واقعاً تخلــف و کوتاهی 
خودروســاز اثبــات شــود، مــا هــم قطعــاً برخــورد 

خواهیم کرد.
او در ادامــه اضافــه می کند: فــارغ از تصادفات 
زنجیــره ای اخیــری که اتفاق افتاده، لازم اســت که 
فرایند نظارت بر خودرو تشدید شود و با تکنولوژی 
روز و آزمایشــات خاص، نظارت ها بیشــتر شود. از 
بعد صــدور تأییدیه های اولیــه از آنجا که چنانچه 
اســتاندارد ترمــز اضطراری هوشــمند اجرا شــود، 
برخورد خودروی سنگین با سبک اتفاق نمی افتد 
و مردم هم آسیب نمی بینند، این امر هنوز اجرایی 
نشــده و درصدد هســتیم، در اولین جلسه شورای 
عالــی اســتاندارد، ایــن تأییدیــه در دســتور کار قرار 
بگیــرد و طبق یــک برنامه بــا زمان بندی درســت 
اجرایی شود. بحث بعدی افزایش استانداردهای 
اجبــاری  اســتاندارد   45 بجــز  اســت،  قطعــات 
قطعــه ای، ۲۰۰ اســتاندارد اجبــاری دیگــری هــم 
داریــم که بزودی برنامه زمان بندی آن هم عملی 

می شود و تا اوایل سال آینده اجرایی می شود.
پیرایــش با تأکیــد بر اینکــه تحولــی در کیفیت 
خــودرو بایــد صــورت بگیــرد، اضافــه می کنــد: در 
برنامه ای 6 ماهه درصدد هستیم که با ارتقای کیفی 
خودروها تغییرات اساســی مثبتی در این صنعت 
ایجاد شــود. در بحث تصادفات بویــژه تصادفات 
زنجیره ای جاده ای، علاوه بر ایمن نبودن جاده ها، 
نقص ایمنــی خودروها و رانندگی های ناایمن هم 

مؤثر هستند.
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سردار سید کمال هادیانفر رئیس پلیس راهور روز گذشته در نشست خبری به بیان آخرین 
آمار مربوط به تصادفات شــهری و بین شــهری در 1400 پرداخت که بخشی از آماری که وی 

در این نشست اعلام کرد به شرح زیر است: 
ë .۳۲ درصد از کل وسایل نقلیه در کشور فرسوده هستند
ë .حدود ۳۴ درصد از تصادفات رانندگی در کشور ما در جاده ها رخ می دهد
ë .حدود ۷۳ درصد از جانباختگان در جاده ها هستند
ë .۳۷ میلیون وسیله نقلیه سبک و سنگین در کشور در حال تردد هستند
ë .حدود ۸0 درصد ناوگان حمل ونقل عمومی فرسوده هستند
ë .در سال ۹۹، 1۵ هزار و ۳۹۶ نفر در تصادفات رانندگی فوت شدند
ë .سرعت غیر مجاز خودروها ۳۵ درصد افزایش داشته است
ë .سبقت غیر مجاز کاهشی 1۴ درصدی داشته است
ë .۶0 درصد تصادفات در ۳0 کیلومتری شهرها رخ می دهد

گروه اجتماعی/روز گذشته در صحن علنی مجلس 
گــزارش  بررســی  جریــان  در  و  اســلامی  شــورای 
کمیسیون اجتماعی درباره اقدامات صورت گرفته 
در حوزه زنان سرپرست خانوار، مسئولان دولتی به 

ارائه آمار و آسیب شناسی این حوزه پرداختند.
حدود6۰ درصد زنان سرپرســت خانوار در ایران 
در گــروه ســنی بالای 5۰ ســال قــرار دارنــد و ۷ هزار 
و 8۱8 نفــر از زنــان سرپرســت خانوار را زنــان دارای 
معلولیت تشــکیل می دهند. پیــش از این مدیرکل 
دفتر توانمندسازی خانواده و زنان سازمان بهزیستی 
به عنــوان یکــی از نهادهای حمایتــی در گفت و گو با 
»ایــران« از تأمیــن منابع مالی بــرای حمایت زنان 
سرپرســت خانــوار خبر داد و اینکه طی ماه گذشــته 
۱5 هزار و 6۰۰ زن سرپرســت خانوار تحت پوشــش 
چتر حمایتی سازمان بهزیستی قرار گرفتند. فاطمه 
عباســی همچنیــن گفته بود که طی ســال گذشــته 
بــا وجود شــیوع بیمــاری کرونا و افزایش مشــکلات 
اقتصادی ناشــی از این بیماری بــا اقدامات صورت 
گرفته توســط بهزیســتی بالغ بر ۱3 هزار زن نان آور 
خانواده توانمند شــده، از چرخه حمایت بهزیستی 
خــارج شــدند. زنان سرپرســت خانواری کــه جزو 6 
دهــک پایین جامعه هســتند به عنوان گــروه هدف 
سازمان بهزیستی به شمار می آیند. به گفته عباسی 
در بحث توانمندســازی، هدف ســازمان بهزیستی 
ایــن اســت کــه بــه جــای تکیــه بر نقــاط ضعــف و 
پرداخت مستمری که البته با توجه به شرایط کنونی 
مبلغی ناچیز است، روی نقاط قوت و توانمندسازی 
این زنان تکیه شود. به گونه ای که آنها بتوانند بدون 
نیــاز به حمایــت دیگران، چــرخ اقتصــادی زندگی 

خویش را به دست بگیرند.
در حال حاضر 3 طرح برای توانمندســازی این 
گروه از جامعه اجرایی شده است. نخست اشتغال 
فــردی و خانگــی. دومیــن طرح حمایتــی در قالب 
گروه هــای همیــار از ســال ۷۹ اجرایی شــده اســت. 
طرح تأمین مالی خرد با رویکرد بانکداری پیوندی 
نیــز مابیــن ســازمان بهزیســتی، بانک کشــاورزی و 
یک مؤسســه دیگر در ۲۲ استان کشــور در حال اجرا 
است. با همه اینها نهادهای دیگری به جز بهزیستی 
هــم در مقابل ایــن زنان مســئولیت دارند از جمله 
معاونــت زنــان، کمیتــه امداد امــام خمینــی )ره(، 
شهرداری ها و آموزش فنی و جمعیت هلال احمر. 
آمار هــای موجود از افزایش تعداد زنان سرپرســت 
خانوار خبر می دهد که روز گذشــته نیز مجلسیان و 

مسئولان دولتی آن را تأیید کردند. 
ë  افزایــش آمــار زنان سرپرســت خانــوار بــا وجود

توانمندسازی شمار زیادی از آنها
به گزارش ایســنا، علی محمد قادری در جلســه 

علنــی صبح روز گذشــته مجلس شــورای اســلامی 
اظهــار کــرد: در حــال حاضــر ۲۴۷ هــزار خانــوار زن 
سرپرســت و نیازمند وجود دارد که با احتساب بعد 
خانــوار معادل ۵8۱ هزار نفر می باشــد. در سراســر 
کشور جمعیتی معادل هشــت درصد از جمعیت 

خانوارهای زن سرپرست است. 
رئیس ســازمان بهزیســتی ادامــه داد: بــا وجود 
اقدامات توانمندســازی و خروج ســالانه تعدادی از 
زنان سرپرســت خانــوار به دلیل افزایــش روزافزون 
این آمار در حال حاضر 8۰ هزار خانوار پشت نوبت 
دریافت خدمات مســتمر و غیرمستمر در سازمان 
بهزیســتی قرار دارند، همچنین تعــداد بیش از ۴3 
هــزار زن سرپرســت خانوار شــهری تحت پوشــش 

بیمه های تأمین اجتماعی این نهاد قرار دارند. 
رئیس سازمان بهزیســتی ادامه داد: اقداماتی از 
جمله آماده ســازی شــغلی زنان، پرداخت سرمایه 
کار و همچنیــن مداخــلات تخصصــی مــددکاری 
اجتماعی در مراقبت از خانواده های تحت پوشش 
با رویکرد مدیریت مورد با اولویت زنان فاقد همسر 
در دســتورکار است. سازمان بهزیستی چالش هایی 
در راســتای حمایت از زنان سرپرســت خانوار دارد؛ 
شــامل کمبود شدید اعتبارات در خصوص طرح ها 
و برنامه هــای خــاص توانمندســازی کــه نیــاز به ۵ 
هــزار و ۹۰۰ میلیــارد اعتبــار مصــوب، دارد. رئیــس 
ســازمان بهزیســتی گفت کــه ارتباط مســتقیم بین 
توانمندســازی و داشتن شغل مناسب با بسیاری از 
متغیرهای روانشناختی از قبیل سلامت روان، عزت 
نفس، احساس رضایت از خود و خودپنداری مثبت 
و سایر مؤلفه ها از چالش های اساسی هستند. پایین 
بودن بضاعت زنان سرپرست خانوار جهت تأمین 
ســهم آورده اولیه در تهیه مسکن اجتماعی یکی از 

موضوعات مهم در این حوزه است.
قــادری اضافه کرد: ســازمان بهزیســتی با بیش 
از ۵3 فعالیــت تخصصــی، حمایتــی و اجتماعــی 
گستره ای از فعالیت های متنوع، متکثر و متعدد را 
دارد که متأســفانه با این میزان فعالیت نمی تواند 
مأموریت هــای بنیــادی خــود را پیگیــری کنــد. این 
ســازمان در جایی مســئولیت پیشــگیری و مبارزه با 
مواد مخــدر و معتادین متجاهــر را دارد و در جایی 
دیگر صیانت از کودکان کار به این ســازمان ســپرده 
شــده اســت. رئیس ســازمان بهزیســتی ادامه داد: 
آسیب های متنوعی که شاهد آن هستیم و اورژانس 
اجتماعی که بدون ســاختار اســت، فرزندان معتاد 
زیــر ۱8 ســال و زندگی نباتی افــراد دارای معلولیت 
ســاکن در ســازمان نشــان می دهد که این ســازمان 

محروم نیازمند حمایت و یاری نمایندگان است.
وی اضافــه کــرد: ســازمان بهزیســتی بایــد یک 

ســازمان غیردولتی و سازمانی شبیه به هلال احمر 
باشــد تا بتواند بــا حمایت شــرکای اجتماعی خود 
بــه مأموریــت ذاتی و اساســی خــود رســیدگی کند، 
این ســازمان یک ســازمان تمام عیار اجتماعی ۲۴ 
ساعته است که سرریز آسیب ها از جمله آسیب های 

اجتماعی به آن روانه می شود.
ë  قانــون توســعه اقداماتــی بــرای هم افزایــی بیــن

دستگاهی
گذشــته  روز  نیــز  کشــور  وزیــر  وحیــدی  احمــد 
در مجلــس دربــاره اقداماتــی کــه در حــوزه وزارت 
کشــور برای زنــان سرپرســت خانوار صــورت گرفته 
اســت، گفــت: از حیث سیاســتگذاری با اســتفاده از 
پتانســیل های موجــود در کشــور در جهــت اجرایی 
شــدن بند )پ( ماده )8۰( قانون توســعه اقداماتی 
در راســتای هم افزایی بین دســتگاه ها و پشــتیبانی 
مالی صورت گرفت. همچنین در شورای اجتماعی 
موضــوع زنان سرپرســت خانوار مورد بررســی قرار 
گرفتــه اســت هــر چند کــه اصــل مســأله مرتبط به 
ســتاد ملی زنان و خانواده و مســئولیت آن برعهده 
معاونت زنان ریاست جمهوری است که در شورای 
فرهنگی شــورای عالــی انقلاب فرهنگی نیــز به آن 
پرداختــه می شــود امــا از آنجــا کــه زنان سرپرســت 
خانــوار بــا اجتمــاع در ارتبــاط هســتند در شــورای 

اجتماعی نیز به این مباحث پرداخته ایم.
وی در خصــوص حــوزه پشــتیبانی و حمایــت 
مالــی از طرح های توانمندســازی و حمایت از زنان 
سرپرســت خانــوار گفــت: حمایــت از زنــان دارای 
همســران زندانی و توانمندســازی زنان سرپرســت 
خانوار در ۱۰ اســتان در دســتور کار قرار دارد. ما زنان 
سرپرســت خانــواده را در ۴ دســته؛ همســران فوت 
شــده، زنان مطلقــه، مجرد قطعی و بدسرپرســت 

تقسیم بندی می کنیم.
وی در ادامــه خاطرنشــان کرد: همچنین در این 
بخش طرح توانمندسازی بانوان سرپرست خانوار 
در ۱۰ استان با مشارکت سه جانبه برای ۵ هزار و ۷۰۰ 
زن سرپرست خانوار اجرا شده است. در استان های 
سیستان و بلوچستان، آذربایجان غربی، خوزستان، 
البرز، فارس، کردستان، کرمان، کرمانشاه و هرمزگان 
ایــن مهــم دنبــال شــده اســت. اولویــت دادن بــه 
موضوع زنان سرپرست خانوار در همه برنامه های 
آســیب های  کاهــش  و  کنتــرل  بــرای  فوق العــاده 
اجتماعــی از محــل ســازمان امور اجتماعــی بویژه 
در برنامه هــای جلوگیری از طلاق، اعتیاد، مفاســد 
اخلاقی و مناطق حاشیه نشــین انجام شــده است. 
وحیــدی بیان کرد: تأمین اعتبار و حمایت از اجرای 
۲۵۰ برنامه در حوزه زنان با اولویت زنان سرپرست 
خانــوار توســط ۲۰ دســتگاه اجرایی با اعتبــاری بالغ 
بــر ۲۵۰ میلیــارد تومــان از محل اعتبــارات کنترل و 
کاهش آسیب های اجتماعی از طریق سازمان امور 
اجتماعی وزارت کشور از دیگر اقدامات انجام شده 

است. 
وزیر کشــور در پایان بیــان کرد: یکــی از اقدامات 
خــوب صــورت گرفته ایجــاد دفاتر تســهیل گری در 
۲۱ اســتان و ۲۰۵ محله است، شناســایی افرادی که 
نیــاز بــه کمــک دارند یکی از مســائل مهمی اســت 
کــه هم اکنون صــورت گرفته اســت. تقویــت بانک 
اطلاعاتی جهت شناسایی دقیق این افراد، تقویت 
اعتبــارات تخصیــص یافتــه خصوصــاً در اوایل هر 
ســال، به هم رســانی کنشــگرهای اجتماعــی فعال 
در حــوزه زنــان و ســازماندهی حلقه هــای میانــی و 
تصمیم ســازی و جهت دهــی در رابطــه بــا طــرح 
توانمندســازی از جمله مسائلی است که باید مورد 

توجه قرار گیرد. 
زنــان  امــور  معــاون  خزعلــی  انســیه 
ریاست جمهوری نیز خبر داد که طرح جامعی برای 
کسب و کار مبتنی بر ایجاد پایدار اشتغال با نگاه به 
خانواده تنظیم شــده اســت که براســاس این طرح 
جامع، پایداری مشاغل طی ۴ سال مورد توجه قرار 

گرفته است.
وی گفــت: براســاس ایــن طــرح ازدواج دهــه 
شصتی ها و ارائه تسهیلات برای پیشگیری از خود 
سرپرستی این زنان در دستور کار قرار گرفته است، 
همچنین اشکالاتی در ارائه وام های خوداشتغالی 
۵۰ میلیــون تومانی وجود داشــت که بعضــاً افراد 
بــه 3 ضامــن نیــاز داشــتند، اما اکنــون ایــن وام ها 
به صــورت قرض الحســنه و بــا یــک ضامــن ارائــه 
می شــود. در ایــن میان بــا همکاری بانــک مرکزی 
مقرر شــده کارآفرینانی که زنان سرپرســت خانوار 
را بــه کار می گیرنــد، بتواننــد تســهیلات دریافــت 
کنند؛ همچنین جذب اعتبار از دستگاه های دولتی 
و غیردولتــی یکی دیگر از موضوعاتی اســت که در 
دســتور کار قــرار گرفتــه اســت. برایــن اســاس طی 
چنــد وقــت گذشــته فقــط در یکــی از اســتان ها به 
زنان سرپرســت خانوار ۱۰ میلیــارد تومان وام داده 
شــده، در حالی که این رقم در گذشته حتی به یک 

میلیارد هم نمی رسید.
در جلســه علنــی روز گذشــته مجلــس شــورای 
اســلامی همچنیــن محمدباقــر قالیبــاف رئیــس 
مجلس در جمع بندی مطالب مطرح شــده اظهار 
داشــت: امروز موضوع زنان و خانواده مســتقیماً بر 
روی پویایی و پیشــرفت کشور تاثیر دارد. وی با بیان 
اینکه، توجه به خانواده از اولویت های جدی کشــور 
است، به نقل یکی از سخنان رهبر انقلاب پرداخت 
و گفت: در جلســه ای که در محضر رهبر انقلاب در 
رابطه با آســیب های اجتماعی داشــتیم، ایشان به 
مســئولان فرمودند ۲۰ سال نسبت به موضوع زنان 

و آسیب های اجتماعی غفلت و کوتاهی کرده ایم.
رئیــس مجلــس تصریــح کــرد: بخشــی از ایــن 
غفلت و کوتاهی در واقع متوجه یکایک ما در دولت 
و مجلس اســت. مــا امروز قریب بــه 5 میلیون نفر 
زن سرپرســت خانوار داریــم و 5۲ درصد اینها فاقد 
بیمه و مســتمری هســتند، 38 درصد آنهــا جزو 3 
دهک پایین جامعه و ۱۹ درصد آنها نیز تحت هیچ 
پوشــش حمایتی نیســتند. قالیبــاف گفــت: در این 
شرایط اقتصادی امروز که خانواده هایی که مرد و زن 
خانه هردو شاغلند و در مشکلات اقتصادی دست و 
پا می زنند، یک زن سرپرســت خانوار چه وضعیتی 
دارد؟ همــه مــا در دولــت و مجلس باید دســت به 

دست هم دهیم و این مشکل را حل کنیم.

طرح های دولت برای توانمندسازی زنان سرپرست خانوار تشریح شد
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در جریان درگیری با قاچاقچیان مسلح

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر 
سیب و سوران به شهادت رسید

گــروه حــوادث/ رئیس پلیــس مبــارزه با 
مواد مخدر شهرســتان ســیب و سوران در 
عملیات درگیری مسلحانه با قاچاقچیان 

مواد مخدر به شهادت رسید.
سردار احمد طاهری، فرمانده انتظامی 
سیســتان و بلوچســتان در تشــریح ایــن 

حادثــه گفت: روز دوشــنبه مأمــوران پلیس مبــارزه با مواد مخدر اســتان 
با اشــراف اطلاعاتی خود به ســرنخ هایی دســت یافتند که نشــان می داد 
اعضــای یــک باند مســلح، قصد انتقــال محموله موادافیونی از ســیب و 
سوران به نقاط مرکزی کشور را دارند که موضوع به پلیس مبارزه با مواد 
مخدر شهرســتان اطلاع داده شــد و مأموران مبارزه با موادمخدر سیب و 
ســوران با پشــتیبانی فنی و اطلاعاتــی پلیس مبارزه با مواد مخدر اســتان 
در قالــب چنــد تیــم عملیاتی بــه رصد و کنترل مســیر تــردد قاچاقچیان 
پرداختــه و ســرانجام ســاعت ۲۰ دوشــنبه ســوداگران مــرگ را کــه با یک 
دستگاه وانت نیسان در حال جا به جایی محموله موادمخدر، در حوالی 
روســتای کهنمیر ســوران بودند شناســایی کردند و به آنها دســتور ایست 

دادند.
فرمانــده انتظامــی سیســتان و بلوچســتان تصریح کــرد: ســوداگران مرگ با 
مشاهده عوامل انتظامی بدون توجه به اخطارهای صادره به سمت مأموران 
انتظامی تیراندازی و درگیری مسلحانه آغاز شد. در این درگیری که حدود نیم 
ساعت ادامه داشت بر اثر آتش پر حجم تکاوران پلیس، یک نفر از سوداگران 
مرگ به هلاکت رسید و قاچاقچی دیگر با تنگ شدن عرصه بر خود و استفاده 

از تاریکی شب به اطراف متواری شد.
ســردار طاهری خاطرنشان کرد: در این درگیری سرگرد وحید سالاری ، رئیس 
پلیس مبارزه با مواد مخدر شهرســتان ســیب و ســوران از ناحیه سر مجروح و 
بلافاصله به بیمارســتان منتقل شد ولی تلاش تیم پزشکی برای نجات جان 
وی بی نتیجــه مانــد و این مأمور جان برکف پلیس اســتان به فیض شــهادت 
نائل آمد. در این عملیات یک قبضه ســلاح کلاش با ۹۶ تیر فشــنگ جنگی از 
قاچاقچیان به دست آمد و در بازرسی از خودروی توقیفی آنها نیز ۳۰۵ کیلو و 

۷۶۶ گرم مواد افیونی از نوع تریاک کشف شد.
فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان ضمن تبریک و تسلیت شهادت این 
مأمور جان برکف پلیس اســتان خاطرنشان کرد: تحقیقات تخصصی پلیس 
برای شناسایی و دستگیری متهم متواری آغاز شده که نتیجه اقدامات صورت 

گرفته اعلام خواهد شد.

رئیس پلیس آگاهی ناجا:

برخی شبکه های اجتماعی اخبار ناصحیح 
منتشر می کنند

گــروه حــوادث/ رئیــس پلیــس آگاهــی انتظامــی جمهــوری اســلامی ایران 
از انعــکاس غیرواقعــی وقایــع جنایــی در برخی شــبکه های اجتماعــی ابراز 

نارضایتی کرد.
ســردار »محمد قنبری« در همایش ویدیو کنفرانسی رؤسای ادارات مبارزه 
با جرایم جنایی پلیس آگاهی سراســر کشــور با اشاره به انعکاس ناصحیح 
وقایــع جنایی از ســوی برخی شــبکه های اجتماعی خواســتار اطلاع رســانی 
صحیــح کشــف پرونده هــای جنایــی به مــردم شــد و گفت: رؤســای پلیس 
آگاهــی بایــد به ارتقــای احســاس امنیت عمومــی در جامعــه توجه جدی 

داشته باشند.
رئیــس پلیــس آگاهــی انتظامــی جمهــوری اســلامی ایــران در ادامــه افزود: 
کارآگاهان پرتلاش پلیس آگاهی توانسته اند بیش از ۹۰ درصد جرایم جنایی 
به وقوع پیوسته در 1۰ ماه منتهی به بهمن سال  جاری کشور را در کمترین زمان 

ممکن کشف کنند.
وی با اشــاره به لزوم کاهش فاصله کشــف تا وقــوع جرایم جنایی، گفت: 
هیــچ پرونده ای تا زمان کشــف زوایــای مبهم پرونــده از چرخه پی جویی 
کارآگاهــی خارج نمی شــود. البتــه در همه جــای دنیا، جرایمــی به وقوع 
می پیونــدد که کشــف آن به ســادگی امکان پذیر نبوده و بــه همین دلیل، 
کارگروه مشــورتی با حضور کارآگاهان پیشکســوت در ســتاد پلیس آگاهی 
تشــکیل شــده تا این گونه پرونده ها مورد بازخوانی مجدد قرار گرفته و به 

طور ویژه رسیدگی شوند.
ســردار قنبری افزود: از آنجا که به طور معمول، جرایم جنایی با جان و حتی 
مال و ناموس افراد ارتباط مســتقیمی داشــته و اغلب، غیر قابل جبران است 
ضرورت دارد به منظور کاهش آســیب مردم، سهم سازمان های تأثیرگذار در 
وقوع این گونه جرایم، بویژه قتل تعیین شــود و به صورت جدی مورد مطالبه 

و پیگیری قرار گیرد.

جاساز هروئین در معده قاچاقچی
گروه حوادث/ قاچاقچی مواد مخدر که با بلعیدن بســته های هروئین آنها را 

از شرق کشور به پایتخت منتقل می کرد در عملیات ویژه پلیس دستگیر شد.
بــه گزارش خبرنگار حوادث »ایــران«، از چندی قبل مأموران پلیس مبارزه 
بــا مواد مخدر تهران بزرگ با دریافت گزارش ها و شــکایت های مردمی در 
جریان فعالیت مجرمانه یک قاچاقچی قرار گرفتند و رســیدگی به موضوع 
در دســتور کار مأمــوران معاونــت عملیات ویــژه این پلیس قــرار گرفت. با 
شــروع بررســی ها و دریافــت اطلاعات گســترده تر مشــخص شــد متهم در 
پوشــش مســافر بــا بلعیــدن مقادیر قابــل توجه ای هروئیــن این مــواد را از 
اســتان های شرقی کشــور وارد پایتخت کرده و ســپس اقدام به توزیع آن در 

بین مشتریان خود می کند.
ســرهنگ »عبدالوهاب حســنوند« رئیــس پلیس مبارزه با مــواد مخدر تهران 
بــزرگ در تشــریح جزئیــات ایــن خبر گفــت: با توجــه به حساســیت موضوع 
مأموران اقدامات لازم را برای شناسایی و دستگیری سوژه انجام دادند و موفق 
شدند متهم را در محدوده جنوب پایتخت دستگیر کنند پس از انتقال وی به 
بیمارستان مشخص شد یک کیلو و 1۰۰گرم هروئین در معده وی جاساز شده 

که مواد خارج و کشف شد.
وی بــا بیان اینکــه در بازجویی های پلیســی، متهم به همدســتی خود با یکی 
از قاچاقچیــان مواد مخدر شــرق پایتخت اعتــراف کرد و افــزود: به دنبال این 
موضــوع مأموران با انجام تحقیقات گســترده پلیســی مخفیــگاه متهم دیگر 
پرونده را در شرق پایتخت شناسایی و کلیه فعالیت های وی را نیز تحت رصد 

لحظه به لحظه قرار دادند. 
مأمــوران چندیــن روز پیاپــی و بــدون وقفه در حــال رصد این متهــم بودند تا 
بتوانند در زمان و مکان مناسب وی را دستگیر کنند، تا اینکه در نهایت صبح 
روز دوشنبه با هماهنگی مقام قضایی مأموران این پلیس به مخفیگاه متهم 
رفتــه و در عملیاتــی ضربتی ایــن قاچاقچی ســابقه دار و حرفه ای را دســتگیر 
کردنــد. در بازرســی های به عمل آمــده از مخفیگاه متهم، 4کیلــو و ۳۲۰ گرم 

هروئین کشف شد.
رئیــس پلیس مبــارزه با مواد مخــدر تهران بــزرگ در پایان خاطرنشــان کرد: 
متهمان به همراه مواد مکشوفه به مقر پلیس منتقل و پس از انجام تحقیقات 
 تکمیلــی و بازجویی هــای پایانی برای ســیر مراحــل قانونی به مقــام قضایی

ارجاع شدند.

همایونــی/  مرجــان  حــوادث-  گــروه 
و  دلهــره آور  کلیپ هــای  ســازندگان 
ادمین های ســایت های قمــار  از جمله 
متهمانــی بودنــد کــه در طــرح پلیــس 
امنیت و فتا بازداشت شدند. به گزارش 
»ایــران«، صبــح دیروز ســردار حســین 
از  پایتخــت  پلیــس  رئیــس  رحیمــی، 
دستگیری ۳6۲ اراذل و اوباش، مروجان 

فرهنگ اوباشگری و مزاحمان نوامیس 
در هفتمین مرحله از طرح اقتدار پلیس 
امنیــت خبر داد و گفــت: در این مرحله 
از طرح 141 مرکز و پاتوق اراذل و اوباش 
از جمله قهوه خانه، سفره خانه، باشگاه 
بدنســازی و... که محل تجمع این افراد 
بود پلمب شــد. وی همچنین از کشــف 
۳5 قبضه ســلاح گرم، 1۷ قبضه سلاح 

ســرد و توقیف 46 دســتگاه خودرو خبر 
داد و گفــت: 514 هــزار عدد انــواع مواد 
اولیــه  مــواد  کیلوگــرم  و 4۰۰  محترقــه 
ســاخت لوازم محترقه کشــف شد. وی 
گفت: در این طــرح ۹4 نفر از افرادی که 
در فضــای مجازی اقدام به اوباشــگری 
و قدرت نمایی می کردند نیز شناســایی 
و دســتگیر شــدند و 16 متهم که در یک 

صفحه مجازی با بیش از ۲ میلیون نفر 
دنبــال کننده اقــدام به اشــاعه فرهنگ 
اوباشگری می کردند دستگیر و صفحات 

آنها مسدود شد.
وی با اشاره به اینکه قمار و شرط بندی از 
جمله موضوعاتی است که در این طرح 
به مبارزه بــا آن پرداخته شــد، افزود: در 
ایــن مرحله از طــرح ۹ باند کــه اقدام به 

گــروه حــوادث /      زن رمــال و چهار همدســتش 
که نقشــه اسیدپاشــی به یک وکیل دادگســتری و 
ســرقت از دفتر وکالت او را اجرا کرده بودند برای 

دومین بار محاکمه شدند.
به گــزارش خبرنگار حــوادث »ایران«، رســیدگی 
بــه این پرونده از ســال ۹8 با گزارش اسیدپاشــی 
در منطقه یوســف آباد تهران آغاز شــد. شاکی که 
وکیل دادگستری بود، گفت: چند ماه قبل وکالت 
زنــی به نام ســحر را قبــول کردم که از ســوی یک 
زن رمــال به نام شمســی مورد کلاهبــرداری قرار 
گرفته بود. زن رمال به بهانه گره گشایی از مشکل 
کاری همسر سحر ابتدا 1۲۰ میلیون تومان گرفته 
و پــس از آنکه متوجه شــده بود موکلم وضعیت 
مالی خوبی دارد درخواســت مبلــغ ۷۰۰ میلیون 

تومان کرده بود. اما وقتی مشکل شــان حل نشده 
بود ســحر شــکایت کرد. پس از اینکــه وکالت این 
پرونــده را پذیرفتــم بــا پیگیری هــای زیــاد موفق 
شدم دستور جلب زن رمال را بگیرم اما از همان 
موقع تهدیدها و دردسرهای من شروع شد. بارها 
از ســوی این زن تهدید شدم که اگر پیگیر پرونده 
باشــم نابودم می کننــد. روز حادثــه در دفترکارم 
بــودم کــه زن و مــرد جوانــی وارد اتاقــم شــدند. 
بعد از آن هم ســه مرد دیگر وارد شــدند، یکی از 
آنها ضربه ای به ســرم زد و دیگــری آنقدر گلویم 
را فشــار داد کــه بیهــوش شــدم و دقایقــی بعد از 
ســوزش شدید در ناحیه شــکمم به هوش آمدم 
و متوجــه شــدم کــه روی بدنم اســید پاشــیده اند 
که به بیمارســتان منتقل شــدم، بعد از ترخیص 

از بیمارســتان هــم فهمیــدم کــه پرونــده موکلم 
ســرقت شــده اســت. پــس از آن مأمــوران موفق 
شــدند چهــار متهــم اسیدپاشــی را شناســایی و 
دســتگیر کنند. متهمان در همان ابتدا اتهام شان 
را پذیرفتند و عنوان کردند که از سوی زنی به نام 
شمســی اجیر شــده بودند.بــا اعتــراف متهمان، 
شمســی نیــز بازداشــت و پرونــده متهمــان بــه 
دادگاه کیفری یک استان تهران فرستاده شد. در 
ابتدای جلسه شاکی به جایگاه رفت و گفت: برای 

متهمان درخواست اشد مجازات دارم.
پــس از آن یکــی از متهمــان بــه جایــگاه رفــت 
و گفــت: چنــد روز قبــل از ماجــرای اسیدپاشــی 
شمســی از من خواست در ازای مبلغ ۲۰ میلیون 
تومــان یک وکیل را تنبیه کنیم. من هم پذیرفتم 

و بــا همدســتی چهار نفر نقشــه را عملی کردیم. 
البتــه شمســی از من خواســته بــود اســید را روی 
صورتش بپاشــیم اما مــن در آخرین لحظه دلم 
بــرای قربانــی ســوخت و اســید را روی شــکمش 
ریختــم. حالا هم متوجه شــدم که فریب خوردم 
و از کارم پشــیمانم. پــس از آنکــه ســایر متهمان 
حرف های این متهــم را تأیید کردند زن رمال که 
با قــرار وثیقه آزاد بود به جایــگاه رفت و گفت: از 
کودکی پیــش زنی رمالی را آموختم و او اســتادم 
بود چندی قبل آن زن به من گفت از ســحر ۷۰۰ 
میلیون تومان پول بگیرم. اما وقتی فهمید سحر 
شــکایت کرده و وکیل گرفته نقشــه اسیدپاشی را 
کشــید، ولی بعد از اسیدپاشــی به یکبــاره ناپدید 

شد و از او خبری ندارم.

بــا پایــان اظهــارات شمســی، هیــأت قضایــی بــا 
تشــدید قرار وثیقــه دســتور بازداشــت او را صادر 
کردنــد و پرونده برای ادامه تحقیقات به دادســرا 
فرستاده شد. پس از تکمیل تحقیقات پرونده به 
دادگاه برگشت. در جلسه دوم رسیدگی شاکی به 
جایــگاه رفت و گفت: اگر امــکان اجرای قصاص 
وجــود دارد متهمــان را قصــاص کنیــد در غیــر 

این صورت درخواست دیه دارم.
امــا چهــار متهم بــا تکرار اظهاراتشــان خواســتار 
بخشــش شــدند. زن رمــال هــم در دفــاع از خود 
گفــت کــه نقشــی در ماجــرا نداشــته و اســتادش 

مقصر است.
پــس از اظهــارات متهمــان و وکلای آنها قضات 

برای صدور رأی وارد شور شدند.

پس از اسیدپاشی به یک وکیل دادگستری

زن رمال و همدستانش  در انتظار صدور حکم مجازات

در میان متهمانی که دستبند به دست در کنار هم قرار 
دارند، شاکیان برخی از این متهمان هم حضور دارند 
یکی از آنها مرد جوانی اســت که همه سرمایه زندگی 

اش را در سایت قمار باخته است.
ë  چگونه با این سایت آشنا شدی؟ من فوق لیسانس

حســابداری دارم و پیمانــکار ســاختمان هســتم. دو 
ســال قبــل پیامک وسوســه انگیــزی برایم آمــد و مرا 
ترغیب کرد که وارد سایت شرط بندی شوم. دو سایت 

شرط بندی به نام های پین باهیس و رومایت.
ë  شرط بندی به چه صورت بود؟ شرط بندی فوتبال بود

با کمک دوســتانم موفق شــدم که در پیش بینی چند 
مسابقه برنده شوم. رقم شرط بندی از 5۰ هزار تومان 

به بالا بود.
ë  و بعد باخت شــروع شــد؟ دقیقــاً. تمــام بازی های

کازینویی صددرصد با هوش مصنوعی اســت و رابط 
آنهــا را کنترل می کند. در صدم ثانیه طوری محاســبه 
می کنــد که تــو بازنده باشــی. دقیقاً یک باتلاق اســت 
برنــده شــدن تنها برای جذب هســت و بعــد از آن در 

باتلاق باخت فرو می روی.
ë  ۳۰۰ این ماجرا تا کی ادامه داشت؟ در مدت سه ماه

میلیــون تومــان باختم. وقتــی می بازی بــرای جبران 
خســارت باز هم بازی می کنی، این کاملاً یک مســأله 

ذهنی است و نمی توانی باخت را قبول کنی.
ë  و شــما بــه بــازی ادامــه دادیــد؟ نــه. وقتــی باختم با

پشــتیبانی ســایت تمــاس گرفتــم و از آنهــا کمــک 

خواســتم. پشتیبان سایت به من پیشنهاد داد حالا که 
باختی، تبلیغات را به عهده بگیر. ما به تو لینک و کدی 
می دهیم که هر کسی با این لینک ثبت نام کرده باشد، 
در پایــان ماه میلادی به او درصدی می دهیم. اما من 

قبول نکردم.
ë  چرا شــکایت نکردیــد؟ خواســتم شــکایت کنم و

زمانی که آنها متوجه شدند من می خواهم شکایت 
کنم، چون هویت من و همسرم را بواسطه اکانت ها 
داشــتند، عکسی را برای من فرســتاد و گفت شما با 
سایت شرط بندی طرف هستی و ما پول نمی دهیم 
هر آنچه باختی را 1۰ برابر هزینه می کنیم تا تو را نابود 
کنیــم افرادی را داریم که با 5 میلیون تومان شــما را 
پیدا می کنند. من هم ترسیدم از آنجا که ۳۰۰ میلیون 
تومان باخته بودم برای جبران اکانت دیگری ساختم 
و با آن وارد شدم تا باختم را جبران کنم. اما بعد از دو 
سال، 5 میلیارد تومان دیگر با اکانت جدید باختم و 
خانه و زمین و طلا و دلارها را همه از دســت داده ام. 
وقتی دیدم دســتم به جایی بند نیســت و همه چیز 
را باختــه ام دل را به دریا زدم و تصمیم به شــکایت 
گرفتــم. اول برایــم ســخت بــود و می ترســیدم کــه 
به عنوان متهم بازداشت شوم. به پلیس فتای تهران 
رفتــم در حالــی که واقعاً هــراس داشــتم، اما تصور 
من اشتباه بود و با کمک پلیس، چند نفر از اعضای 
این باند شــرط بندی دستگیر شده و تحقیقات برای 

دستگیری سایر اعضا هم ادامه دارد.

شهاب، دارای مدرک کارشناسی ارشد و منتشر کننده فیلم دوربین 
مخفــی معروف پرتــاب خامه به صورت مســافران مترو اســت. او 
مدعی اســت بعد از هر کلیپ رضایت کتبــی افرادی که به صورت 
آنها خامه زده است را  جلب کرده است. با وی گفت و گوی کوتاهی 

انجام دادیم.
ë  چرا این سوژه را انتخاب کردی؟ می خواستم مردم را شاد کنم و از

طرفی دنبال کنندگان صفحه اینستاگرامم بیشتر شود.
ë  چه شــد که چنیــن ایــده ای به ذهنــت رســید؟ ایــده را از دوربین

مخفی هــای خارجی برداشــتم. در پلــه برقی مترو، به ســمت بالا 
می رفتم و افرادی را که از پله برقی کناری به سمت پایین می آمدند 
انتخــاب می کردم. بعد بشــقابی را کــه داخل آن خامه داشــت به 
صورتشــان می کوبیدم. گوشــی تلفــن همراهم نیز ایــن تصاویر را 

ضبط می کرد.
ë  نگــران عکس العمــل مردم نبــودی؟ احتمالــش را مــی دادم که

برخورد خشنی داشته باشند وقتی این کار را می کردم با عصبانیت 
دنبالم می دویدند من هم به آنها می گفتم که دوربین مخفی است 
و بــا پرداخت 5۰۰ هزار تومان، رضایت کتبی شــان را می گرفتم که 
اجازه دهند تا فیلم هایشان را در صفحه اینستاگرامم بارگذاری کنم.

ë  چه مدت اســت ایــن کار را می کنی؟ در مدت ســه هفته، 4 فیلم
گرفتــم. البته ایــن را هم بگویم به غیــر از 5۰۰ هــزار تومان، هزینه 

خشکشویی لباس هایشان را هم پرداخت می کردم.
ë  در حــال حاضر صفحه ات چنــد دنبال کننــده دارد؟ نزدیک نیم

میلیون فالور داشتم اما پلیس صفحه ام را بست.
ë  تحصیلاتت چقدر است؟ فوق لیسانس مهندسی شبکه دارم و

در یک شرکت، خدمات کامپیوتری انجام می دهم.

پســر جوان با ســری تراشــیده و چهره ای که معتقد اســت دیــدن آن باعث 
شادی و خنده دیگران می شود، یکی دیگر از متهمان پرونده دوربین مخفی 

است. او و دو دوستش از طراحان کلیپ های ترس و وحشت هستند.
ë  محتوای کلیپ چه بود؟ آهســته پشــت ســر مردم می ایســتادم و

ناگهان کنار گوششــان صدای عجیبی درمی آوردم. آنها که با شنیدن 
صدا می ترسیدند، برمی گشتند تا ببیند منبع این صدای وحشتناک 
کیســت. بعد که چشمشــان بــه چهره مــن می افتاد، عصبانیتشــان 

تبدیل به خنده می شد.
ë  مگر قیافه ات خنده دار است؟ صورتم شبیه کاریکاتور است و سرم

کچل و مردم با دیدن رفتار من فکر می  کردند دیوانه ام.
ë  چند فیلم گرفتی؟ 6۰ فیلم در صفحه اینستاگرامم منتشر کردم و

تعداد دنبال کننده هایم نیم میلیون است.

کاوه و دوســتانش برخــلاف دیگــر متهمــان، فیلم هــا را بــه جــای 
اشتراک گذاری در اینستاگرام در یوتیوب منتشر می کردند.

ë  ســوژه کلیپ های شــما  چه بود؟ ما با هم شــوخی می کردیم مثلًا
گوشــی تلفن همراه یکی از دوســتانمان را کــه از قبل هماهنگ کرده 

بودیم می کوبیدیم زمین و از آن فیلم تهیه می کردیم.
ë  این کلیپ ها بیننده زیاد داشت؟ نه، تنها یک کلیپ وایرال شد که 

۳۰۰ هزار بار دیده شده بود.
ë  مضمونش چه بود؟ طبق هماهنگی قبلی، من خودم را به خواب

زده بودم و دوستانم قسمتی از ریشم را کوتاه کردند.
ë  انگیزه ات برای ساخت این کلیپ ها چه بود؟ درآمدزایی. یوتیوب

به فیلم هایی که بازدید بالایی داشته باشد پول می دهد. می خواستیم 
تولید محتوا کنیم و پول به دست بیاوریم.

شاید یکی از تلخ ترین کلیپ های منتشر شده که بازخورد منفی زیادی 
در فضای مجازی داشــت فیلم یک خودکشی ساختگی بود. فیلم با 
صحنه حلق آویزی پسر جوانی در خانه اش شروع می شود و لحظاتی 
بعد وقتی دوســتش وارد می شــود با دیدن جسد حلق آویز دوستش 
وحشــت زده سعی می کند او را نجات دهد که ناگهان زنده می شود و 
به هراس دوستش پایان می دهد. عاملان این کلیپ ترس و وحشت 
که تنها برای جذب دنبال کننده و کسب درآمد، اقدام به تهیه چنین 

کلیپی کرده بودند، نیز از سوی مأموران پلیس فتا بازداشت شدند.
 

صدایی برای ترساندن

300 هزار بازدید

فیلم خودکشی ساختگی 

500 هزار تومان به خاطر کوبیدن خامه به صورت  باخت 5 میلیاردی در سایت شرط بندی

اجاره کارت های بانکی مردم می کردند 
شناسایی و ۲5 متهم نیز در زمینه تبلیغ 
و قمار و شــرط بندی در فضای مجازی 

شناسایی و دستگیر شدند.
ســردار رحیمــی در خصــوص انتشــار 
تصاویری تحت عنوان دوربین مخفی 
در فضای مجازی نیز اعلام کرد: پلیس 
بشــدت با افرادی که اقدام به ســاخت 
و انتشــار کلیپ هــا و تصاویــر دوربیــن 
مخفی هایــی کــه در حقیقــت بــازی با 
اعصــاب، امنیــت و آرامش مــردم و از 
مصادیق بارز جرم است برخورد کرده 
و ایــن اقــدام غیــر مجــاز و غیــر قانونی 
اســت و در ایــن زمینــه 1۷ نفــر را نیــز 

دستگیر کردیم.
وی افــزود: در ایــن مرحلــه از طــرح 15 
متهم کــه تحت عنوان برنده شــدن در 
قرعه کشی برنامه های رادیویی از مردم 
کلاهبرداری می کردند دســتگیر شدند 
که متأســفانه غالب این افــراد از داخل 
زندان اقدام به کلاهبرداری با این سبک 
و شــیوه می کردنــد و حــدود ۳ میلیارد 
تومان از مردم کلاهبرداری کرده بودند.

ë شگردهایی برای جذب فالوور
گــودرزی،  معظمــی  داوود  ســرهنگ 
رئیــس پلیــس فتا پایتخــت نیز گفت: 
افرادی تحــت عنــوان دوربین مخفی 

مجــازی  فضــای  در  را  کلیپ هایــی 
منتشــر کرده اند که هدفشــان از انتشار 
این کلیپ ها، سرگرمی و جذب دنبال 
کننده بــود. کلیپ هایی که برای مردم 
دغدغــه ایجــاد کــرده و امنیــت روانی 
مردم را در فضای مجازی خدشــه دار 

کرده است.
پــس از تماس هــای مکــرر مردمــی با 
پلیس فتا که از سازندگان این کلیپ ها 
بــه خاطــر بی حرمتــی، ایجــاد رعــب 
و وحشــت و تــرس بــرای شــهروندان 
شــکایت داشــتند مــا 1۷ نفــر را کــه 1۲ 
و  کــرده  دایــر  اینســتاگرامی  صفحــه 
در  را  فیلم هایــی  و  تصاویــر  چنیــن 
بازداشــت  می کردنــد،  منتشــر  آنجــا 
کردیــم. پلیس مخالف شــادی مردم 
نیســت، اما ایــن افراد، باعــث ترس و 
وحشــت شــهروندان شــده بودند. 1۷ 
متهــم دســتگیر شــده، همگــی دارای 
شــرکت های  در  و  عالیــه  تحصیــلات 
هســتند  کار  بــه  مشــغول  معتبــری 
رده هــای  در  نیــز  هوشــی  نظــر  از  و 
بــرای  تنهــا  امــا  دارنــد.  قــرار  بالایــی 
در  آگهــی  کســب  و  مشــتری  جــذب 
صفحــات اینســتاگرام و توئیتــر اقدام 
 به انتشــار فیلم هــای دوربیــن مخفی 

کرده اند.
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گشتی در حوالی کتاب و تازه ترین خبرهای آن

کودک 4 ساله و پیرمرد 92 ساله کم سن ترین و مسن ترین خریدار کتاب نمایشگاه مجازی 
گــروه فرهنگــی: بهمن ماه بــرای نشــر و اهالی  کتاب 
روزهــای پرخبــری را به همــراه دارد؛ از انتشــار آمار و 
ارقامی درباره برپایی دومین نمایشگاه مجازی کتاب 
تهران گرفته تا خبرهایی درباره تازه های نشر. اتفاق 
خــوب دیگر ایــن که بزودی مراســم اهدای پنجمین 
دوره  جایزه و اهدای نشان »ابوالحسن نجفی« برگزار 

می شود.
دومیــن  رئیــس  رمضانــی،  علــی  گذشــته  روز 
نمایشگاه مجازی کتاب تهران آمار تازه ای از استقبال 

مــردم برای تهیه کتاب های مورد نظر خود در خلال 
برگــزاری ایــن رویداد عرصه نشــر خبــر داد. به گفته 
این متولی فرهنگی، خریــداران با پایان روز دوم این 
نمایشگاه توانستند ۴۱هزار و ۶۵۷ سفارش ثبت کنند 
کــه از مجموع کل ســفارش های ثبت شــده، ۲۵هزار 
و ۵۷۸ مــورد از ســوی ناشــران به باجه های شــرکت 
ملی پست تحویل داده شد و مابقی در انتظار ارسال 

است.
نکتــه جالــب توجــه دربــاره علاقه مندانــی که به 

ایــن طریــق کتــاب خریــداری کرده انــد به ســن آنان 
بازمی گــردد. آن طــور کــه رمضانــی گفتــه تاکنــون 
کم سن ترین خریدار کتاب، کودکی چهار ساله از شهر 
بیجار استان کردستان است که والدینش کتاب هایی 
با موضوع دانش کودک را برای او خریداری کرده اند. 
همچنیــن مســن ترین خریــدار کتاب تاکنــون فردی 
۹۲ ســاله از اســتان تهــران بوده که پنج نســخه کتاب 

خریداری کرده است.
از آنجایی که مقرر شده کتاب های خریداری شده 

بــا همراهی شــرکت ملی پســت جمهوری اســلامی 
ایران به دســت مردم برســد، این شرکت همزمان با 
نمایشگاه مجازی کتاب تهران، از دستگاه سورتینگ 
هوشــمند خــود بهره بــرداری کــرد. آن طــور کــه در 
گزارش ایرنا آمده دســتگاه سورتینگ، فرایند تجزیه 
مرســولات را به صورت هوشــمند، بر اســاس نشانی 
مقصد، انجام می دهد و مرســوله ها را تقســیم بندی 
می کنــد و ایــن بــه معنــای انتشــار خبر خوبــی برای 
خریداران کتاب است، چراکه استفاده از این دستگاه 

جدید، به معنای افزایش ســرعت ارسال مرسوله ها 
است.

همان طــور کــه در ابتــدا هم اشــاره شــد، مراســم 
اهــدای پنجمیــن دوره  جایــزه و نشــان »ابوالحســن 

نجفی« سه شــنبه دوازدهم بهمن ماه، رأس ساعت 
۱5 در مرکز فرهنگی شــهر کتاب برگزار می شود. این 
رویــداد ادبی همچــون روال برنامه هایــی که طی دو 
سال اخیر شاهد بوده ایم به شکل مجازی و از طریق 
نشــانی های الکترونیکــی مرکز فرهنگی شــهر کتاب 
برای عموم علاقه مندان پخش می شــود. این جایزه 
از ســال ۱3۹5 بــا هــدف پاسداشــت یــاد ابوالحســن 
نجفــی در عرصــه ترجمــه و تشــویق مترجمــان در 

اعتلای زبان فارسی برگزار می شود.
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جشــنواره  هفتمیــن  و  بیســت  فرهنگــی:  گــروه 
بین المللــی تئاتر کودک و نوجــوان همدان، با هدف 
تقویــت مهــارت، رشــد آگاهــی و اعتمــاد بــه نفــس 
فرزندان ایران زمین از طریق نمایش، در اســفندماه 
ســال  جــاری بــه دبیــری امیــر مشــهدی عباس و بــا 
مشــارکت اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی استان 
همــدان، اداره کل هنرهای نمایشــی وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی، انجمن هنرهای نمایشــی ایران و 
دیگر ســازمان ها و نهادهای اســتان همدان، با شعار 
»تئاتــر، پرواز پروانه های خیال« اســفندماه در شــهر 
تاریخی همدان برگزار می شود. طی روزهای گذشته  
هم راه یافتــگان به مرحله نهایی جشــنواره از جمله 
در بخش خردســال معرفی شــدند که شــامل »اتاق 
بازی« به نویســندگی و کارگردانــی آرین ناصری مهر 
از تهــران، »دینــگ، دینــگ، دنــگ« بــه نویســندگی 
حامــد زحمتکــش و کارگردانــی فاطمــه خدابنده لو 
از شــهر ری، »ساکت« به نویســندگی سمیه منجم و 
کارگردانــی امیر تنهــا از لاهیجان، »مبــارک و آه« به 
نویســندگی و کارگردانــی پگاه معصومــی از همدان 
)براساس طرح و ایده حسین فدایی حسین( هستند. 
»مهمان ناخوانده« به نویســندگی و کارگردانی زهرا 
مریدی از تهران و »همه در یک قاب« به نویسندگی 
)براســاس  پردیــس  از  طیــار  شــراره  کارگردانــی  و 
نمایش هــای  دیگــر  وکیلــی(  مســرور  از  قصــه ای 
ایــن گــروه ۶ گانــه هســتند کــه در جشــنواره حضــور 
می یابنــد. امیــر مشــهدی عباس دبیر این جشــنواره 
در گفت وگــو بــا »ایــران« ضمــن تأکیــد بــر اهمیــت 
بحث کیفی جشــنواره بــه توجه تیــم برگزارکننده به 
بخــش نوجوانــان و آموزش هــای مدرســه ای اشــاره 
می کنــد و می گویــد: »نــگاه مــا از اول ایــن بــود کــه 

هــر دو حــوزه کــودک و نوجــوان را به خوبــی و تــا حد 
ممکن پوشــش بدهیم و عرصه را برای مشــارکت بر 
پایه های استانداردســازی شده و درســتی بنا کنیم تا 
هم ضمن این حضور، بســتری برای رشــد و توانمند 
کردن دانش آموزها در حــوزه نمایش فراهم کنیم و 
هــم آنها را برای انتخاب شــغل و آینده کمک کنیم. 
ضمــن اینکــه چنیــن نگاهی باعــث می شــود آنها از 
همین ســنین بــا مقوله ای مانند تئاتر آشــنا شــوند و 
صرفــاً بــه عنوان یــک فعالیت محــدود و دوره ای به 
تئاتر نگاه نکنند.« او درباره چالش تعطیلی مدارس 
در مدت کرونــا و نبودن هیچ نمایــش دانش آموزی 

هــم می گویــد: »اتفاقــاً نکتــه جالــب اینجاســت کــه 
در ایــن دوره، نمایش هــای تک نفــره و خلاقانــه ای 
وجود داشــته که ما حتماً از آنها در خلال جشنواره و 
بخش هایی مثل نمایش های دانش آموزی استفاده 
خواهیم کــرد.« آن طور که مشــهدی عباس می گوید 
امسال بخشــی با عنوان »اجرای کودکان و نوجوانان 
زیر ۱۸ سال« به جشنواره اضافه شده تا از این طریق 
هــم خــود بچه ها و هــم تمــام ســازمان ها، نهادها و 
مراکز فرهنگــی که دغدغه کودکان و نوجوانان دارند 
بتوانند با جشــنواره همکاری کننــد و حضور نزدیکی 

داشته باشند.

کارگردان »خیلی دور خیلی نزدیک« در چهارصد و نود و دومین برنامه سینماتک خانه هنرمندان ایران

گــروه فرهنگی:  چهارصــد و نــود و دومین 
برنامه سینماتک خانه هنرمندان ایران با 
نمایش نسخه مرمت شده فیلم سینمایی 
خیلــی دور خیلــی نزدیک با حضــور رضا 
میرکریمی نویســنده و کارگردان، مســعود 
رایگان و افشین هاشمی بازیگران، مهرزاد 
دانش منتقد سینما در سالن ناصری خانه 

هنرمندان ایران برگزار شد. 
به گــزارش ایرنا، میرکریمی روز گذشــته و 
در بخشــی از این جلســه در پاســخ به این 
ســؤال که چــرا کاراکتــر دکتر عالــم در این 
فیلــم در نهایــت بــه ذهنیــت مخاطب از 
این که »خدا کجاســت؟« دامن نمی زند، 
عنوان کرد: قصه هایی که ما می نویســیم، 
معمــولاً بــا نــگاه تــک بعــدی خودمــان 

نگاشته می شوند. 
شــاید امروز کــه به این فیلم نــگاه می کنم 
توقعــات دیگری از خــودم دارم و به دنبال 
علامت هــای ایــن چنینــی از ســوی خــدا 
نیســتم. در واقــع می پرســم چرا مــا نباید 
خســران ها را عین رحمت ببینیم؟! و چرا 
حتماً باید یک صــدا را دارای اکو بدانیم؟! 
البتــه شــاید درکــش برای کســی کــه دچار 
چنین وضعیتی نشده است، دشوار باشد. 
کاری کــه فیلم خیلــی دور خیلــی نزدیک 
ایجــاد  بــرای  تــلاش  بکنــد  می خواســت 
بی وزنی برای مخاطب و کاراکترش اســت 

کــه ما نســبت خــود را بــا جهانــی بی انتها 
نمی توانیــم درک کنیم و بــه همین دلیل 
نباید به ســرعت به سراغ پاسخ های سریع 
برویم و بیش از دریافت پاسخ باید معلق 
بــودن و حیرانــی را تجربه کنیــم. بنابراین 
جــواب دقیقــی بــرای ایــن ســؤال نــدارم. 
میرکریمــی درباره فراهم کــردن گروه این 
فیلم نیز توضیــح داد و گفت: من در ابتدا 
بــا رضــا کیانیــان صحبــت کــردم و بــا هم 
ســفری بــه کویر هــم داشــتیم. امــا بعدها 
احســاس کــردم جنــس ســفر دکتــر عالم 
در قصــه بــه یک جهان ناشــناخته اســت. 
خودم هــم چند هزار کیلومتــر به دل کویر 
برای لوکیشــن این فیلم رفته بودم و حتی 
یک بــار هم موتور ماشــینم در این جریان 
ســوخت! وقتــی دچــار ایــن تردید شــدم، 
پرویز پرســتویی، مســعود رایگان را به من 

پیشنهاد داد. 
او را نمی شناختم و پرویز به من گفت که او 
قبلًا در سوئد بازی کرده است و در خاموشی 
دریا نیز قبل از این حضور داشــته است که 
ســکانس او را در این فیلم بســیار دوســت 
داشــتم. او گفــت: همیشــه البتــه در ایــن 
انتخاب هــا بــه کارگردان می گویند ریســک 
نکن و بازیگر چهره بیاور تا فیلمت بفروشد 
امــا من هیــچ وقــت از انتخاب هایــم ضرر 
نکرده و همیشــه نتیجه خوبی گرفته ام. در 

خیلی دور خیلی نزدیک مســعود رایگان و 
افشــین هاشمی بســیار خوب بودند. حتی 
یــک بار در جشــنواره فیلم فجــر داوران به 
من گفتند فیلمت خیلی خوب بود اما یک 
بازیگر بومی داشــت که نقش یک روحانی 
را بــازی می کرد دیگــر به او جایــزه ندادیم 
و من برایشــان توضیــح دادم که آن نقش 
را افشــین هاشــمی بازی کرده بــود نه یک 
بازیگر بومی. شاید افشین هم یک سیمرغ 

را از دست داد.

ë آمده بودم که برگردم
ایــن  از  بخشــی  در  هــم  رایــگان  مســعود 
برنامــه درباره حضــورش در فیلم »خیلی 
همــکاری  و  گفــت  نزدیــک«  خیلــی  دور 

یــادآوری  رایــگان ضمــن  بــا میرکریمــی. 
ایــن  بــه  فیلمبــرداری  دوران  خاطــرات 
نکتــه اشــاره کرد که »دو ســال بــود که رضا 
میرکریمی و افشین هاشمی را ندیده بودم 
و بایــد از ســینماتک کــه چنیــن فرصتی را 
فراهــم کرد، تشــکر کنــم. یــک روز از طرف 
آقــای میرکریمی با من تماس گرفتند و در 
یک اتاق نمور در خیابان خرسند با هم قرار 
گذاشــتیم. او فیلمنامه را به مــن داد و من 
شروع به خواندن کردم و هرچه پیش رفتم 
دیــدم چه فیلمنامــه خوبی اســت. دوباره 
بــه دفتر رفتــم و گفتم من بعد از ۱۸ ســال 
بــه ایران به دعــوت وحید موســاییان برای 
بــازی در خاموشــی دریــا برگشــته ام و باید 
بــرای یک تئاتر به ســوئد برگــردم. اما بعد 

برای خیلی دور خیلی نزدیک تست گریم 
دادم. روز ســفر من رســیده بــود و هر روز با 
امیر اثباتی به دفتر آقای میرکریمی دعوت 
بودیم. ما سفر را آغاز کردیم و از کاشان رد 
شــده بودیم و دوســتانی دنبال ما آمدند و 
هــر روز ســاعت ۵ صبــح من، آقــای قمی 
و مجموعــاً ۷ نفــر که در یــک خانه بودیم، 
بیدار می شــدیم، گریم انجام می شد و سر 
لوکیشــن حاضــر می شــدیم. مســافتی ۸۰ 
کیلومتــری برای رســیدن به دهــی در کویر 
را بایــد طی می کردیم. باد شــدیدی می زد 
و ســاعت 3 بعدازظهــر مجبور بــه تجدید 
گریــم بودیــم و وقتی آفتاب مایل می شــد 
فیلمبــرداری آغــاز می شــد و ۷ مــاه کار بــا 

همین منوال پیش رفت.«

راهیابی ۶ نمایش به بخش پایانی »تئاتر با اجرای کودکان و نوجوانان زیر ۱۸ سال«

هیچوقتازانتخابهایمضررنکردهامنمایش های تک نفره در دوران کرونا

مسعود رایگان، رضا میرکریمی، کیوان کثیریان/ ایرنا
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امام حسن )ع(:
با مردم به گونه اى رفتار کن که دوست دارى با تو آن گونه رفتار کنند. سخن روز

افزایش مصرف گاز در پی برودت هوا

محمد خزاعی: یکی از مشکلاتی که در سال های اخیر بنیاد فارابی را با آسیب مواجه کرده، وابستگی 
کامل به بودجه های مصوب وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بوده که با محدودیت های سال های اخیر 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در بحث بودجه، دست بنیاد فارابی را هم بسته بود. در دوره جدید باید 
این وابستگی به بودجه دولتی کاهش یافته و همیاری های مختلفی از نهادها و ارگان های مختلف برای 

تولیدات سینمایی فراهم شود. بیش از 20 جلسه با مدیر بنیاد فارابی در خصوص تغییر و تحولات در 
این مجموعه، از طرح تحول تا برخی انتصابات در شوراها و بدنه مدیریتی این مجموعه داشته ایم و 

ایشان طرح های مختلفی را ارائه کرده که بزودی اعلام خواهد شد البته وسواس جدی و سختگیری ای 
که در خصوص بنیاد فارابی داریم موجب تأخیر در این تغییرات بوده است، ولی حتماً تا پیش از پایان 
سال این تغییرات و طرح ها را قطعی می کنیم که بنیاد در سال آینده بتواند با برنامه ریزی تولید حرفه ای 

منطبق بر مأموریت های آینده اش حرکت کند.
بخشی از صحبت های رئیس سازمان سینمایی در بنیاد سینمایی فارابی

وابستگی فارابی به بودجه دولتی باید کاهش یابد

درمان شوپنهاور
اروین د.یالوم
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تابلو نقاشــی قرن هجدهمی »پســر آبی پوش« 
اثر »تومــاس گینزبــرا« نقاش نامدار انگلیســی 
در هفته جاری پس از گذشــت ۱00 ســال از اینکه 
از بریتانیا به ایــالات متحده امریکا منتقل شــد، 
برای نخستین بار در گالری ملی لندن به نمایش 
گذاشته می شــود. این تابلو نقاشــی که یک پسر 
کوچک را به تصویر می کشد، به عنوان بخشی از 
نمایشگاهی که از روز سه شنبه آغاز به کار می کند 

به نمایش گذاشته خواهد شد./ عکس: ورایتی

نیما شاه میری
نــــگاره

هنرمندان 
در فضای 

مجازی

اهالــی فرهنگ و هنر این روزها ســرگرم تولید و انتشــار کارهای جدید خود هســتند و 
آن را با مخاطبانشــان به اشتراک گذاشــته اند. از فیلم های تازه خود گرفته تا معرفی 
نمایشنامه های جدید و کارگاه های آموزشی که قرار است برگزار کنند. روزهایی که به 

پایان سال نزدیک می شود اما هنرمندان فعال و پرتوان به کار خود ادامه می دهند.

فوتبال بازی جذابی است. هیچ 
ورزشی در دنیا به اندازه فوتبال 
طرفــدار ندارد و به ســختی طی 
ســالیان قوانینــش تغییــر کرده 
اســت. چه چیــزی این بــازی را 
از شــرق تا غــرب عالــم جذاب 
کرده اســت؟ در یک مســتطیل 
22 نفــر به همــراه یــک داور در 
حال دویدن دنبال مســیر توپی 
هســتند کــه سرنوشــت دو تیــم 
در زمیــن را تعییــن می کند. هر 
کــدام از آنهــا وظایفــی دارنــد. یکی نوک حمله اســت 
و دیگــری خط دفــاع. یکــی دروازه بان اســت و دیگری 
هافبک. قوانین می گوید مســیر این تــوپ را یا می توان 
بــا پا تغییر داد یا با ســر؛ ســر و پا کاملًا در هدف مســیر 
توپ اســت و اگر برای ســد کردن مســیر حریــف به کار 
گرفته شــود، سوت داور است و خطا و گاه اخراج! کافی 
اســت دســتی به توپ برخورد کنــد، تا دوبــاره خطایی 
گرفته شــود. تــوپ به حاشــیه زمین برود بــازی جریان 
نخواهــد داشــت. در نهایت بعــد از 90 دقیقه دویدن و 
تغییر مســیر توپ گرد و ده ها قانون، آیا توپی به داخل 

دروازه برود یا نرود. 
ازدواج یکی از شــیرین ترین لحظــات زندگی هر فردی 
است و بعد از رابطه والد- فرزندی یکی از عمیق ترین 
روابــط انســانی اســت. در یــک زندگی مشــترک گرچه 
دو نفــر هســتند و یک »زندگی مشــترک« که هر دو نفر 
مســیر آن را دنبــال می کننــد امــا واقعیــت ایــن اســت 
کــه ایــن بــازی دو تیــم بــا یکدیگــر اســت؛ ولــی نــه دو 
تیــم در مقابــل هم! هــر زن و هر مــردی در این رابطه 
تیمــی متفــاوت و متشــکل از احساســات و هیجانات و 
ســوگیری ها و قضاوت هــا و حافظه و زبــان بدن و کلام 
و... را در اختیــار دارنــد. یــک تــوپ هم در اختیارشــان 
اســت کــه همان طــور که گفته شــد »زندگی مشــترک« 
بــا همــه ابعادش اســت و همانقدر گرد اســت که توپ 
فوتبال. در مســیر هدایت این تــوپ هر حس و هیجان 
و فکــر و کلام و رفتــار یکــی از طرفیــن ضربــه ای به آن 
می زند و چرخشــی در مســیر ایجاد می کند. در فوتبال 
مهمتریــن نقــش اجرایــی را پــای بازیکنــان دارد و در 
رابطه ازدواج این نقش با »گفت و گو« ســت. بیشــترین 
ضربه هــا به این توپ زندگــی را، پیام هایی که دو نفر از 
طریــق گفت و گو- کلامی و غیرکلامــی- می زنند، پیش 
می بــرد. در ایــن بازی زندگی هم قوانینی جاری اســت 
که گاهی به توقف آن می انجامد. یا اگر دو سمت بازی 
بلد نباشــند این توپ را در زمین بچرخانند شــاهد یک 
زندگــی کســالت بار هســتیم کــه هیچ کــس از آن لــذت 
نمی بــرد. می ماند جایی کــه تکلیف برنــده و بازنده را 
روشــن کنیم. در بازی زندگی مشترک برخلاف فوتبال 
رقابتــی در میــان نیســت و اصــل رقابت آنجاســت که 
هــر دو بتواننــد در ایــن زمیــن یک تیم شــوند و با پاس 
گل هایــی به یکدیگر تــوپ را به تنهــا دروازه موجود در 
بــازی برســانند: دروازه »درک و تفاهــم«. تنهــا در این 
صــورت اســت کــه مشــخص می شــود در ایــن زندگی 

پیام ها درست منتقل می شود. 
واقعیت این اســت که هرکس دارای شیوه گفت و گویی 
منحصر به خودش است. شاید یکی از شما پراحساس 
و پرحــرف باشــید و دیگری تــودار و درونگــرا. فرهنگ، 
جنســیت،  تربیــت خانوادگــی و تمام آنچــه در زندگی 
تجربــه کرده ایــد از شــما فــردی متفــاوت بــا دیگــری 
می ســازد و شــما بــا همــه ایــن بازیکنــان کــه توانایــی 
شماســت در رابطه حاضرید! ولی در این زمین زندگی 
فقــط یــک توپ وجــود دارد و یــک دروازه و اگــر پاهای 
شــما )مهارت گفت و گو( خوب کار نکند، اگر قرار باشد، 
مــدام در حال ایجاد ســوءتفاهم باشــید، از اســتعاره و 
کنایه بهره بگیرید، اشتباهات گذشته یکدیگر را آن هم 
صرفاً بر اســاس آنچــه در حافظه تان ثبت شــده به رخ 
هم بکشــید، حوصله شــنیدن نداشــته باشید، حوصله 
دربــاره  زدن  حــرف  مــدام  باشــید،  نداشــته  توضیــح 
مهمتریــن مســائل زندگی تان را بــه تعویــق بیندازید، 
فضــای  در  فقــط  باشــید،  نداشــته  محبت آمیــز  کلام 
مجــازی با هم در حال چت کردن باشــید و... این توپ 
ســرگردان حتــی یک بار هــم رنگ تفاهــم و درک را به 
خــود نخواهد دیــد و مدام اخطار پشــت اخطار جریان 
زندگی مشترکتان را دچار توقف خواهد کرد. پس لطفاً 
زبــان بیان )زبــان بازی( طرف مقابلتان را بشناســید تا 
بتوانیــد بهتریــن پاس هــا را به او بدهیــد و از حضور در 

یک بازی جذاب لذت ببرید!

بـا ادب و مهربانی می توانید مردم را 
قابل انعطاف و اطاعت پذیر سازید. 

تأثیر ادب در طبیعت انسان مـانند 
اثر گرما بر موم است

یکهویــی یــادم افتاد کــه نمایشــگاه مجازی 
کتــاب اســت و ایــن دومین ســالی اســت که 
دارد برگــزار می شــود. ایــن اســت که دســت 
به کار شــدم سری به نمایشــگاه بزنم و بعد 
بــود که دلم تنگ شــد بــرای آن روزهایی که 
بــه نمایشــگاه کتــاب می رفتیــم و کلی رفیق 
می دیدیــم و اصلًا همان جــا قرارهای مان را 
می گذاشــتیم. آن روز داشــتم تــوی خیابــان 
راه می رفتم که دیــدم یکی جلویم را گرفت 
و نگذاشــت از پیاده رو رد شــوم. ماســک هم 
روی صورتــش بــود و نمی شــناختم. گفتــم 
ماســک را بــردارد و گفــت کــه یعنــی نشــناختی؟ واقعاً نشــناخته 
بــودم. یکی از رفیق های قدیمی بود. بعد فهمیدم پشــت ماســک 
چقدر ممکن اســت همه چیز فرق کرده باشــد. نمایشــگاه مجازی 
کتاب هم درســت عین همین ماســک اســت که همه چیز را تغییر 
داده اســت. آن وقت هــا کتا ب هــا یک جــا جمع می شــدند و منتظر 
مــا بودنــد و بــا چــرخ زدن میان شــان بــه آنهــا می رســیدیم و حالا 
عکــس کتاب هــا را می بینیــم و عنــوان و چنــد صفحــه اول کتاب و 
توضیح اش را. بعد حالا باید دســت بــه انتخاب بزنیم. اما صفحه 
را بــاز کــردم و فکــر کــردم الان بایــد چه کتابــی بخرم؟ گیج شــده 
بودم. نمی فهمیدم. اصلًا نفهمیدم. میان ناشــرهایی که دوســت 
داشــتم گشــت وگذاری کردم و دیدم هر ناشر ممکن است حداقل 
چندین و چند صفحه جلد کتاب داشــته باشــد. باز گیج تر شدم که 
چه کتابی می خواهم. آخرش مجبور شــدم چشــمم را ببندم و به 
کتابفروشــی فکر کنم و ببینم کدام کتاب بوده که دلم می خواســته 
یک وقتی بخرم و نخریده ام. این اســت که دو کتاب به ذهنم آمد. 
دســت به جســت و جو زدم. هر دو کتاب هم از یک ناشر بود. دیدم 
یکی از کتاب ها توی فهرســت هســت و یکی دیگر نیست. با خودم 
گفتم حالا اشــکال نــدارد یکی اش را می خرم و یکــی دیگرش را از 
کتابفروشــی می خرم. تا آمدم دســت بــه کار شــوم اینترنت محل 
کارم تمام شــد و مــن ماندم معطل میان زمین و هــوا که چه باید 

بکنم.
حالا گذاشــته ام یک وقتی بگذارم و دوباره به نمایشــگاه ســر بزنم 
و ببینــم چــه خبــر اســت آنجــا و کــدام کتاب هــا رادلــم می خواهد 
داشــته باشم شــان. مثــلًا یک کتابی هســت که دلــم می خواهدش 
امــا فقط شــکلش یادم اســت و عنــوان کتــاب در خاطرم نیســت. 

بــا خــودم می گویــم کاش تــوی نام هــا ضعیف نبــودم یــا کاش از 
همــان اول بچگــی کــه بــه درس دقــت نداشــتم، بیش تــر دقــت 
می کــردم و همه چیــز را بــه خاطر می ســپردم. اما اینهــا دریغ های 
زندگــی من اســت و من دیگر بــه کودکی بر نمی گــردم و هم چنان 
بی توجــه می مانــم. یــادم افتاد بــه پدرم کــه وقتی من بــا لپ تاپ 
بــازی کامپیوتری می کردم یک نگاه پر حســرت بــه بازی من کرد و 
گفت پنجاه ســال دیر دنیا آمدم و البتــه وقتی برایش باقی نمانده 
بــود کــه او هم مثل خیلی آدم های آن ســنی دســت بــه کار دنیای 
مجــازی بشــود و همان روزها بود کــه مرد. اما ما دنیــای مجازی را 
دیدیــم و دنیــای خیلــی مجــازی را هم شــاید ببینیم. اســم خیلی 
مجــازی را نمی دانــم چــه بگذارم. یــا بعد هم بشــود خیلی خیلی 
مجازی. ســرعت هم نسل های ما خیلی زیاد بود و این سرعت هم 
بــا این پاندمی راه افتاده بیش تر شــده اســت. انگار دنیــا دارد ما را 

خانه نشین می کند و خودمان خبر نداریم.

رمان گرافیکی »شاهین طلایی« تکیه بر داستان 
شهرســتان  در  همچنــان  کــه  دارد  عامیانــه ای 
نطنز، از توابع اســتان اصفهان و در رابطه با کوه 
»گنبد باز« اعتبار دارد. »گنبد باز« بنا به روایاتی 
به دســتور شــاه عباس صفوی )اواخر قرن دهم 
و اوایل قرن یازدهم ه.ق( پنجمین شــاه سلسله 
صفوی ســاخته شد. او دستور داد که این بنا را بر 
بلندای کوهی به یادگار از باز شــکاری محبوبش 
»لَوَنــد« )این باز را به علت جَلدی و چالاکی اش 
به  این نام می خوانده اســت.( بسازند، اما آنچه 
در میــان مردمان بومی نطنز تعریف می شــود، 
داســتانی متفــاوت و جــذاب اســت کــه گویــای 
چگونگــی به یادگار ماندن تاریخ از زبان داستان ســرایی مردم عامیانه 
اســت. »گنبد باز« همچون نمادی پایدار در لحظه ورود به شهرســتان 
نطنــز قابــل مشــاهده اســت و زیبایــی معمــاری و شــکوهش را به رخ 

مردمان دوران می کشد.
در این کتاب نادیا دیباج، هنرمند جوان و مســتعد، تلاش کرده اســت 
تــا با مراجعه به متون مختلف از جمله قصه های هزار و یک شــب در 
خصوص بازنمایی این داســتان، کتابــی را به صورت تصویری طراحی 
کنــد که این امر جذابیت داســتان را برای خواننــده و بیننده دوچندان 
کرده اســت. ما در »شــاهین طلایی« با داســتانی روبه رو هســتیم که به 
حکمت هایی اشــاره دارد که هر انسانی با داشــتن آنها می تواند در راه 
زندگی موفق تر قــدم بردارد. حکمت صبر، ظرفیت پذیرش، دوری از 
قضاوت های شتاب زده، کنترل عصبانیت و سنجیده تصمیم گرفتن از 
این دســت حکمت هاســت که مخاطب را هنگام خواندن این داستان 
درگیر خودش می کند و می تواند او را به فکر وادارد که چطور نداشــتن 
هرکــدام از این حکمت هــا می تواند منجر به اتفاقــات جبران ناپذیری 
شــود. اتفاقی که در دنیای امروز هم به کار می آید. یادم می آید همین 
چندوقــت پیش کلیــپ امریکایــی در شــبکه های اجتماعی دســت به 
دســت می شــد که در آن خانمی با پلیس تماس می گرفت و می گفت 
که می خواهد پیتزا ســفارش دهد. پلیس به جای آنکه گوشــی تلفن را 
قطع کند یا پیشداوری داشته باشد که او خواسته مزاحمت ایجاد کند، 
بســیار هوشــمندانه از او پرســید، شــما می دانید با اداره پلیس تماس 
گرفتید. و کم کم سؤالاتی پرسید که تماس گیرنده می توانست با گفتن 
بلــه و خیــر اطلاعات لازم را دربــاره موقعیت خطرناکی کــه در آن گیر 
افتــاده بود، به پلیس بدهد. آن کلیپ بر این موضوع تأکید می کرد که 
چقــدر صبر و عدم شــتاب زدگی می تواند کمک کننده باشــد ولی نکته 

اینجاســت کــه »شــاهین طلایــی« داســتانی 
کهن از دل تاریخ و افسانه هاســت که همین 
حکمــت را بازگــو می کنــد و مخاطــب ایــن 
داســتان، هر انســانی از هر رده ســنی یا از هر 

کجای دنیا می تواند باشد.
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دنیای خیلی مجازی

گفت و گو، ابزار اصلی چرخش توپ در 
زمین زندگی مشترک

مهارت های گفت و گو/5

روایتی متفاوت از دل تاریخ

تماشــاخانه های تئاتــر تهــران پــس از  گــذار از 
دوران اوج کرونا، شــب های پررونقی را پشــت 
ســر می گذارند، شــب هایی که برای هنرمندان 
ایــن عرصه پــس از روزهایی ســیاه بــه رؤیایی 
دســت نیافتنــی مبدل شــده بود، بدون شــک 
کاهــش بیمــاری کرونــا و از ســویی ادامــه روند 
اجــرای  بــرای  اصلــی  دلیــل  واکسیناســیون 
بیشــتر تولیــدات و همچنین اطمینــان دوباره 
مخاطبــان برای حضور در ســالن های نمایش 
بــوده اســت. طبیعتــاً بــرای مــن و هر کــدام از 
اهالــی تئاتر کشــور رونق فعلی تماشــاخانه ها 
امیدوارکننــده اســت؛ البتــه بــه نظر من این اســتقبال قابــل پیش بینی 
بود، چون از ســویی گروه های نمایشــی بیش از دو ســال نمی توانستند 
در شــرایطی ایــده آل آثارشــان را روی صحنــه ببرنــد و بــه نوعــی طی 
دو ماه گذشــته ما شــاهد اجرای تعــداد زیادی تئاتر هســتیم که در این 
مدت تولید شــده اند، از طرف دیگر مخاطب هم عطش تماشای تئاتر 
را درون خود احســاس می کرد، مخاطبی که نتوانســته بود با اجراهای 
آنلاین ارتباط برقرار کند و بار دیگر می خواست تا اجرای صحنه ای را از 
نزدیک لمس نماید. همه اینها مهم اســت اما باید مراقب هم باشیم 
که مخاطب به یکباره دل زده نشود، به این معنا که حال که مخاطبان 
بیشــتری از آثــار اســتقبال می کننــد ما هــم به عنــوان تولید کننــده باید 
آثاری فکرشــده را روی صحنه ببریم، تعــداد زیادی از مخاطبان امروز 
تئاتر کســانی هستند که تماشاگر همیشــگی نبوده اند و ما اگر اثر خوبی 
بــه آنها ارائه دهیم می توانیم آنها را برای آینــده تئاتر نیز حفظ کنیم، 
زیــرا بخواهیم یــا نخواهیم این موج کنونی فروکش می کند و ما باز هم 
بایــد دلبســته مخاطبان همیشــگی تئاتر باشــیم. این رونــق نباید ما را 
دچار ســوءتفاهم کند، این رونق کاملا طبیعی و براســاس نیاز دوســاله 
مخاطب و هنرمند شــکل گرفته و توقع زیادی اســت اگر انتظار داشــته 

باشــیم که این رونق به صورت مداوم ادامه داشــته باشد. آنچه مسلم 
اســت اینکــه طی دو ســال گذشــته هنرمنــدان بنــام تئاتر اثــری را روی 
صحنه نبرده اند، این اتفاق کاملا دوســویه است؛ اینکه ما می توانستیم 
به کشــف اســتعدادهای جــوان و فروخورده ای که هیچ وقت ســالن به 
آنها نمی رسید بپردازیم، از طرفی همین نبود نظارت بر کیفیت و روی 
صحنه بردن اثر به هر قیمتی در سال های کرونایی باعث شد تا برخی 
افــراد وارد این عرصه شــوند که شــاید اگر بــازار رقابت متعــادل بود از 
لحاظ کیفی حذف می شــدند. از نظر من ورطه کنونی بســیار حســاس 
اســت، زیرا ما خودمان باید حواسمان به آثار و مخاطب باشد، از تئاتر 
دولتی که هیچ وقت آبی گرم نشده و مطمئن باشید شاهکار مدیریت 
دولتی را در آثار منتخب و چگونگی جشــنواره تئاتر فجر خواهیم دید، 
اما اگر خود اهالی تئاتر به فکر مخاطبان امروز نباشــند بار دیگر و بعد 
از فروکش کردن موج کنونی باید به ســختی شــاهد پرشــدن سالن های 
تئاتــر باشــیم. البتــه اگــر تئاتــر کشــور در شــرایط خوبــی به ســر می برد 
امروز پر شــدن یک ســالن موضــوع موفقیت ایــن هنر نمی شــد، اما با 
وضــع موجود حال که رونقی نســبی به تئاتر بازگشــته بایــد با درایت و 

برنامه ریزی آن را حفظ کنیم.

برای این رونق برنامه داشته باشیم
یادداشت

رها حاجی زینل
کارگردان تئاتر

ë چهره ها

سالن های نمایش کم کم به  روزهای خوب خود نزدیک شده اند

رمان گرافیکی »شاهین طلایی«

ë تولد بازیگر
امــروز ششــم بهمــن مــاه رضــا رویگــری بازیگــر تئاتــر، ســینما و تلویزیــون و 
خواننده ایرانی 75 ســاله می شــود. اغلــب مردم با نقــش او در »مختارنامه« 
آشــنا هستند، »کیسان ابوعمره« ســردار سپاه ایرانی که توانست دراین سریال 
تلویزیونــی بســیار خــوش بدرخشــد. او درســالها زندگــی هنری خــود کارنامه 

پرباری در عرصه ســینما و تلویزیون دارد. نکته دیگر اینکه او در کنار بازیگری دســتی هم بر خوانندگی 
دارد و قطعه ماندگار »الله الله« که با انقلاب اسلامی پیوند خورده است اثر ماندگار اوست.

امیرشــهاب رضویان پوســتر فیلم »پوســت« را به انتشار گذاشــته که در حال اکران 
آنلاین اســت و دیدن این فیلم را به مخاطبان پیشــنهاد کرده اســت. این کارگردان 
ســینمایی در این باره نوشته: »فیلم ســینمایی پوست ساخته برادران ارک یک اثر 

جذاب و پررمز و راز برای کسانی که فیلم متفاوت می خواهند ببینند.«
محســن قرایی کارگردان فیلم »ســد معبر« ویدیویی منتشــر کرده از صحبت های 
الیوراســتون کارگــردان، نویســنده و تهیه کننــده امریکایــی کــه دربــاره ایــن فیلــم 
اظهارنظرهایــی داشــته و گفتــه: »ایــن فیلم را ســال گذشــته در جشــنواره بوســان 
به عنــوان هیــأت داوران فیلم هــای آســیایی نگاه کردم و عاشــق یک فیلــم ایرانی 
شــدم و به ایــن فیلم و یک فیلــم کره ای جایــزه بهترین فیلم به صورت مشــترک 

ارائه شد اما صادقانه باید بگویم »سد معبر« من را شگفت زده کرد...«
نویــد افقه نوازنــده تنبک از برپایــی مجموعه کارگاه های آموزشــی خــود خبر داده 
کــه قرار اســت در بهمــن ماه 1400 در شــهرهای تهــران، ارومیه، آمــل، تبریز، کرج 
وهمدان برگزار شــود. هدف از ایــن کلاس ها تحلیل گفتمانــی برتکنیک نوازندگی 

است.
بهزاد عبدی آهنگســاز ایرانی نخستین تیزر رسمی از فیلم »علفزار« را منتشر کرده 
که موســیقی آن را برعهده داشــته اســت. این فیلــم به کارگردانی کاظم دانشــی و 
تهیه کنندگی بهرام رادان اســت که قرار اســت در بخش سودای سیمرغ چهلمین 

دوره جشنواره فیلم فجر حضور داشته باشد.
شــهروز دل افکار اثر جدیــدش »نمایشــنامه خوانی جراحی« را بــه مخاطبان خود 
معرفی کرده که کارگردانی آن را برعهده داشــته. نویســنده این کار نیل ســایمون و 
مترجم آن شــهرام زرگر اســت. این نمایش شنبه 9 بهمن ساعت 19 از تماشاخانه 

ملک اجرا می شود.
کیومــرث مــرادی نمایشــنامه نویس وکارگردان تئاتر، بخشــی از فیلــم »مکبث« به 
نویســندگی و کارگردانی جوئل کوئن را که براســاس نمایشــنامه مکبــث اثر ویلیام 
شکســپیر و محصول ســال 2021 اســت به اشــتراک گذاشــته و در این باره نوشــته: 
»بازیگر بودن نه بازیســاز بودن مســأله تأمــل برانگیز این اســت، مکبث  را حداقل 
ســه بــار دیــده ام و بــاز می بینم. باورم بر این اســت کــه بازیگری یک هنر اســت که 
هنرمنــد بازیگــر با درک و بینش عمیق از متــن و اجرایی که می کند آن را خلق می کند و چقدر این اثر 
در نشــانه های نقش آفرینی دقیق و تحلیلی و حســادت برانگیز اســت... این اثر را ببینید، چندین بار 

ببینید...«

مؤسســه بهاران خرد و اندیشــه تصمیم دارد در زمستان امسال کارگاه داستان کوتاه به صورت آنلاین 
راه اندازی کند که مدرس این دوره بهناز علی پورگسکری است.

پنجشــنبه هفتم بهمن ماه قرار اســت دیــدار و گفت و گویی در خصوص کتــاب »پوینده مردی به راه« 
انجــام بگیــرد. خبری که محمــود آموزگار که جزو ســخنرانان این برنامه اســت اعلام کــرده. موضوع 
گفت و گوی علی رضا قلی با رســول رئیس جعفری و میکاییل عظیمی نویســندگان کتاب است. علی 

دهباشی هم دراین مراسم حضور دارد.
ë پیشنهاد روز

دیدن نمایش »ناخوانده« کاری از افشــین محمودی را سجاد افشاریان 
در صفحــه خــود پیشــنهاد داده اســت. او از 4 اجــرای پایانــی نمایــش 
»ناخوانــده« بــه کارگردانی افشــین محمــودی در تالار هنر شــهر آفتاب 
شــیراز خبرداده اســت. نویســنده ایــن کار محمود ناظری اســت با بازی 

مهری منصوری، شمس الافاق شفیعی، شیدا رمضانی و بهار قمر.

ë دنیای نشر
انجمن ناشــران کتاب کودک و نوجوان سلســله نشســت های دومین نمایشــگاه مجــازی کتاب تهران 
را برگزار می کند. این نشســت امروز چهارشــنبه با موضوع اســتانداردهای نشــر کتاب کــودک )بایدها 
و نبایدهــا( و بــا حضــور ســخنرانان معصومه انصاریــان، مریم جلالــی، علی بوذری، احمد شــاکری، 
ســیدرضا کروبی، علی محمدپور و فتح الله فروغی به صورت مجازی از پلتفرم های اعلام شده پخش 

خواهد شد.

اســماعیل امینــی درصفحــه شــخصی خود کتــاب »درناهــا غریب می آینــد و غریب 
می روند« را با ترجمه اســدالله امرایی معرفی کرده که از ســوی انتشارات نفیر منتشر 

شده است.


